
F * 

I 

P^ È 

KiT&tö*»S-*^ 

i ^» i l 

PM 

'̂ïïs 

J l 
Visie op de kansen van 

iW 

iW^ 

de stad Amsterdam 

en de filmsector 

m^ 
r. ém^ 
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Voorwoord van de opdrachtgever 

Als verantwoordelijk wethouder voor Cultuur in Amsterdam ben ik sinds mijn aantreden in april 1999 geconfronteerd 

met een filmsector die sterk in beweging is. Eén van de ontwikkelingen vormde het dreigend vertrek van het 

Filmmuseum uit de stad. Niet alleen het vertrek op zich, maar vooral de beeldvorming als zou het instituut 

onvoldoende toekomstperspectief hebben in Amsterdam, hebben mij duidelijk gemaakt dat wij als gemeente een 

meer stimulerend en eenduidig beleid moeten voeren op een aantal onderdelen. Het advies van de Kunstraad dat in 

het najaar van 1999 verschenen is, bevestigt deze conclusie. 

Ik ben blij dat het rapport er ligt in deze vorm. De Raad heeft meermalen gevraagd om een totaalvisie voor de film

sector. Het rapport geeft een goed inzicht in de verbeteringen die mogelijk zijn vanuit de portefeuille Cultuur. Tevens 

vormt het een goede basis om het filmbeleid samen met mijn collega's die vanuit andere portefeuilles betrokken zijn 

bij het onderwerp, meer inhoud, structuur en uitstraling te geven. Dit vraagt een erkenning van de film als een 

belangrijke en vernieuwende kunstvorm die gerichte ondersteuning verdient, als een aantrekkelijke vorm van 

kunstbeleving zowel voor jongeren als ouderen, en als een volwaardige bedrijfstak die onderdeel uitmaakt van de 

rijke audiovisuele infrastructuur van onze stad. 

Saskla Bruines 

Wethouder voor Cultuur, Telecommunicatie en Mediabeleid 

Amsterdam, juli 2000. 
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Voorwoord van de auteur 

Amsterdam kent in zijn kunst- en cultuursector een precair evenwicht dat aan de ene kant gemakkelijk kan afkalven, 

maar aan de andere kant, met overzichtelijke middelen en inspanningen, nog enorm aan betekenis kan winnen.^ 

Het rapport dat voor u ligt, is uitgevoerd in opdracht van de Dienst Welzijn Amsterdam -Afdeling Kunsten Cultuur 

Het doel is een actuele verkenning van de infrastructuur en een toekomstgerichte samenhangende visie op de kansen 

van de stad Amsterdam en de filmsector. Het rapport is tot stand gekomen door middel van een objectieve sterkte-

zwakte analyse en het afnemen van interviews met Amsterdamse gemeentelijke diensten en diverse regionale c.q. 

nationale instellingen, organisaties en ondernemingen. Hierbij gaat grote dank uit naar alle 40 sleutelfiguren die hun 

medewerking hebben verleend aan de inten/iews. 

De Gemeente Amsterdam heeft in de afgelopen twee jaar eerdere externe adviezen ontvangen op filmgebied. Medio 

1999 verscheen een publicatie van het Amsterdams Filmvertoners Overleg, waarin knelpunten en wensen op het 

gebied van de filmvertoning zijn geuit. In september 1999 is een advies van de Amsterdamse Kunstraad verschenen, 

genaamd Ondersteuning van filmkunst in Amsterdam. In november 1999 is op gemeentelijk initiatief het rapport 

Filmmuseum en Filmtheater Amsterdam verschenen dat verricht is door een werkgroep bestaande uit H. Blotkamp, H. 

Bongers en R. Walravens, met nauwe betrokkenheid van het bestuur en de directie van het Filmmuseum. Begin 2000 

brachten R. Hadders en R. Walravens in de notitie Wef Doe/cenfetorf hun advies inzake de filmvertoning uit. 

Uit de hier genoemde adviezen en uit dit rapport is naar voren gekomen dat de Amsterdamse filmsector een enorme 

potentie heeft, maar dat er duidelijk lacunes binnen de infrastructuur zijn. Het onder ogen zien van de sterke én 

zwakke punten is voor het behouden en verkrijgen van een nog sterker filmklimaat van groot belang. 

Bovenstaande woorden uit de uitgangspuntennota voor het komende Kunstenplan Allianties van de Afdeling Kunst 

en Cultuur van de Dienst Welzijn Amsterdam illustreren feitelijk de rode draad van dit rapport en geven het 

dualistische karakter van de situatie waarin de Amsterdamse filmsector zich nu bevindt. Gechargeerd gezegd, is de 

situatie te vergelijken met een wegsplitsing die links leidt naar een afgebrokkelde infrastructuur en rechts naar een 

rijk, gevarieerd filmklimaat. Met de nodige inspanningen en investeringen kunnen de spelers uit het veld en de 

gemeente uitkomen bij het laatste. 

Ik hoop met dit rapport meer inzicht te geven in de Amsterdamse filmsector voor het vormen van een inspirerend 

gemeentelijk beleid, waarbij dwarsverbanden getrokken en geschapen worden op alle mogelijke denkbare terreinen 

binnen en buiten de filmsector. 

Drs. J.N.L Brigitha 

Amsterdam, juli 2000. 

'• Dienst Welzijn Amsterdam. Afdeling Kunst en Cultuur. Allianties. De Uitgangspunten voor het Amsterdamse Kunstenplan 2001 - 2004. 
(Amsterdam 1999), p. 10. 



1. Inleiding 

1.1. Eerste impressie 

Amsterdam is aantrekkelijk voor personen die houden van kunst en cultuur, maar ook voor diegenen die binnen die 

sector werkzaam zijn. Binnen de Amsterdamse kunst- en cultuursector gebeurt er van alles op filmgebied: er wonen 

en werken veel film- en televisieproducenten, regisseurs, scenarioschrijvers, artdirectors, acteurs, crewleden voor 

geluid en licht, et cetera. Daarnaast houdt een aantal bekende vakbladen, kranten en tijdschriften zoals de Filmkrant 

en Skrien kantoor in Amsterdam, waardoor veel aanverwante filmcritici wonen en werken in de hoofdstad. 

In Amsterdam zijn er belangrijke fondsen te vinden als het Amsterdams Fonds voorde Kunst, het Nederlands Fonds 

voorde Film en het Stimuleringsfonds voor Nederlandse Culturele Omroepproducties. 

Door de nieuwe fiscale maatregelen zijn er tegenwoordig ook andere financieringsmogelijkheden voor filmproducties 

mogelijk. De instelling die dit vanuit de rijksoverheid mogelijk maakt, is tevens gevestigd in Amsterdam, namelijk Film 

Investeerders Nederland, oftewel FINE BV. 

Er zijn goede filmopleidingen gevestigd die veel gespecialiseerde docenten en studenten aantrekken, zoals de faculteit 

Film- en Televisiewetenschappen aan de Universiteit van Amsterdam en de Nederlandse Film- en Televisie Academie. 

Het Maurits Binger Film Instituut \s in 1996 opgericht als werkplaats annex tweede fase film- en televisieopleiding. 

Deze zelfstandige instelling is gelieerd aan ót Amsterdamse Hogeschool voorde Kunsten en heeft inmiddels een grote 

internationale naamsbekendheid als centrum en deskundigheidsbevorderaar voor ontwikkeling, training en bij

scholing van film- en televisie professionals. 

Vrijwel alle non-profit en profit filmdistributeurs zoals A-film, Cinemien, UlPtn M/orner bevinden zich in Amsterdam. 

Op vertoningsgebied zijn er in de profit sector arthouses als The Movies, Cinecenter en De Uitkijk, bioscopen als City, 

Tuschinskien (sinds kort) het Pathé ArenA multiplex. In de non-profit sector zijn er vertoners als Filmtheater Rialto tn 

het Nederlands Filmmuseum die de vertoning van kwetsbare en cinematografisch waardevolle kwaliteitsfilms op zich 

nemen, en vertoners als Cinema de Balie, Cinema Digitaal (Paradiso) en Melkweg Cinema die meer experimentele 

films vertonen. Verder zijn er grote filmfestivals als het Internationale Documentaire Festival Amsterdam en Cinekid. 

Ook overkoepelende organen als de Nederlandse Federatie voorde Cinematografie, de Nederlandse Beroepsvereniging 

voor Film- en Televisiemakers en de recent opgerichte Federatie Filmbelangen zijn gevestigd in Amsterdam. 

In de regio Amsterdam bevinden zich veel cateringbedrijven en facilitaire voorzieningen zoals verhuurbedrijven, film-

laboratoria en -studio's. De steden Aalsmeer en Hilversum - waar de omroepen gevestigd zijn en waar veel bedrijvig

heid is op film- en televisiegebied - bevinden zich in de nabijheid van Amsterdam. 

In Amsterdam is er geen gebrek aan initiatieven. Filmtheater Rialto is met steun van onder meer de gemeente recen

telijk voor ruim 2 miljoen gulden verbouwd. Verder staan er grote plannen op stapel die de gehele filmsector zowel 

regionaal als nationaal kunnen versterken. Voorbeelden hiervan zijn de ontwikkelingen rondom het Filmmuseum in 

samenhang met de plannen in het gebouw van het Amsterdamse Conservatorium in de Van Baerlestraat, de plannen 

voor het realiseren van het Nationaal Filmtheater aan de Marnixstraat en het Cineship aan de U-oevers. Ook qua 

publieksbereik heeft men niets te klagen, immers: "in Amsterdam is voor alles een publiek te vinden". 

Kortom: Amsterdam is in Nederland de belangrijkste broedplaats en hét trefpunt voor filmliefhebbers en iedereen die 

werkzaam is in de filmsector. 



1.2. Doel en opzet 

Het doel van dit rapport is een actuele verkenning van de infrastructuur en een toel<on}Stgerichte samentiangende 

visie op de l<ansen van de stad en de filmsector.^ Hierbij worden ontwikkelingen op het terrein van de productie, 

distributie, vertoning, educatie, het cultureel erfgoed en filmfestivals besproken. 

Naast de analyse van de relevante beleidsnotities en onderzoeken zijn er ter ondersteuning van dit rapport interviews 

afgenomen met 40 sleutelfiguren uit de Nederlandse filmsector.^ De volgende gesprekspunten zijn hierbij aan bod 

gekomen: 

1. Positieve en negatieve ervaringen van de geïnterviewde instelling, organisatie of onderneming in Amsterdam. 

2. De sterke en zwakke punten binnen het Amsterdamse filmklimaat. 

3. De sterke en zwakke punten van het Amsterdamse filmbeleid. 

4. Concurrentie en/of samenwerking met andere instellingen, organisaties of ondernemingen. 

5. Voorwaarden voor het verder versterken van de geïnterviewde instelling, organisatie of onderneming. 

6. Mening over nieuw te realiseren initiatieven zoals het Centrum voor Beeldcultuur, het Cineship en het Nationaal 

Filmtheater. 

7. Voorwaarden voor het scheppen van een goed filmklimaat in Amsterdam. 

8. Rol van de rijksoverheid en de Gemeente Amsterdam voor het scheppen van een goed filmklimaat in Amsterdam. 

9. Rol van de geïnterviewde instelling, organisatie of onderneming zelf voor het bijdragen aan een goed filmklimaat 

in Amsterdam. 

De opzet van het rapport is als volgt. Hoofdstuk 2 schetst de context waarmee de Gemeente Amsterdam ten aanzien 

van haar filmbeleid nu te maken heeft of in de toekomst zal krijgen. 

Hoofdstuk 3 is een verkenning van de Amsterdamse infrastructuur. De sterke en zwakke punten binnen de 

Amsterdamse filmsector worden besproken. 

Hoofdstuk 4 bevat conclusies en aanbevelingen ter stimulering, verbetering en versterking van het Amsterdamse 

filmklimaat. Hierbij is een visie gegeven op het te ontwikkelen gemeentelijk filmbeleid en de kansen voor versterking 

van de infrastructuur." 

-̂ Onder de filmsector wordt hier tevens de audiovisuele sector verstaan (hieronder vallen commercials, opdrachtfilms, televisieproducties, 

videoproducties, digitale filmproducties, etc), omdat er tegenwoordig geen strikte scheiding meer bestaat tussen de film en de audiovisuele 

sector: steeds minder films worden daadwerkelijlt op 'film' opgenomen of gemonteerd en voorts maken veel filmmakers niet alleen films, maar 

ook andere producties zoals commercials of opdrachtfilms. 

-̂ Zie de bijlagen voor een lijst de geïnterviewde personen. 

"• Voor dit rapport is gebruik gemaakt van eerder verricht onderzoek: J.N.L Brigitha. Distributie versus Vertoning. Een onderzoel< naar een betere 
afstemming en structurering van de gesubsidieerde distributie en vertoning van de l(waliteitsfilm in Nederland in de periode 1984 - 1998. 
Doctoraalscriptie faculteit der Historische Kunst- en Cultuurwetenschappen. Studie Kunst- en Cultuurwetenschappen. Onder begeleiding van 
de Associatie van Nederlandse Filmtheaters (Rotterdam 1999) en J.N.L Brigitha. Meer afstemming en coherentie voor de distributie en 
vertoning van de limaliteitsfilm. Een onderzoeii naar de ontwildielingen in en het functioneren van de (non-profit en profit) distributie en 
vertoning van de l(waliteitsfilm in Nederland. Onderzoek in opdracht van de Stichting voor onderzoek ten behoeve van de filmvertoning -
Nederlandse Federatie voorde Cinematografie. (Amsterdam 2000). 
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1.3. Focus 

De volgende aandachtspunten en uitgangspunten staan in dit rapport centraal: 

I. AANDACHTSPUNTEN 

• Het bieden van een kader voor de verdere uitwerking van de plannen voor het Filmmuseum en het beoogde 

Nationaal Filmtheater aan de Marnixstraat; 

• De relaties tussen de gesubsidieerde c.q. non-profit en de profit sector betreffende de filmvertoning; 

• De vertoning, festivals en educatie in relatie tot de distributie en productie van internationale en nationale 

producties; 

• De vertoning, festivals en educatie in relatie tot het overheidsbeleid op het gebied van museumfuncties, het 

cultureel erfgoed, educatie, opleiding, distributie en productie; 

• De planontwikkeling van het Filmmuseum en het Nationaal Filmtheater; 

• Mogelijkheden tot samenwerking, afstemming en taakverdeling; 

• Het vestigingsklimaat voor producenten, filminstellingen, opleidingen, belangenorganisaties, etc. 

I I . UITGANGSPUNTEN 

• De huidige verdeling van taken en verantwoordelijkheden tussen de rijksoverheid, de gemeente en particulier 

initiatief, en tussen Cultuur en andere gemeentelijke sectoren; 

• Het beleid van de rijksoverheid en de ontwikkelingen daarin; 

• De uitgangspunten voor het Kunstenplan 2001 - 2004: Allianties; 

• De ontwikkelingen rondom het Filmmuseum en de plannen voor huisvesting met instellingen voor fotografie en 

nieuwe media aan de Van Baerlestraat; 

• De plannen voor het Nationaal Filmtheater aan de Marnixstraat; 

• De ontwikkelingen in de vraag van het publiek in relatie tot vertoning, distributie en productie; 

• De ontwikkeling rondom de gesubsidieerde, c.q. non-profit culturele filmsector en de profit bioscoopbranche. Deze 

ontwikkeling hangt nauw samen met het cultureel ondernemerschap; 

• De nationale en internationale ontwikkelingen op het gebied van de productie, distributie en vertoning. De 

mondiale technologische ontwikkelingen spelen hierbij tevens een rol. 

13 



1.4. Werkdefinities en categorieën 

Alvorens verder te gaan, worden in onderstaande paragrafen eerst bepaalde begrippen verduidelijkt. Daarnaast 

worden de verschillende distributeurs en vertoners onderverdeeld in categorieën, omdat hiermee de verschillende 

films die gedistribueerd en vertoond worden duidelijk worden. 

1.4.1. Filmklimaat 

Voor de omschrijving van de condities voor een gezond filmklimaat kan worden gerefereerd aan definities voor de 

termen filmwereld en filmindustrie: 

Tot een filmwereld worden gerekend alle betrokkenen die gezamenlijk zorgen voorde productie, distributie en receptie 

c.q. vertoning van filmproducties. Onder 'alle betrokkenen' worden niet alleen de filmproducenten, -distributeurs en 

-vertoners verstaan, maar ook de filmcritici die over de films schrijven, het publiek dat naar de films kijkt en de 

personen, fondsen, instellingen of omroepen die het proces van productie, distributie en vertoning door middel van 

financiering, investering en ondersteuning mogelijk maken. Dit laatste is tevens van toepassing op onderstaande 

definitie. 

In het boek Beroep Filmregisseur. Het verkrijgen van continuïteit in een artistiek beroep geeft Dorothee Verdaasdonk 

een definitie voor de term filmindustrie. Volgens deze definitie kan er pas gesproken worden van een echte 

filmindustrie wanneer: 

een groep filmmakers door hun activiteiten in de filmsector een basisinkomen verwerft en indien in

stanties en personen structurele investeringen doen om films te laten produceren, te distribueren en te 

vertonen. Om de hoge productiekosten die het filmmaken nu eenmaal met zich mee draagt, dient er 

ook een 'financieringsstructuur' te bestaan die het filmmakers structureel mogelijk moet maken om 

aanzienlijke investeringen te doen. Ad hoc investeringen leveren geen basis voor het maken van films 

als beroep.^ 

Hiernaast moet er onder andere ook sprake zijn van goede opleidingsmogelijkheden en de aanwezigheid van een 

beroeps- en/of belangenvereniging. Volgens bovenstaande definitie kan geconcludeerd worden dat er in Nederland 

geen sprake is van een 'echte' filmindustrie. Er zijn weinig filmmakers die een volwaardig basisinkomen kunnen 

verwerven met het maken van films, van enige winst is in veel gevallen geen sprake. Geld dat overgehouden wordt, 

moet in een volgende productie worden geïnvesteerd. 

Volgens Verdaasdonk hebben financieringsstructuren direct invloed op de films die er worden gemaakt. De term 

financieringsstructuur houdt in dat een geldstroom een institutionele herkomst heeft. Het vormt een sociaal-econo

mische voorwaarde voor het ontstaan en de ontwikkeling van de beroepspraktijk.' De aanwezige financieringsstruc

turen - die voornamelijk uit overheidssubsidies bestaan - beïnvloeden in grote mate de films die er gemaakt worden. 

'• Zie hiervoor tevens H.S. Becl<er. Artworlds. University of California Press (Berkeley 1982), p.1 t/m 39 en T. Bevers. Georganisrerde Cultuur de rol 
van overheid en markt in de kunstwereld, Coutinho B.V 1993, p. 16. Hierin wordt gesteld dat tot een kunstwereld alle betrokkenen behoren wier 
activiteiten - van het werken aan een idee tot en met de reacties van het publiek - volgens een bepaald patroon van regels en gewoonten op 
elkaar afgestemd zijn, ten behoeve van de productie, distributie en receptie van kunst. Deze theorie is tevens van toepassing op de filmsector. 

'• M.D. Verdaasdonk. Beroep Filmregisseur Het verkrijgen van continuïteit in een artistiek beroep. Kerckebosch (Zeist 1990), biz. 4. 

'• idem, bIz. VIII. 
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Mede door de nieuwe fiscale maatregelen en de recente constructies met het FINE BV zijn er steeds meer bedrijven 

of particulieren bereid om in de filmsector te investeren. Dit zal waarschijnlijk positieve gevolgen hebben voor de 

bedrijvigheid in de filmsector en leiden tot meer Nederlandse filmproducties per jaar. 

Uit bovenstaande beschrijvingen kan van een filmklimaat worden gesproken wanneer alle betrokkenen binnen dit 

filmklimaat gezamenlijk zorgen voor de productie, distributie en vertoning van filmproducties, en er voldoende 

financieringsstructuren zijn om dit proces zo optimaal mogelijk te laten verlopen. Ter ondersteuning van een gezond 

filmklimaat moeten er goede opleidingsmogelijkheden en een beroeps- en/of belangenvereniging zijn. 

Er is pas sprake van een gezond filmklimaat als bovenstaande elementen aanwezig zijn en wanneer deze in een sa

menhangend qehee\ met elkaar functioneren: het hebben van een brede infrastructuur en een kritische massa alléén 

is onvoldoende. 

1.4.2. Kwaliteitsfilm 

In de afgelopen 15 jaar zijn de non-profit filmsector en de profit bioscoopbranche steeds meer naar elkaar toege

groeid. Beide vertonen films die steeds moeilijker van elkaar te onderscheiden zijn en niet meer gecategoriseerd 

kunnen worden in termen van 'kunstzinnig' of'niet-kunstzinnig', dan wel 'commercieel' of'niet-commercieel'.^ Deze 

termen spelen steeds minder een hoofdrol en zijn moeilijk te definiëren. Er wordt nu meer gesproken over de econo

mische of cinematografische waarde van een film. Volgens de ANF bepaalt in eerste instantie de programmeur van 

een filmtheater of een film kwaliteit heeft en op grond daarvan moet worden geprogrammeerd. Dit wordt kritisch ge

volgd door wat de algemene opinie (critici, collega-programmeurs e.a.) daarover zegt. In de kunstsector is dit ook het 

geval: "kunst is wat de culturele producenten en overige betrokkenen uiteen kunstwereld zelf aanduiden als kunsf.^ 

De benaming kwaliteitsfilm wordt gehanteerd als een allesomvattend begrip voor cinematografisch waardevolle 

kunstzinnige-, experimentele films en documentaires. De term kwaliteitscinema is een allesomvattende term voor 

economisch en cinematografisch waardevolle kwaliteitsfilms. De aanduiding 'kwaliteit' impliceert overigens niet dat 

populaire films geen kwaliteit kunnen hebben.'° 

In plaats van films te categoriseren door middel van de termen commercieel en niet-commercieel wordt in de praktijk 

nu meer gesproken van economisch of cinematografisch waardevolle films." Een kwaliteitsfilm met een verwacht 

groter risico en lagere rentabiliteit wordt aangeduid als een kleine of kwetsbare kwaliteitsfilm. Een kwaliteitsfilm met 

een verwacht kleiner risico, een hogere rentabiliteit en hogere economische waarde wordt aangeduid als een grote 

'• Zie hiervoor tevens J.Ph. Wolff. Production is the key in tiie film industry. Evaluatie van het speelfilmbeleid in het kader van het mediabeleid van 

de Europese Unie. Handelseditie dissertatie Erasmus Universiteit Rotterdam. Stichting IVIO (Lelystad 1998), p. 93 e.v en B. Hofstede. In het 

wereldfilmstelsel. Identiteit van de Nederlandse film sedert 1945. Dissertatie Erasmus Universiteit Rotterdam. Eburon (Rotterdam 2000), p. 24 

en 25. In 1999 en 2000 zijn zowel in de non-profit filmsector als de profit bioscoopbranche (drie totaal verschillende) films vertoond zoals 

Festen, the low-budget productie The Blair Wich Project en de documentaire over André Hazes Zij Gelooft in Mij. Deze films hebben alle drie 

een groot publiek bereikt. 

'• Vgl. H.S. Becker. Artworlds. University of California Press (Berkeley 1982), p. 39. 

'°- Dit aspect blijkt ook uit het feit dat een populaire film na verloop van tijd ook als een historisch waardevolle film, oftewel een klassieker 

getypeerd kan worden. Een klassieker hoeft niet per definitie een kwaliteitsfilm (zoals hier omschreven) te zijn. Een klassieker kan ook een 

populaire zijn die door de jaren heen een cinematografisch waardevolle film is gebleken. Een voorbeeld hiervan is de film Cosoö/onco uit 1943. 

Zie voor een nadere beschrijving over de verschillende soorten populaire films het onderzoek van P. van Houten. Populaire films in soorten en 

mofen. Studie Film- en Televisiewetenschappen. D.S. Functies Film en Televisie (Amsterdam 1996). 

"• De cinematografische waarde van een film is vergelijkbaar met de artistieke kwaliteit van een kunstwerk. 
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kwaliteitsfilm. Aan de economische positie van de distributeur en het aantal kopieën waarmee een film wordt 

uitgebracht, kan een redelijke indruk verkregen worden van de economische waarde van een film: des te groter het 

aantal kopieën waarmee een film wordt uitgebracht, des te hoger is de verwachte rentabiliteit en economische 

waarde, en vice verso.'̂  

Grote kwaliteitsfilms worden ook wel aangeduid als arthouse films./A/thousef/Vmszijn grote kwaliteitsfilmsdie in het 

midden te plaatsen zijn van de kwetsbare, cinematografisch waardevolle kwaliteitsfilms enerzijds en de economische 

waardevolle, populaire films anderzijds. Arthouse films zijn doorgaans zowel economisch als cinematografisch 

waardevol. Afhankelijk van de economische waarde worden deze films niet alleen in de filmtheaters en arthouses 

vertoond, maar ook in de bioscopen voor de populaire film. 

Een beter classificatiesysteem bestaat niet, maar zou voor dit rapport wel wenselijk zijn. Hierdoor kunnen de 

verschillende kwaliteitsfilms door middel van meer vastomlijnde criteria worden gecategoriseerd. In de praktijk blijkt 

echter dat het categoriseren van films niet haalbaar is, mede doordat de meningen over het begrip kwaliteit zeer 

uiteenlopen." Schematisch zijn de traditionele vertoningsplaatsen voor cinematografisch en economisch waarde

volle films als volgt in te delen: 

Schema 1 . Traditionele en reguliere vertoningssituatie voor cinematografisch en economisch waardevolle films anno 

1995* 

VERTONER 

Type film 

Cinematografisch waardevol 

Cinematografisch + Economisch waardevol 

Economisch waardevol 

FILMTHEATER 

Kwetsbare kwaliteitsfilm 

• 
• 

ARTHOUSE 

Kwaliteitsfilm 

• 
• 

BIOSCOOP 

Populaire film 

• 

Bron: J.N.L Brigitha. Meer afstemming en coherentie voor de distributie en vertoning van de liwaliteitsfilm, p. 15. 

* De vertoning is afhankelijk van de plaatselijke situatie. 

• le Prioriteit 

• 2e Prioriteit 

- Bioscopen vertonen soms de meest in economische zin waardevolle kwaliteitsfilms, maar hebben hiertoe geen prioriteit. 

- Het economisch rendement is afhankelijk van de vertoner. Bioscopen steller ten aanzien van de exploitatie hogere rendementseisen dan 

arthouses of filmtheaters. Op hun beurt hebben arthouses hogere rendementseisen dan filmtheaters. Bepaalde films kunnen in de ogen 

van een bioscoopexploitant niet rendabel zijn, maar in die van een arthouse-exploitant wel. 

Schema 1 geeft de vertoningssituatie weer vóór de komst van nieuwe vertoningsplaatsen, de zogenoemde artplexen 

en multiplexen. In Hoofdstuk 2 wordt verder ingegaan op de traditionele, hedendaagse en toekomstige vertonings

situatie anno 1995, 2000 en 2005. 

'2- De indeling betreffende economisch en cinematografisch waardevolle films Impliceert géén tegenstelling of een strikte scheiding en de 
verwachte rentabiliteit is afhankelijk van de plaatselijke situatie. Ook kwetsbare en cinematografisch waardevolle kwetsbare kwaliteitsfilms 
kunnen een relatief groot publiek trekken. Een opmerkelijk voorbeeld van een relatief succesvolle kwetsbare kwaliteitsfilm is de al eerder 
genoemde documentaire Die Salzmanner von Tibet, uitgebracht in 1998 door de distributeur Contact Film. Overdreven gezegd kan deze film 
gezien worden als de 77fo/7(c onder de kwetsbare kwaliteitsfilm. De film trok in veel filmtheaters het hoogste aantal bezoeker en scoorde hoog 
in de top tien van de Nederlandse filmtheaters. Zie de bijlagen voor een top 10 anno 1998 betreffende de best bezochte films in een aantal 
grote filmtheaters. In Filmtheater Rialto draaide de film 55 weken (in de periode van 26/08/1998 tot en met 09/06/1999) met 434 
voorstellingen. Er werden 18.992 bezoekers getrokken en de recette bedroeg fl. 240.9550,50. Bron: Filmtheater Rialto (Amsterdam 1999). 
Voordat Die Salzmanner werd uitgebracht, werd de film overigens niet als 'succesvol' beoordeeld. Het merendeel van de filmtheaters dacht dat 
het een 'kleine' film was en geen groot publiek zou genereren. Zie tevens Distributie versus Vertoning, p. 54 en 95. 

"• Zie hiervoor tevens J. Faasse en H. Ganzeboom. Film en Publiek. Ministerie van Welzijn, Volksgezondheid en Cultuur - Afdeling Culturele Zaken 
(Rijswijk 1986) en Distributie versus Vertoning, p. 7. 
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1.4.3. Indeling distributeurs en vertoners 

De distributeurs en vertoners zijn te verdelen in de volgende categorieën:'* 

PROFIT DISTRIBUTEURS 

1. Majors 

Anno 2000 bestaan er in Nederland vijf grote distributeurs die zijn aangesloten bij de Amerikaanse (Hollywood) 

studio's. In Nederland zijn dit Buena Vista, Columbia Tristar, Fox Films, United International Pictures en Warner 

Bros. 

2. Independents 

a. Grotere onafhankelijke distributeurs als RCV en Paradise die bioscoop- en arthouse films uitbrengen in de 

bioscopen, arthouses en filmtheaters. 

b. Kleinere onafhankelijke distributeurs als Shooting Star Film Distribution en Upstream Pictures die vooral arthouse 

films uitbrengen in arthouses en filmtheaters. Een aantal van deze distributeurs heeft tevens een eigen theater. 

NON-PROFIT DISTRIBUTEURS 

De door de rijksoverheid gesubsidieerde non-profit distributeurs Cinemien, Contact Film Cinematheek (hier verder 

Contact Film genoemd) en NFM-distributie (hier verder Filmmuseum genoemd). Het Landelijk Ondersteuningsinsti

tuut Kunstzinnige Vorming (LOKV) wordt tevens gesubsidieerd door de rijksoverheid. Het LOKV richt zich alleen op de 

educatie en distributie van films voor kinderen en jongeren.'^ Het Internationaal Film Festival Rotterdam (IFFR) 

distribueert een aantal kwetsbare kwaliteitsfilms onder de naam Tiger Releases en wordt tevens door de rijksoverheid 

gesubsidieerd. 

Distributeurs en filmfestivals zoals het IFFR zijn erg belangrijk voor het scouten, aankopen en uitbrengen van films. 

Zij fungeren in feite als doorgeefluik van het internationaal geproduceerde filmaanbod. Met name de gesubsidieerde 

distributeurs en filmfestivals zijn ontdekkers van cinematografisch waardevolle films en nieuwe genres die een 

waardevolle culturele aanvulling zijn op het dominerende economisch waardevolle aanbod.'^ 

Uiteindelijk bepalen de vertoners en de vertoningsmogelijkheden wanneer, hoelang en welke films er worden 

vertoond. Dit is sterk afhankelijk van de plaatselijke situatie, het economisch rendement en/of de cinematografische 

waarde van de film, in combinatie met de doelstelling en rendementseisen van de vertoner (i.e. profit of non-profit / 

bioscoop, arthouse of filmtheater, etc.). In het volgende deel zijn de vertoners onderverdeeld. 

PROFIT VERTONERS 

1. De bioscoopketens zoals Pathé, Jogchem's, Minerva en Wolff Cinema Groep. 

2. De zelfstandige bioscopen, bijvoorbeeld Delfia in Delft. 

3. De arthouses, bijvoorbeeld Cinecitta in Tilburg, The Movies in Amsterdam, Babyion in Den Haag en De Uitkijk in 

Amsterdam. 

'"• Bovenstaande categorieën zijn geen officiële indeling van de Nederlandse Federatie voorde Cinematografie. Volgens J. Huijsdens, voormalig 

secretaris van de Nederlandse Vereniging van Filmverhuurders, zijn de grotere en kleinere onafhankelijke distributeurs niet met exacte 

aantallen aan te geven, doordat er sprake is van een constante verschuiving en de distributeurs niet zo gemakkelijk in een 'hokje' te plaatsten zijn. 

'̂ - De activiteiten van het LOKV betreffende de distributie van films voor kinderen en jongeren zal in de komende Kunstenplanperiode 2001- 2004 

worden ondergebracht bij het Filmmuseum. 

i6- De Nederlandse markt wordt gedomineerd door films uit de Verenigde Staten. In de periode 1989 t/m 1998 zijn in Nederland de marktaandelen 
van films afkomstig uit de Verenigde Staten gestegen van 75,6% naar 89,8%. Media Salles. European Cinema Yearbool< 7999 (Milaan 2000), p. 90. 
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NON-PROFIT VERTONERS 

Anno 2000 zijn er ruim 100 vertoners aangesloten bij de Associatie van Nederlandse Filmtheaters (ANF). De ANF 

verdeelt de aangesloten vertoners in drie verschillende secties, namelijk: 

A-sectie 
Dit zijn de (15) geprofessionaliseerde en grote filmtheaters met twee of meer zalen en dagelijkse voorstellingen. 

Voorbeelden hiervan zijn onder andere Filmtheater Rialto (Amsterdam), Filmtheater Cinemariënburg (Nijmegen), 

Filmtheater 't Hoogt (Utrecht) en Lantaren/Venster {Rotterdam). 

B-sectie 

De (17) middelgrote vertoners met een zaal en meerdere voorstellingen per week. Voorbeelden hiervan zijn Desmet 

(Amsterdam), Het Ketelhuis (Amsteróarri), C/node (Dordrecht), /C//7C/7Ü/S (Leiden) en Provoc(/o (Alkmaar). 

C-sectie 
De (77) kleinere vertoners: filmhuizen, filmtheaters of filmcircuits die niet dagelijks actief zijn. Enkele van deze 

vertoners hebben alleen 16mm-projectie. De meeste vertoners hebben vaak geen eigen vertoningsruimte en zijn 

ondergebracht bij andere culturele centra. Een aantal regio organisaties - overkoepelende organisaties van enkele 

kleine en grotere provinciale vertoners - valt tevens onder deze categorie. Een voorbeeld hiervan is de Vereniging van 

Brabantse Filmtheaters." Amsterdamse voorbeelden uit de C-sectie zijn Cinema De Balie, Melkweg Cinema en New 

Metropolis. 

Door de professionalisering is er sprake van een constante verschuiving in de onderverdeling van de vertoners. Boven

staande getallen zijn derhalve tussen haakjes geplaatst. In de loop der jaren zijn C-theaters B-theaters geworden en 

B-theaters veranderd in A-theaters. Relatief gezien zijn er toch veel vertoners in de C-sectie vertegenwoordigd. 

Volgens de ANF is in de C-sectie sprake van een zekere stilstand op exploitatieniveau. 

1.4.4. Filmhuis en filmtheater 

In het kader van de professionalisering van de ANF-vertoners worden hier de termen (A) filmhuis en (B) filmtheater 

nader besproken. In de praktijk worden vooral de eerste twee termen door elkaar gebruikt. 

A. Filmhuis 

Anno 2000 is een filmhuis een kleine en incidentele vertoner van (kwetsbare) kwaliteitsfilms (uit de C-sectie) waar 

doorgaans geen sprake is van een professionele accommodatie, projectie of bedrijfsvoering. De organisatie bestaat 

voornamelijk uit vrijwilligers. Het volgende citaat geeft duidelijk de sfeer weer van de filmhuizen in de tijd van het 

zogenoemde Vrije Circuit:^" 

In de begintijd van de filmhuizen was het anders. Toen maakten niet alleen de hersenen soms overuren 

bij het doorgronden van een cinematografisch experiment, ookde restvan het fysiek kreeg het zwaar te 

verduren. In benauwde zaaltjes waar het geluid nauwelijks boven het geratel uitkwam, de projectie 

"• ANF (Utrecht 2000). 

'°- Het W-ye C/rcu/f ontstond aan het begin van de jaren zeventig in navolging van de Nederlandse Filmliga [}B27 - 1933) en de Cineclubs uit de 
jaren zestig. Dit was een landelijl< verband bestaande uit filmmal<ers, -distributeurs en -huizen, maar oolu -producenten én -consumenten. Het 
Vrije Circuit groeide in nog geen tien jaar uit tot een verband van meer dan 180 organisaties, w^aarin daadwerl(elijl< een alternatief geboden kon 
worden voor het commerciële aanbod. Mede door interne perikelen en mislukte pogingen tot reorganisaties werd Het Vrije Circuit in 1984 
opgeheven. Op 15 oktober 1983 hadden de vijf grootste en professioneel georganiseerde filmhuizen in de steden Den Haag, Groningen, 
Nijmegen, Rotterdam en Utrecht zich al afgescheiden van Het Vrije Circuit en een nieuw informeel samenwerkingsverband gevormd: de 
Associatie van Nederlandse Filmtheaters. Zie tevens Distributie versus Vertoning, p, 20 t/m 22. 
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niet altijd even scherp was en de beenruimte tussen de harde houten stoelen te wensen overliet, was 

het overduidelijk: voor het consumeren van filmkunst moest je wat over hebben.^^ 

B. Filmtheater 

Anno 2000 is een filmtheater een middelgrote tot grote vertoner van (kwetsbare) kwaliteitsfilms met één zaal (B-

sectie) of minimaal twee zalen (A-sectie), een professionele accommodatie, projectie, bedrijfsvoering en een reguliere 

vertoning.^" Er wordt veel aandacht besteed aan de promotie en publiciteit van de films. De organisatie is zich bewust 

van de markt waarin zij verkeert en heeft een publiek- en servicegerichte instelling. Het filmtheater is in de afgelopen 

tien jaar minstens een keer grondig vernieuwd, omdat comfortabele stoelen, een optimale projectie en geluid 

onontbeerlijk zijn. 

Naast de kwaliteit van de te vertonen films, is de kwaliteit van de vertoningen tevens van belang. Er is een zakelijk 

en/of artistiek leider, een programmeur en een aantal andere betaalde krachten. De meeste non-profit vertoners 

hebben doorgaans onvoldoende financiële middelen tot hun beschikking. Zodoende wordt er in veel filmtheaters nog 

een beroep gedaan op vrijwilligers. Onderstaande citaten beschrijven de veranderingen van de filmhuizen in 

filmtheaters: 

Ook aan de publiekszijde zijn veranderingen waar te nemen. Nam het publiek in de pioniersfase van de 

filmhuizen nog genoegen met een gebrekkige accommodatie, een slechte (16mm) projectie en 

'bierkratjes als stoelen'om maar de nieuwste film van Godard, Straub, Fassbinder of \Alenders te kunnen 

zien, tegenwoordig stelt het publiek aan filmtheaters hoge eisen aan zowel projectie, sfeer, comfort en 

publiciteit. De meeste filmtheaters hebben fors geïnvesteerd in deze zaken en vrijwilligers zijn 

vervangen door betaalde medewerkers. Posten die zwaar drukken op de begroting. Het merendeel van 

de filmtheaters is dan ook gedwongen om een meer publieksgerichte programmering te voeren om de 

begroting sluitend te krijgen. Deze programmering, en de investeringen in gebouw en personeel, 

hebben zeker tot de stijgende bezoekcijfers van de filmtheaters en daarmee tot een versterking van de 

inkomensvormende functie." 

Onder druk van de niet-aflatende concurrentie van de commerciële bioscopen met hun publieks

trekkers is geleidelijk een aantal belangrijke veranderingen doorgevoerd. Met een grootscheepse reno

vatie en professionalisering trachtten de Nederlandse filmhuizen hun slechte imago af te schudden. 

Om deze metamorfose kracht bij te zetten, lieten ze zich vanaf dat moment 'filmtheater' noemen. De 

Associatie van Nederlandse Filmtheaters stelde een lijst van eisen met betrekking tot de projectie op 

waaraan de aangesloten theaters moesten voldoen. (Europese) fondsen en (lokale) overheden stelden -

soms na heel veel zeuren, maar toch - extra financiële middelen ter beschikking. Inmiddels kan de be

zoeker dan ook rekenen op comfortabele stoelen, een goede projectie en service door adequaat 

opgeleid personeel." 

In hoofdstuk 2 wordt aandacht besteed aan plannen van filmtheaters uit de A-sectie voor het realiseren van nieuwe 

vertoningsplaatsen met een schaalvergroting van de vertoningsmogelijkheden die in de nabije toekomst als 

zogenoemde artplexen of cultiplexen zullen worden gerealiseerd. 

''• A. Verhaagen. Risicofilm: van filmhuis tot cultiplex, p. 6 en 7. 

°̂- Een kleinere vertoner van de kwaiiteitsfilm kan ook een filmtheater zijn, als deze maar beschikt over een professionele accommodatie en 

outillage (minimaal 35mm). 

'̂- L Hannewijk. Betere Kansen voor de vertoning van de Itunstzinnige film in Rotterdam: een strategische verltenning. Onderzoek in het kader van 

de Tweede Fase Opleiding Management Culturele Instellingen. Hogeschool voor de Kunsten Utrecht, Centrum voor Kunst H Media 

Management (Utrecht 1993), p. 14. 

'• A. Verhaagen. Risicofilm: van filmhuis tot cultiplex, p. 6 en 7. 
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2. Context 

Dit hoofdstuk beschrijft de context waarmee de Gemeente Amsterdam ten aanzien van haar filmbeleid nu te maken 

heeft of in de toekomst zal krijgen. Hierbij worden vier belangrijke factoren besproken die nu of in de toekomst 

/nv/oed zullen hebben op het huidige Amsterdamse filmklimaat. 

De eerste invloedsfactor is het Nederlandse subsidiestelsel inzake het beleid betreffende de zorg voor het aanbod, de 

spreiding en de afname. 

De tweede invloedsfactor betreft de mondiale economische en technologische ontwikkelingen die belangrijke 

gevolgen zullen hebben voor de internationale filmwereld. 

De derde invloedsfactor behelst de schaalvergroting en de verbetering van de vertoningsmogelijkheden in de profit en 

non-profit sector die worden gerealiseerd door middel van zogenoemde multiplexen en artplexen c.q. cultiplexen. 

De laatste invloedsfactor is het filmbeleid van de Gemeente Rotterdam. 
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2.1. Invloedsfactor # 1 : Het Nederlands subsidiestelsel 

AANBOD - SPREIDING - AFNAME 

Het Nederlandse overheidsbeleid ten aanzien van de kunsten, en zo ook het beleid betreffende de filmproductie, 

-distributie en -vertoning, baseert zich op de taakverdeling, waarbij de rijksoverheid de zorg draagt voor het culturele 

aanbod, de provincie de zorg voor de spreiding ervan en de lokale overheden de zorg voor de afname op zich nemen.̂ ^ 

Het subsidiebeleid van de rijksoverheid betreffende de subsidiëring van de filmproductie- en distributie heeft gezorgd 

voor een meer gedifferentieerd filmaanbod van cinematografisch waardevolle films naast het grotere aanbod van 

populaire films. Dit alternatieve aanbod bestaat voornamelijk uit kwetsbare kwaliteitsfilms. Uit diverse onderzoeken 

en beleidsnotities is echter naar voren gekomen dat de meeste provincies nauwelijks hebben gezorgd voor een 

adequate spreiding van de films en dat ook het beleid van de lokale overheden veel te wensen overlaat. Met name 

omdat zij de lokale filmtheaters onvoldoende en in zeer verschillende mate ondersteunen.^* 

Mede doordat niet alle provincies consequent zorgen voor een adequate spreiding, veel lokale overheden niet voor 

een adequate afname én de drie overheidslagen qua beleid en visie niet op elkaar aansluiten, is er een situatie 

ontstaan waarbij het filmaanbod groter is dan de afnamemogelijkheden.^^ Onderstaande paragrafen gaan verder in 

op het Nederlands filmbeleid. 

TIENDE MUZE 

In de afgelopen jaren zijn de subsidieregelingen voor productie fors verhoogd, maar die voor de distributie, en met 

name de vertoning van (inter)nationale kwetsbare en cinematografisch waardevolle kwaliteitsfilms vrijwel gelijk 

gebleven. 

Naast het feit dat er een groot en groeiend publiek is voor deze films, gaan gesubsidieerde filmtheaters in vergelijking 

met andere culturele instellingen zoals schouwburgen en theaters voor de podiumkunsten, die relatief gezien meer 

subsidies ontvangen, efficiënter en effectiever om met doorgaans lage subsidies. Per subsidiegulden worden er meer 

voorstellingen gegeven en meer bezoekers getrokken dan overige culturele instellingen.^^ 

Uit diverse onderzoeken is naar voren gekomen dat de subsidieregelingen voor de filmvertoning ontoereikend zijn en 

dat deze ten opzichte van de filmproductie en -distributie lager zijn. Bovendien is er in vergelijking met andere 

culturele sectoren een veel lager subsidiebudget voor de filmsector beschikbaar. De Raad voor Cultuur zegt in haar 

"• Zie voor de taakverdeling betreffende de zorg voor het aanbod, de spreiding en de afname bijvoorbeeld de publicatie van het Ministerie van 

Onderwijs, Cultuur en Wetenschappen. Cultuurbeleid in Nederland (RVjswljk 1999). De rijksoverheid ondersteunt instellingen en filmfestivals als 

het IDFA en het IFFR die op (inter)nationaal niveau van belang zijn. Daarnaast heeft de rijksoverheid nog een subsidiebudget voor filmfestivals 

en -manifestaties en een subsidie-investeringsmaatregel voor de renovatie van filmtheaters. Op de volgende pagina wordt de laatstgenoemde 

subsidiemaatregel en de nieuwe investeringsmaatregelen voor de productie kort besproken. 

"• Zie hiervoor onder andere het onderzoek van M. Voorburg. Entree of Exit. Een onderzoek naar het gemeentelijk beleid ten aanzien van 

filmtheaters en filmhuizen. Afstudeeropdracht HBO-opleiding Vrijetijdskunde, Faculteit Economie en Management School Leeuwarden, 

Christelijke Hogeschool Noord Nederland (Leeuwarden 1994). Paragraaf 3.3. gaat verder in op de gemeentelijke subsidies aan filmtheaters. 

^̂ - J.N.L Brigitha. Meer afstemming en coherentie voorde distributie en vertoning van de kwaliteitsfilm. Een onderzoek naarde ontwikkelingen in 
en het functioneren van de (non-profit en profit) distributie en vertoning van de kwaliteitsfilm in Nederland. Onderzoek in opdracht van de 
Stichting voor onderzoek ten behoeve van de filmvertoning - Nederlandse Federatie voor de Cinematografie. (Amsterdam 2000), p. 10, 59 en 73. 

" • Sociaal Cultureel Planbureau (1999). 
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Cultuurnota 2001 - 2004 het volgende hierover:" In het kunstbeleid wordt film als tiende muze gehandicapt door een 

voortdurende achterstandspositie'!'^ Dit komt met name omdat film tegenwoordig nog steeds niet als volwaardige 

kunstvorm wordt erkend. Voorts wordt verondersteld dat filmtheaters minder subsidie nodig hebben, omdat zij veel 

meer in de markt opereren.^' Hierbij wordt over het hoofd gezien dat er tegenwoordig bij alle gesubsidieerde en niet-

gesubsidieerde podia nadrukkelijk sprake is van marktwerking." De marktwerking zegt echter niets over de kwaliteit 

of het economisch rendement van het aangeboden product. 

Volgens de ANF is er in vergelijking met andere culturele instellingen zelfs geen sprake van een trendmatige 

bijstelling van de subsidies. Het Ministerie van OCEtW en de Raad voor Cultuur beschouwen de distributie en 

vertoning van kwetsbare en cinematografisch waardevolle kwaliteitsfilms als zeer belangrijk, maar er wordt 

onvoldoende gekeken naar een bredere context ten aanzien van de productie, distributie en vertoning van de 

kwaliteitsfilm: de theatrical release als startpunt voor de verdere spreiding en afname van kwaliteitsfilms voor een 

geïnteresseerd publiek.^" 

Stimulering van het aanbod van kwaliteitsfilms door middel van subsidieregelingen voor de productie en distributie, 

heeft pas werkelijk zin als er voldoende afnamemogelijkheden zijn. Hiertoe moet worden geïnvesteerd in een goede 

infrastructuur die een goede exploitatie, vertoning en continuïteit in de programmering mogelijk maakt. '̂ 

GROTER INZICHT 

Uit onderzoeken en beleidsnotities is naar voren gekomen dat het beleid ten aanzien van de non-profit filmsector op 

provinciaal en gemeentelijk niveau nog een 'ondergeschoven kindje' is." Hierbij wordt vaak vergeten dat een sterke 

non-profit filmsector - net als andere, meer geaccepteerde culturele instellingen zoals musea en schouwburgen - van 

groot belang is. Bovendien is bij het investeren in de kunst- en cultuursector altijd een return on investment: niet 

alleen in cultureel, maar ook in economisch opzicht. Dit is tevens geconcludeerd in het rapport De Kunsten gewaar

deerde De lokale overheden zouden meer moeten beseffen dat de filmsector zowel in cultureel als economisch 

opzicht veel voor de stad kan betekenen. 

UITBREIDINGSPLANNEN IN DE NON-PROFIT SECTOR 

Naast het feit dat de meeste filmtheaters niet voldoende financiële steun krijgen voor de exploitatie en 

programmering, wordt de realisering van uitbreidingen van de vertoningsmogelijkheden bemoeilijkt. Vooral doordat 

het enige jaren kan duren voordat de lokale overheden (die immers verantwoordelijk zijn voor de afname van 

kwetsbare kwaliteitsfilms) overtuigd zijn van het belang om de projecten te ondersteunen en uiteindelijk ook bereid 

"• Raad voor Cultuur, l/ondeschoortseendeoverv/oed. Advies Cultuurnota 2001 - 2004 no. 8 Film (Den Haag 2000), p. 7. 

2«- Paragraaf 3.3. gaat verder in op de gemeentelijke subsidies aan filmtheaters. 

^'' Denk hierbij bijvoorbeeld aan Carré die als gesubsidieerde instelling ook grote musicalproducties van Joop van der Ende heeft. 

=°- Idem, p. 61. 

='• Idem, p. 62. 

"• Zie hiervoor bijvoorbeeld M. Voorburg. Erttree of Exit. Een onderzoek naar het gemeentelijk beleid ten aanzien van filmtheaters en filmhuizen 

(Leeuwarden 1994). 

"• KPMG. De Kunsten gewaardeerd. De maatschappelijke en economische betekenis van de professionele kunsten voor Amsterdam. I n opdracht van 
Amsterdams Uit Buro (Hoofddorp 1996). 
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zijn om financiële middelen beschikbaar te stellen. Niet alleen in infrastructurele zin - namelijk een eenmalige finan

ciële steun voor de bouw van het theater (de stenen), maar ook in culturele zin, namelijk een structurele ondersteu

ning in de programmering voor de kwetsbare kwaliteitsfilm (de inhoud). 

ONTOEREIKENDE INVESTERINGSMOGELIJKHEDEN 

Op dit moment kunnen de filmtheaters voor het realiseren van renovaties gebruik maken van een subsidie

investeringsregeling vla het Ministerie van OCftW. Deze regeling is in 1997 met vier jaar verlengd en de rijksoverheid 

heeft het totale budget verhoogd van fl. 150.000 naar fl. 200.000 per jaar. 

Volgens de ANF is dit bedrag in de Cultuurplanperiode 1997 - 2000 desondanks structureel ontoereikendgebkken en 

zou het budget voor de komende Cultuurplanperiode op zijn minst verdubbeld moeten worden. Grootschalige 

investeringen en ingrijpende kwaliteitsverbeteringen kunnen via deze regeling alleen niet gerealiseerd worden, 

terwijl de lokale overheden slechts incidenteel bereid zijn tot een aanvullende financiering voor nieuwe 

accommodaties. 

Vanwege bovenstaande redenen ontbreekt er volgens de ANF een samenhangend stelsel van beleidsmaatregelen ter 

verdere bevordering van het accommodatie- en exploitatiebeleid van de non-profit vertoners. Ook in het belang van 

het recent nog extra gestimuleerde nationale productiebeleid moeten volgens de ANF de lokale overheden de 

verantwoording nemen voor hun taak betreffende de afname en zijn er aanvullende maatregelen nodig voor de 

afnamemogelijkheden. 

De ANF pleit daarom ten eerste voor een verbeterde samenwerking tussen de rijksoverheid, de provincies en lokale 

overheden en ten tweede voor een krachtige mix van subsidiaire, fiscale en aanvullende maatregelen ter realisering 

van nieuwe vertoningsmogelijkheden en een verbetering c.q. uitbreiding van de bestaande filmtheateraccommo-

daties.̂ * 

CULTUREEL ÉN ECONOMISCH BELEID 

Tegenwoordig wordt buiten de meer 'traditionele' subsidiemaatregelen ook naar andere ondersteuningsmaatregelen 

gezocht. In de productiesector zijn er naast een subsidiestelsel dat zich richt op het creëren van een groter aanbod 

van Nederlandse speelfilmproducties, al andere maatregelen op het gebied van de investering in films aangedragen, 

zoals het eerdergenoemde FINE BV en gunstige fiscale maatregelen. 

In de nabije toekomst zouden zaken als de financiële ondersteuning van een uitbreiding van de vertoningsmogelijk

heden tevens ondergebracht kunnen worden bij het rijksdepartement van Economische Zaken of Financiën. Zaken als 

de ondersteuning van de distributie en vertoning (de programmering) van de kwetsbare kwaliteitsfilm kunnen dan 

blijvend bij Culturele- of Kunstzaken worden ondergebracht. 

VOORTBESTAAN NON-PROFIT EN PROFIT FILMSECTOR 

Ook gezien de actuele mondiale cinematografische, economische en technologische ontwikkelingen is de 

ondersteuning van de filmtheaters van wezenlijk belang voor de groei en het voortbestaan van de non-profit sector, 

maar ook voor de profit sector. 

"• ANF, Beleidsnota Kunstenplan 2001 -2004[Utrechl 1999), p. 11. 
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Mede door het naar elkaar toegroeien van de non-profit filmsector en de profit bioscoopbranche brengen veel profit 

distributeurs hun films in de filmtheaters uit.^'' Dit geldt wee versa ook voor de non-profit distributeur Cinemien die 

films uitbrengt in profit vertoningsplaatsen. In de volgende paragraaf zullen de belangrijkste economische en 

technologische ontwikkelingen kort worden beschreven. 

2.2. Invloedsfactor #2: De internationale ontwikkelingen 

CONVERGENTIE EN HORIZONTALE INTEGRATIE 

De mondiale technologische veranderingen op het terrein van de filmproductie, -distributie en -vertoning gaan 

steeds verder, volgen elkaar steeds sneller op en verweven zich steeds meer met elkaar: er is sprake van convergentie. 

De filmwereld zal door de convergentie met andere disciplines zoals beeldende kunst en nieuwe media over een 

aantal jaren er totaal anders uit zien.̂ ^ 

Daarnaast is er bij convergentie ook sprake van concentratie en horizontale integratie. Grote ondernemingen uit 

verschillende bedrijfskolommen en sectoren fuseren met elkaar om een zo groot mogelijke controle te hebben op de 

markt waarin zij opereren. Ondernemingen op het gebied van Internet, kabel, telecom en computersoftware fuseren 

met ondernemingen uit de culturele industrie: 

Geleidelijk zal mediaproductie meer het karakter krijgen van een internationaal opererend media

systeem van stromen - geldstromen, ideeënstromen, productstromen, assemblagestromen. Het is een 

van de oorzaken dat het in de toekomst steeds moeilijker maar ook minder noodzakelijk zal worden, per 

land een complete bedrijfstak op de been te houden.^'' 

Door samen te gaan met ondernemingen op het terrein van onder meer film, theater, sport, horeca en pretparken 

spelen de concerns in op de ontwikkeling waarbij de consument steeds meer kiest voor een ervaring in plaats van de 

aanschaf van tastbare c.q. materiële zaken. Zodoende wordt er gesproken van een belevenisindustrie. 

GLOBAAL - REGIONAAL 

Het is onduidelijk wat de mondiale economische en technologische ontwikkelingen precies zullen brengen, maar de 

digitale revolutie za\ (evenals de industriële revolutie van de 19e eeuw) een enorme invloed hebben op alle terreinen 

van de maatschappij. Internationale ontwikkelingen en de verdergaande globalisering zullen op lokaal niveau 

doorwerken: global wordt glocal. 

'^- Filmtheater Rialto richt zich vrijwel uitsluitend op het aanbod van de drie huidige gesubsidieerde distributeurs Cinemien, Contact Film en 

Filmmuseum. Dit aspect wordt verder in Hoofdstuk 3 behandeld. 

'^- Zie voor een nadere beschrijving over het begrip convergentie P. Rutten e.a. Omroep in het tijdperk van Convergentie: een toekomstverkenning. 

TNO STB-98-13 (Apeldoorn 1998), p. 10 t/m 18 en M. Schwarz. Digitale media in de technologische cultuur. Cultuur als confrontatie. 

Perspectieven voor een kunst- en cultuurbeleid. Ministerie van OCftW (Zoetermeer 1999), p. 17. 

"• R.M. Boonzajer Flaes. De scope van de bios Nederlandse Film in het mondiale mediasysteem 1999-2005. In opdracht van de Nederlands Fonds 
voorde Film. QRA (Amsterdam 1999), p. 8. Zie tevens P Rutten en I. Smeets. Entertainmentindustrie: Lijnen naar de toekomstJUO STB-97-57 
(Apeldoorn 1997) en P. Rutten. De toekomst van de verbeeldingsmachine. De culturele industrie in de 21e eeuw. Boekmancahier 43 (Amsterdam 
2000), p. 16 t/m 26. 
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In het rapport De scope van de bios worden drie belangrijke te verwachten ontwikkelingen voor de filmsector be

schreven, namelijk: 

1. De Jacht op de consument 

De concurrentieslag om de aandacht van de consument zal feller worden, omdat iedere mediasector - dus ook film -

moet concurreren met alternatieve bestedingsmogelijkheden. 

2. Onderlinge vervlechting 

De onderlinge vervlechting in de vorm van netwerken en concerns zal verder toenemen; aansluiting vinden bij de 

netwerken is nodig om internationaal te worden opgemerkt Innovatie, specialisatie en samenwerking op een veel 

grotere schaal dan we nu kennen zijn de elementen die de agenda gaan bepalen. 

3. Integratie van film in het mediacircuit 

De filmsector zal verder worden geïntegreerd in de media-industrie}^ 

CONTENT EN PACKAGING 

De verdergaande digitalisering en convergentie hebben invloed op de vorm en inhoud van de productie: de content 

{bijvoorbeeld het scenario), maar ook op de packaging (de wijze waarop de productie aangeboden wordt aan de con

sument). Niet het creëren van het aanbod staat centraal, maar het vinden van de betaalde aandacht van de 

consument. De consument zal steeds meer macht krijgen in de attention economy. 

Door de twee invloedrijke elementen content en packaging zullen niet alleen de mensen die de content bepalen, maar 

ook degenen die keuzes maken in het aankopen van films en het samenstellen wan de programmering - packagers-

een grotere rol vervullen. De packagers stellen uit een onoverzichtelijk en groot aanbod een herkenbaar pakket samen 

dat 'op maat gesneden' is voor de consument." Dit aspect wordt ook wel customization genoemd. Het gaat dus niet 

alleen om de toepassing van de laatste technieken, maar ook om de selectie, samenstelling en presentatie c.q. 

programmering war\ films, vooral omdat een onderneming zich hierdoor beter kan onderscheiden. 

NIEUWE UITDAGINGEN 

Er zijn tal van nieuwe van nieuwe technologieën en vertoningsmogelijkheden op het gebied van televisie [Pay TV, Pay 

Per View), DVD en het Internet. Met name de ontwikkelingen en de mogelijkheden voor het verspreiden van content 

via het Internet moeten niet worden onderschat. Het volgende citaat van Peter Schwartz, directeur van Global 

Business Network in San Francisco, geeft aan hoe hooggespannen de verwachtingen op dit gebied zijn: "People think 

the Internet is hyped. It's not It's actually under-hyped: everything will become the Internet"."" 

'• R.M. Boonzajer Flaes. De scope van de bios. Nederlandse Film in het mondiale mediasysteem 1999 - 2005.1 n opdracht van de Nederlands Fonds 
voor de Film. QRA (Amsterdam 1999), p. 5. Zie voor een beschrijving van de laatste economische en technologische de ontwikkelingen in de 
filmwereld tevens J. Wasko. What's so "new" about the "new" technologies in Hollywood? An example of the study of political economy of 
communications. In: B. Dervin (editor). Rethinking Communication. \lo\. 2. Paradigm Exemplars. New Bury Park. Sage (London & New Dehli 
1998), p. 474t/m 485. 

' R.M. Boonzajer Flaes. De scope van de bios, p. 6. 

'• Citaat afkomstig uit het televisieprogramma De Nieuwe Wereld (DNW). VPRO 27 maart 2000. 
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INDIVIDUALISERING 

Wanneer de distributeurs en vertoners in de 21e eeuw willen voortbestaan, zullen zij zich verder moeten pro

fessionaliseren en mee moeten gaan met de economische en technologische ontwikkelingen. De individualisering in 

de maatschappij zal door de informatietechnologie en het Internet versterkt worden, waardoor mensen steeds meer 

in eigen huis recente films kunnen consumeren op een zelfgekozen tijdstip: de 'beeldkwaliteit' wordt steeds 

belangrijker, maar ook de 'beeldcultuur'. 

HI6H TOUCH 

Ondanks alle snelle economische en technologische ontwikkelingen zal de behoefte aan menselijk contact niet 

verdwijnen. Integendeel. De Amerikaanse marktonderzoeker John Naisbitt veronderstelt dat High Tech juist een 

verlangen naar High Touch zal creëren."' Zoals eerder beschreven zal het opdoen van een ervaring steeds belangrijker 

worden. 'Een gezellig avondje uit' zou hierdoor juist populairder worden. In de nabije toekomst zal er sprake zijn van 

een 'en-en-situatie': nieuwe en oude zaken zullen naast elkaar blijven bestaan, mits de oude zich adequaat aan de 

nieuwe situatie weten aan te passen. 

KANSEN EN BEDREIGINGEN 

In de filmwereld is de distributie altijd een belangrijke schakel geweest. Door de economische en technologische 

veranderingen zal de distributie echter geheel veranderen. Deze ontwikkelingen kunnen zelfs een bedreiging voor de 

distributeurs inhouden. Producenten kunnen nu al via het Internet en een satellietverbinding hun films zelf - zonder 

de tussenkomst van een distributeur - wereldwijd verspreiden. Voor producenten kunnen de ontwikkelingen dus juist 

positief zijn. De factoren tijd en plaats zullen steeds minder een belemmering vormen voor het verspreiden van een 

film op grote schaal. 

HERDEFINIËRING EN ONDERSCHEIDING 

De economische en technologische veranderingen zullen op het niveau van de theatrical release zorgen voor een 

herdefiniëring. Tot voor kort betekende de theatrical release het uitbrengen en vertonen van films in vertonings-

plaatsen als arthouses, bioscopen en filmtheaters. Inmiddels zijn er al zogenoemde multiplexen en in de toekomst 

zullen artplexen hieraan worden toegevoegd. 

Daarnaast kunnen films al geruime tijd uitgebracht en verspreid worden op video of via de televisie. Tegenwoordig 

zijn er al meer mogelijkheden voor het uitbrengen, vertonen en verspreiden van een filmproductie. Bijvoorbeeld via de 

al eerder genoemde voorbeelden als DVD, het internet en Pay TV. Bestaande en nieuwe mogelijkheden zullen zich in 

de toekomst uitbreiden en het zal mogelijk zijn om nog meer rendement uit een productie te halen. 

Ondanks het feit dat niet exact duidelijk is wat de nieuwe ontwikkelingen zullen brengen, staat vast dat 

ondernemingen zich - binnen de ontwikkelingen op het gebied van de technologie en schaalvergroting - zullen 

moeten blijven onderscheiden door het geven van een grotere meerwaarde aan het aangeboden product. 

Ondernemingen zullen iets anders moeten bieden of moeten toevoegen aan datgene waarvan de consument in eigen 

huis, op elk gewenst moment, kan genieten. 

•"• Geciteerd uit: Ministerie van Onderwijs, Cultuur en Wetenschappen. Vraag en aanbod. Verslag van een onderzoek naar de mogelijkheden om de 
vraag naar kunst te stimuleren. (Rijswijk 1988), p. 8. Het feit dat het kijken naar een film een gezamenlijke en intensieve ervaring oplevert is 
hierbij belangrijk: de impact in een bioscoop of filmtheater is groter dan thuis. 
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2.3. Invloedsfactor #3: De schaalvergroting van de vertoningsmogelijkheden 

MULTIPLEX 

In Nederland hebben zowel de profit bioscopen en arthouses als de non-profit filmtheaters, door middel van 

professionalisering van de exploitatie en verbeteringen op het gebied van service, comfort, accommodatie, projectie-

en geluidstechniek getracht verbeteringen aan te brengen. Hiernaast hebben bioscoopexploitanten inmiddels ook 

door middel van schaalvergroting van de vertoningsmogelijkheden in de vorm van plannen en realisering van nieuwe 

vertoningsplaatsen - multiplexen - getracht om een groter publieksbereik en efficiency te behalen. 

In mei 1998 is door de Union Internationales des Cinemas [UUIC] unaniem vastgelegd dat een multiplex een bioscoop 

is met acht tot en met vijftien doeken en een megaplex een bioscoop met minimaal zestien doeken. Volgens deze 

definitie zijn er in juni 2000 vijf multiplexen (in de steden Amsterdam, Eindhoven, Groningen, Scheveningen en 

Zoetermeer) en niet één megaplex. In Nederland hebben bioscoopexploitanten lange tijd een afwachtende houding 

aangenomen ten aanzien van het realiseren van multiplexen. In 1985 is in Engeland al het eerste multiplex naar 

Amerikaans en Canadees voorbeeld gerealiseerd.*^ Het eerste Nederlandse multiplex is pas in 1995 in Groningen ge

realiseerd. 

ARTPLEX 

Ook de non-profit filmtheaters zoeken vanwege een capaciteitsprobleem en als een reactie op de multiplexen van de 

profit vertoners naar een uitbreiding in de vertoningsmogelijkheden. Enerzijds door het creëren van meer ruimte voor 

de programmering binnen het filmtheater zelf, namelijk een uitbreiding van het aantal doeken binnen de bestaande 

vertoningsplaatsen. Anderzijds door het realiseren van geheel nieuwe vertoningsplaatsten met een schaalvergroting 

van de vertoningsmogelijkheden. 

De non-profit vertoners willen geen afwachtende houding aannemen ten opzichte van de profit bioscoopbranche. 

Vooral omdat zij (onder andere door bezoekcijfers en marketingrapporten) beseffen dat er een relatief groot én 

groeiend publiek voor de kwaliteitsfilm te bereiken is. Dit publiek heeft behoefte aan locaties waar zij zo goed en 

comfortabel mogelijk naar films kan kijken. 

In de non-profit filmsector hebben diverse filmtheaters uit de A-sectie van de ANF grote plannen. In bijvoorbeeld de 

steden Den Haag en Maastricht, waar de plaatselijke filmtheaters binnenkort een uitbreiding van het aantal doeken 

binnen de bestaande vertoningsplaatsen zullen realiseren. 

De plaatselijke filmtheaters in steden zoals Amsterdam, Nijmegen, Rotterdam en Utrecht hebben plannen voor het 

realiseren van nieuwe vertoningsplaatsen met een schaalvergroting van de vertoningsmogelijkheden die als zo

genoemde artplexen of cultiplexen in de komende vijfjaar zullen worden gerealiseerd."^ 

•• M.D. Verdaasdonk. Variation of programming. A new tool to increase movie attendance. Conceptversie (Rotterdam 2000), p. 2. Hierbij moet 
opgemerkt worden dat er in Engeland sprake was van een zogenoemde desert cinematografique, oftewel een bioscoopwoestijn. Zie hien/oor 
tevens J.Ph. Wolft. In de luwte, uit de luwte. Een economische visie op de bioscoop en de Europese film. Nederlandse Federatie voor de 
Cinematografie en International Theatre and Film Books (Utrecht en Amsterdam 1993), p. 150. 

'• Deze nieuwe vertoningsplaatsen zullen hier verder worden aangeduid als'artplex'. In Utrecht spreekt filmtheater 't Hoogt wel van een cultiplex. 
In Nijmegen worden de plannen (die onderdeel maken van een grote stadsvernieuwing) van Filmtheater Cinemariënburg voor een forse 
capaciteitsuitbreiding als eerste in Nederland gerealiseerd. De Nijmeegse artplex is in oktober 2000 geopend. 
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REALISERING 

Net als bij de realisering van multiplexen bestaat in vergelijking met buitenlandse steden tevens een grote 

achterstand in realisering van artplexen. De artplexen zullen (waarschijnlijk) gerealiseerd en gefinancierd worden 

door middel van public-private partnerships. 

Bij de realisering van de artplexen zijn tot op heden twee realisatiemogelijkheden bekend. Enerzijds zal het film

theater overgaan in de nieuwe vertoningsplaats. Een voorbeeld hiervan zijn de plannen van Filmtlieater 't Hoogt tn 

Wolff Cinema Groep in Utrecht. Anderzijds zal het filmtheater noosf de nieuwe vertoningsplaats blijven bestaan en 

voortborduren op zijn doelstellingen en oorspronkelijke taakstelling."" Voorbeelden hiervan zijn de plannen van 

Filmtheater Cinemariënburg of het initiatief van Filmtheater Rialto MQOX het Nationaal Filmtheater. 

NADERE OMSCHRIJVING ARTPLEX 

Een artplex is meer dan een perfect geoutilleerd en verzorgd filmtheater in het kwadraat. Het is min of meer het 

resultaat van een ontwikkeling waarbij de non-profit filmsector en de profit bioscoopbranche naar elkaar 

toegegroeid zijn. Hierbij is de non-profit sector, evenals de profit sector, steeds meer professionele eisen aan de 

exploitatie en outillage gaan stellen. 

Een vastgelegde definitie voor een artplex bestaat vooralsnog niet. Wanneer rekening wordt gehouden met het 

publieksbereik, de infrastructurele of fysieke ruimte, maar ook met het filmaanbod, is een marge van vijf tot acht 

zalen in Nederland realistisch. Volgens de ANF zal een huidige filmtheater maximaal vijf zalen blijven bevatten. 

Hoeveel zalen een artplex exact zal bezitten, is sterk afhankelijk van het marktpotentieel, de stad waarin het ge

realiseerd wordt en van het gepresenteerde filmaanbod. Gemiddeld genomen zullen de zalen in een artplex kleiner 

zijn dan in een multiplex: tenslotte zullen daar geen (actuele) blockbusters worden vertoond. De artplexen zullen wel 

mikken op een groot publieksbereik en uitgerust zijn met dezelfde professionele projectie- en geluidstechnieken. 

VERDERE VERSCHILLEN ARTPLEX EN MULTIPLEX 

De artplexen zullen anders van aard zijn dan de multiplexen en de huidige vertoners: zij bieden een totaalpakket. Zij 

zullen een meer cultureel product vertonen en gericht zijn op een groter en breder c.q. gedifferentieerd publiek 

(onder meer jong, oud, autochtoon en allochtoon). 

Naar beoordeling van de bestaande plannen zullen de artplexen, in tegenstelling tot de meeste multiplexen, 

hoogwaardige horeca- en/of restaurantvoorzieningen hebben, waardoor de exploitanten van de artplexen de klanten 

langer vast kunnen houden. Veel multiplexen zullen alleen snelle drank- en eetmogelijkheden hebben. De artplexen 

zullen doorgaans alleen in het centrum worden gebouwd. 

De multiplexen worden voornamelijk buiten het centrum gebouwd, omdat zij fysiek gezien te groot zijn, maar ook 

omdat de bioscoopexploitanten juist mikken op een groot potentieel publiek dat buiten de stad woont of moeilijk kan 

parkeren in het centrum van de stad."^ Een voorbeeld hiervan is het recent geopende Amsterdamse PathéArenA. 

**• Onder de oorspronkelijke taakstelling van filmtheaters vallen onder andere de vertoning van (inter)nationale cinematografisch waardevolle en 

kwetsbare kwaliteitsfilms en het organiseren van speciale festivals en programmeringen. Zie voor een omschrijving van de oorspronkelijke 

taakstelling tevens de Beleidsnota 2001-2004 van de ANF (Utrecht 1999) p. 3 en 4. Hoe de oorspronkelijke taakstelling wordt ingevuld is 

overigens sterk afhankelijk van de plaatselijke situatie waarin een filmtheater zich bevindt. 

"• De artplexen zullen uiteraard ook trachten om mensen buiten de stad aan te trekken en te zorgen voor goede parkeermogelijkheden. 
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Daarnaast zal er in veel multiplexen geen pauze tijdens de voorstelling zijn (in de non-profit filmsector is al geen 

sprake van pauzes tijdens de voorstelling), omdat een snelle doorstroming van de klanten belangrijk is. Er wordt zo 

minder omzet verkregen uit de verkoop in de pauzes, maar hierdoor kunnen er wel meer films worden vertoond. In de 

nabije omgeving van de multiplexen zullen er wel horecagelegenheden zijn die bijvoorbeeld hamburgers en pizza's op 

de kaart hebben. Lauge Nielsen, directeur van het bioscoopconcern Pathé, zegt in een artikel hierover het volgende: 

Horecagelegenheden zijn niet onze core-business. Wef staat zelfs haaks op de manier waarop wij met 

de klanten omgaan. In een bioscoop is de doorstroming belangrijk, de klant moet snel weg. In de horeca 

wil je hem juist vasthouden. Bovendien wil de klant kunnen kiezen of hij een hamburger, Italiaans of 

Grieks gaat eten. Die verscheidenheid kunnen wij niet bieden. Maar we gaan wel op plekken zitten 

waar die verscheidenheid /s."̂  

De artplexen zullen dus een geheel andere sfeer en uitstraling hebben dan de multiplexen: "Het moet naar film ruiken, 

niet naar popcorn". " De artplexen zullen de concurrentie aangaan met de bioscoopbranche en cinematografisch 

waardevolle films presenteren aan de hand van de laatste technieken. Door middel van de hier beschreven elementen 

hopen de initiatiefnemers dat de artplexen zich hoog kunnen positioneren in het uitgaansleven en de status zullen 

krijgen van bijvoorbeeld een Muziektheater of Schouwburg. 

De multiplexen (en huidige bioscopen) zullen zich met een sterk entertainment- en ontspanningsgehalte blijven 

richten op het meer populaire aanbod. Slechts wanneer er sprake is van voldoende economisch rendement zullen ook 

de multiplexen de meest in economische zin waardevolle kwaliteitsfilms vertonen.'^ 

NICHEMARKTEN 

Indien de ontwikkelingen zich voortzetten, zullen artplexen meer bieden dan het vertonen van kwaliteitsfilms. Zij 

zullen een compleet en verzorgd cultureel 'avondje uit' verzorgen. De realisering van artplexen impliceert dat de 

oorspronkelijke taakstelling van de huidige filmtheaters weer meer gericht kan zijn op de kwetsbare kwaliteitsfilm, 

maar niet in marginale zin. 

Het begrip narrowcasting is van toepassing op deze situatie. Hierbij zullen in de toekomst nichemarkten en de focus 

op een beperkt of bijzonder publiek belangrijker worden. Door een veranderde markt kunnen de huidige filmtheaters 

in hun programmering, speciale activiteiten en festivals een verdieping er\ uitbreiding op cultureel en maatschappe

lijk gebied garanderen. De filmtheaters zouden dan als culturele podia en educatieve instellingen voor de film als kunst

vorm zeker een belangrijke culturele aanvulling in de filmsector zijn. Onderstaande woorden illustreren dit verhaal: 

Naast de multiplexen van Pathé en de artplexen van de filmtheaters zou er ook een plek moeten zijn 

voor een instelling als die van het ICA in Londen. Dan kan het publiek meer 'de diepte in' en aansluiting 

zoeken bij de nieuwe ontwikkelingen die zich vooral in de confrontatie tussen film, beeldende kunst en 

nieuwe media afspelen.*^ 

*'• Zie tevens A. de Vos. Overscreened, p. 74 t/m 79. 

" • M. Bernink. Multiplexen voor de kwaliteitsfilm? Sknen. No. 213 april/mei 1997, p. 7 en 8: naar een citaat van H. Camping over het realiseren 

van een cultiplex in Utrecht. 

"• Recente voorbeelden hiervan zijn economisch waardevolle kwaliteitsfilms als American Beauty en Magnolia. Ook kwaliteitsfilms als Festen en 
La Vita èBella worden zowel in de non-profit sector als de profit bioscoopbranche vertoond. 

"• M. Bernink. Multiplexen voorde kwaliteitsfilm?p. 7 en 8: naar een citaat van R. Walravens over het realiseren van het eerder genoemde Natio
naal Filmtheater in Amsterdam. Zie voor een beschrijving van de ontwikkelingen rondom de confrontatie tussen film, beeldende kunst en nieuwe 
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HET BESTE BIEDEN 

De meeste filmtheaters zullen tevens een verzorgde culturele uitgaansavond aanbieden, alleen zal dit minder 'chic' 

zijn dan in de nieuwe artplexen. Afhankelijk van de beschikbare financiële middelen zullen zij tevens voldoen aan de 

eisen voor een zo professioneel mogelijke exploitatie en de best mogelijke service, comfort, accommodatie, projectie-

en geluidstechnieken. 

De overige vertoners, de arthouses en bioscopen, zullen ook trachten te voldoen aan de laatstgenoemde punten. 

Sterker nog: de vertoners die niet meegaan in het bieden van 'het beste' zullen in de nabije toekomst geen lang leven 

zijn beschoren. Zodoende wordt onder meer in een Duits onderzoek van RMC medien consult gesproken van een 

zogenoemde Darwinian marl<etplace, waarbij er in hoge mate sprake is van een survival of the fittest.^ 

ONDERSTEUNING VAN NOG GROTER BELANG 

Uit diverse onderzoeken, (marketing)rapporten en bezoekcijfers is gebleken dat het aanbod en de publieke 

belangstelling voor cinematografisch en economisch waardevolle kwaliteitsfilms groot is en bovendien groeit. In de 

jaren negentig zijn economisch en cinematografisch waardevolle kwaliteitsfilms - mede door het ontbreken van 

voldoende structurele subsidies en een gebrek aan voldoende inkomsten bij het merendeel van de filmtheaters - door 

veel filmtheaters binnen de eigen programmering vertoond. 

Filmtheaters vertonen kwaliteitsfilms door middel van een zogenoemde sandwichformule: een mix tussen kwetsbare, 

cinematografisch waardevolle kwaliteitsfilms en grotere c.q. meer economisch waardevolle, cinematografisch 

waardevolle kwaliteitsfilms. 

Uit diverse onderzoeken en de afgenomen interviews is echter ook gebleken dat de vertoning van de grotere en meer 

economisch waardevolle kwaliteitsfilms een grote druk legt op de oorspronkelijke taakstelling van de filmtheaters, 

namelijk de vertoning van kwetsbare, cinematografisch waardevolle films, en het organiseren van speciale festivals 

en programmeringen.^' 

De snelle ontwikkelingen kunnen van boven naar beneden een negatief effect hebben. Vooral voor de huidige 

bioscopen en arthouses die 'alleen' maar films vertonen en geen meerwaarde toevoegen. Volgens de ANF zal de 

oorspronkelijke taakstelling van de huidige filmtheaters tevens in het gedrang komen en kan de oorspronkelijke 

taakstelling in de toekomstige situatie niet worden gegarandeerd zonder substantiële steun van de lokale overheden. 

Ook de toekomstige artplexen zullen zonder voldoende financiële middelen en/of structurele programmasubsidies 

voor het kwetsbare aanbod, dit deel niet optimaal kunnen vertonen. Een artplex dat (onder meer) minder economisch 

waardevolle films wil vertonen, zal rendabel geëxploiteerd moeten worden. Het realiseren van een artplex zal, net als 

het realiseren van een multiplex, zeer kostbaar zijn. 

Bovendien zal ook een artplex moeten zorgen voor de continuïteit van de onderneming. Een artplex zal in verhouding 

zelfs duurder zijn dan een multiplex, omdat zij in tegenstelling tot de meeste multiplexen, op dure plekken in het 

media tevens het rapport van het Nederlands Fonds voor de Film. Confrontatie met de toekomst Beleidsplan 2001 - 2004. (Amsterdam 2000). 

^- RMC medien consult. Cinema study. The cinemas of Germany: structural changes and the long term outlook for the movie theatre industry. Based 

on the examples of North Rhine-Westphalia and Hamburg. Samenvatting (Wuppertal 1998), p. 9 en 14. 

'̂- Zie voor de druk op de oorspronkelijke taakstelling Distributie versus Vertoning, p. 43 en 92. Zie voor een omschrijving van de oorspronkelijke 
taakstelling tevens de Beleidsnota 2001- 2004 van de ANF (Utrecht 1999), p. 3 en 4. Hoe de oorspronkelijke taakstelling wordt ingevuld is 
overigens sterk afhankelijk van de plaatselijke situatie waarin een filmtheater zich bevindt. 
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centrum van de stad gebouv\/d zullen worden en extra voorzieningen willen realiseren, zoals een garderobe en goede 

horeca- en/of restaurantvoorzieningen (deze zullen in het algemeen verpacht worden). 

PRAKTIJK 

Hoe de traditionele en nieuwe vertoners zich op de cinematografisch en economisch waardevolle kwaliteitsfilms 

richten, zal niet alleen afhangen van de toekomstige technologische ontwikkelingen, maar ook sterk afhankelijk zijn 

van de plaatselijke situatie van de vertoners. Schematisch ziet de hierboven beschreven herdefiniëring van de ver

toningssituatie met betrekking tot de cinematografisch en economisch waardevolle films er als volgt uit: 

Schema 2. Herdefiniëring reguliere vertoningssituatie cinematografisch en economisch waardevolle films anno 2005.' 

VERTONER 

Type film 

Cinematografisch waardevol 

Cinematografisch + 
Economisch waardevol 

Economisch waardevol 

FILMTHEATER 

Kwetsbare 
kwaliteitsfilm 

A 

• 

ARTPLEX 

(Kwetsbare) 
Kwaliteitsfilm 

• 

• 

ARTHOUSE 

Kwaliteitsfilm 

• 

A 

BIOSCOOP 

Populaire film 

A 

MULTIPLEX 

Populaire film 

A 

Bron: J.N.L Brigitha. Meer afstemming en coherentie voor de distributie en vertoning van de l(waliteitsfilm, p. 15. 

' De vertoning is afhankelijk van de plaatselijke situatie. 

A Ie Prioriteit 

# 2e Prioriteit 

Bioscopen vertonen soms de meest in economische zin waardevolle kwaliteitsfilms, maar hebben hiertoe geen prioriteit. 

Het economisch rendement is afhankelijk van de vertoner. Bioscopen stellen ten aanzien van de exploitatie hogere rendementseisen dan 

arthouses of filmtheaters. Op hun beurt hebben arthouses hogere rendementseisen dan filmtheaters. Bepaalde films kunnen in de ogen 

van een bioscoopexploitant niet rendabel zijn, maar in die van een arthouse-exploitant of filmtheater wel. 

2.4. Invloedsfactor #4: Het filmbeleid van de Gemeente Rotterdam 

ACTIEF BELEID 

In het rapport Ondersteuning van filmkunst in Amsterdam uitte de Amsterdamse Kunstraad haar bezorgdheid over de 

negatieve gevolgen van het Rotterdamse filmbeleid voor de Amsterdamse filmsector." Deze bezorgdheid is niet 

geheel onterecht, omdat de Gemeente Rotterdam al enige tijd op veel fronten een cultureel en economisch filmbeleid 

voert dat nu zijn vruchten begint af te werpen." 

In 1972 is op initiatief van de Rotterdamse Kunststichting al het filmfestival Film International gestart, het huidige 

Internationaal Film Festival Rotterdam (IFFR). Dit jaarlijkse festival is (in eerste instantie met structurele onder

steuning van de Gemeente Rotterdam en later tevens met steun van de rijksoverheid) uitgegroeid tot één van de be

langrijkste en succesvolste filmfestivals op de wereld. 

"• Amsterdamse Kunstraad. Ondersteuning van filml(unst in Amsterdam (Amsterdam 1999), p. 10 en 11. 

"• Zie hiervoor bijvoorbeeld het artikel van J. v.d. Burg. Hollywood aan de Maas. Het Parool 23-06-2000. 
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De Gemeente Rotterdam ondersteunt haar plaatselijke filmtheater Lantaren/Venster met een structurele subsidie van 

fl. 1.100.000 per jaar. Op filmgebied heeft de RKS een jaarlijks subsidiebudget van fl. 150.000 voor de ondersteuning 

van de productie en vertoning van kleinere, experimentele filmproducties uit het zogenoemde derde circuit.^* 

SCREENCOMMISSIONER 

Sinds 1996 heeft de Gemeente Rotterdam met het toenmalig geheten Filmfonds Rotterdam een actiever beleid ten 

aanzien van de productie ontwikkeld, omdat zij van mening is dat de filmsector niet alleen een culturele, maar ook 

een belangrijke economische bijdrage aan de stad kan leveren. 

Sinds 1999 is dit fonds omgedoopt tot het Rotterdams Fonds voor de Film en Audiovisuele Media en is er een screen-

commissioner ingesteld, naar voorbeeld van buitenlandse filmcommissioners zoals in de Verenigde Staten en 

Nordrhein Westfalen." 

De screencommissioner zal de stad op een WV-achtige manier gaan propageren en informeren over filmlocaties, 

-studio's en regionale audiovisuele bedrijven. De commissioner helpt tevens bij het verkrijgen van toestemming en 

vergunningen op de gewenste locaties in de hele regio. Daarnaast heeft de commissioner de taak internationale 

contacten te onderhouden en te ontwikkelen. Met bovenstaande punten probeert het RFF de bedrijvigheid in de 

filmsector te stimuleren en zich te kunnen profileren als filmstad. 

AANZUIGENDE WERKING 

Door middel van allerlei aantrekkelijke maatregelingen op het terrein van huisvesting en gunstige productie-

voorwaarden wordt tevens getracht producenten en instellingen naar Rotterdam te halen, zowel voor opnames als 

vestiging. 

Enkele Amsterdamse producenten zoals Argus Film Productie, Fu Works, Lagestee Film, Phantavision en IJswater Films 

hebben zich al gevestigd in het nieuwe bedrijfsverzamelgebouw 25-Kvdat zich bevindt in het Rotterdamse Delfshaven. 

De meeste van deze producenten zullen vooralsnog hun kantoor in Amsterdam behouden. 

De Gemeente Rotterdam voert het vestigingsbeleid niet alleen ten aanzien van producenten, maar ook ten aanzien 

van filmfestivals, opleidingen en werkplaatsen bijvoorbeeld, omdat al deze zaken het Rotterdamse filmklimaat 

kunnen versterken.^^ 

ECONOMISCH FONDS 

Het Rotterdams Fonds voorde Film en Audiovisuele Media (RFF) heeft via het Ontwikkelingsbedrijf Rotterdam (OBR) 

een budget voor het creëren van een aantrekkelijk productieklimaat waarin de Rotterdamse filmsector kan floreren. 

De voornaamste doelstelling is het stimuleren van de bedrijvigheid door het (mede)financieren van lokale, nationale 

en internationale (co-)producties. 

" Hierbij worden bijvoorbeeld Popifilm en het Global Attic f\\mfestWa\ ondersteunt. 

^̂ - De functie wordt bekleedt door de directeur van het fonds. 

'̂- Zie hiervoor tevens het artikel van J. v.d. Burg. Hollywood aan de Maas. Het Parool 23-06-2000. 
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Het RFF geeft de voorkeur aan het meefinancieren van grote co-producties, omdat dit op de lange duur meer renta-

biliteittn exposure oplevert. Hiermee speelt het RFF in op de tendens waarbij er steeds meer Europese co-producties 

zullen worden gemaakt. Het RFF is geen cultureel fonds zoals het Nederlands Fonds voor de Film, maar een 

economisch fonds dat momenteel beschikt over een budget van 4 miljoen gulden. In plaats van culturele subsidies 

verstrekt het RFF renteloze leningen waaraan een bestedingseis is gekoppeld van 150%. Hiervan moet 125% in de 

Rotterdamse filmsector worden besteed. '̂ 

In de praktijk is het terugbetalen van subsidies of leningen aan fondsen een moeilijke zaak, omdat vrijwel geen enkele 

filmproductie geheel uit de kosten komt. Door de bestedingseis wordt een groot deel van het geld echter 

gegarandeerd in Rotterdam uitgegeven. 

VOORWAARDEN 

Om voor een lening in aanmerking te komen, moet een deel van de productie in Rotterdam worden opgenomen (deze 

voorwaarde geldt niet voor documentaires). Zo wordt voorkomen dat er alleen faciliteiten worden gehuurd of elders 

opgenomen producties worden afgewerkt in Rotterdam. Financiële steun kan worden verleend voor opname, pre- en 

postproductie. 

Het RFF ondersteunt ook andere activiteiten, bijvoorbeeld training en projectontwikkeling. Met name producties met 

een volledig Rotterdams karakter komen voor steun in de ontwikkelings- en voorbereidingskosten in aanmerking. Het 

fonds draagt maximaal fl. 300.000 bij aan de productie van een lange (speel)film. Naast de 'gewone' filmproducties 

en documentaires worden ook animaties, televisie-, audiovisuele- en nieuwe media producties ondersteund. 

Commercials komen eventueel ook voor een lening in aanmerking, als het 'Rotterdam-effect' maar voorop staat. 

Het RFF houdt minder rekening met inhoudelijke criteria. Voordat een project bij het RFF terechtkomt is het namelijk 

al voor een groot deel gefinancierd en op inhoudelijke criteria beoordeeld door een ander fonds of omroep. 

AMBITIES OP EUROPEES NIVEAU 

Ondertussen werkt Rotterdam verder aan haar imago als filmstad. De maatregelen en mogelijkheden zullen zich 

blijven uitbreiden, zelfs op Europees niveau. In de toekomst wil het RFF samenwerken met festivals die speciale pro

ductiegerichte onderdelen hebben, zoals de Cinemartwan het IFFR. Wanneer het budget van het RFF verhoogd wordt, 

kan het fonds zich ook op Europees niveau gaan profileren op belangrijke filmmarkten, zoals dat van het filmfestival 

in Cannes. 

PROFESSIONELE OPLEIDING 

De Gemeente Rotterdam voert geen doortastend beleid ten aanzien van professionele opleidingen in de filmsector. 

Dit aspect is lange tijd onderbelicht geweest en vormt een zeer zwakke schakel in het Rotterdams filmklimaat. 

'• Het Nederlands Fonds voor de Film heeft recentelijk een overeenkomst gesloten met de Duitse Filmstiftung Nordrhein Westfalen. De 
overeenkomst zal alleen gelden bij een co-productie tussen producenten uit Nordrhein Westfalen en Nederland waar een bijdrage van het 
Nederlands Fonds voor de Film of de Filmstiftung Nordrhein Westfalen aan is toegekend. Hierbij zijn de geldende bestedingsverplichtingen van 
één van de fondsen gesteld op 50%. Deze dienen te worden besteed aan creatief c.q. technisch talent of diensten in eigen land. De overige SQOfo 
kan in Nederland of in Nordrhein Westfalen worden uitgegeven. De samenwerkingsovereenkomst is op 1 augustus 2000 ingegaan en zal in eer
ste instantie gelden tot 31 december 2001. De overeenkomst zal hierna automatisch worden verlengd. Bron: Nieuwsbrief Nederlands Fonds 
voor de Film. No. 3 (Amsterdam juli 2000). 
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Op de Erasmus Universiteit Rotterdam kunnen studenten bij de Faculteit der Historisctie Wetenschappen en de studie 

Kunst- en Cultuurwetenschappen zich op filmgebied richten. Dit is echter niet de opzet van de studie. De audio

visuele afdeling van de plaatselijke Kunstacademie, de Willem de Kooning Academie, is zich in de loop der jaren meer 

op nieuwe media en vormgeving gaan richten. 

Rotterdam blinkt wel uit op het gebied van cultuurparticipatie en kunst- en media-educatie. De Gemeente 

Rotterdam geeft onder meer een hoge structurele subsidie aan de Stichting Kunstzinnige Vorming Rotterdam (SKVR). 

Hier kunnen amateurs en professionals uit allerlei sectoren op de zogenoemde Fofo- en Videoschool diverse 

cursussen volgen. 

2.5. Conclusie 

Op dit moment bevindt de filmsector zich in een overgangsfase, vooral met betrekking tot de hier geschetste actuele 

economische en technologische ontwikkelingen. De ontwikkelingen bevinden zich niet alleen op regionaal niveau, 

maar ook op nationaal en zelfs op internationaal niveau. De internationale ontwikkelingen zullen ook op lokaal 

niveau een grote invloed hebben. De ontwikkelingen op nationaal gebied zijn het meest concreet. In het volgende 

hoofdstuk wordt besproken op welke wijze bovenstaande ontwikkelingen van invloed kunnen zijn op de Amsterdamse 

filmsector en het gemeentelijk beleid op dit terrein. 
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3. Infrastructuur 

in het licht van de in Hoofdstuk 2 beschreven context komt in dit hoofdstuk het Amsterdamse filmklimaat zelf aan de 

orde en is er een actuele verkenning van de infrastructuur gemaakt. Daarnaast wordt aandacht besteed aan de sterke 

en zwakke punten binnen de Amsterdamse filmsector. Hierbij worden de verschillende onderdelen binnen de 

infrastructuur besproken met betrekking tot de (in de hier afgenomen interviews geuite en in diverse rapporten 

geconstateerde) lacunes. 
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3.1. Productie 

STERK: GROOT AANTAL VESTIGINGEN EN HOGE BESTEDINGEN IN DE REGIO 

I Er zijn veel aan film gelieerde bedrijven en film- en televisieproducenten gevestigd in Amsterdam. Sterker nog: het 

overgrote merendeel van de Nederlandse bedrijven en producenten is gevestigd of werkt in Amsterdam.̂ ^ Verder is er 

j sprake van veel co-producties met buitenlandse producenten en wordt Amsterdam door veel internationale 

filmproducenten gebruikt als filmlocatie. 

Er is tot op heden geen gedegen onderzoek gedaan naar het economisch rendement en de totale bestedingen van de 

filmproductie in Nederland, laat staan een onderzoek naar de totale bestedingen in Amsterdam. Vooral door de komst 

van de nieuwe financieringsmogelijkheden, fiscale maatregelen en investeringsconstructies met het FINE BV loopt dit 

bedrag op in de honderden miljoenen.^^ 

Het KPMG-rapport De kunsten gewaardeerd btsteedH ten aanzien van de filmsector alleen aandacht aan de bezoe-

kerscijfers betreffende bioscopen en filmtheaters. Zodoende kan hier slechts een ruwe schatting worden gemaakt. 

Waarschijnlijk wordt jaarlijks rond de 80% van alle beschikbare subsidies en investeringen in het totale aantal 

Nederlandse filmproducties besteed in de Amsterdamse regio.̂ ° De Gemeente Amsterdam zou via Economische Zaken 

een onderzoek kunnen laten verrichten voor het verkrijgen van meer inzicht in het culturele én economische belang 

van de filmsector. 

ZWAK: COÖRDINATIE 

Voor het generen van de bedrijvigheid op filmgebied hoeft de Gemeente Amsterdam (behalve de in paragraaf 3.9. nog 

te bespreken knelpunten op het gebied van huisvesting) niet veel te doen. Voor het coördineren van de opnames in de 

stad echter wel. In het rapport Ondersteuning van filml<unst in Amsterdam van de Amsterdamse Kunstraad is al aan

gegeven dat het voor producenten tamelijk lastig is om opnames op Amsterdamse locaties te maken en vergunningen 

hiervoor te krijgen.^' In de afweging wordt nog teveel uitgegaan van de (mogelijke) overlast die bewoners ervaren 

door de opnames en te weinig rekening gehouden met de culturele en economische spin-off. 

Door de vele ambtelijke loketten en de grote verschillen tussen de verschillende deelraden, heerst er grote onduide

lijkheid en chaos op dit gebied. In de afgenomen interviews is dit knelpunt herhaaldelijk naar voren gekomen. Inmid

dels zijn bij de Dienst Binnenstad de richtlijnen verduidelijkt en is er onder meer een centraal meldpunt ingesteld." 

De Dienst Binnenstad heeft aangegeven dat dit bij de meeste stadsdelen helaas nog niet het geval is. Filmmakers 

worden nog te veel van het kastje naar de muur gestuurd, met name omdat zij afhankelijk zijn van individuele afwe-

58- Zie voor andere betrokkenen uit de filmsector tevens de korte impressie die eerder is gegeven in paragraaf 1.1, 

"• Zie voor 3 filmprojecten waarin door middel van de nieuwe investeringsmaatregelen wordt geïnvesteerd het rapport van Bakkenist Et Emmens 

NV. Prospectus Muiti Film CV. Plaatsing van 2.717participants. (Utrecht 1999). Hierin worden drie filmprojecten van de Pleswin Entertainment 

Group Bl^gepresenteerd. 2.717 partijen hebben geïnvesteerd in de drie films met een totaal bedrag van fl. 54.366.000. Via FINE BV is er voor 

ongeveer 200 miljoen gulden geïnvesteerd in filmproducties. 

'"• Deze schatting wordt ondersteund in het afgenomen interview met Dhr. JJ. Cassidy van het Ministerie van OCEtW. Hierbij moet niet alleen 
gedacht worden aan werkgelegenheid in de filmsector zelf, maar ook aan de bestedingen ten aanzien van verhuurbedrijven voor apparatuur en 
auto's, facilitaire bedrijven, catering, horeca, hotels, etc. 

"• Amsterdamse Kunstraad. Ondersteuning van filmkunst in Amsterdam (Amsterdam 1999), p. 9 en 10. 

'• Zie hiervoor de bijlagen. 



gingen. De hier geïnterviewde producenten waren overigens nog niet voldoende op de hoogte van de verbeteringen. 

Deze richtlijnen zijn slechts een eerste stap naar een betere coördinatie, die op centraal niveau verder moeten 

worden uitgewerkt. 

Door FINE BV en de nieuwe voordelige fiscale en investeringsmaatregelen staan voor ca. 350 miljoen gulden aan pro

ducties op stapel. Uit het interview met Gamilla Ylstra, directeur van FINE BV, is naar voren gekomen dat de daar in

gediende filmscripts (met een totaal van ca. 200 miljoen gulden) voor het grootste gedeelte in Amsterdam zullen 

worden opgenomen. Een betere coördinatie van al de extra gemaakte opnames in de Amsterdamse regio is dan zeker 

nodig. 

3.2. Distributie 

STERK: GROOT AANTAL DISTRIBUTEURS GEVESTIGD 

Bijna alle belangrijke profit en non-profit distributeurs zijn gevestigd in Amsterdam. Voorbeelden hiervan zijn UIP, 

Warner, A-film, Paradiso, Cinemien en het Filmmuseum. Alleen de distributeurs Contact Film en RO/zijn elders 

gevestigd, respectievelijk in Arnhem en Hilversum. 

' De distributie van kwetsbare en cinematografisch waardevolle kwaliteitsfilms is een taak van de rijksoverheid, waar 

de Gemeente Amsterdam (behalve op het later te behandelen punt van huisvestiging in paragraaf 3.8.) dus niet voor 

hoeft te zorgen. In Hoofdstuk 2 is al beschreven dat dit wel geldt voor de ofnome van kwaliteitsfilms. Dit wordt bij 

het volgende punt vertoning behandeld. 

3.3. Vertoning 

STERK: DIVERS AANBOD 

Er zijn in Amsterdam diverse vertoners van zowel de kwetsbare en cinematografisch waardevolle kwaliteitsfilms in de 

non-profit sector als van economisch waardevolle kwaliteitsfilms en populaire films in de profit sector. In Amsterdam 

trekken beide sectoren een relatief groot publiek. Amsterdam fungeert als premièrestad en zelfs als fesf cose voor de 

verdere uitbreng van films in Nederland. 

ZWAK: ACHTERSTAND 

' In paragraaf 2.3. is al beschreven dat Nederland ruim tien jaar achterloopt met ontwikkelingen rondom de realisering 

van multiplexen die onder andere inspelen op de behoeftes van het publiek om zo comfortabel en optimaal mogelijk 

naar films te kunnen kijken. 

Ook de hoofdstad Amsterdam loopt op vertoningsgebied achter in de laatste internationale cinematografische, 

economische en technologische ontwikkelingen, vooral in vergelijking met andere Europese steden als Rome, Parijs of 

Brussel." 

'• Zie hiervoor tevens de notitie van het Amsterdams Filmvertoners Overleg. Landschap en vergezicht. Kunstzinnige filmvertoning in Amsterdam. 
AFO (Amsterdam 1999), p. 5 en Amsterdams Filmvertoners Overleg. Wof/t/e/4msterdomseverton/npss/tuot/e (Amsterdam 2000), p. 1. 
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Veel van de geïnterviewden zijn van mening dat Amsterdam op filmgebied steeds meer het niveau krijgt van een 

"Europese provinciestad' en langzamerhand het"Europese sufferdje" aan het worden is. De achterstand valt onder 

meer af te lezen aan het enigszins verouderde bioscooppark dat niet voldoet aan de laatste vertoningseisen. 

Daarnaast bestaat er een slechte balans in de vertoning van het aanbod van kwetsbare en cinematografisch waarde

volle kwaliteitsfilms enerzijds en het aanbod van economisch waardevolle kwaliteitsfilms en populaire films 

anderzijds. Met andere woorden: er is geen optimaal vertoningsklimaat. Deze situatie is versterkt door de sluiting van 

de arthouses Alfa en Alhambra en recentelijk door de sluiting (en tijdelijke heropening) van Desmef.̂ * Doordat er 

sprake is van een slechte balans in de vertoningssituatie worden met name kwetsbare en cinematografisch waarde

volle kwaliteitsfilms in slechtere vertoningszalen, vooreen korte tijd en/of op minder gunstige tijdstippen (zoals in de 

matinee) vertoond. 

De volgende tabel maakt de vroegere, hedendaagse en verwachte ontwikkelingen betreffende de Amsterdamse 

vertoningssituatie anno 1995, 2000 en 2005 duidelijk. Hierbij is uitgegaan van bestaande plannen en is er rekening 

gehouden met de eerder in Hoofdstuk 2 beschreven economische en technologische ontwikkelingen. 

"• Desmet is in mei 2000 gesloten. De filmdistributeur A-Film heeft het theater tijdelijk afgehuurd tot en met september 2000. 
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Tabel 1 . (Verwachte) ontwikkelingen in de reguliere Amsterdamse vertoningssituatie anno 1995 - 2000 - 2005. 

VERTONER / JAAR 

A. 

1. 

2. 

3. 

4. 

5. 

6. 

B. 

1. 

2. 

3. 

C. 

1. 

2. 

3. 

4. 

5. 

6. 

D. 

1. 

2. 

3. 

4. 

5. 

6. 

7. 

E. 

1. 

Bioscopen 

Bellevue/Cinerama 

Calypso 

Cineac 

Cinema 

City 

Tuschinski (1) 

Subtotaal 

Multiplex 

De Munt 

Pathé A'dam Zuid Oost 

Greater Union ft 
Wolff Cinema Groep 

Subtotaal 

Arthouses 

Alfa 

Alhambra 

Cinecenter(2) 

Kriterion (3) 

The Movies 

De Uitkijk 

Subtotaal 

Filmtheaters 

Cineship 

Desmet (4) 

Melkweg 

Het Ketelhuis 

Filmmuseum (5) 

De Meervaart 

Rialto (2) 

Subtotaal 

Artplex 

Nationaal Filmtheater (6) 

Subtotaal 

Totaal 

1995 

Stoelen 

783 

691 

408 

448 

1.596 

2.302 

6.228 

-
-

-

599 

575 

371 

324 

398 

170 

2.437 

-
307 

93 

-
192 

85 

296 

973 

-
-

9.638 

Doeken 

2 

2 

1 

2 

7 

6 

20 

-
-

-

4 

2 

4 

2 

4 

1 

17 

-
2 

1 

-
3 

1 

2 

9 

-
-

46 

2000 

Stoelen 

783 

691 

X 

X 

1.596 

2.270 

5.340 

2.382 

3.250 

5.632 

X 

X 

324 

324 

398 

170 

1.216 

-
307 

93 

140 

192 

X 

255 

987 

-
-

13.175 

Doeken 

2 

2 

X 

X 

7 

8 

12 

13 

14 

27 

X 

X 

4 

2 

4 

1 

11 

-
2 

1 

1 

3 

X 

2 

9 

-
-

59 

2005 

Stoelen 

X 

X 

X 

X 

1.596 

2.270 

3.866 

2.382 

3.250 

1.800 

7.432 

X 

X 

324 

324 

550 

7 

1198 

450 

X 

93 

7 

192 

X 

255 

798 

1.300 

1.300 

14.594> 

Doeken 

X 

X 

X 

X 

7 

8 

15 

13 

14 

8 

35 

X 

X 

4 

2 

6 

7 

12 

4 

X 

1 

7 

3 

X 

2 

7 

7 

7 

76> 

Bron: J.N.L Brigitha. Meer afstemming en coherentie voorde distributie en vertoning van de kwoliteitsfilm, p. 28. 

?: Toekomst onzeker - : Nog niet gerealiseerd. x: Gesloten. 

(1): In drie kleinere zalen (in totaal 375 stoelen) van Tuschinski zullen de meest in economische zin waardevolle kwaliteitsfilms worden 

vertoond. Gezien het aantal doeken kan Tuschinski ook als multiplex worden beschouwd. 

(2): Vanwege een recente verbouwing is er een aantal stoelen weggehaald voor het creëren van meer beenruimte. 

(3): Kriterion heeft plannen voor een uitbreiding van de vertoningsmogelijkheden met een zaal. Deze plannen zijn echter niet concreet. 

(4): Gesloten mei 2000. Tijdelijk geopend tussen juli en september 2000. 
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(5): Wanneer de plannen in de Van Baerlestraat worden gerealiseerd, zal het Filmmuseum waarschijnlijk meer vertoningsruimte hebben. 

(6): Realisering in afwachting van de resultaten van een haalbaarheidsonderzoek. 

In Amsterdam worden in de Balie, Cavia en Paradiso ook filmvoorstellingen gegeven. Deze vertoners zijn niet aangesloten bij de ANF en hebben 

geen reguliere vertoningen. Als vertoners uit het zogenoemde derde c/>cu/t vertonen zij met name experimentele films en richten zij zich onder 

andere op de ontwikkelingen rondom de nieuwe media. De Melkweg is wel aangesloten bij de ANF, maar behoort tevens tot de vertoners uit het 

derde circuit. 

ZWAK: SLECHTE BALANS 

In Nederland, zo ook in Amsterdam, is al enige tijd sprake van een moeizame distributie en vertoningssituatie en 

wordt er gesproken over een zogenoemd doekentekort dat vooral opgelost zou kunnen worden door een uitbreiding 

van het aantal doeken.̂ ^ 

. Uit eerder verricht onderzoek is onder meer naar voren gekomen dat door alleen meer doeken te realiseren er geen 

blijvende verbetering zal optreden.^^ Meer doeken betekent n/ef automatisch kwaliteitsverhoging, maar doorgaans 

meer van hetzelfde." 

Voorts is geconcludeerd dat er niet altijd sprake is van een doekentekort, maar van een periodiek overspannen markt 

en een doekenonbalans, waarbij er onvoldoende evenwicht is tussen het aanbod (de films) en de afnamemogelijk-

heden (de vertoningsmogelijkheden).^' Dit wordt met name veroorzaakt doordat er onvoldoende afstemming en 

coherentie is met betrekking tot de distributeurs en vertoners van de kwaliteitsfilm, maar ook omdat het beleid van 

de rijksoverheid, provincies en lokale overheden te weinig op elkaar aansluiten. In paragraaf 2.1. is al besproken dat 

mede hierdoor er een situatie is ontstaan waarbij het filmaanbod groter is dan de afnamemogelijkheden. 

Wanneer er in bovenstaand tabel puur naar het aantal doeken wordt gekeken, bestaat de indruk dat er genoeg 

doeken zijn. Wanneer er echter wordt gekeken naar de vertoningsmogelijkheden voor kwaliteitsfilms - en met name 

het kwetsbare cinematografisch waardevolle aanbod - ontstaat er een ander beeld. 

Er is een slechte balans tussen het kwetsbare aanbod van cinematografisch waardevolle kwaliteitsfilms en het eco

nomisch waardevolle aanbod van kwaliteitsfilms en populaire films. De economisch waardevolle films worden in 

verhouding veel meer, langer, in betere zalen en op öefere tijdstippen vertoond. Veel kwetsbare films kunnen niet 

optimaal worden vertoond (ze draaien te kort, op slechte tijdstippen, in kleine en slechte vertoningszalen, etc.).^' 

«̂ - Zie hiervoor D. Bleijleve. Film als object van Kunstbeleid. Onderzoek in opdracht van het Ministerie van WV&C naar knelpunten met betrekking 

tot de distributie en vertoning van de kunstzinnige film in Nederland (Amsterdam 1992) en diverse artikelen zoals bijvoorbeeld P. Kleijer. 

Bioscopen in Amsterdam. Alles wordt beter. De Filmkrant. No. 181, september 1997. In het rapport van de Amsterdamse Kunstraad 

Ondersteuning van filmkunst in Amsterdam (Amsterdam 1999) wordt op p. 3 en 4 ook aandacht aan het doekentekort besteed. 

''• J.N.L Brigitha. Distributie versus Vertoning. Een onderzoek naar een betere afstemming en structurering van de gesubsidieerde distributie en 

vertoning van de kwaliteitsfilm in Nederland in de periode 1984 - 1998. II J.N.L Brigitha. Meer afstemming en coherentie voorde distributie en 

vertoning van de kwaliteitsfilm. Een onderzoek naar de ontwikkelingen in en het functioneren van de (non-profit en profit) distributie en 

vertoning van de kwaliteitsfilm in Nederland. 

"• Idem. Zie hiervoor tevens J.Ph. Wolff. Trends and possibilities in the European Cinema /ndustry (Utrecht 1999), p. 5 en 6 // A. de Vos. 
Overscreened. Megabioscopen leiden tot keiharde concurrentiestrijd. Management Team 4-6-1999, p. 74 t/m 79. 

'»• Idem, p. 7, 53 en 67. 

"• Dit is al te constateren door het bestuderen van de wekelijkse filmladder. 
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Uit bovenstaand tabel is te zien dat er met name in de profit bioscoopbranche sprake is van plannen voor een enorme 

schaalvergroting en dat er tegelijkertijd enkele vertoningsplaatsen gesloten zijn of in de toekomst gesloten zullen 

worden. 

Zodoende zal de slechte balans tussen het kwetsbare aanbod van cinematografisch waardevolle kwaliteitsfilms en 

het economisch waardevolle aanbod van kwaliteitsfilms en populaire films nog schever worden. Tenzij de gemeente 

Amsterdam hierin een interveniërende rol speelt ten aanzien van de regulering van het aantal profit 

vertoningsplaatsen voor de economisch waardevolle films en de stimulering van non-profit vertoningsplaatsen.™ 

Onderstaand gedeelte gaat hier dieper op in. 

NIEUW VOOR OUD 

Door de herdefiniëring van de vertoningssituatie en de komst van nieuwe, goed geoutilleerde vertoningsplaatsen 

zullen kleinere profit vertoners van economisch waardevolle kwaliteitsfilms zoals De Uitkijk en Cinecenter het in de 

toekomst zwaar krijgen." Er is sprake van een groeiend publiek voor kwaliteitsfilms, zelfs voor het kwetsbare aanbod 

van cinematografisch waardevolle films." 

Let wel: zoals eerder beschreven, heeft dit publiek behoefte aan locaties waar het zo goed en zo comfortabel mogelijk 

naar films kan kijken. De later te bespreken plannen voor het Cinesliip en het Nationaal Filmtheater spelen hierop in 

en kunnen een verbetering aanbrengen in de eerder genoemde slechte vertoningsbalans. 

In andere Europese steden zoals Engeland, Duitsland en Frankrijk, waar artplexen en multiplexen al in groten getale 

zijn gerealiseerd, is gebleken dat veel traditionele vertoningsplaatsen zijn gesloten, met name door een terugloop in 

het aantal bezoekers." Vertoners als De Uitkijk en Cinecenter bieden geen totaalpakket aan en voldoen niet aan de 

nieuwe kwaliteitsnormen voor de filmvertoning. Het is dan ook zeer de vraag of kleinere profit vertoners nog zullen 

bestaan of voldoende exploitatieresultaten zullen boeken anno 2005. 

Uit het recente verleden is al gebleken dat profit vertoners van economisch waardevolle kwaliteitsfilms Alfa, 

Alhambra en Desmet zijn verdwenen, met name omdat de exploitaties niet langer rendabel waren. Zonder een 

sufficiënte ondersteuning zullen de vertoners van het kwetsbare aanbod de vertoning hiervan niet kunnen 

garanderen en zullen zij zeker gedwongen worden om hun deuren te sluiten. 

VERGELIJKING 

In vergelijking met andere steden ondersteunt de Gemeente Amsterdam haar twee grote filmfestivals IDFA en Cinekid 

redelijk tot goed. De twee filmfestivals hebben in de Cultuurplanperiode 1997 - 2000 een verdubbeling van de 

subsidies gekregen. Beide geven in het interview echter aan dat de subsidies van de rijksoverheid en de Gemeente 

™- Zie hiervoor onder andere het rapport van RIVIC medien consult. Cinema study. The cinemas of Germany: structural changes and the long term 

outlook for the movie theatre industry. Based on the examples of North Rhine-Westphalia and Hamburg. Samenvatting (Wuppertal 1998), p. 15. 

"• Zie hiervoor tevens de notitie van het Amsterdams Filmvertoners Overleg. Wot/t/e/4msterc(omse vertomngss/tuot/e (Amsterdam 2000), p. 1. 

"• Dit blijkt onder meer uit de bezoekcijfers van de ANF-theaters die al jaren een stijgende lijn vertoond. 

"• Zie hiervoor bijvoorbeeld de publicatie van J.Ph. Wolff. In de luwte, uit de luwte. Een economische visie op de bioscoop en de Europese film. 
Nederlandse Federatie voor de Cinematografie en International Theatre and Film Books (Utrecht en Amsterdam 1993) en het rapport van RMC 
medien consult. Cinema study. The cinemas of Germany: structural changes and the long term outlook for the movie theatre industry. Based on 
the examples of North Rhine-Westphalia and Hamburg. (Wuppertal 1998). 
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Amsterdam ontoereikend zijn voor een verdere optimalisering, omdat zij een enorme groei hebben doorgemaakt. De 

Raad voor Cultuur heeft in zijn advies voor de komende Cultuurplanperiode 2001 - 2004 geadviseerd de subsidies te 

verhogen. Het volgende tabel schept duidelijkheid in de gemeentelijke subsidies voor grote filmfestivals in het jaar 1999: 

Tabel 2. Structurele gemeentelijke en rijkssubsidies aan grote (inter)nationale filmfestivals per bezoeker anno 1999.* 

VESTIGINGSPLAATS 

1. Rotterdam 

2. Amsterdam 

3. Utrecht 

4. Amsterdam 

5. Middelburg/Vlissingen " * 

FILMFESTIVAL 

IFFR 

IDFA 

Ned. Filmfestival 

Cinekid 

Film by the Sea 

GEMEENTE 

SUBSIDIE •• 

1.300.000 

473.650 

247.770 

103.580 

65.000 

AANTAL 

BEZOEKERS 

300.000 

62.000 

63.325 

12.880 

12.700 

SUBSIDIE 

PER BEZOEKER 

4,33 

7,64 

3,91 

8,04 

5,11 

RIJKSSUBSIDIE 

1.447.000 

477.000 

466.000 

225.000 

-

TOTALE 

SUBSIDIE 

PER BEZOEKER 

9,16 

15,33 

11,27 

25,51 

5,11 

Bron: Betreffende filmfestivals en gemeenten zelf (2000). 

* Jaarlijkse gemeentelijke subsidies in guldens. 

"* De gegevens betreffende de bezoekers en subsidies zijn afgerond en exclusief incidentele subsidies. 

* " In 1999 heeft de Gemeente Middelburg fl. 15.000 subsidie gegeven en de Gemeente Vlissingen fl. 50.000. 

In vergelijking met andere steden ondersteunt de Gemeente Amsterdam haar plaatselijke filmtheater voor de 

vertoning van kwetsbare en cinematografisch waardevolle kwaliteitsfilms slechts in beperkte mate. Onderstaande 

gegevens van de ANF maken de relatief lage subsidiëring van de Gemeente Amsterdam ten opzichte van andere 

steden en de grote verschillen in gemeentelijke subsidiëringen duidelijk: 

Tabel 3. Gemeentelijke subsidies aan ANF-filmtheaters per aantal inwoners en bezoekers anno 1999.* 

GEMEENTE 

1. Utrecht 

2. Rotterdam 

3. Den Haag 

4. Middelburg 

5. Nijmegen 

6. Arnhem 

7. Tilburg 

8. Amsterdam 

FILMTHEATER 

Filmtheater 't Hoogt 

LantarenA'enster 

Haags Filmhuis 

Schuttershof 

Cinemariënburg 

Filmhuis Arnhem 

Filmtheater Louis 

Filmtheater Rialto 

STRUCTURELE 

SUBSIDIE 

PER JAAR •• 

650.000 

1.100.000 

800.000 

75.000 

185.000 

165.000 

200.000 

115.000 

AANTAL 

INWONERS "•• 

233.000 

591.000 

443.000 

45.000 

1 52.000 

137.000 

191.000 

718.000 

SUBSIDIE 

PER INWONER 

2,79 

1,86 

1,81 

1,67 

1,22 

1,20 

1,05 

0,16 

AANTAL 

BEZOEKERS 

68.763 

89.451 

74.509 

10.985 

107.102 

38.950 

8.441 

66.368 

SUBSIDIE 

PER BEZOEKER 

9,45 

12,30 

10,74 

6,83 

1,73 

4,24 

23,70 

1,73 

Bron: ANF (Utrecht 2000) en de betreffende gemeenten zelf. 

Jaarlijkse gemeentelijke subsidies in guldens. 

De gegevens betreffende de subsidies zijn afgerond en exclusief subsidies voor festivals, manifestaties, verbouwingen, etc. 

Afgeronde gegevens per 31-12-1999. 

Bovenstaande gegevens zeggen niets over de professionele organisatie, de programmering en het aantal bezoekers uit de regio. 

Een zaal van Filmtheater Rialto is vanwege een verbouwing 12 weken gesloten geweest. 

Gegevens Nijmegen zijn inclusief Scala. Cinemariënburg is in 1999 van vier naar vijf zalen gegaan. 

Gemeentelijke subsidies aan vertoners uit het derde circuit zijn hier niet meegenomen, omdat het hier alleen gaat om vertoners van 
(kwetsbare) cinematografisch waardevolle kwaliteitsfilms. 



NORMERING 

Ter verbetering van de financiële ondersteuning van de filmtheaters heeft de ANF in haar beleidsplan 1997 - 2000 

normen vastgelegd betreffende de reguliere vertoning van kwetsbare en cinematografisch waardevolle kwaliteits-

films in filmtheaters. Deze normen zijn officieel overgenomen door de Vereniging van Nederlandse Gemeenten (VNG). 

Volgens deze norm zouden de lokale overheden van grote steden jaarlijks rond de fl. 1,- tot fl. 2,50 subsidie per 

inwoner moeten besteden en middelgrote steden rond de fl. 1,-. Uit bovenstaand tabel is te zien dat de filmtheaters 

in de grote steden Utrecht, Rotterdam en Den Haag relatief hoge subsidies krijgen en redelijkerwijs aan de norm van 

de ANF voldoen. Ditzelfde geldt voor de overige middelgrote en kleine steden, die zelfs meer subsidies geven aan de 

plaatselijke filmtheaters dan Amsterdam, dat als hoofdstad ver onder de norm zit. 

Aan het feit dat Filmtheater Rialto één van de bestbezochte filmtheaters in Nederland is, zou de conclusie kunnen 

worden verbonden dat deze lage subsidiering voldoende is." De hoge bezoekersaantallen behaalt Rialto overigens 

door middel van slechts twee doeken en een capaciteit van 255 stoelen. Voorts is Rialto nog het enige grote film

theater in Nederland dat vrijwel uitsluitend kwetsbare kwaliteitsfilms vertoont van de drie huidige gesubsidieerde 

distributeurs Cinemien, Contact Film Cinematheek en Filmmuseum.'̂  

Het feit dat een filmtheater veel bezoekers trekt en voor een groot deel voor zijn eigen inkomsten zorgt, betekent niet 

dat er voldoende subsidie is voor de programmering van kwetsbare kwaliteitsfilms, noch dat er voldoende financiële 

middelen zijn voor een marketingplan dat gericht is op een groot en breed publiek. En het betekent ook niet dat de 

exploitatie voldoende rendabel is of dat er voldoende financiële middelen zijn om een professionele onderneming te 

kunnen runnen en bekwame arbeidskrachten te kunnen betalen. 

Dit laatste blijkt ook uit het feit dat Filmtheater Rialto vrijwel het enige grote filmtheater uit de A-sectie is dat nog 

gebruikmaakt van een enorme groep (65) vrijwilligers." Voorts zijn de subsidies van met name 't Hoogt, 

LantarenA/enster en het Haags Filmhuis uitzonderlijk. De meeste lokale overheden ondersteunen hun plaatselijke 

filmtheaters in veel mindere mate." 

TEKORTSCHIETENDE VISIE 

In het Cultuurplan 1993 - 7996 van de Gemeente Amsterdam wordt het volgende over de lagere subsidieverhouding 

ten opzichte van andere lokale overheden geschreven: 

In de discussie rondom het gemeentelijk filmbeleid duikt telkens weer de premisse op dat 'de gemeente 

te weinig aan film doet'. Daarbij wordt dan verwezen naar de omvang van Amsterdamse subsidies ten 

'*• Zie Distributie versus Vertoning, p. 50, 51 en 56. Uit een casestudie blijkt dat Rialto met 2 doeken tot één van de bestlopende filmtheaters in 

Nederland behoort, maar ook dat met de vertoning van kwetsbare kwaliteitsfilms wel degelijk een relatief groot publiek te trekken is. Zie de 

bijlagen voor de bezoekcijfers van de ANF betreffende de A- en B-sectie. 

"• Slechts in hoge uitzondering vertoont Rialto van profit distributeurs. Dit zijn belangrijke cinematografisch waardevolle films en/of films van 

eigen bodem. Recente voorbeelden van Nederlandse films zijn Joc/ty (uitgebracht door A-film) en Popo'sSong (uitgebracht door Shooting Star). 

Beide films zijn gemaakt door allochtone filmmakers. Met name de film Papa's Song heeft in Rialto een relatief grote groep allochtonen 

getrokken. 

"• In de A-sectie maakt alleen het Filmhuis Arrthem nog gebruik van ongeveer dezelfde hoeveelheid vrijwilligers. 

"• Zie hiervoor bijvoorbeeld het onderzoek van M. Voorburg. Entree of Exit. Een onderzoek naar het gemeentelijk beleid ten aanzien van 
filmtheaters en filmhuizen (Leeuwarden 1994). 
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behoeve van andere kunstsectoren en naar de omvang van subsidies van andere lagere overheden aan 

plaatselijke filmhuizen. Wij willen nogmaals herhalen, dat deze vergelijkingen op zich weinig zeggen. 

Kunstbeleid is geen zaak van 'verdelende rechtvaardigheid' in de zin van alles en iedereen overal 

evenveel'. Er kunnen hele goede redenen zijn om bepaalde (delen van) kunstsectoren niet of nauwelijks 

te subsidiëren, evenals het verstandig beleid kan getuigen om zaken in Amsterdam anders aan te 

pakken dan elders.^" 

Deze enigszins crue woorden laten zien dat de Gemeente Amsterdam anno 1992 haar vanuit de rijksoverheid 

opgelegde taak niet adequaat uitvoerde en feitelijk de film als belangrijke kunstvorm - in tegenstelling tot de meer 

traditionele podiumkunsten - niet erkende. Hiermee werd tevens onvoldoende gerealiseerd dat de filmsector een 

belangrijke economische factor voor de stad is. Laat staan dat hierbij de mondiale cinematografische, economische 

en technologische ontwikkelingen in ogenschouw zijn genomen. 

' FILMFESTIVALS 

Zoals eerder beschreven, worden zowel IDFA als Cinekid structureel ondersteund door de rijksoverheid en de 

Gemeente Amsterdam. Het IDFA is met het aan het festival gelieerde Forum op internationaal niveau inmiddels uit

gegroeid tot één van de meest toonaangevende documentairefestivals. Het festival heeft de belangrijkste 

scenarioprijs ter wereld en overige belangrijke prijzen als de Jon's Ivens Award en de Zilveren Wolf voor de beste 

documentaire worden als zeer prestigieus gezien. Ook het Forum, een internationale co-financieringsmarkt voor 

documentairefilms dat in 1993 is opgericht, wordt steeds belangrijker. 

Cinekid vervult als kinderfilmfestival voor producties op het raakvlak van film, televisie, video en nieuwe media 

tevens een belangrijke rol en behaalt hiermee grote successen. Kinderen worden van jongs af aan al op een prettige 

manier geconfronteerd met beeldcultuur die specifiek vóór kinderen gemaakt is. Dit is een goede basis voor later, 

want jong geleerd - is oud gedaan. Cinekid richt zich hierbij op het bevorderen van de kwaliteit van mediaproducties 

voor kinderen én de ontwikkeling van het kwaliteitsgevoel van kinderen voor beeldcultuur. Hiertoe heeft Cinekid 

onder meer een kwaliteitskeurmerk voor kindervideo's ontwikkeld onder de noemer Cinekidklapper. 

Voorts reikt Cinekid jaarlijks prijzen uit aan bijzondere internationale producties voor kinderen. Cinekid besteedt 

aandacht aan nieuwe media door middel van onder andere het succesvolle festivalonderdeel Kids Ei Bits, waarbij 

kinderen wegwijs worden gemaakt in de ICT-wereld. 

Tot op heden is er sprake van een positieve ontwikkeling ten aanzien van de huidige taken van beide filmfestivals en 

zijn hun activiteiten redelijk gebalanceerd. Zowel IDFA als Cinekid willen zich het hele jaar door profileren, onder 

meer door het presenteren van filmprogrammeringen buiten de festivalperiode. Hier is niets op tegen, maar beide 

filmfestivals moeten waken voor het gevaar van institutionalisering en ondergraving van de eigen kernfunctie." 

Het is goed om te zorgen voor een verdere ontwikkeling en verbreding, maar festivals moeten vooral herkenbaar 

blijven als festivals. In het recentelijk verschenen advies van de Raad voor Cultuur betreffende filmfestivals voor het 

komende Cultuurplan 2001 - 2004 is een gelijksoortige conclusie getrokken. Het is beter als filmfestivals prikkelend 

en stimulerend opereren. Hierbij kan het filmfestival de ontwikkelde expertise en knowhow beschikbaar stellen aan 

en samenwerken met instellingen en vertoners die zich structureel bezighouden met de presentatie van films. Zowel 

"• Gemeente Amsterdam. Kunstenplan 1993- 1996. (Amsterdam 1992), p. 32. 

''• Zie hiervoor tevens het rapport van de Dienst Welzijn Amsterdam. Afdeling Kunst en Cultuur. Amsterdam Mainport Filmmuseum en Filmtheater 
/4msfercfom. (Amsterdam 1999). 
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IDFA als Cinekid zouden wel in staat gesteld moeten worden om hun festivalactiviteiten verder te ontwikkelen. Een 

voorbeeld hiervan zijn de activiteiten van Cinekid op het gebied van de nieuwe media. 

Het al langer bestaande filmfestival IFFR worstelt ook met de wens om enerzijds (letterlijk) het hele jaar door gezien 

te worden en anderzijds met het gevaar voor een te grote institutionalisering. Vooralsnog slaagt het IFFR erin om 

evenwicht hierin te behouden. Het Rotterdamse filmfestival heeft veel nevenactiviteiten, zoals de Rotterdam Film 

Course, die op landelijk niveau een belangrijke aanvulling is voor de filmeducatie. De Rotterdam Film Course wordt 

via een speciale programmering bij verschillende filmtheaters vertoond. Tegelijkertijd heeft het festival zich verdiept 

en in positieve zin ontwikkeld met steeds belangrijker wordende festivalonderdelen, zoals het nieuwe 

mediaprogramma Exploding Cinema. 

Cinekid heeft aangegeven behoefte te hebben aan een eigen Kindermuseum, dat geen onderdeel is van andere 

instellingen, maar een autonoom functionerende instelling. Met name omdat Cinekid van mening is dat de 

'kindercultuur' structureel ondergewaardeerd wordt. Gezien het feit dat er nog veel andere zaken in de Amsterdamse 

filmsector ontwikkeld en versterkt moeten worden, lijkt het niet reëel dat er in de komende Cultuurplanperiode een 

dergelijk initiatief kan en zal worden gerealiseerd. 

VERTONING VAN NEDERLANDSE FILMS 

Sinds 1999 is op het terrein van de Westergasfabriek het Ketelhuis qeopenü ter vertoning van Nederlandse films. Het 

Ketelhuis krijgt nu onder meer subsidies via het Nederlands Fonds voorde Film. In Nederland bestaat een vergelijkbare 

vertoningsplaats als het Ketelhuis niet. Met name omdat Nederlandse films al jaren te kampen hebben met een 

'imagoprobleem'. 

Het Ketelhuis had aanvankelijk ook te kampen met een imagoprobleem. Dit imagoprobleem is voornamelijk 

veroorzaakt doordat het Ketelhuis is opgericht met een 'negatieve missie'. Hierbij zijn de initiatiefnemers uitgegaan 

van de gedachte dat Nederlandse films niet goed worden vertoond, zij een klein publiek trekken en daarom in het 

Ketelhuis dienen te worden vertoond. 

De negatieve missie werkte door in de programmering, waardoor het Ketelhuis een soort container v^erd voor zowel 

slechte als goede Nederlandse films. Er was geen sprake van een echte structuur en visie ten aanzien van de pro

grammering: als de films maar werden vertoond. Ook bij de vertoning van minder toegankelijke films geldt dat er een 

publiek moet worden gevonden. 

Het Ketelhuis wordt door diverse vakmensen uit de filmsector als belangrijk voor de vertoning en ontwikkeling van de 

Nederlandse film gezien, maar sinds de opening in april 1999 is er in de filmsector sprake van sterke menings

verschillen over het belang van het Ketelhuis.^" 

Mede door organisatorische veranderingen is langzamerhand een positiever imago van het Ketelhuis aan het 

ontstaan. Vooral omdat er een interessanter programma wordt aangeboden en het Ketelhuis een belangrijker rol 

heeft gekregen als organisator van inhoudelijke filmdebatten en als ontmoetingsplaats voor allerlei personen uit de 

filmsector. 

Ondanks dat het Ketelhuis een sympathiek initiatief is, heeft de huidige vertoning en programmering van 

Nederlandse films op landelijk niveau uiteindelijk toch een marginaal effect. Mede hierdoor heeft de Raad voor 

'• Zie de bijlagen voor artikelen waarin de discussies over het Ketelhuis duidelijk naar voren komen. 
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Cultuur geadviseerd om de subsidieaanvraag van het Ketelhuis voor het Cultuurplan 2001 - 2004 niet te honoreren. 

Zonder het grote succes van de documentaire over André Hazes - Zij gelooft in mij - had het Ketelhuis het eerste jaar 

waarschijnlijk niet overleefd.^' Dergelijke kassuccessen komen echter niet jaarlijks voor en vormen geen basis voor 

continuïteit in de exploitatie. Het Ketelhuis geeft dan ook aan dat het de huidige programmering zonder subsidie 

waarschijnlijk niet kan worden voortgezet. 

VERTONING IN HET DERDE CIRCUIT 

De programmering van niet-reguliere vertoners als Cinema de Balie, Cinema Digitaal (Paradiso) en Melkweg Cinema 

vormen een interessante aanvulling op de reguliere non-profit en profit vertoning door de alternatieve 

programmering van onder meer cultfilms en experimentele filmproducties uit het derde circuit. Hierbij wordt tevens 

aandacht besteed aan de ontwikkelingen op het snijvlak van de nieuwe media en de filmkunst. 

In het afgenomen interview is gezegd dat de programmering van Cinema de Balie zonder gemeentelijke steun niet 

kan worden voortgezet, omdat de Balie in de komende Cultuurplanperiode 2001 - 2004 zelf onvoldoende budget 

hiervoor wil of kan vrijmaken. 

APART BUDGET EN ANDERE REGELINGEN FILMMANIFESTATIES 

Het Amsterdams Fonds voor de Kunst heeft een budget voor de ondersteuning van filmmanifestaties. Dit budget 

maakt sinds 1999 bovendien onderdeel uit van het budget voor Kunstmanifestaties en Letterkunde. Het totale budget 

is totaal fl. 725.000. Binnen dit budget is in 1999 fl. 125.800 en in 2000 fl. 120.000 besteed aan filmvertoning.'^ 

Voordat de budgetten waren samengevoegd, was er in voorgaande jaren nog sprake van een budget van fl. 180.000. 

Sinds dat het budget is samengevoegd, is het budget ten behoeve van de filmvertoning dus feitelijk lager geworden. 

De subsidieaanvragen worden bij het Amsterdams Fonds voor de Kunst één keer per jaar behandeld. De vertoners die 

zijn aangesloten bij het Amsterdams Filmvertoners Overleg (AFO) hebben te kennen gegeven dat dit het moeilijker 

maakt om manifestaties te organiseren. Met name omdat een project dan al zeer ver van te voren moeten worden 

bedacht, waardoor het lastiger is om actueel te zijn. Zodoende hebben zij voorgesteld om de subsidieaanvragen twee 

keer per jaar te kunnen indienen. Voorts hebben zij aangegeven dat er ook meer researchmogelijkheden zouden 

moeten zijn voor de te organiseren festivals. 

3.4. Publiek 

PROFIEL 

In 1996 is er een onderzoek uitgevoerd door de Filmkrant (oplage ca. 40.000) onder 300 personen, allen bezoekers 

van filmtheaters in Nederland. Uit dit onderzoek is naar voren gekomen dat de gemiddelde Filmkrantlezer hoger is 

opgeleid - namelijk op HBO of universitair niveau - en afkomstig uit de hogere sociale klasse. 

='• Zie hiervoor bijvoorbeeld het artikel van J. van Warmerdam. 1 jaar Ketelhuis. Een dorpskroeg voor het Nederlandse product. Skrien No. 241, juni 
2000. 

"• Zie de bijlagen voor een totaal overzicht van de budgetten voor de jaren 1999 en 2000 van het Amsterdamse Fonds voor de Kunst. 



Het grootste deel van de ondervraagden heefteen 1- of 2-persoons huishouden. 35% van de ondervraagden is jonger 

dan 29 jaar, 44% is tussen de 30 en 44 jaar en 22% is 45jaarof ouder. Vrijwel alle ondervraagden zijn geïnteresseerd 

in kunst en cultuur; daarnaast hebben zij een ruime belangstelling voor politiek en reizen c.q. toerisme.̂ ^ 

De jongeren zijn relatief gezien ondervertegenwoordigd in de filmtheaters. Deze groep gaat wel naar de film, maar 

voor het merendeel in de profit bioscopen. Daar vertegenwoordigen zij juist de grootste groep. Dit is tevens in het 

volgende tabel te zien: 

Tabel 4. Bezoekers naar leeftijdscategorieën totale bioscoopbezoek anno 1995 en 1998 (x 1000). 

1. 

2. 

3. 

JAAR / LEEFTIJD 

1995 

1998 

Verschil 

4 - 1 2 

2.010 

1.919 

- / - 4,6"/o 

13 - 19 

2.422 

2.579 

+ 6,5% 

2 0 - 29 

4.315 

5.095 

+ 18,0% 

2 0 - 29 

3.707 

4.866 

+ 31,2% 

3 0 - 3 9 

2.578 

2.611 

+ 1,30/0 

50+ 

2.126 

2.930 

+ 37,0% 

TOTAAL 

17.200 

20.000 

+ 16,3% 

Bron: NFC. Strategieplan Marketing. Naar 22 miljoen bezoekers in 2002. (Amsterdam 1999), p. 6. 

Uit marketingrapporten is naar voren gekomen dat ouderen relatief gezien meer naar de filmtheaters gaan dan 

jongeren. Deze gaan meer naar de bioscopen.^" Hieruit kan voorzichtig de conclusie getrokken worden dat de 

bioscopen niet adequaat op de behoeftes of verlangens van ouderen ingespeeld hebben (onder andere op het gebied 

van de sfeer, parkeergelegenheid, horeca en andere voorzieningen)^^ en dat jongeren niet op de hoogte zijn van de 

films die in de filmtheaters worden vertoond. 

In de bioscopen en multiplexen komen al veel jongeren en culturele minderheden. Het programma dat voornamelijk 

bestaat uit populaire films is toegankelijker voor een groter en breder c.q. gedifferentieerder publiek (onder meer 

jong, oud, autochtoon en allochtoon). Veel culturele instellingen, waaronder de filmtheaters, hebben een minder 

toegankelijk aanbod. Daardoor is het lastiger om een groot en breed publiek te trekken. 

Het vertonen van minder toegankelijke films behoort tot de oorspronkelijke taakstelling van de filmtheaters, maar 

mede doordat de subsidies ontoereikend zijn, willen deze vertoners hier verandering inbrengen. Voorts richten de 

filmtheaters zich op andere doelgroepen, vanwege het feit dat de samenstelling van de Nederlandse bevolking door 

een grote immigratie anders is geworden en omdat een groot deel van de films die in de filmtheaters en in de 

toekomstige artplexen vertoond (zullen) worden afkomstig zijn uit niet-westerse landen. 

'• Zie voor een completer beeld van het publieksprofiel dat tevens aansluit bij het marktonderzoek van de Filmkrant: Centrum voor 

marketinganalyse: Het profiel van de art-bioscoopbczoeker. In opdracht van RMB Nederland (Amsterdam 1997). De term arthouse wordt vaak 

ten onrechte gebruikt voor filmtheaters of kwetsbare kwaliteitsfilms. Dit is in dit marktonderzoek ook het geval. Hierin zijn niet alleen 

arthouses zoals Cinecenter en The Movies in Amsterdam onderzocht, maar ook filmtheaters als Rialto en Lantaren/Venster. 

'• Zie hiervoor bijvoorbeeld het rapport van de NFC. Strategieplan Marketing. Naar22 miljoen bezoekers in 2002. (Amsterdam 1999). Zie voor het 

bereik van oudere doelgroepen in de bioscopen verder de onderzoeken van H.M. van Onna. 50+ in de bioscoop. Een onderzoek naar 

bioscoopbezoek van 50-plussers in Nederland. Instituut voor Massacommunicatie. Katholieke Universiteit Nijmegen. In opdracht van de 

stichting voor onderzoek ten behoeve van de filmvertoning (Nijmegen 1997)//R. Moehamad, F Kneppers. 50+ in de bioscoop. Doctoraalscriptie 

Haarlem Business School. Studie commerciële economie - differentiatie marketing management (Haarlem 1996). // L Kleisen en J. Huijsdens. 

Jong geleerd is oud gedaan. Holland Film Nieuws. No. 30, oktober 1999, p. 8 en 9. 

'• Ibidem. Vertoners uit de profit bioscoopbranche (zoals exploitant en wetenschappelijk onderzoeker dr. J.Ph. Wolff van de Wolff Cinema Groep 
te Utrecht) ondersteunen dit. De profit bioscoopbranche is hierbij afhankelijk van een filmaanbod dat voor een groot deel niet aansluit op de 
behoeftes van de oudere doelgroepen. Het populaire filmaanbod dat zoals al eerder beschreven voornamelijk uit de Verenigde Staten afkomstig 
is, is meer gericht op jongeren. 



Het trekken van een groter en breder c.q. gedifferentieerder publiek heeft te maken met het zogenoemde cultureel 

ondernemerschap. Het bereik van een meer gedifferentieerd publiek - waaronder allochtonen en jongeren - wordt 

door de huidige staatssecretaris in het kader van het cultureel ondernemerschap in de non-profit sector als één van 

de belangrijkste beleidsspeerpunten gezien. 

VERGRIJZING 

Relatief gezien daalt het aantal jongeren en is er een groeiend aandeel in de leeftijdsgroepen van 40 tot 64 jaar, 65 

tot 79 jaar, 80 jaar en ouder. De Nederlandse bevolking vergrijst. In Amsterdam neemt het aantal ouderen wel toe, 

maar is er geen sprake van vergrijzing, omdat de stad een constante stroom van jongeren heeft die zich tijdelijk of 

voorgoed vestigen in de stad.*^ De vergrijzing van de Nederlandse bevolking is te zien in de volgende tabel: 

Tabel 5. Leeftijdsopbouw van de Nederlandse bevolking in de periode 1980 tot en met 1996.* 

1. 

2. 

3. 

4. 

5. 

LEEFTIJD 

0 - 19 jaar 

20-39 jaar 

40-64 jaar 

65 - 79 jaar 

80 jaar en ouder 

1980 

31,50/0 

31,5% 

25,6% 

9,3% 

2,2% 

1985 

28,3% 

33,20/0 

26,60/0 

9,40/0 

2,60/0 

1990 

25,70/0 

33,00/0 

28,60/0 

9,90/0 

2,90/0 

1995 

24,40/0 

32,30/0 

30,10/0 

10,10/0 

3,10/0 

1996 

24,30/0 

31,90/0 

30,50/0 

10,20/0 

3,10/0 

Bron: CBS. Statistisch Jaarboek 1997 (Voorburg/Heerlen 1997), p. 35.' 

Bij verschillende filmtheaters is geconstateerd dat het aantal bezoekers in de oudere leeftijdsgroepen groeit. Deze 

groep heeft relatief gezien meer vrije tijd en bovendien meer te verteren. In vergelijking met 25 jaar geleden zijn 

ouderen actiever. Daarnaast besteden zij hun vrije tijd meer aan kwalitatieve en culturele uitingen. Zowel de non

profit als de profit sector realiseren zich dat oudere doelgroepen een belangrijk potentieel publiek vormen.^' 

Een voorbeeld van een programma dat speciaal op ouderen is gericht, is het programma Oud is in beeld. Hieraan 

hebben twee filmtheaters deelgenomen: Filmtheater Rialto en LantarenA^enster, en het filmfestival Film by the Sea in 

Vlissingen. 

MULTICULTURELE SAMENLEVING 

De filmtheaters trachten tevens meer culturele minderheden te trekken, bijvoorbeeld door het organiseren van spe

ciale themafestivals waar buitenlandse films worden vertoond. Filmtheaters spelen hierbij in op de ontwikkelingen 

van de afgelopen 30 jaar, waarbij door immigratie het aantal etnische groeperingen en de culturele diversiteit in 

Nederland sterk is toegenomen. In Amsterdam zal de bevolking straks zelfs voor de helft uit Nieuwe Nederlanders 

bestaan.^' 

'• Zie de bijlagen voor gegevens van Onderzoek + Statistiek Amsterdam. 

'• Uit: Ministerie van OCftW. Cultuurbeleid in Nederland. (Rijsvi/ijk 1999), p. 10. 

'• Zie tevens L Kleisen en J. Huijsdens. Jong geleerd is oud gedaan. Holland Film Nieuws. No. 30, oktober 1999, p. 8 en 9. 

'• Zie de bijlagen voor gegevens van Onderzoek + Statistiek Amsterdam. 



JONGEREN 

De filmtheaters trachten meer jongeren te bereiken door speciale programmeringen zoals MovieZone en de 

filmeducatie op lagere en middelbare scholen, gericht op de cinema in het algemeen en de kwaliteitsfilm in het 

bijzonder. De volgende paragraaf gaat verder in op de filmeducatie. 

3.5. Filmeducatie 

STERK: POTENTIE VOOR HET BEREIKEN EN ONTWIKKELEN VAN EEN GROTER EN BREDER PUBLIEK 

Wat betreft de cultuurparticipatie in de filmsector behoort de filmeducatie tot één van de belangrijkste speerpunten 

in het huidige Nederlandse filmbeleid. Onderstaand citaat uit de Cultuurnota 2001 - 2004 van de Raad voor Cultuur 

maakt duidelijk waarom filmeducatie zo belangrijk is: 

De meeste kunstdisciplines iiebben een lange traditie in educatie en een erkende positie in het 

onderwijs. Voor film ligt dat anders. Tot voor kort kon iemand alle stadia van onderwijs in Nederland 

doorlopen zonder kennis te nemen van het fenomeen film als vorm van kunst, media-amusement en 

bron van cultuurhistorie. Daar lijkt nu, dankzij het project Cultuur en School en de introductie van film 

(als onderdeel van CKV) in het voortgezet onderwijs, verandering in te komen. Maar meteen dient zich 

het volgende knelpunt aan: docenten zijn niet opge'eid om kennis, vaardigheden en inzicht omtrent 

film over te dragen.^° 

Tegenwoordig zijn er wel goede initiatieven en organisaties waar leerlingen, docenten en belangstellenden 

informatie kunnen krijgen op filmgebied. Dit zijn de Intermediair voor Filmeducatie {\f^]. Film Educatie, De Stiching 

MEI (Media, Educatie, Informatie), Filmfan en het al eerder genoemde MovieZone. Door middel van de Intermediair 

voor Filmeducatie wordt nu op nationaal niveau getracht om meer samen te werken en om de activiteiten beter te 

coördineren. 

De meeste filminstellingen in Amsterdam hebben activiteiten ontwikkeld op het gebied van de filmeducatie. Dit is 

een positief gegeven, omdat hiermee een groot en breed publiek kan worden aangesproken. Gezien het feit dat 

Amsterdam straks voor de helft uit Nieuwe Nederlanders zal bestaan, is educatie op dit terrein zelfs onmisbaar. 

3.6. Nieuwe initiatieven en plannen met betrokkenheid van de gemeente 

3.6.1. Nederlands Filmmuseum en de Van Baerlestraat 

PLANONTWIKKELING 

In januari 1999 heeft de staatssecretaris de Gemeente Amsterdam en Rotterdam uitgenodigd om een voorstel te 

doen tot vestiging van een zogenoemd Instituut voor Beeldcultuur, uitdrukkelijk mede op het gebied van de film. 

Eerder bleek dat over vestiging van een dergelijk instituut in Rotterdam reeds uitvoerige besprekingen hadden 

plaatsgevonden tussen het Ministerie van OCftW, de Gemeente Rotterdam, het Filmmuseum en de in Rotterdam 

'• Raad voor Cultuur. Van de schoartse en de overvloed. Advies Cultuurnota 2001 - 2004 no. 8 Film (Den Haag 2000), p. 19. 



gevestigde foto- en media-instellingen. Amsterdam heeft binnen 2 maanden een concurrerend voorstel ontwikkeld 

en een potentiële locatie hiervoor gevonden. 

In deze korte tijd is intensief overleg gevoerd met de instellingen in Amsterdam en Rotterdam op het gebied van foto, 

film en media. Hieruit is het Mainport-rapport ontwikkeld en de locatie in het gebouw van het Amsterdamse 

Conservatorium in de Van Baerlestraat voorgesteld. Het plan is op 15 maart 1999 bij het Ministerie van OCEtW 

ingediend. Mede op verzoek van het Filmmuseum is dit plan in mei 1999 verder uitgewerkt. 

Het plan omvat onder meer een uitgebreide inventarisatie van de reeds aanwezige infrastructuur, een verkenning van 

het op deze locatie te bereiken publiek en een uitwerking van de mogelijkheden van het gebouw. Het inhoudelijk 

concept gaat vooral uit van een bundeling van krachten dat een netwerkfunctie impliceert. 

In de periode hierna is er sprake geweest van een hectische periode, waarbij de Gemeente Amsterdam veel overleg 

heeft gevoerd met bedrijven, instellingen, het Ministerie van OCEtW en leden van de Tweede Kamer. Hierbij is onder 

meer over de vestigingsplaats van het Filmmuseum gesproken. 

Ondertussen is het Mainport-rapport op het filmgebied verder uitgewerkt. In de zomer van 1999 heeft de Gemeente 

Amsterdam een werkgroep ingesteld, bestaande uit H. Blotkamp, H. Bongers en R. Walravens. In november 1999 

resulteerde dit in het rapport Filmmuseum en Filmtheater Amsterdam. 

Tijdens de planontwikkeling is met name door en in de media een grote stedenstrijd ontstaan, waar vooral over de 

vestigingsplaats van het Filmmuseum is gediscussieerd. Na beoordeling van de beide plannen, hebben de Raad voor 

Cultuur en het Ministerie van OCftW hun voorkeur voor de realisering van het instituut in Rotterdam uitgesproken. 

De Tweede Kamer opteerde voor een en-en-situatie, waarbij de ontwikkelingen op het gebied van film, fotografie en 

nieuwe media ook in Amsterdam dienden te worden ontwikkeld. Het bestuur van het Filmmuseum had onvoldoende 

vertrouwen in de Rotterdamse plannen en besloot begin 2000 dat het beter was om in Amsterdam gevestigd te 

blijven. 

EEN NIEUW FILMMUSEUM 

In de gemeentelijke contacten met het Filmmuseum in 1998 is naar voren gekomen dat het Filmmuseum een nieuwe 

koers wil inslaan. Naast de specifieke taken op cinematografische deelgebieden als distributie, conservering, collectie 

en presentatie c.q. vertoning voor ingewijde filmliefhebbers en professionals uit de filmsector, wil het Filmmuseum 

zich meer richten op een groter en breder publiek. Hierbij is er niet alleen aandacht voor de filmgeschiedenis en de 

ontwikkelingen in de hedendaagse film, maar wil het Filmmuseum tevens meer nadruk op de toekomstige 

ontwikkelingen leggen. '̂ 

Voor deze nieuwe koers is in overleg met het Filmmuseum een culturele toplocatie gezocht, waar een reeds aanwezig 

publiek kan worden bereikt en een nieuw publiek kan worden getrokken. De eerder genoemde locatie in de Van 

Baerlestraat is gelegen in het Museumkwartier en biedt de gezochte mogelijkheden. Hier zullen ook het Fotografie 

Museum en publieksactiviteiten de nieuwe media worden gepresenteerd. 

Het huidige plan beoogt hiermee dat de historische ontwikkelingen gevolgd kunnen worden van de beeldende kunst 

vanaf de middeleeuwen in het Rijksmuseum, het Van Gogh Museum en het Stedelijk Museum, tot en met de 

allernieuwste ontwikkelingen binnen de eigentijdse disciplines film, fotografie en nieuwe media en alle 

randgebieden, verbindingen en overgangen daartussen. 

" • Zie hien/oor tevens het rapport van B.J. Drenth en 0. Munster. De toekomst van het Nederlands Filmmuseum. Berenschot (Utrecht 1998). 
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Binnen deze context en samenhang beoogt het plan niet het tot stand brengen van een bolwerk waarin het 

Filmmuseum en andere instellingen opgaan, maar het scheppen van een situatie waarbij publieksverwante instellin

gen nauwer en herkenbaarder met elkaar gaan samenwerken. Het accent ligt op het netwerk van de instellingen. 

Hierbij zal een betrokken instelling zich primair richten op de eigen discipline en secundair op de disciplines van 

andere instellingen. 

De locatie zou volgens het plan nadrukkelijk een publieksfunctie moeten hebben waar de nieuwe ontwikkelingen op 

inhoudelijk gebied zichtbaar zijn en op een aantrekkelijke manier aan het publiek worden gepresenteerd. Hierbij dient 

recht te worden gedaan aan de pluriformiteit, dwarsverbanden en dynamiek in de kunsten. Ook van groot belang zijn 

de herkenbaarheid en bereikbaarheid van de locatie. Voorts moet de locatie een ontmoetingsplaats en activiteiten

centrum zijn voor iedereen die professioneel of anderszins een actieve belangstelling voor de gepresenteerde 

disciplines heeft. Zo kan de locatie als een educatief platform fungeren, waarbij mosferc/osses aan studenten worden 

gegeven. Op deze manier kan er een levendige en dynamische plek ontstaan waar onderzoek, vertoning en debatten 

elkaar afwisselen en versterken. Hieraan zouden universiteiten, (hoge)scholen en andere instellingen binnen en 

buiten Amsterdam een belangrijke bijdrage kunnen leveren. 

Met bovenstaande doelstellingen willen de betrokkenen allereerst voorkomen dat het gebouw in de Van Baerlestraat 

slechts een bedrijfsverzamelgebouw wordt en hopen zij de culturele infrastructuur verregaand te verfijnen. 

PRIL STADIUM 

Eén van de aandachtspunten van dit rapport zijn de ontwikkelingen rondom het Filmmuseum en de plannen voor 

huisvesting met instellingen voor fotografie en nieuwe media in de Van Baerlestraat. Deze plannen bevinden zich 

echter nog in een pril stadium. Zodoende is het onmogelijk om een afgebakend kader te kunnen geven of concrete 

aanbevelingen te kunnen doen. 

De toekomstige plannen van het Filmmuseum zijn nog onvoldoende uitgewerkt. Het laatste advies van de Raad voor 

Cultuur sluit hierbij aan. Naar het oordeel van de Raad biedt het beleidsplan van het Filmmuseum onvoldoende 

houvast voor een "doorwrochte beoordeling", met name omdat de beleidsvoornemens vaag zijn ingedeeld. Het Film

museum bevindt zich volgens de Raad in een lastige positie als gevolg van onzorgvuldig beleid en trage besluit

vorming. Met name de conserveringsproblematiek baart de Raad zorgen. Volgens de Raad blikt het beleidsplan te veel 

op het verleden, zijn er geen duidelijke lijnen voor continuering van het beleid en wordt er onvoldoende naar de 

toekomst gekeken. De Raad acht alleen de plannen voor de distributieactiviteiten overtuigend.'^ 

Het blijkt lastig te zijn voor het Filmmuseum - wiens taken en activiteiten tot voor kort gericht waren op 

ontwikkelingen uit het verleden en het heden - om zich te kunnen richten op de toekomst. De Gemeente Amsterdam 

en de plannen in de Van Baerlestraat kunnen meer richting aan de nieuwe koers van het Filmmuseum geven. 

ARGUMENTEN FILMMUSEUM 

Het Filmmuseum heeft een aantal argumenten voor vestiging in de Van Baerlestraat. De belangrijkste argumenten 

worden kort besproken. Hierbij is rekening gehouden met de best mogelijke locaties c.q. oplossingen. De vraag is niet 

in hoeverre deze behoeftes wel of niet legitiem zijn. De vraag is wel in hoeverre deze behoeftes daadwerkelijk in de 

Van Baerlestraat gerealiseerd moeten of kunnen worden. 

«• Raad voor Cultuur. Van de schaartse en de overvloed. M\/iesCu\tuurnot3 2001 - 2004 no. 8 Film (Den Haag 2000), p. 67 t/m 69. 
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Het eerste argument betreft een presentatieprobleem, omdat de huidige vertoningsmogelijkheden en de 

publieksfunctie van het Filmmuseum in het Paviljoen aan het Vondelpark nu niet optimaal tot hun recht komen en er 

geen ruimte is voor tentoonstellingen. Ten tweede heeft het Filmmuseum de wens voor een meer uitgebreide biblio-

en mediatheek. Ten derde zijn verschillende onderdelen van het Filmmuseum - archieven en kantoorfuncties -

verspreid over verschillende plekken in het land en is er sprake van een huisvestingsprobleem. Uit het afgenomen 

interview is naar voren gekomen dat het Filmmuseum een autonome positie wil behouden, waarbij de eigen 

doelstellingen op de eerste plaats komen en de samenwerking met anderen op de tweede plaats: er moet sprake zijn 

van inductie. 

De wens om de publieksfuncties uit te breiden, zou met name voor de grote publieksevenementen als filmpremières 

goed ingepast kunnen worden in het (later te bespreken) Nationaal Filmtheater. Met name omdat deze 

vertoningsplaats zal voldoen aan de best mogelijke vertoningsmogelijkheden en het een grote meerwaarde kan geven 

aan de publieke functies van het Filmmuseum, maar ook het Nationaal Filmtheater zelf. 

De publieksfuncties van het Filmmuseum, zoals retrospectieven van acteurs, genres en regisseurs, zouden goed in de 

Van Baerlestraat kunnen worden gepresenteerd." Voorts kunnen er met kunstinstellingen, zoals het Stedelijk 

Museum, presentaties worden georganiseerd waarbij de ontwikkelingen rondom film, fotografie en nieuwe media 

centraal staan. Hierbij is het ook mogelijk een verbinding met de fotocollecties van het Rijksmuseum aan te gaan, 

waardoor de afzonderlijke (deel)collecties in een nieuwe context worden geplaatst. 

De wens om een meer uitgebreide biblio- en mediatheek op een iysiei<e plek tt realiseren, draagt bij aan de herken

baarheid en de publieksfunctie. Maar het Filmmuseum zal in de nabije toekomst tevens beelden en informatie 

digitaal w\a het Internet kunnen ontsluiten. Dit is goedkoper en bovendien kan alles dan op veel grotere schaal en dus 

ook internationaal worden verspreid. Onder invloed van de ontwikkelingen op het gebied van de informatie- en 

communicatie technologie zal in de toekomst de functie van de bibliotheek als f/sieke en sociale ontmoetingsplek 

toch een rol blijven spelen en wellicht steeds belangrijker worden. Bij alle nieuw te realiseren nationale en 

internationale bibliotheken blijkt dat dit aspect een grote prioriteit wordt toebedeeld. 

Het derde argument betreft een meer geconcentreerde plek voor de archieven. Het zou ideaal zijn als de 

archieffuncties op één plek ondergebracht kunnen worden. Daarbij is het echter onverstandig om het 

brandgevaarlijke nitraat in het centrum van de stad op te slaan. Zodoende sluit het Filmmuseum zich aan bij de 

plannen voor een nieuw depot van het Stedelijk Museum en het Amsterdams Historisch Museum. In afwachting van 

de besluitvorming, is er al een locatie op het oog in de omgeving van Sloterdijk. 

Zolang de plannen nog niet gerealiseerd zijn, zou de gemeente een ondersteunende functie kunnen vervullen met 

betrekking tot goede huisvestingsregelingen voor het Filmmuseum. Dit punt wordt verder behandeld in paragraaf 3.8. 

3.6.2. Nationaal Filmtheater 

STAND VAN ZAKEN 

Na ontvangst van het ondernemingsplan voor het Nationaal Filmtheater in februari 1998, heeft de afdeling Kunst en 

Cultuur van de Dienst Welzijn Amsterdam met de Dienst Binnenstad overleg gevoerd over verlening van de door de 

initiatiefnemers gevraagde medewerking. Onder meer op het terrein van de gronduitgifte, de woningonttrekking, de 

'• Voorbeelden hiervan zijn de door het Filmmuseum georganiseerde succesvolle retrospectieven van films met de Franse actrice Catherine 

Deneuve en de films van de Japanse regisseur Kitano Takeshi. 
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bebouwing van het binnenterrein, de woningbouw en de overdracht van de gemeentelijke theaters Nieuwe de la Mar 

en Bellevue/Cinerama. 

Nadat dit traject medio 1998 op gebrek aan haalbaarheid vastliep, hebben de initiatiefnemers een bijgesteld plan 

ingediend. Dit plan behelst tevens een plan voor een parkeergarage. Hierop is door het Stadhuis (sector ROIB) in 

overleg met de betrokken diensten, de Binnenstad en het Stadsdeel Oud-West een haalbaarheidsstudie voorbereid. 

Ondertussen is in overleg met de Binnenstad het huurcontract met Pathé zodanig opengebroken dat de panden aan 

de Marnixstraat zonodig op korte termijn beschikbaar kunnen komen. In 1996 is via een motie al beslist dat de 

locatie Marnixstraat niet bij voorbaat bestemd wordt voor een podiumtheater, maar dat het Nationaal Filmtheater 

gelegenheid krijgt om een plan in te dienen. 

Naar aanleiding van de Commissiebehandeling die in september 1999 is gehouden, leverden de initiatiefnemers 

voorjaar 2000 de gevraagde nadere onderbouwing van de exploitatie die met name de financiële steun van de 

publieke omroep verduidelijkt. In maart 2000 is in overleg met de initiatiefnemers een nadere onderbouwing en 

toelichting voorbereid voor de Commissiebehandeling van de voorgestelde haalbaarheidsstudie. De 

Commissiebehandeling heeft begin juli 2000 plaatsgevonden. Hierin is een bedrag van fl. 100.000 toegezegd voor het 

uitvoeren van een haalbaarheidstudie. 

HAALBAARHEID 

In het voorgaande is al beschreven dat diverse grote filmtheaters plannen hebben voor het realiseren van artplexen. 

Zowel artplexen als multiplexen zullen in de toekomst van grote invloed zijn op de vertoningssituatie en zorgen voor 

een herdefiniëring op dit gebied. De initiatiefnemers van het Nationaal Filmtheater hebben zich tot doel gesteld om 

het artplex zonder subsidie te realiseren. Zij zoeken hierbij naar andere financieringsmogelijkheden, onder meer via 

ót Stichting Doen. NOS. A/PSen NRC Handelsblad 

De initiatiefnemers willen in het Nationaal Filmtheater kwetsbare kwaliteitsfilms vertonen. Volgens de 

initiatiefnemers zijn hiertoe voldoende financiële middelen beschikbaar. Het haalbaarheidsonderzoek, waarmee de 

betrokken Raadscommissies hebben ingestemd, zal onder meer uit moeten wijzen of de veronderstellingen in het 

ondernemingsplan realistisch zijn en of de gemeente zijn medewerking kan verlenen aan zaken zoals gronduitgifte en 

bouwvergunningen voor het theater en een parkeergarage. 

VOORSTANDERS REALISERING 

Het grootste deel van de geïnterviewden staat positief tegenover de realisering van het Nationaal Filmtheater. 

Sommigen zijn van mening dat de nieuwe vertoningsplaats tien jaar geleden al gerealiseerd had moeten zijn, met 

name omdat Amsterdam nu een achterstand heeft op cinematografisch, economisch en technologisch gebied in 

vergelijking met buitenlandse steden zoals Rome, Parijs of Brussel en er onvoldoende vertoningsplekken zijn die 

kwetsbare en cinematografisch waardevolle films vertonen. 

In het afgenomen interview is naar voren gekomen dat ook Lauge Nielsen, directeur van het Pathé-concern, positief 

tegenover de plannen staat, mits het Nationaal Filmtheater daadwerkelijk kan zorgen voor een vernieuwing, 

verbreding en verdieping van de bestaande vertoningssituatie. In de afgenomen interviews met bestuursleden van 

het Nationaal Filmtheater is naar voren gekomen dat men dit van plan is. 
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TEGENSTANDERS REALISERING 

Alleen uit de hoek van de arthouse-exploitanten is er tegenstand ten aanzien van het Nationaal Filmtheater, met 

name omdat zij van mening zijn dat er sprake zou zijn van concurrentievervalsing. Bij deze standpunten is er een 

zekere mate van dualisme te bespeuren. 

Arthouse-exploitanten geven aan dat wanneer er vanuit het oogpunt van de filmproductie wordt gekeken, er een 

tekort is aan goede vertoningsmogelijkheden voor Nederlandse (co-)producties. Vanuit het perspectief van de 

exploitant zelf zijn zij echter geen voorstander van de realisering van het Nationaal Filmtheater. 

Het Nationaal filmtheater zou een gedeelte van het publiek aan de arthouses kunnen onttrekken. Immers: het publiek 

zal kiezen voor de best geoutilleerde en comfortabele vertoningsplaats. Verder wordt verondersteld dat de activitei

ten naast de filmvertoningen niet interessant genoeg voor het publiek zullen zijn: "Het publiek wil toch alleen naar 

films kijken en meer niet?" 

CONCURRENTIEVERVALSING? 

Bovenstaande opvattingen verliezen een aantal belangrijke zaken uit het oog en houden geen stand indien men zich 

tot de feitelijke gegevens beperkt. Voorts zijn de beschuldigingen over concurrentievervalsing zeer betrekkelijk.^* 

In de gehele culturele sector is sprake van concurrentie. In de afgenomen interviews is naar voren gekomen dat 

concurrentie op zich zelf niet als negatief ervaren wordt: concurrentie houdt de onderneming 'scherp' en is belangrijk 

voor de ontwikkeling van het totale publieksbereik. 

Concurrentievervalsing wordt door profit ondernemingen wél als een slechte zaak beschouwd. In de filmsector is er 

echter alleen sprake van concurrentievervalsing als overheidssubsidies worden aangewend om economisch 

waardevolle films te distribueren of vertonen, zolang de markt voldoende mogelijkheden biedt om dit filmaanbod te 

presenteren. 

Het Nationaal Filmtheater zal met zijn programmering trachten om een interessante cinematografische bijdrage te 

leveren en meer diversiteit in het Amsterdams vertoningsklimaat aan te brengen, onder meer door de vertoning van 

hoogwaardige televisieproducties en documentaires. De Gemeente Amsterdam heeft zelf in de hand in welke mate 

kwetsbare kwaliteitsfilms voldoende vertoningsmogelijkheden hebben. 

VOORUITGANG 

In Hoofdstuk 2 is al beschreven dat vertoners zich in de toekomst zullen moeten blijven onderscheiden en een zekere 

meerwaarde moeten bieden. Vertoners die alleen films programmeren en bovendien slecht geoutilleerde vertonings-

plaatsen exploiteren, zullen in de Darwinian marketplace, waarin er in hoge mate sprake is van een survival of the fit

test, geen lang leven zijn beschoren. 

De arthouses hebben onvoldoende geïnvesteerd in het optimaliseren van hun vertoningsmogelijkheden en er is lange 

tijd sprake geweest van gebrekkige service, matige projectie en slechte geluidsvoorzieningen. 

'• Zie voor een verhandeling over het onderwerp concurrentievervalsing J.Ph. Wolff. In de luwte, uit de luwte. Een economische visie op de 
bioscoop en de Europese film, p. 241 t/m 251 // J.Ph. Wolff. Production is the key in the film industry, p. 103 e.v en de bijlagen van dit rapport 
voor het artikel van J.Ph. Wolff. Concurrentievervalsing. Film oktober 1992, p. 23 en 24. 



Vooruitgang is niet te stoppen. De achterstand van de arthouses is nog geen reden voor de afwijzing en het niet 

realiseren van initiatieven die wel adequaat op de laatste ontwikkelingen en behoeftes van het groeiende publiek 

voor (kwetsbare) kwaliteitsfilms inspelen, ook al zijn deze plannen afkomstig uit de non-profit sector. 

3.6.3. Cineship 

STERK: TOEVOEGING 

Het Cineship is een initiatief van de distributeur Cinemien voor een nieuw te realiseren vertoningsplaats aan de 

U-oevers. In dit theater zal Cinemien niet alleen haar eigen films uitbrengen, maar ook films van andere 

distributeurs. 

Het Cineship zou een waardevolle en kwalitatieve toevoeging kunnen zijn voor het Amsterdamse vertoningsklimaat. 

Het Cineship zou tevens een goede vervanging kunnen zijn voor het verdwijnen van Desmet, dat zijn naams

bekendheid voor een belangrijk deel te danken heeft aan de programmering van de gay Et lesbian cinema. De films op 

dit gebied worden voor een groot deel ook door Cinemien zelf uitgebracht. 

Mede doordat het Cineship een kwalitatieve toevoeging is op vertoningsgebied, staan de meeste geïnterviewden 

positief tegenover dit plan. Ook qua locatie is het plan een aanwinst, omdat het een goede infrastructurele aanvulling 

is in een omgeving waar nu nog geen vertoningsmogelijkheden zijn. 

Cinemien zegt het theater te kunnen realiseren en exploiteren zonder een structurele programmeringssubsidie. Juist 

vanwege de gegeven locatie en het relatief kwetsbare product dat zal worden vertoond, zal de praktijk moeten uit

wijzen in hoeverre dit theater voldoende financiële middelen zal hebben om het kwetsbare aanbod optimaal te 

kunnen vertonen. 

3.6.4. Openbare ruimte 

IDENTITEIT 

Met name (de omgeving rondom) het Leidseplein en het Rembrandtplein vormen door de verloedering en opkomst 

van de patatcultuur een groot probleem. Dit probleem is tevens geconstateerd door Trevor Davies in zijn rapport 

Amsterdam Comments on a city of Culture?^ 

Nieuwe culturele voorzieningen, onder meer op het gebied van film, fotografie en nieuwe media, zijn een aanwinst 

voor de kunst- en cultuursector, maar ook voor de openbare ruimte en de identiteit van de stad. Voorbeelden hiervan 

zijn de plannen voor het Nationaal Filtmtheater aan de Marnixstraat. De plannen in de Van Baerlestraat zullen de 

culturele uitstraling van het Museumkwartier nog meer versterken. 

'=• Trevor Davis. Amsterdam Comments on a city of culture (Amsterdam 1999), p. 20. 
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3.7. Opleiding en desJcundigheidsbevordering 

STERK: GOEDE BASIS 

De opleidingsmogelijkheden in Amsterdam vormen één van de sterkste punten van het Amsterdams filmklimaat. In de 

inleiding is al beschreven dat het Maurits Binger Film Instituut zelfs op internationaal niveau een grote naams

bekendheid heeft. 

Mede op initiatief van de gemeente wordt op onderwijsgebied de Leerstoel voor Audiovisuele Media en Beeldcultuur 

toegevoegd aan de Universiteit van Amsterdam. Hierdoor kan onderzoek worden verricht naar de ontwikkelingen 

betreffende het vager worden van de scheidslijnen en de vervlechting tussen verschillende disciplines. De leerstoel 

zou zeker een aanwinst zijn op opleidingsgebied en tevens een internationale uitstraling kunnen hebben, mits men 

hierin voldoende wordt gesteund. 

3.8. Overleg en samenwerking 

STERK: BETERE CONTACTEN TUSSEN DE GEMEENTE EN DE FILMSECTOR 

In vergelijking met voorgaande jaren onderhoudt de gemeente vanuit de afdeling Kunst en Cultuur van de Dienst 

Welzijn Amsterdam nauwere contacten met betrokkenen uit de filmsector. Dit kan worden beschouwd als een 

positief signaal naar de filmsector. 

Op gemeentelijk initiatief zijn in 1999 en 2000 tal van instellingen en organisaties die in enkele gevallen voorheen 

nauwelijks iets of niets met elkaar hadden te maken, op noemer van gemeenschappelijke belangen en kansen met 

elkaar in contact gebracht. Onder meer door de in 1999 gehouden bijeenkomsten in 777e Grand en in de ambtswoning 

van de burgemeester. 

Ook door het bestuurlijk en ambtelijk leggen van bilaterale contacten met tal van instellingen en bedrijven op het 

gebied van de film, waarmee de gemeente geen relatie onderhield, werd een nieuw accent in het beleid gelegd. 

Binnen het gemeentelijk apparaat werden op het gebied van de film contacten ontwikkeld tussen de Dienst Welzijn 

Amsterdam, de Dienst Ruimtelijke Ordening, Economische Zaken en de Dienst Binnenstad. 

ZWAK: ONVOLDOENDE SAMENWERKING EN OVERLEG IN DE SECTOR ZELF 

Buiten voorbeelden als de Associatie van Nederlandse Filmtheaters, de Nederlandse Federatie voor de Cinemato

grafie, de Nederlandse Beroepsvereniging van Film- en televisiemakers en de recent opgerichte belangenorganisatie 

Federatie Filmbelangen is er onvoldoende structureel overleg en samenwerking in de sector.'̂  Dit is een slechte zaak, 

omdat het bijdraagt tot versnippering van de filmsector en verzwakking van de infrastructuur. 

•• Het Amsterdams Fimvertoners Overleg is een bijzondere samenwerking tussen Amsterdamse vertoners dat opereert op lokaal niveau. Het sluit 
aan op het gemeentelijk rapport Allianties. De overige belangenorganisaties opereren op landelijk niveau. De Federatie Filmbelangen is mede 
opgericht om de versnippering in de filmsector tegen te gaan. Het zal enkele taken van het NBF overnemen. Zie de bijlagen voor een nadere 
toelichting van de Federatie. 



ZWAK: COMMUNICATIE 

Voorts is in de afgenomen interviews naar voren gekomen dat de communicatie tussen de gemeente en de filmsector 

niet optimaal is. Dit wordt niet alleen aangegeven door de geïnterviewden uit de filmsector, maar ook door 

gemeentelijke diensten zoals Economische Zaken. Dit probleem wordt vooral veroorzaakt door de complexe 

ambtelijke structuur van de Gemeente Amsterdam. 

3.9. Huisvesting 

STERK: ZOEKEN NAAR OPLOSSINGEN 

Mede door hoge grondprijzen en een groot ruimtegebrek vormt huisvesting in Amsterdam een enorm probleem op 

alle terreinen. De Gemeente Amsterdam heeft op dit punt getracht om voor enkele instellingen tot een oplossing te 

komen. Zo is de nieuwe, door de rijksoverheid gefinancierde Nederlandse Film en Televisie Academie op een door de 

gemeente aangeboden locatie in het hart van de binnenstad gerealiseerd. Het nieuwe gebouw is hierdoor gelegen in 

de nabijheid van tal van andere onderwijsinstellingen. 

Daarnaast heeft de gemeente bemiddeld tussen het Filmmuseum en het Stadsdeel Oud-West inzake de huur

verhoging van het pand in het Vondelpark. Omdat de bemiddeling niet tot een positief resultaat leidde, heeft de 

centrale stad aan het Filmmuseum een bijdrage toegekend in de lasten van de huurverhoging. 

Begin 1999 heeft de gemeente binnen het kader van het Mainportplan en in overleg met het Amsterdamse 

Conservatorium een deel van het pand in de Van Baerlestraat aan het Filmmuseum aangeboden. Het Filmmuseum 

heeft bij de gemeente een aanvraag ingediend voor het oplossen van het huisvestingsprobleem voor de komende vier, 

vijfjaar. Op initiatief van de Wethouder van Cultuur zal het huisvestingsprobleem in het College van Bestuur worden 

besproken. 

ZWAK: NIJPEND 

In de interviews is naar voren gekomen dat veel andere organisaties in Amsterdam kampen met een te krappe huis

vesting, slechte kantoorruimtes en dubbele huurverhogingen. Dit geldt onder meer voor het IDFA, Cinekid, de 

Nederlandse Beroepsvereniging van Film- en televisiemakers, het Nederlands Fonds voor de Film en het Maurits 

Binger Film Instituut. 

Hierdoor overweegt een aantal van de hier geïnterviewde organisaties om naar andere steden te verhuizen. Wanneer 

er zich echt geen andere oplossingen aandienen, overwegen bijvoorbeeld het IDFA en het Maurits Binger Film 

Instituut te verhuizen, respectievelijk naar Utrecht en Rotterdam.^' 

Daarnaast is in de interviews en in diverse artikelen naar voren gekomen dat ook veel aan film gelieerde facilitaire 

bedrijven (zoals verhuurbedrijven, filmlaboratoria, etc.) overwegen naar Rotterdam te verhuizen, omdat ze kampen 

met een te krappe en te dure huisvesting.^^ 

"• Zie hien/oor tevens het artikel van J. v.d. Burg. Hollywood aan de Maas. Het Parool 23-06-2000. 

'»• Ibidem. 
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Ryclef Rienstra, directeur van het Nederlands Fonds voor de Film, geeft aan dat door de zorg voor huisvesting de ge

meente een stimulerende rol kan spelen ten aanzien van het vormen van zogenoemde productiekernen: producenten 

die in een vast verband met elkaar samenwerken en feitelijk opgaan in een groter productiebedrijf 

Rienstra geeft aan dat het goed zou zijn als filmfondsen en -festivals zich op een dergelijke plek zouden kunnen 

vestigen, omdat zo veel directer contact en veel meer uitwisseling met anderen uit de sector mogelijk is. In die zin 

zouden volgens Rienstra filminstellingen zich ook kunnen aansluiten bij de plannen voor het gebouw in de Van 

Baerlestraat. Hierdoor kan een nog grotere meerwaarde worden gegeven aan de plannen in de Van Baerlestraat. 

3.10. Conclusie 

Op filmgebied heeft Amsterdam op dit moment een leidende positie in Nederland. Wanneer de Gemeente Amsterdam 

haar laissez faire beleid ten aanzien van de gehele filmsector handhaaft, zal Amsterdam op korte termijn geen 

leidende positie meer hebben. Er zijn allerlei factoren die de filmsector negatief zullen beïnvloeden en niet alleen 

culturele, maar ook economische schade zullen toebrengen. Met name omdat de filmsector een grote bron van 

inkomsten is voor de stad Amsterdam. 

Daarnaast zal het filmbeleid van de Gemeente Rotterdam op korte termijn gevolgen hebben voor de huidige 

infrastructuur. De gemeente voert namelijk niet alleen een cultureel, maar ook een economisch beleid. Daarbij wordt 

getracht om niet alleen producenten en facilitaire bedrijven naar Rotterdam te halen, maar ook opleidingen zoals het 

Maurits Binger Film Instituut. 

Ten derde is er een slechte balans te constateren tussen het kwetsbare aanbod van cinematografisch waardevolle 

kwaliteitsfilms enerzijds en het economisch waardevolle aanbod van kwaliteitsfilms en populaire films anderzijds. 

Deze slechte balans zal zonder interventie van de gemeente alleen nog maar groter worden en zelfs desastreus zijn 

voor het vertoningsklimaat in Amsterdam. Alfa, Alhambra en Desmet zijn al gesloten. Zowel in de non-profit als de 

profit sector is de kans op meer sluitingen van vertoningsplaatsen groot. 

En ten slotte: de Gemeente Amsterdam heeft op landelijk niveau een leidende positie, maar op Europees niveau in het 

geheel niet. In vergelijking met andere Europese steden heeft de stad Amsterdam met name op het terrein van de 

productie en vertoning al een behoorlijke achterstand opgelopen. Dit zal zonder gemeentelijke interventie nog groter 

worden. Het gaat hierbij niet om de instellingen uit het veld zelf. Instellingen zoals het IDFA, Filmmuseum en het 

Maurits Binger Film Instituut hebben binnen hun eigen vakgebied een groot internationaal aanzien. Het gaat meer 

om de uitstraling en het prestige van de stad zelf, en de mogelijkheden die de infrastructuur biedt voor de 

ontwikkeling van alle instellingen en ondernemingen uit de gehele filmsector. 

"• Naar voorbeelden van productiekeren in het buitenland, zoals Hamburg, Kopenhagen en NordRhein Westfalen. Een Nederlands voorbeeld 
hiervan is A-Groep /A-Lob die onder andere bestaat uit verschillende Amsterdamse producenten als Fu Works, Motel Films en Phantavision, 
maar ook de distributeur A-Film. 
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4. Slot 

Op grond van de eerdere bevindingen, zijn in dit laatste hoofdstuk enkele conclusies getrokken en aanbevelingen 

geformuleerd ter stimulering, verbetering en versterking van het Amsterdamse filmklimaat. Hierbij is een visie 

gegeven op het te ontwikkelen gemeentelijk filmbeleid. Het hier beoogde beleid is gebaseerd op de kwaliteit en 

diversiteit van het huidige filmklimaat en op de kansen die het biedt voor versterking van de infrastructuur. 
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4.1. Gemeente op afstand en marktwerking versus actief beleid 

LOS WEEFSEL 

Zo op het eerste oog wordt de Amsterdamse infrastructuur gevormd door genoeg elementen voor een interessant en 

goed ontwikkeld filmklimaat en is er sprake van voldoende kritische massa. Hierdoor heeft Amsterdam op dit moment 

een leidende positie op filmgebied. Zodoende wordt de Amsterdamse filmsector ook wel gezien als 'de Nederlandse 

filmsector'. 

Ondanks de aanwezigheid van een kritische massa is er echter geenszins sprake van een ideale situatie of een 

'gezond' filmklimaat. Met name omdat de infrastructuur van de Amsterdamse filmsector als een los weefsel aan 

elkaar hangt, is er sprake van een grote versnippering en onvoldoende samenhang. 

LAISSEZ FAIRE 

De Gemeente Amsterdam voert geen integraal, actief en initiërend filmbeleid ten aanzien van de gehele sector. 

Onderstaande citaten uit het Amsterdamse Cultuurplan 1997 - 2000 geven de kern van het ontbreken van een 

adequaat beleid voor de filmsector weer: 

In een langdurige traditie laat de gemeente Amsterdam een grote mate van vrijheid aan de door haar 

ondersteunde instellingen. Het stelsel van meerjarige budgetfinanciering en de nieuwe opzet van het 

Amsterdams Fonds voor de kunst dragen bij aan onze gepaste afstand tussen kunst en overheid. Die 

traditie van sturing op afstand zetten wij voorf.'™ 

Op het gebied van opleiding, productie en distributie van film en video zijn veel instellingen werkzaam 

in Amsterdam. Ook het Filmmuseum is in Amsterdam gevestigd. De gemeente heeft, gegeven de 

huidige taakverdeling met het rijk, geen financiële of inhoudelijke bemoeienis op deze terreinen.^°^ 

Ironisch genoeg vormt de kern van dit gemeentelijke beleid één van de grootste knelpunten van het Amsterdamse 

filmklimaat. In de uitgangspuntennota voor het komende Kunstenplan Allianties wordt een positieve nieuwe koers 

aangekondigd. De Gemeente Amsterdam wil in de komende Cultuurnotaperiode 2001 - 2004 namelijk een meer be

trokken beleid voeren ten aanzien van de kunst- en cultuursector.'"^ 

Dit is een positief gegeven, maar vooral ook hard nodig. In de afgenomen interviews is herhaaldelijk gezegd dat het 

meeste wat tot op heden in de Amsterdamse filmsector wordt gerealiseerd, meer ondanks dan dankzij de gemeente 

bestaat. De geïnterviewden ervaren veel weerstand van de gemeente bij het willen realiseren van nieuwe initiatieven 

en plannen. Zij zijn van mening dat het ambtelijk apparaat onnodige vertragingen en onduidelijkheden oplevert. 

Hierbij merken zij dat de ontwikkeling en stimulering van de filmsector geen belangrijk onderdeel van het 

Amsterdamse (kunst- en cultuurjbeleid vormt. De hier genoemde punten zijn funest voor de motivatie en 

gedrevenheid van de spelers uit het veld die waardevolle initiatieven en plannen proberen te ontwikkelen. 

'"=• Gemeente Amsterdam. Kunstenplan 7997-2000(Amsterdam 1996), p. 11. 

""•Idem, biz. 33. 

"'=• Dienst Welzijn Amsterdam. Afdeling Kunst en Cultuur. Allianties. De Uitgangspunten voor het Amsterdamse Kunstenplan 2001 - 2004. 
(Amsterdam 1999), p. 10, 11 en 14. 
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De ontwikkeling en stimulering van de filmsector wordt voor het grootste gedeelte aan de markt zelf overgelaten. Ten 

gevolge van dit beleid heeft de Gemeente Amsterdam op filmgebied in vergelijking met andere Europese steden een 

behoorlijke achterstand. Vooral met de vertoningssituatie is het slecht gesteld. Hierbij loopt Amsterdam achter in de 

laatste internationale cinematografische, economische en technologische ontwikkelingen en bestaat er een slechte 

balans tussen het kwetsbare aanbod van cinematografisch waardevolle kwaliteitsfilms enerzijds en het economisch 

waardevolle aanbod van kwaliteitsfilms en populaire films anderzijds: er is geen optimaal vertoningsklimaat. Dit is in 

het verleden versterkt door de sluiting van de arthouses Alfa en Alhambra en recentelijk door de sluiting (en tijdelijke 

heropening) van Desmet 

In de interviews, maar ook uit het rapport Amsterdam Comments on a City of Culture, is naar voren gekomen dat de 

perikelen rondom het Nederlands Filmmuseum en het Instituut voor Beeldcultuur a\s symbolisch voor een niet-

toereikend beleid worden gezien. Wanneer de Gemeente Amsterdam haar producenten, organisaties en instellingen 

op filmgebied wil behouden en verder wil laten ontwikkelen, moet het ook daadwerkelijk iets te bieden hebben en 

een pro-ocf/ef beleid voeren ten aanzien van de filmsector. 

KWALITEITSBEWAKING 

Wanneer de Gemeente Amsterdam een beleid op afstand blijft hanteren en de ontwikkeling van de filmsector aan de 

markt blijft overlaten, is er op korte termijn gevaar voor ondermijning van de filmsector, omdat er veel factoren zijn 

die negatieve gevolgen zullen hebben voor de huidige infrastructuur. Hierdoor zal de hoofdstad op de lange duur 

geen leidende positie meer hebben op filmgebied. 

Trevor Davies concludeerde in het rapport Amsterdam Comments on a City of Culture dat Amsterdam niet op 

kwantiteit, maar op inhoud, kwaliteiten ontwikkeling haar leidende rol op cultureel vlak aan het verliezen is.'°^ Deze 

ontwikkeling is in hoge mate van toepassing op de Amsterdamse filmsector. 

STRATEGISCH MANAGEMENT 

De Gemeente Rotterdam werd lange tijd gezien als een arbeidersstad, waar buiten het succesvolle Internationaal 

Film Festival Rotterdam niets noemenswaardig gebeurde op filmgebied. Dit beeld is achterhaald en moet worden 

herzien. Met name ten aanzien van de productie en het vestigingsbeleid kan het Rotterdamse beleid als een 

voorbeeld worden gezien voor de Gemeente Amsterdam. In de interviews is naar voren gekomen dat dit beleid 

nadelige gevolgen kan hebben voor de Amsterdamse filmsector. 

Toch moet het actieve filmbeleid van de Gemeente Rotterdam niet worden gezien in het licht van de eeuwenoude 

stedenstrijd tussen Amsterdam en Rotterdam. Het Rotterdamse beleid getuigt van een goed strategisch management 

en vult feitelijk de leemtes in waar het Amsterdamse beleid tekort schiet. Hierbij geldt de wet van de remmende 

voorsprong. De Amsterdamse infrastructuur is sterk, maar zeker niet onbedreigd. 

Jeroen Den Uijl, hoofd van de afdeling Economische Ontwikkeling van de Dienst Economische Zaken, ondersteunt dit 

standpunt in het afgenomen interview door op te merken dat een die stad alles heeft op cultureel gebied minder zal 

doen aan de ontwikkeling daarvan, dan een stad die nog weinig heeft op dit gebied. De Gemeente Amsterdam heeft 

10 jaar geleden een actieplan ontwikkeld voor de zich in een pril stadium verkerende ICT-sector. Dankzij dit beleid is 

deze sector nu inmiddels sterk vertegenwoordigd in Amsterdam. 

'T. Davh. Amsterdam Comments on o city of culture. Dienst Welzijn Amsterdam - Afdeling Kunsten cultuur (Amsterdam 1999), p. 18. 
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Als in de mediasector grote vernieuwingen plaatsvinden, door onder andere ICT-toepassingen, is het denkbaar dat 

voor de filmsector een vergelijkbaar actieplan wordt ontwikkeld. Dan is de omvang en importantie van deze brede 

sector - en vooral de noodzaak voor het aanpakken van knelpunten of benutten van kansen - wel een voorwaarde. 

Den Uijl heeft te kennen gegeven sympathiek te staan tegenover de filmsector. Een bijdrage in enigerlei vorm is afhan

kelijk van het inzicht in de behoeftes van deze brede sector en het culturele en economische belang hiervan. Hierbij 

zouden de verschillende partijen uit deze sector zelf meer als een eenheid moeten optreden en hun behoeftes moeten 

formuleren. 

Dit rapport kan als een eerste aanzet gezien worden voor het aangeven van de lacunes in de Amsterdamse infrastruc

tuur. De volgende paragraaf gaat in op aanbevelingen voor het behouden en vergroten van de leidende positie op 

filmgebied en het versterken van de Amsterdamse filmsector en infrastructuur. 

4.2. Aanbevelingen: versterking van het weefsel 

LANGE TERMIJN VISIE 

Amsterdam heeft als filmstad zowel op cultureel als economisch gebied een enorme potentie, maar het wordt hoog 

tijd om een allesomvattend, actief en initiërend filmbeleid te vormen, waarbij dwarsverbanden worden getrokken, zo

wel binnen als buiten de filmsector. Hierbij zijn, naast de nodige diepte-investeringen op cultureel, economisch en 

infrastructureel gebied, een meer ambitieuze houding en een lange termijn visie tevens onmisbaar. De Gemeente 

Amsterdam zou niet alleen de filmsector moeten ondersteunen, maar ook meer ambitie moeten hebben door op film

gebied op internationaal niveau te willen concurreren met andere Europese steden. 

De volgende vragen zijn hierbij cruciaal: Wil de Gemeente Amsterdam een voorname rol spelen op filmgebied, niet al

leen nationaal, maar ook internationaal? Zo ja, wat wil de Gemeente Amsterdam betekenen en bieden op dit gebied in 

het jaar 2010? En daarna? 

Op grond van de afgenomen interviews en de analyse van relevante beleidsnotities en onderzoeken zijn de volgende 

aanbevelingen geformuleerd ter stimulering, verbetering en versterking van het Amsterdamse filmklimaat: 

4.2.1 Productie 

AMSTERDAMS FILMBUREAU 

Zowel in cultureel als in economisch opzicht kan een groter rendement verkregen worden, wanneer de Gemeente 

Amsterdam meer economisch gericht zou zijn door het invoeren van een Amsterdams Filmbureau dat fungeert als 

schakel tussen de afdeling Kunst- en Cu/tt/ur enerzijds en gemeentelijke diensten als Economische Zaken anderzijds. 

Hierbij zou de rijksoverheid, de Gemeente Rotterdam en het buitenland (bijvoorbeeld Nordrhein Westfalen) als voor

beeld kunnen dienen en moeten de internationale ontwikkelingen op dit gebied niet uit het oog worden verloren. 

Producenten worden op deze wijze onder andere gestimuleerd om opnames in Amsterdam te maken, maar ook om 

zich daar te vestigen en te ontwikkelen. 
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FILMCOORDINATOR 

In het rapport Ondersteuning van filmkunst van Amsterdam is de aanstelling van een filmcoördinatorai voorgesteld 

(vgl. de eerder in paragraaf 2.4. genoemde f/Vmcomm/ss/oner gelieerd aan het RFF).̂ "" Ook in de hier afgenomen in

terviews komt sterk naar voren dat er behoefte is aan een persoon die zorgt voor de stroomlijning langs alle ambte

lijke loketten en deelraden ten behoeve van een betere coördinatie van de filmopnames- en het verkrijgen van 

vergunningen. Hiermee zouden niet alleen de producenten het makkelijker krijgen, maar tegelijkertijd kan ook de 

(over)last op de stad en haar bewoners worden verminderd. 

De filmcoördinator zou tevens de stad Amsterdam op internationaal niveau kunnen promoten qua filmlocaties, zodat 

meer buitenlandse producenten (volgens vaste regels en door middel van een goede coördinatie) in de stad opnames 

maken. Op deze manier krijgt de stad Amsterdam een nog grotere en internationale promotie. Op langere termijn kan 

dit ook een economisch rendement opleveren, onder meer door het aantrekken van meer toeristen. 

De functie van filmcoördinator zou een belangrijke aanwinst voor de Amsterdamse filmsector kunnen betekenen. Deze 

zou gelieerd kunnen worden aan het Amsterdamse Filmbureau. De filmcoördinator zou een fulltime functie moeten 

zijn voor een persoon die bij voorkeur zowel inhoudelijk als zakelijk verstand van zaken heeft. De filmcoördinator zou 

voldoende bevoegdheid moeten krijgen om boven de gemeentelijke deelraden uit te kunnen opereren. 

4.2.2. Distributie en vertoning - aanbod en afname 

VERTONING VAN KWETSBARE KWALITEITSFILMS 

In dit rapport is beschreven dat het de taak van de gemeente is om te zorgen voor de afname van kwetsbare kwali-

teitsfilms en dat de Gemeente Amsterdam nu te weinig zorg hiervoor draagt. Dit geldt met name voor de reguliere 

vertoning van kwetsbare kwaliteitsfilms. 

De jaarlijks terugkerende evenementen in de vorm van de filmfestivals IDFA en Cinekid worden in vergelijking met 

andere grote steden redelijk tot goed ondersteund door de gemeente, maar beide festivals geven aan dat de subsidie 

van de rijksoverheid en de Gemeente Amsterdam ontoereikend zijn voor een optimale vertoning. 

Mede door een enorme groei van beide festivals heeft de Raad voor Cultuur in zijn advies voor de komende Cultuur

planperiode 2001 - 2004 geadviseerd de huidige subsidies te verhogen. In het kader van een integraal gemeentelijk 

filmbeleid, zou de gemeente zich kunnen aansluiten bij dit advies. Beide filmfestivals moeten de ruimte geboden 

worden om hun festivalactiviteiten optimaal te kunnen ontwikkelen. Hierbij moet wel gewaakt worden voor het 

gevaar tot institutionaliseren van beide filmfestivals. 

VERTONING VAN NEDERLANDSE FILMS 

Het Ketelhuis vervult in Nederland een unieke rol als vertoner van Nederlandse films. Ondanks dat het Ketelhuis een 

sympathiek initiatief is, heeft de huidige vertoning en programmering van Nederlandse films op landelijk niveau 

uiteindelijk toch een marginaal effect. Het Ketelhuis heeft aangegeven dat het de huidige programmering zonder 

subsidie waarschijnlijk niet voort kan zetten. 

Met name de debatten en de functie als ontmoetingsplek maken het Ketelhuis boeiender. Het Ketelhuis zou een veel 

« 
Amsterdamse Kunstraad. Ondersteuning van filmkunst in Amsterdam [kmsteróam 1999), p, 9 en 10. 
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grotere uitstraling kunnen krijgen als het meer samen zou werken met anderen zoals Filmtheater Rialto en de Neder

landse Film en Televisie Academie, bijvoorbeeld voor gezamenlijke programmeringen en de presentatie van 

(eindexamen)films van de filmacademiestudenten. Hiertoe zijn inmiddels vanuit beide partijen aanzetten gemaakt. 

APART BUDGET EN ANDERE REGELINGEN FILMMANIFESTATIES 

Het Amsterdams Fonds voor de Kunst stelt nu een te klein budget beschikbaar voor een optimale ondersteuning van 

filmmanifestaties. Dit budget maakt sinds 1999 bovendien onderdeel uit van het budget voor Kunstmanifestaties en 

Letteriiunde. 

Het budget voor manifestaties in de filmsector zou verhoogd en in een apart budget geplaatst moeten worden. De door 

het Amsterdams Filmvertoners Overleg (AFO) voorgestelde maatregelen - voor bijvoorbeeld het twee keer per jaar in

dienen (in plaats van 1 keer) van aanvragen (onder meer ten behoeve van betere researchmogelijkheden voor de te 

organiseren festivals) - verdienen aanbeveling. 

ONDERSTEUNING FILMEDUCATIE EN BEREIK VAN ANDERE DOELGROEPEN 

Het is een positief gegeven dat de meeste filminstellingen in Amsterdam activiteiten hebben ontwikkeld op het ge

bied van de filmeducatie. De instellingen zouden hiervoor met elkaar kunnen samenwerken en hun activiteiten op 

elkaar kunnen afstemmen om versnippering tegen te gaan, waardoor de activiteiten effectiever zullen zijn. 

Wanneer de gemeente bereid is te investeren in de filmeducatieve activiteiten en marketing- c.q. promotiedoeleinden 

kan het grote en brede publiek voor de (kwetsbare) kwaliteitsfilm - dat nu al goed is vertegenwoordigd in Amsterdam 

- niet alleen blijven, maar ook groeien. Dit zou bijvoorbeeld kunnen gebeuren via het Actieplan Cultuurbereik. Zeker 

wanneer rekening wordt gehouden met het feit dat Amsterdam binnenkort voor de helft uit Nieuwe Nederlanders zal 

bestaan, is de investering in filmeducatie en cultuureducatie in zijn algemeen, zelfs onmisbaar. 

4.2.3. Nieuwe initiatieven en plannen met betrokkenheid van de gemeente 

FILMMUSEUM EN VAN BAERLESTRAAT 

Gegeven de hier beschreven knelpunten binnen de Amsterdamse filmsector is het belangrijk dat de rest van de film

sector ook wordt ondersteund, ontwikkeld en gestimuleerd. De plannen in de Van Baerlestraat kunnen zorgen voor 

een sterkere infrastructuur, maar feitelijk hebben de plannen pas daadwerkelijk zin als de infrastructuur, oftewel de 

öos/s ook stevig is: het één kan niet zonder het ander. Er moet dus sprake zijn van een en-en-situatie. 

Uit gesprekken met de gemeentelijke afdeling kunst en cultuur is naar voren gekomen dat de gemeente in haar visie 

uitgaat van een sterke netwerkfunctie, waarbij het Filmmuseum en het Nationaal Filmtheater ieder vanuit hun eigen 

missie stuwende krachten vormen in de interactie met andere instellingen op filmgebied. 

Indien de plannen gerealiseerd worden zonder een sterke infrastructuur, wordt het een instituut dat opereert in een 

isolement. Het zal dan gauw verworden tot een saai museum uit de 20e eeuw (lees: ouderwets), in plaats van de 

bruisende en hedendaagse, multidisciplinaire culturele instelling uit de 21e eeuw die men voor ogen heeft. De 

Amsterdamse infrastructuur biedt grote kansen vanwege de vele interessante en waardevolle culturele initiatieven, 

maar dit impliceert ook een verantwoordelijkheid ten aanzien hiervan. 

Voorts zouden de betrokken instellingen moeten zorgen dat er een duidelijke missie en visie gemaakt wordt, het liefst 
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vóórdat de instellingen zich gezamenlijk vestigen in de Van Baerlestraat. Hierbij kunnen de hierboven besproken kant

tekeningen in ogenschouw worden genomen. Het maken van een duidelijke missie en visie klinkt logisch, maar zal 

waarschijnlijk lastig te realiseren zijn, omdat meerdere instellingen - met verschillende beleidsvisies en doelstellingen 

- zullen gaan werken aan gezamenlijke presentaties. Wanneer er geen duidelijke missie en visie wordt gemaakt, be

staat het risico dat het instituut niet meer dan een bedrijfsverzamelgebouw wordt en niets wezenlijks toevoegt aan 

het huidige aanbod in de kunst- en cultuursector. 

NATIONAAL FILMTHEATER 

Het Nationaal Filmtheater kan voor een noodzakelijke correctie zorgen ten aanzien van de eerder genoemde slechte 

balans tussen het kwetsbare aanbod van cinematografisch waardevolle kwaliteitsfilms enerzijds en het economisch 

waardevolle aanbod van kwaliteitsfilms en populaire films anderzijds. Samenwerking met andere instellingen als 

Cinekid, IDFA en het Filmmuseum is vanuit beide partijen gewenst en zal het filmklimaat niet alleen interessanter 

maken, maar ook een versterkende werking hebben op de infrastructuur. 

Om de optimale vertoning van het kwetsbare aanbod te waarborgen, kunnen er onder strenge voorwaarden program

meringssubsidies worden gegeven. Ter voorkoming van (beschuldigingen betreffende) concurrentievervalsing, kan er 

voor gekozen worden om alleen het kwetsbare filmaanbod te subsidiëren. Door het geven van een structurele pro

grammasubsidie voor alleen het kwetsbare gedeelte kan de vrees voor oneerlijke concurrentie worden afgenomen én 

het kwetsbare aanbod optimaal worden vertoond. Eventueel kan de vertoning van het kwetsbare gedeelte onder 

gebracht worden in een aparte stichting die onder verantwoording van de directie van het artplex wordt ge

programmeerd en geëxploiteerd. 

Door de hiergenoemde beleidsaanbevelingen kan een inhoudelijke en financiële scheiding aangebracht worden tus

sen het gesubsidieerde, meer kwetsbare filmaanbod en het niet-gesubsidieerde, minder kwetsbare filmaanbod. In de 

notitie Het Doekentekort van Rieks Hadders en Raymond Walravens wordt de mogelijkheid aangegeven om het 

Nationaal Filmtheater op deze manier te organiseren.'"^ 

CINESHIP 

Het Cineship zou een waardevolle en kwalitatieve toevoeging kunnen zijn op het Amsterdamse vertoningsklimaat. 

Het zou tevens een waardevolle vervanging kunnen zijn voor het verdwijnen van Desmet. 

4.2.4. Opleiding en deskundigheidsbevordering 

Het is belangrijk om de aanwezige opleidingen op een hoog niveau te houden, omdat opleidingen een goede basis vor

men voor het Amsterdamse filmklimaat. De ondersteuning van de opleiding is een taak van de rijksoverheid, maar de 

gemeente zou ter versterking van de infrastructuur samenwerking met andere culturele instellingen kunnen stimu

leren en de opleidingen qua huisvesting kunnen ondersteunen. 

4.2.5. Overleg en samenwerking 

In vergelijking met voorgaande jaren onderhoudt de gemeente vanuit de afdeling Kunst en Cultuur van de Dienst 

Zie tevens R. Hadders en R. Walravens. Het Doekentekort. Notitie ter voorbereiding op een haalbaarheidsonderzoek van het Nationaal 
Filmtheater in het licht van de Amsterdamse vertoningssituatie. Filmmuseum en Filmtheater Rialto (Amsterdam 2000), p. 2. 
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. Welzijn Amsterdam tegenwoordig betere contacten met betrokkenen uit de filmsector. Dit kan worden beschouwd 

als een positief signaal naar de filmsector. 

De gemeente zou de contacten in de toekomst zeker moeten voortzetten en intensiveren, omdat dit het Amsterdamse 

filmklimaat zal versterken en men op de hoogte blijft van de laatste ontwikkelingen in de sector. De betrokkenen uit 

de sector zelf kunnen dan tevens op de hoogte worden gehouden van de laatste stand van zaken in het gevoerde beleid. 

Er is onvoldoende structureel overleg en samenwerking in de sector. De spelers uit het veld zouden zelf meer met el

kaar moeten overleggen en samenwerken, omdat zonder voldoende overleg en samenwerking er sprake is van een 

grote versnippering, dat uiteindelijk de infrastructuur zal verzwakken. 

Meer structureel overleg en samenwerking op allerlei fronten (onder andere tussen producenten en vertoners, 

vertoners en distributeurs, opleidingen en vertoners) kan leiden tot een betere afstemming en meer samenhang. Op 

lange termijn zal dit zorgen voor een sterkere infrastructuur. Voorts kan ook gezocht worden naar samenwerking met 

culturele instellingen buiten de filmsector. Hiertoe is in het rapport Allianties a\ een aanzet gemaakt.'"^ 

In de afgenomen interviews is naar voren gekomen dat de communicatie tussen de gemeente en de filmsector niet 

optimaal is. De ambtelijke structuur van de Gemeente Amsterdam is complex, maar een verbeterde communicatie 

tussen zowel de filmsector en de gemeentelijke diensten als tussen de gemeentelijke diensten onderling zal tevens 

tot een sterkere infrastructuur leiden. 

4.2.6. Gemeente als bemiddelaar 

Mede door hoge grondprijzen en een groot ruimtegebrek vormt huisvesting in Amsterdam een enorm probleem op al

le terreinen. Met name in het centrum van Amsterdam is er sprake van hoge grondprijzen en een beperkte ruimte. De 

Gemeente Amsterdam heeft onder andere voor de Nederlandse Film en Televisie Academie en het Filmmuseum al 

naar oplossingen gezocht. 

In de kunstensector zijn er (buiten het centrum) maatregelen getroffen voor het vinden en realiseren van werkruimtes 

en ateliers voor kunstenaars. In de filmsector kunnen dergelijke maatregelen tevens worden getroffen voor het behou

den van de belangrijke filminstellingen en ondernemingen. De gemeente zou via Economische Zaken op kunnen treden 

als een actieve bemiddelaar (i\e zorgt voor gepaste huisvesting. Hiertoe zou er bijvoorbeeld via de Dienst Binnenstad 

een inventarisatie gemaakt kunnen worden van eventuele leegstaande panden en de lacunes op huisvestingsgebied. 

Hierdoor kan tevens bepaald worden welke instellingen, ondernemingen en functies wel binnen het centrum 

gevestigd dienen te worden (bijvoorbeeld vanwege het publieksbereik en de herkenbaarheid) en welke niet 

(bijvoorbeeld producenten, distributeurs en facilitaire bedrijven). 

Daarnaast kunnen plannen gemaakt worden voor het realiseren van nieuwe gebouwen met ruime kantoren en vol

doende parkeergelegenheid. Deze hoeven per definitie niet in het centrum gebouwd te worden. Dit geldt zeker voor 

de huisvesting van producenten bijvoorbeeld.'" 

Door de zorg voor huisvesting kan de gemeente een stimulerende rol spelen ten aanzien van het vormen van 

•Dienst Welzijn Amsterdam. Afdeling Kunst en Cultuur. Allianties. De Uitgangspunten voor het Amsterdamse Kunstenplan 2001 - 2004. 
(Amsterdam 1999). 

'• Dit naar voorbeeld van het eerder genoemde 25-Kv gebouw in het Rotterdamse Delfshaven. 



productiekernen. Andere instellingen uit de filmsector zoals filmfondsen en -festivals zouden zich tevens op een 

dergelijke plek kunnen vestigen, onder andere omdat zo veel directer contact en veel meer uitwisseling met anderen 

uit de sector mogelijk is. Aansluiting bij de plannen voor het gebouw in de Van Baerlestraat zou tevens een optie 

kunnen zijn en een nog grotere meerwaarde kunnen geven. 

Door meerdere betrokkenen uit de gehele filmsector de kans te geven zich in een gebouw te vestigen, kunnen onder 

andere ook faciliteiten gedeeld worden en kan er zelfs een synergetisch effect ontstaan. De software volgt de 

hardware: door gebouwen voor diverse betrokkenen uit de filmsector te plaatsen kunnen zij zich ontwikkelen. Dit zal 

uiteindelijk bijdragen tot een gezonder filmklimaat en een sterkere infrastructuur. 

4.2.7. Meer aandacht voor mondiale ontwikkelingen 

Bij het gemeentelijk filmbeleid moet er sprake zijn van meer afstemming, coherentie en een lange termijn visie. Niet 

alleen met betrekking tot de verschillende segmenten uit de filmsector. Bij het gemeentelijk beleid moet ook rekening 

worden gehouden met de laatste cinematografische ontwikkelingen en met name de actuele c.q. toekomstige en eco

nomische ontwikkelingen, waardoor het landschap van de filmwereld sterk zullen veranderen en de onderlinge con

currentie groter zal worden. 

Het beleid zou zich meer moeten richten op de bredere context ten aanzien van de filmproductie, -distributie en 

-vertoning, de theatrical release, maar ook de nieuwe mogelijkheden voor het uitbrengen, vertonen en verspreiden 

van films, bijvoorbeeld via DVD, het Internet en Pay TV. Hierbij is het mogelijk meer rendement uit een productie te 

halen: zowel in economisch als in cultureel opzicht, namelijk het bereik van een zo groot en breed mogelijk publiek. 

Niet alleen het filmbeleid is onderontwikkeld in het algemene Amsterdamse kunst- en cultuurbeleid. Met name het 

beleid ten aanzien van de nieuwe media is nog niet concreet. De gemeente Amsterdam zou zijn aandacht hierop 

moeten vestigen. 

Door het plan voor de realisering van de Leerstoel voor Audiovisuele Media en Beeldcultuur ts ondersteunen kan een 

nadere visie verkregen worden betreffende de vervagende scheidslijnen en de vervlechting tussen verschillende 

disciplines. 

4.2.8. Meer betrokkenheid 

Vanuit de afdeling Kunst en Cultuur wordt nu hard gewerkt aan een nieuwe koers om te filmsector te ondersteunen, 

te stimuleren en te ontwikkelen. De overige gemeentelijk diensten als de Dienst Binnenstad en Economische Zaken 

zouden ook meer betrokken moeten worden (en zijn) bij de ontwikkeling van de infrastructuur. 

De gemeente zou een inventarisatie moeten maken van wat er op regionaal gebied aanwezig is. Daarnaast zou er een 

inventarisatie gemaakt moeten worden van het filmbeleid en het filmklimaat in andere Europese steden. Hieruit kan 

een vooruitstrevend beleid voor de komende tien jaar worden uitgestippeld, waarbij men niet alleen op nationaal 

niveau een leidende positie heeft, maar ook Europees niveau een grote rol kan spelen. 

De hier gegeven aanbevelingen vergen veel inspanning en de nodige financiële investeringen, maar uiteindelijk zal de 

Gemeente Amsterdam - en zodoende ook de Nederlandse filmsector - hier groot profijt van hebben. Er is dus een 

hoop werk aan de winkel, maar op lange termijn zal het niet alleen in cultureel opzicht positieve gevolgen hebben, 

maar ook een groot economisch rendement opleveren. 
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4.3. Aanbeveling voor verdere analyse 

Dit rapport was een verkenning van de Amsterdamse filmsector. Hierbij is vrijwel geen aandacht besteed aan de ont

wikkelingen op het gebied van de nieuwe media. Mede omdat dit niet de opzet van het rapport was en het gemeente

lijk beleid op dit gebied nog in een pril stadium is. 

De aandacht voor de nieuwe media is wel belangrijk, met name omdat er in Amsterdam veel nieuwe media bedrijven 

zijn die op internationaal niveau operen en bovendien van economisch belang zijn voor de stad, wellicht nog meer 

dan de filmsector. Door een diepgravende inventarisatie kan er een nader beleid en visie op dit gebied ontwikkeld 

worden. 

Het rapport De Kunsten gewaardeerd was slechts een eerste stap voor onderzoek naar de maatschappelijke en 

economische betekenis van de Amsterdamse filmsector. Het is duidelijk dat de filmsector van grote culturele waarde 

is voor de stad en dat er nu zeer veel geld wordt gegenereerd door de activiteiten in de filmsector. 

Er zou een nader onderzoek gedaan moeten worden naar de culturele én economische betekenis van de filmsector 

voor de stad Amsterdam. Hierdoor kan tevens meer inzicht verkregen worden in de initiatieven en plannen van 

instellingen en ondernemingen in de non-profit en profit sector. 
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Nederland periode 1989 - 1999. (Amsterdam 2000). 

- Nederlands Fonds voor de Film. Nieuwsbrieven 1997 t/m 2000 (Amsterdam 1997 t/m 2000). 

- NETTEN VERBRUGGEN Architecten. Uitbreiding/verbouwing Filmtheater Rialto. (Rotterdam 1999). 

- Nederlands Filmmuseum. Marketingplan. (Amsterdam 1997). 

- Stimuleringsfonds Nederlandse Culturele Omroepproducties. 1988 - 1998. (Amsterdam 1998). 
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I. Gebruikte afkortingen 

• AFO : Amsterdams Filmvertoners Overleg (Amsterdam) 

• ANF : Associatie van Nederlandse Filmtheaters (Utrecht) 

• DIFA : Dutch Documentary and Independent Film Association (Amsterdam) 

• IDFA : International Documentary Festival Amsterdam (Amsterdam) 

• IF : Intermediair voor Filmeducatie 

• IFFR : Internationaal Film Festival Rotterdam (Rotterdam) 

• Fl : Film International (voormalig IFFR) 

• FINE : Film Investeerders Nederland (Amsterdam) 

• LOKV : Landelijke Organisatie Kunstzinnige Vorming (Amsterdam) 

• NBF : Nederlands Beroepsvereniging van Film en Televisiemakers (Amsterdam) 

• NFC : Nederlandse Federatie voor de Cinematografie (Amsterdam) 

• NFF : Nederlands Fonds voor de Film (Amsterdam) 

• NFM : Nederlands Filmmuseum (Amsterdam) 

• NFTA : Nederlandse Film en Televisie Academie (Amsterdam) 

• NVS : Nederlandse Vereniging van Speelfilmproducenten (Amsterdam) 

• OBR : Ontwikkelingsbedrijf Rotterdam (Rotterdam) 

• OCEtW ; Ministerie van Onderwijs, Cultuur en Wetenschappen (Zoetermeer) 

• RFF : Rotterdams Fonds voor de Film en audiovisuele media (Rotterdam) 

• VNG : Vereniging van Nederlandse Gemeenten 

• WVEtC : Ministerie van Welzijn, Volksgezondheid en Cultuur 



II. Begrippenlijst 

1. AARD ONDERNEMING 

• Commercieel 

Gericht op financieel succes. Ten aanzien van films soms in negatieve zin geassocieerd met oppervlakkige 

(Hollywood) films (zie tevens paragraaf 1.4.2). 

• NIet-commercieel 

Niet gericht op financieel succes. Ten aanzien van films geassocieerd met kunstzinnig of 'verheven' (zie tevens 

paragraaf 1.4.2.). 

Tegenwoordig is het beter om de termen profit en non-profit tt gebruiken: 

• Profit 

Met winstoogmerk, gericht op het maken van winst. 

• Non-profit 

Zonder winstoogmerk, niet gericht op het maken van winst. 

• Profit bioscoopbranche 

De producenten, distributeurs en vertoners (bioscopen en arthouses) mef winstoogmerk. 

• Non-profit filmsector 

De producenten, distributeurs en vertoners (filmtheaters en filmhuizen) zonder winstoogmerk. 

2. TYPE VERTONERS 

• Bioscoop 

Vertoner met prioriteit voor de vertoning van populaire films, met een grote nadruk op het filmaanbod uit de 

Verenigde Staten, specifiek Hollywood (zie verder de definitie voor populaire film). 

• Arthouse 

Vertoner met prioriteit voor de vertoning van arthouse films (zie verder de definitie voor arthouse film). 

• Filmtheater 

Middelgrote tot grote vertoner van (kwetsbare) kwaliteitsfilms met één zaal (uit de B-sectie van de ANF) of 

minimaal twee zalen (uit de A-sectie van de ANF), een professionele accommodatie, projectie, bedrijfsvoering en 

een reguliere vertoning. 

• Filmhuis 

Kleine en incidentele vertoner van (kwetsbare) kwaliteitsfilms (uit de C-sectie van de ANF) waar doorgaans geen 

sprake is van een professionele accommodatie, projectie of bedrijfsvoering. 

• Multiplex 

Perfect geoutilleerde bioscoop met 8 tot 16 zalen. 



• Megaplex 

Perfect geoutilleerde bioscoop met 16 zalen of meer. 

• Artplex of Cultiplex 

Perfect geoutilleerde filmtheater met 5 tot 8 zalen. 

• Vertoner uit het derde circuit 

(Incidentele) vertoner van onder andere alternatieve-, experimentele- en cultfilms. In Amsterdam zijn dit onder 

andere Cinema De Balie, Cinema Digitaal (Paradiso) en Melkweg Cinema. Zie verder de desbetreffende definities). 

3. TYPE FILMS 

• Populaire film 

Economisch waardevolle film met een (verwachte) hoge rentabiliteit. Populaire films zijn makkelijk toegankelijk 

voor en appelleren aan een groot publiek (bijvoorbeeld de film Jurassic Pare of Men in Blacl(). 

• Blockbuster 

Populaire film die een kaskraker is (bijvoorbeeld de film Titanic of Mission Impossible 2]. 

• Arthouse film 

Economisch en cinematografisch waardevolle kwaliteitsfilm met een (verwachte) hoge rentabiliteit die redelijk 

toegankelijk is voor een groot publiek (bijvoorbeeld de film La Vita è Bello). 

• Kwetsbare kwaliteitsfilm 

Cinematografisch waardevolle film met een (verwachte) lage rentabiliteit waarbij meer sprake is van winst en 

(vooral) verlies dat minder toegankelijk is voor een groot publiek (bijvoorbeeld de film The Hole, L' Humanité of 

Terminus Paradis). 

• Cinematografie 

Film als kunstvorm. 

• Cinematografisch 

Bijvoegsel van het woord cinematografie die de artistieke kwaliteit van een film aangeeft. 

• Klassieker 

Film die (achteraf) als voorbeeld wordt gezien en als zeer belangrijk voor de ontwikkeling van de filmkunst 

(bijvoorbeeld de film Citizen Kane of La Dolce Vita). 

• Cinematheek 

Vertoning van klassiekers door middel van speciale programmeringen, retrospectieven en themafestivals, waarbij 

onder andere aandacht wordt besteed aan filmgenres, -regisseurs en -stromingen. De Cinematheek kan gezien 

worden als een 'visuele filmbibliotheek'. 

• Cultfilm 

Film die niet voldoet aan de gangbare conventies en een geheel eigen stijl heeft. Soms getuigen cultfilms zelfs van 

'wansmaak', onder andere door scènes met veel geweld en (opzettelijk) gebruik van slechte belichting, techniek of 

acteurs. Cultfilms hebben vaak een belangrijke rol voor een bepaalde scène of groep uit de samenleving 

(bijvoorbeeld de film Easy Rider of Halloween). 



• Experimentele film 

Film die zich kenmerkt door onderzoek en het experimenteren met filmtechnieken en de vorm. 

• Alternatieve film 

Een film die afwijkt van de gangbare normen en conventies voor (klassieke, hedendaagse of populaire) films. 

• Alternatieve programmering 

Een programmering die afwijkt van de gangbare programmering in de profit bioscopen en arthouses. 

• Reguliere vertoner 

Vertoner met een dagelijkse filmvertoning. 

• Niet-regullere vertoner 

Vertoner zonder een dagelijkse of met een incidentele filmvertoning (bijvoorbeeld twee keer per maand). 

• Filmeducatie 

Educatie voor het bevorderen van cultuurparticipatie en kennis over film met als gewenst resultaat een groot en 

breed publiek bestaande uit onder meer jong, oud, allochtoon en autochtoon. 

4. OVERIGE BEGRIPPEN 

• Exposure 

Promotie 

• Narrowcasting 

De focus van een onderneming op nichemarkten die zich op een beperkt of bijzonder publiek richten. 

• Pre-productie 

Voorbereidingen voor het opnemen van een film (bijvoorbeeld locaties zoeken). 

• Post-productie 

Afwerken van een opgenomen film (bijvoorbeeld geluid en montage). 

• Research 

Onderzoek (hier: onderzoek voor het organiseren van speciale filmprogrammeringen of themafestivals). 



III. Geïnterviewden 

Onderstaande sleutelfiguren uit de Nederlandse filmsector zijn geïnterviewd: 

Gemeente 

Economische Zaken 

Sector ROIB 

Dienst Binnenstad 

DRO 

- Dhr. J. den Uijl 

- Dhr. J. Hagendoorn 

- Mw. A. de Waart 

- Dhr. F. V. Beek 

Adviesorgaan Gemeente Amsterdam 

Amsterdamse Kunstraad - Dhr. B. Janmaat 

Rijksoverheid 

Ministerie van OCaW 

Producenten (in Amsterdam) 

A-groep / Motel Films 

IJswater Films 

Sigma Film 

- Dhr. J.J. Cassidy 

Dhr. F. v. Gestel 

Mw. I. Netiv 

Dhr. M. v. Heijningen 

Vertoning 

Cinema De Balie 

Pathe 

Filmmuseum 

Nationaal Filmtheater i.o. / Filmtheater Rialto 

IDFA/FORUM 

Cinekid 

Cineship i.o. 

Ketelhuis 

The Movies 

Dhr. P. v. Hoof 

Dhr. L. Nielsen 

Dhr. R. Hadders'"" 

Dhr. R. Walravens 

Mw. A. Derks 

Mw. S. Naeyé 

Mw. N. Den Breejen^ 

Dhr. A. de Ronde 

Dhr. R. Kerbosch 

Gesubsidieerde c.q. non-profit distributie itwaliteitsfilms 

Contact Film Cinematheek - Dhr. 6. Huisman 

Educatie 

Kunstweb/Filmfan Amsterdam Dhr. A. Ivanov 

Opleidingen/onderzoek 

Film en Televisie Academie 

Maurits Binger Film Instituut 

Leerstoel Audiovisuele Media en Beeldcultuur i.o. 

UVA, Vakgroep Film- 8t Theaterwetenschappen 

• Mw. M. Schoenmaker 

• Mw. J. Wikler 

• Dhr. E. Fallaux 

J. Simons 

"*Er zijn nog meer personen benaderd, maar niet alle personen hadden tijd voor een interview. 

""•Tevens geïnterviewd in verband met de gesubsidieerde c.q. non-profit distributie van kwaliteitsfiims. 

'"^Idem. 



Fondsen 

Amsterdams Fonds voor de Kunst 

Nederlands Fonds voor de Film 

- Dhr. H.J. Gortzak 

- Dhr. R. Rienstra 

Brancheorganisaties 

ANF 

Dl FA 

NBF 

Federatie Filmbelangen 

Omroepen 

NOS 

NPS 

VPRO 

Pers 

Volkskrant 

NRC 

Parool/de Filmkrant 

Personen 

Dhr. A. 's Gravesande (via de AVRO) 

Dhr. M. Sanders (via het Concertgebou 

Mw. G.YIstra(viaFINEBV) 

- Dhr. G. Bunnik 

- Dhr. J. Heijs 

- Dhr. J. Dekkers ft Dhr. R. Huybrechtse 

- Dhr. M. Mewe 

- Dhr. K. V. Dijk 

- Dhr. C. Kuijl 

- Dhr. H.M. v.d. Brink 

- Dhr. P. V. Bueren 

- Dhr. H. Beerekamp 

- Dhr. J. v.d. Burg 



IV. Coördinatie Filmopnames in Amsterdam 



20-3-00 
Aiinet de Waart 
Petra v.dL Peijl 

Uitwerking filmbeleid 

De volgende toelichting is bestemd voor filmmakers en bewoners. Hierin wordt geprobeerd 
duidelijk te maken wat de visie van het gemeentebestuur is en welke afepraken en regels er 
bestaan rondom filmopnames in de Amsterdamse binnenstad. 
Het beleid ten aanzien van fibnopnames ligt vast in de "Evenementen nota JIJ" blz 18. 
Dit stuk is hiervan een uitwerking. 

Uitgangspunten 
Het College van Burgemeester en Wethouders beseft dat de binnenstad en met name een 
aantal specifieke locaties, erg aantrekkelijk is. Het gemeentebestuur is zich tevens bewust van 
het economische en culturele belang van filmen voor de stad en staat dan ook in principe 
positief tegenover filmopnamen. Het stelt zich daarom naar de makers coöperatief op. 
Tegelijkertijd dient er wel voor gezorgd te worden dat de filmmakers een maximale inspan
ning leveren om de overlast voor bewoners en bedrijven te minimaliseren. 

XOontactpersoon 
Voor het maken van filmopnamen is geen vet^unning vereist. Het staat in principe een 
iecer vrij om te fotograferen ofte filmen. Voor de ondersteuaende faciliteiten is vaak wel 
de medewerking nodig van de Dienst Binnenstad, bijvoorbeeld voor het tijdelijk gebruiken 
van parkeerplaatsen of tijdelijk afzetten van straten. 
Om informatie en service te kunnen bieden is bij de Dienst Binnenstad een contact 
persoon aangewezen. Hier kunnen filmmakers aan doorgeven waar zij in de binnenstad 
wiilen filmen. 
Filmmakers horen via de contactpersoon voor welke wensen men de medewerking van de 
Dienst Binnenstad nodig heeft. De contactpersoon zet binnen de dienst de vragen uit en 
afhankelijk van de impact van de opnames op de openbare ruimte worden vervolgens de 
verschillende trajecten afgelopen of wordt nader overleg gestart. 

Voorwaarden 
Aanvragen worden op een aantal zaken aan de hand van een checklist getoetst door de Sector 
Openbare Ruimte. Hiervoor is iemand aangewezen. 

- De aanvragen voor vergunningen of anderszins medewerking van de dienst moeten ruim 
voor de beoogde draaidata bümen te zijn. 

•• Voor grootschalige producties is een langere voorbereidingstijd vereist, minimaal drie 
weken. In dergelijke gevallen moet namelijk een gemeentelijk draaiboek worden samen 
gesreld. Tevens wordt het College van Burgemeester en Wethouders over dergelijke 
aanvragen gemfonneerd en om toestemming gevraagd. 
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* Tijdens de opnames is de producent 24 uur bereikbaar voor bewoners om bij problemen 
naar oplossingen te zoeken. 
* Bij het onthefifen van een substantieel aantal parkeerplaatsen moet de mogelijkheid (betaald 

worden geboden van vervangende parkeerplekken, bijvoorbeeld in een parkeergarage. 

Trajecten 
Op basis van de checklist van de Sector Openbare ruimte wordt de impact van de aangevraag
de fihnopnames op de omgeving vastgesteld. Er zijn drie mogelijkheden: 

1 De opname wordt aan de contactpersoon gemeld maarjieeft totaal géén invloed op de 
normale gang van zaken op de betreffende locatie. De termijn van drie weken geldt dan niet. 
Informatie aan bewoners is niet noodzakelijk. 

2. De aanvraag wordt gemeld en blijkt op te vallen in de wijk bij de normale gang van zaken. 
Er moeten dan bewonersbrieven worden opgesteld en verspreid en advertenties geplaatst 

3. De aanvraag wordt gemeld en blijkt na uitzetten in de Sector Openbare Ruimte een behoor
lijke impact te hebben. In dit geval moet de Burgemeester vooraf toestenmiing geven en is de 
drie weken grens absoluut noodzakelijk. Er wordt een gemeentelijke werkgroep ingesteld. 
Het moge duidelijk zijn dat filmmakers die denken dat hun aanvraag in categorie ivalt terwijl 
de Sector Openbare Ruimte zegt: "categorie 3" een probleem hebben als de aanmeldingster
mijn van drie weken niet is gehanteerd. 
Filmmakers verzoeken soms om een document om op mogelijke vragen van toezichthouders 
te tonen dat er een "vergunning" is gegeven. In samenspraak met politie kan deze gewenste 
schriftelijke toestemming afgegeven worden. 

Gemeentelijke werkgroep 
Er zal door de contactpersoon zo nodig een gemeentelijke werkgroep ingesteld worden voor 
de coördinatie tussen de diensten en de betreffende fïlnunakers. De ervaring leert dat dit bij 
ecQ film van enige omvang noodzakelijk is. Met deze werkgroep vindt ook de evaluatie 
plaats. 

Vergunningen 
De gehanteerde termijn van 3 weken is noodzakelijk om alle vereiste verguimingen te regelen 
en te organiseren. Filmmakers vallen wat betreft vergimningen onder dezelfde regels als alle 
andere burgers en bedrijven. Hieronder volgen enige zaken waarvoor een vergunning nodig 
is: 
•• een object vergunning als men lampen of decors op straat of stoep wil plaatsen 
•• er is een onthefiEïng nodig (parkeerverguruiing) als men parkeerplaatsen nodig heeft, 
•• tijdelijke verkeersmaatregelen en daarmee het plaatsen van borden kuimen noodzakelijk 

zijn. 
- wil men in het kader van een tijdsbeeld geen amsterdammertjes in het beeld dan zijn daar 

uiteraard kosten aan verbonden. 
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Informatie voor bewoners 
De informatie aan bewoners krijgt in de evenementennota veel aandacht. De dienst wenst 
hierover volledig geïnforaieerd te worden. De communicatie moet in ieder geval aandacht 
besteden aan; de data en de tijdstippen van opname, watje er van merkt als bewoner en waar 
je terecht kunt voor vragen of klachten. Dit wordt niet alleen in een bewonersbiief gecommu
niceerd maar ook middels een advertentie. De uiteindelijke verantwoordelijkheid ligt bij de 
fiknmaker. Kosten komen in alle gevallen voor rekening van de jSImmakers. 
Via de coördinator biedt de dienst praktische ondersteuning. Concreet b<^ekent dat, dat de 
filmers contact moeten opnemen met de afdeling Communicatie van de DBA ea met hen 
afstemt welke informatie voor de bewoner; relevant is. E)e afdeling Communicatie assis
teert desgewenst bij het opstellen van bewonersbrieven en advertenties. Tevens verzorgt deze 
afdeling de bezorging (ook van de door filmmakers zelf geproduceerde brieven). Kosten per 
bezorging van 1000 brieven circa f200. Voor filmopnames in Categorie 2 en 3 zijn bewoners
brieven en een advertentie een absolute voorwaarde voor de medewerking van de Dienst 
Bmnenstad. De bewoners worden bij vragen geacht in eerste instantie contact op te nemen 
met de filmmakers maar kuimen uiteraard ook hun klachten kwijt bij de Dienst Binnenstad. 

Belangrijke telefoonnummers 

Coördinator j&lmopnames 
Annet de Waart: 020- 552 4457 

Toetsing Openbare Ruimte 
Henny Ringe: 020- 552 4348 

Aanvragen vergunningen 
Rien Deurloo: 202- 552 4299 

Afdeling Communicatie 
Petra van der Peijl: 020- 552 4331 
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6 Filmopnamen 

Tnlading en algemeen beleid 
Voor het maken van filmopnamen is momenteel geen vei]gaiiinng vereist. Het staat in priodpe een 
Leder vrtj om te fotograiferen ofte fEhncn. Voor de ondersteunende &cilitcitea is wel gemeentelijke 
medewerking nodig, bijvoorbeeld in de vorm van een vergmming, voor het tijdelijk gebimken van 
parkeerplaatsen of tijdelijk afeetten van straten. Het CoQege van deze stad is van mening dat deze 
binnenstad - met name een aantal specifieke locaties - ecg aantrekkelijk is en staat dan ook in principe 
positief tegenover filmopnamen. Het wil zich daarbij naar de makers coöperatief opstellen. Tegelij
kertijd dient er wel voor gezorgd te worden dat de filmmakers een maximale inspaiming leveren om 
de overlast voor bewoners en bedrijven te minimaliseren. 

Procedure ~ 
Om aan de bovengenoemde belangen beter tegemoet te komen, wordt bij de Dienst Binnenstad een 
centraal melĉ punt ingesteld. Bij dit meldpmit kunnen filmmakers aangeven waar zij in de binnenstad 
willen filmen. Bij het meldpimt worden de makers gèïnfoimeerd voor welke faciliteiten men gemeen
telijke medewerking nodig heeft Het meldpunt zal ook voor de coördinatie zorg dragen tussen de 
betrokken diensten en de betreffende filmmakers. Voor het zoeken naar alternatieve oplossingen voor 
bij voorbeeld parkeerproblemen zullen diensten als Stadstoczicht en Stadsmobiel genaac^leegd 
worden. 

Toeaing 
Aanvragen worden aan een aantal zaken getoetst. Locaties mogen in principe niet vaker dan een 
aantal keer per jaar gebruikt worden en de aanvragen voor vergunningen of anderszins medewerking 
dienen uiterUjk drie weken voor de beoogde draaidata binnen te zijn, met dien verstande dat voor 
grootschalige producties een langere voorbereidingstijd vereist is. In dergelijke gevallen zal een 
gemeentelijk draaiboek worden samengesteld en zal de aanvraag aan het college worden voorgelegd. 

Rol filmproducent 
Mee de produceaten zal op basis van bovenstaande dtridelijke afspraken gemaakt worden om overlast 
te voorkomen en omwonenden goed voor te lichten. De producent is 24 uur bereikbaar bij problemen 
om naar oplossingen te zoeken. Indien niet aan de voorwaarden wordt voldaan dan worden de 
gevraagde faciliteiten geweigerd. Om een en ander goed te laten verlopen dient men zich te houden 
aan de meldingsteimijn. De filmmaker loopt anders het risico dat geen medeweiicing wordt verleend. 

Communicaïie 
Bij alle aanvragen voor opnames wordt met betrokkenen het draaiboek doorgenomen om efBciènte 
uit\''oering te waarborgen en overlast te vooikomeiL De communicatie moet veel aandacht krijgen, de 
data en de tijdstippen van opname, watje er van merkt als bewoner en waar je terecht kunt voor 
vragen of klachten wordt niet alleen in een bewooersbrief gccommimicecrd maar ook middels een 
advertentie. Het blijft de verantwoordelijkheid van de filmmakers hiervoor inhoudelijk zorg te 
dragen. De Dienst Binnenstad zal de uitvoering van deze voornemens ter hand nemen en is het 
aanspreekpunt voor de filmmakers. De bewoners worden geachte in eerste instantie contact op te 
neocn met de filmmakers maar kunnen uiteraard ook hun klachten kwijt bij de Dienst Binnenstad. 
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V. Budgetgegevens 1999 en 2000 van het Amsterdams Fonds voor de Kunst 



, Amsterdams FttndsvooT dB Kunst 

Kleinschalig muziektheater 

In 1999 is geen verzameladvies voor Kleinschalig muziektheater ingediend. 
Het advies dat betrekking had op de procedure rggg/aooo is in 1998 ingediend, 
het daaropvolgende advies, voor de procedure 2000/2001, in 2000. Hieronder 
volgt een overzicht van de projecten die betrekking hadden op het budget 
1999. 

Organisatie 

VeizameUdvies 199S/budget 1999 
Hummelinck Stuurman Theaterbureau 
Hussaart & Loohuizen 
Ives Ensemble 

Veizamelsdvies 3000 / budget 1999 
Lieve Jan, Stichting 
Lost Maples, the 
Moer/Staal, Stichting 
Orkest de Volharding 

Totaal budget 1999 

Project 

Aan de hemel prijkt een lepel 
Van drie oude mannetjes die niet dood willen 
Quelli che restanto 

Pas op voor de haai 
Acis and Galatea 
Vlaskoorts 
Bijlmer Oratorium 

Geuroagi bedrag in ƒ 

60.000 

40.000 

50.000 

Toegekend 

55000 

35000 

45-000 

2SX)ao 

asooo 
4aoQo 

125.000 

360.000 

ICÜnstmanifestaties, Filmvertoning en Letterkunde 

Tfet-ver^ameladvies dat betrekking had op de procedure 1999 is in 1998 
ingediend, he t daaropvolpnde advies, voor de procedure-aooOrirrdëCSmber 
1999. Het laatste advies behandelde 48 aanvragen, waarvan erbij 30 voor een 
subsidie werd gepleit. 

Verzameladvies 1998/budget 1999 
Organisatie 
2D Cinema 
Stichting Al Farabi 
Amsterdams Filmhuis Rialto 
Amsterdams Filmhuis Rialto 
Stichting De Balie 
Stichting De Balie 
Cosmic 
Stichting Daily 
Stichting El Hizjra 
Gasthuis 
Ideeël Organiseren 
Stichting Kulsan 
Stichting Kunst en Samenleving 
Stichting Link Beat 
Stichting Mecano 
De Meervaart 
Muiderpoorttheater 
Nederlandse Clowns Stichting 
Stichting Nestheaters 
Stichting Faradiso Amsterdam 
Stichting Planet Jr productions (i.o.) 
Stv Rocket Cinema 

Project Ceuraogd be 
De Nederlandse Film 
Al Farabi kinderfestival 1999 
Cinema Islam Mediterranee 
De Hedendaagse Japanse Cinema 
Mike Hoolboom 
Chris Marker 
Hollandse Nieuwe III 
Lost en Found 
De Arabishe cultuur in Europa 
INHAKEN & CAAN 
Internationaal Joods Muziekfestival 1999 
Kulsan 99: Synthesen in de Turkse muziek 
Forumavond 
Luchtkastelen 
Peg^Ahwesh 
Meervaart Vertelfestival 
Go Solo 
Festival Moderne Clowns 
Festival (ON]ze Keuze 1999 
Sonic Acts 1939 
Wereld Kinderfestival 
Racket Cinema 

drag in ƒ Toegekend 
15 .000 

25 .000 

4 0 . 0 0 0 

7-500 

2 . 3 0 0 

zo.ooo 
3 0 . 0 0 0 

2 0 . 0 0 0 

25 .000 

zo.ooo 
30 .000 

5 0 . 0 0 0 

6 . 1 0 0 

10 .000 

iS.OOO 

7-500 

15 .000 

2 0 . 7 0 0 

2 0 . 0 0 0 

10 .000 

4 5 . 0 0 0 

10 .000 
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V€/Vo/^ 

SAVAN 
Slagwerkkrant 
5MAU 
Stichting Studio Laren 
Theaterschool Festival, Intemabonaal 
Stichting Triplex 

Tropeninstituut 
Stichting Turks Nederlands Theater 

AmvtaiiUmi Fondt voor da KunM 

jk.y^> 
Beeld voor Beeld 
Paradiso van Slag World Drum Festival 
Internationaal MEP-festival 3999 
Vertelkunst in de TJe Ruimte" 
lts 1999 
Triple X festival 
Nieuw China 
Tiyatro Festival 

•<:•, rs 

rs.ooo 
30.000 

30.000 

4-900 

50.000 

60.000 

SO.000 

40.000 

^•nPr\ 

Totaal budget 1999 

Verzuneladvies 1999 / budget 2000 

Stichting Al Farabi 
Sbchting De Balie 

Cosmic 
Stichting FUmevents 
Ideëel Organiseren 
Stichting /am/Matchpoint 
Tropeiunsdcuut theater 
Stichting Amsterdams Kleinkunstfestival 
Voss kriterion 
Stichting Kulsan 
Stichting Muziekpodium 
Nationaal Vakbondsmuseum 
Nederlandse Clowns Stichting 
Stichting Nestheaters 
Stichting Paradiso 
Stichting Paradiso 
Stichting Paradiso 
Stichting Paradiso 
Stichting Planet jr Productions 
Stichting Amsterdams Filmhuis Rialto 
Stichting Rocket Cinema 
Savan 
Stichting Multiculturele Activiteiten Utrecht 
Stichting Studio Laren 
Stichting Super M8 
Stichting Theaterschoolbedrijf 
Stichting Triple X 
Stichting Turks Nederlands theater 
Stichting Vanaf Twee i.o 
Stichting Viva Brasil Festival 

725.000 

Al Farabi kinderfestival 2000 
Things to come 
Festival Turks theater in europa 
lEe festival van de fantastische film 
Internationaal Joods Muziekfestival 2000 
Slagwerkfestival 2000 
Baap re baap 
Festival 2000 
Cinestud 2000 
Cultureel mozaïek van Turkije 
AMP'S percussiefestival 
Schoonheid na het werk 2000 
Global clowns festival 2000 
Festival (on)ze keuze 2000 
Sonic Acts 2000 
Track & Traces 
Cinema digitaal 
Double talk 4 
Wereld kinderfestival 
De documentaire salon in Rialto 
Rocket cinema 
Beeld voor beeld 
Internationaal MEP-festival 
Vertelkunst in de ruimte 
Super MS plus 
lts 2000 
Triple X1000 
T^atro festival! 2000 
Amsterdams eerste tonen festival 
Viva Brasil Festival 2000 

50 .000 

30J>I3 

2 5 . 0 0 0 

30 .000 

50 .000 

4 0 . 0 0 0 

ro.ooo 
100.000 

53 .070 

3 5 . 0 0 0 

t o . i o o 

3 0 . 0 0 0 

44.50O 

2S-00O 

19 .500 

3 0 0 0 0 

5 5 * 0 0 

16 .500 

30 .000 

3 5 * 0 0 

45-000 

3-770 

13.500 

75*00 

85*00 

80 .000 

50.000 

55.000 

2 5 0 0 0 

30.or2 

2 5 . 0 0 0 

304)00 

30 .000 

4 0 . 0 0 0 

10 .000 

21 .04a 

4 0 . 0 0 0 

53.070 

1 5 0 0 0 

10 .100 

3 5 . 0 0 0 

44 -500 

ro.ooo 
3 0 . 0 0 0 

10 .000 

2 0 . 0 0 0 

45.000 

10 .000 

2 0 . 0 0 0 

ID.OOO 

3 0 . 0 0 0 

3-770 

r2.soo 
5 0 . 0 0 0 

5 0 , 0 0 0 

4 0 . 0 0 0 

15 .000 

3 0 . 0 0 0 

Mime 

Het verzameladvies Mime is ingediend op 14 januari i999 en had betrekking 
op de procedure 1999/2000. Van de 28 aanvragen zijn er 8 gehonoreerd. Het 
beschikbare bedrag was ƒ 385.000. De commissie merkt op dat er tussen de 
aanvragers weinig nieuwe zaten. Wel w a s er een stijging te merken van het 
aantal projecten waarin de grenzen van de mime overschreden worden en 
met andere theaterdiscipUnes wordt gewerkt. 
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Tabel 2 Bevolking naar etnische groep en leeft i jd (absoluut en procenten) 

totaal 

1999 2005 2010 2015 2020 

leeftijd 

O- 4 

5- 9 

10-14 

15-19 

20-24 

25-29 

30-34 

35-39 

40-44 

45-49 

50-54 

55-59 

60-64 

65-69 

70-74 

75-79 

80-84 

85 e.o. 

O- 3 

4- 7 

8-12 

13-17 

18-24 

25-29 

30-39 

40-49 

50-64 

65 e.o. 

abs. 

42789 

38199 

33919 

33379 

51196 

81051 

80901 

69305 

56173 

48203 

43942 

3M21 

25850 

23409 

22309 

19751 

13608 

11690 

34921 

31178 

35735 

32182 

65466 

81051 

150206 

104376 

101213 

90767 

% 

5,9 

53 

47 

46 

70 

11 1 

1 1 1 

95 

77 

66 

6,0 

4,3 

36 

32 

31 

27 

1 9 

1 6 

48 

43 

49 

44 

90 

Il 1 

20 7 

144 

139 

125 

abs. 

43888 

39402 

37054 

36706 

54527 

76112 

81049 

73762 

64981 

54230 

46855 

41770 

29090 

22744 

19418 

16967 

13472 

10969 

35530 

32940 

37185 

35907 

70015 

76112 

154811 

119211 

117715 

83570 

% 

58 

52 

49 

48 

71 

100 

106 

97 

85 

7 1 

6,1 

5.5 

3.8 

30 

25 

2.2 

1.8 

1 4 

47 

43 

4.9 

47 

9.2 

10 0 

203 

156 

15 4 

11 0 

abs. 

43493 

40097 

38125 

39062 

57471 

77986 

79104 

74004 

67543 

60764 

51580 

43237 

37238 

25348 

19221 

15352 

11617 

108^0 

35247 

32454 

39458 

36900 

74189 

77986 

153108 

128307 

132055 

82398 

% 

55 

5 1 

48 

49 

73 

98 

100 

93 

85 

77 

65 

55 

47 

32 

24 

19 

1.5 

1 -"• 

44 

4.1 

50 

4 7 

94 

98 

19.3 

162 

16.7 

104 

abs. 

42210 

39117 

38325 

39458 

57708 

77784 

78059 

70841 

66747 

62337 

56719 

46911 

38225 

31900 

21218 

15115 

10475 

9816 

34198 

31632 

38509 

38452 

74027 

77784 

148900 

129084 

141855 

88524 

% 

53 

4 9 

48 

49 

72 

97 

97 

88 

8.3 

7.8 

7 1 

5.8 

48 

4.0 

2.6 

1 9 

1.3 

1.2 

43 

39 

48 

48 

9.2 

9.7 

185 

161 

177 

11 0 

abs. 

40867 

37891 

37319 

39365 

57208 

77168 

77244 

69386 

63685 

61328 

57836 

. 51120 

41184 

32654 

26474 

16615 

10310 

8821 

33112 

30629 

37420 

37479 

74010 

77168 

146630 

125013 

150140 

94874 

% 

5.1 

4.7 

46 

49 

71 

9.6 

9.6 

8.6 

7.9 

7.6 

7.2 

6.3 

5.1 

4.0 

3.3 

2.1 

1.3 

1.1 

41 

3.8 

46 

46 

9.2 

9.6 

18.2 

15.5 

18.6 

11.8 

totaal 727095 1000 762996 1000 792102 1000 802965 100.0 806475 100.0 

O-C. . o vS , èW , ^>vxiju4>. f ^\M4^. 

'0'\>lvv\5L. i^iy U^\if:iC'|0.öiL U^aei oué-Cyff i l 5. 
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Tabel 3 Aantal etnische minderheden naar leefti jdsgroep en als percentage van de gehele 
leeftijdsgroep 

1999 2005 2010 2015 2020 1999 2005 2010 2015 2020 

leeftijd 

O- 4 

5- 9 

10-14 

15-19 

20-24 

25-29 

30-34 

35-39 

40-44 

45-49 

50-54 

55-59 

60-64 

65-69 

70-74 

75-79 

80-84 

85 e.o. 

O- 3 

4- 7 

8-12 

13-17 

18-24 

25-29 

30-39 

40-49 

50-64 

65 e.o. 

totaal 

abs. 

24061 

23203 

21466 

20546 

21718 

27175 

27751 

24762 

19886 

15013 

9691 

7197 

5225 

3071 

1738 

1071 

534 

401 

19360 

18743 

22152 

20820 

29919 

27175 

52513 

34899 

22113 

6815 

abs. 

25199 

25047 

24142 

23572 

26339 

28940 

31009 

28486 

24882 

19220 

14824 

9620 

6614 

4594 

2716 

1359 

776 

435 

20077 

20676 

24065 

23533 

35948 

28940 

59495 

44102 

31058 

9880 

abs. 

24957 

25858 

25589 

25807 

29072 

32183 

32303 

30966 

27305 

23075 

17657 

13397 

8516 

5520 

3652 

2017 

918 

584 

19860 

20561 

26171 

25002 

39688 

32183 

63269 

50380 

39570 

12691 

abs. 

23635 

25265 

26063 

26879 

31173 

34721 

34573 

31797 

29300 

25200 

21042 

15850 

11657 

7064 

4374 

2699 

1344 

722 

18772 

199-5 

25769 

26617 

41942 

34721 

66371 

54500 

48548 

16203 

abs. 

21966 

23943 

25386 

27145 

32282 

36800 

36527 

33392 

29927 

26938 

22972 

18810 

13728 

9619 

5589 

3233 

1793 

995 

17429 

18754 

24824 

26117 

43597 

36800 

69919 

56865 

55510 

21230 

% 

56 2 

607 

633 

61 6 

424 

33 5 

343 

35,7 

35 4 

31 1 

22 1 

22 9 

20 2 

13.1 

78 

54 

3-9 

3.4 

55.4 

60.1 

620 

64 7 

45 7 

33 5 

35 0 

334 

21 8 

7.5 

% 

574 

636 

65.2 

64 2 

48,3 

38 0 

38 3 

386 

38 3 

35,4 

316 

230 

227 

20,2 

140 

80 

58 

4,0 

56,5 

6-'8 

64 7 

65 5 

51,3 

380 

38 4 

370 

26 4 

11 8 

% 

57 4 

645 

67,1 

66 1 

506 

41,3 

40 8 

41 8 

40 4 

38,0 

34.2 

310 

22.9 

218 

19.0 

13 1 

79 

54 

56 3 

63 4 

66.3 

678 

53 5 

413 

41 3 

393 

30 0 

154 

% 

560 

64 6 

68,0 

68 1 

540 

44 6 

44 3 

44,9 

43,9 

40 4 

37,1 

33,8 

. 305 

22,1 

20,6 

179 

12 8 

7,4 

54,9 

63,0 

669 

69,2 

56.7 

44,6 

446 

42,2 

34 2 

18,3 

% 

53 8 

63,2 

68,0 

69,0 

56,4 

477 

47 3 

48.1 

47.0 

43.9 

39 7 

36.8 

33.3 

29,5 

21,1 

19,5 

17,4 

11.3 

52.6 

61.2 

66 3 

69.7 

589 

47.7 

47,7 

45,5 

370 

22,4 

254509 297773 329374 353358 371046 350 39 0 41 6 44 0 460 
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BEVOLKING 

3.7 Prognoses 

3.7.1 Bevolking naar leeftijdsgroepen en de prognoses hiervan, 1 ïanuari 

leeftijdsgr. in jaren 

0- 4 
5- 9 

10-14 

15-19 

20-24 

25-29 

30-34 

35-39 

40-44 

45-49 

50-54 

55-59 

SO-64 

65-69 

70-74 

75-79 

80-84 

85 e-o. 

0- 3 
4- 7 

8-12 

13-17 

18-24 

25-29 

30-39 

40-49 

50-64 

65 e-o. 

totaal 

1999 

abs. 

42789 

38199 

33919 

33379 

51196 

81051 

80901 

69305 

56173 

48203 

43942 

31421 

25850 

23409 

22309 

19751 

13608 

11690 

3''921 

.•?! 178 

35735 

32182 

65466 

81051 

150206 

104376 

101213 

90767 

727095 

% 

5.9 
5.3 
4.7 
4.6 
7.0 
11.1 

11.1 

9.5 
7.7 
66 
6.0 
4.3 
36 
3.2 
3.1 
2.7 
1.9 
1.6 

4.8 
43 
4.9 
4.4 
9.0 
11,1 

207 
14.4 

13.9 

12.5 

100 

prognose 

2005 

abs. 

42517 

39131 

37570 

36800 

53124 

74359 

79820 

72351 

63878 

53519 

46349 

41552 

28809 

22398 

19218 

16727 

13159 

10496 

34420 

32141 

37820 

36173 

68588 

74359 

152171 

117397 

116710 

82008 

751787 

1998: hoofdvariant 

% 

5.7 
5.2 
5.0 
4,9 
7,1 
9.9 
10.6 

9.6 
8.5 
7.1 
6.2 
5.5 
3.8 
3.0 
2.6 
2.2 
1.8 
1.4 

4.6 
4.3 
5,0 
4,8 
9,1 
9,9 

20.2 

15,6 

15,5 

10.9 

100 

2010 

abs. 

42230 

39534 

38293 

39618 

56409 

76581 

77686 

72665 

66223 

59586 

50880 

42779 

36809 

24936 

18845 

15106 

11282 

10318 

34164 

31929 

39061 

37690 

73240 

76581 

150351 

125809 

130468 

80487 

779780 

% 

5,4 
5.1 
4.9 
5.1 
7,2 
9.8 
10.0 

9.3 
8.5 
7.6 
6.5 
5.5 
4.7 
3.2 
2.4 
1.9 
1.4 
1.3 

4.4 
4 1 

5.0 
48 
9.4 
9.8 
19.3 

161 
16.7 

10.3 

100 

2015 

abs. 

40910 

38683 

38199 

39651 

56730 

76430 

76757 

69362 

65503 

60978 

55593 

46300 

37592 

31303 

20769 

14722 

10146 

9249 

33086 

31099 

38381 

38326 

73281 

76430 

146119 

126481 

139485 

86189 

738877 

% 

5.2 
4.9 
4.8 
5.0 
7.2 
9.7 
9.7 
8.8 
8.3 
7.7 
7.0 
5.9 
4.8 
4.0 
2.6 
1.9 
1.3 
1.2 

4.2 
3.9 
4.9 
4.9 
9.3 
9.7 
18.5 

16.0 

17.7 

109 
100 

2020 

abs. 

39616 

37423 

37315 

39325 

56187 

76235 

76356 

68233 

62462 

60130 

55670 

50210 

40446 

31895 

25849 

16172 

9891 

8304 

32053 

30070 

37287 

37587 

72869 

76235 

144589 

122592 

147326 

92111 

792719 

% 

5.0 
47 
47 
5.0 
7,1 
9,6 
9,6 
8.6 
7,9 
7.6 
7,1 
6,3 
5,1 
4,0 
3,3 
2,0 
1.2 
1,0 

4,0 
3,8 
47 
4,7 
9,2 
9,6 
18.2 

15,5 

18,6 

II.6 

100 

)C ^'•^v . \s 
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3.7.2 Bevolking naar leeftijdsgroepen, etnische groepen en de prognoses hiervan, 1 januari 

laett.gr 

0. ^ 
5- 3 
10-14 

15-19 
20-24 

25-29 

30-34 

35-39 

40-44 

45-49 

50-54 

55-59 

60-64 

65-60 

70-74 

75-79 

80-84 

35 e o 

0- 3 

4- 7 

8-12 

13-17 

18-21 

25-29 

30-39 

40-49 

50-64 

65 e.o. 

totaal 

etnische 

1999 

in Jaren abs. 

240G 1 

23203 

21466 

20546 

2171S 

2/175 

27751 

24762 

19886 

15013 

9691 

7197 

5225 

3071 

1738 

1071 

534 
401 

19360 

13743 

22152 

20820 

29919 

27175 

52513 

34899 

22113 

G815 

254509 

minderheden 

% 

56.2 

60.7 

63.3 

61.6 

42.4 

33.5 

34,3 

35,7 

35,4 

31,1 

22.1 

22.9 

20.2 

13.1 

7.8 
5.4 
39 
34 

55.4 

60.1 

62.0 

64.7 

45.7 

33 5 

35,0 

33.4 

:> 1.8 
7.5 

35.0 

prognose 

2010 

abs. 

23477 

24754 

25134 

26048 

28947 

31822 

31149 

28921 

25239 

21516 

16694 

12659 

8084 

5303 

3512 

1939 

873 
549 

18679 

19578 

25186 

25288 

39628 

31822 

50070 

46755 

37437 

12175 

316620 

1998: 

% 

55.6 

62.6 

65.6 

65,7 

h! 3 

41,6 

40.1 

39.8 

38,1 

36,1 

32.8 

29.6 

22.0 

21.3 

13.6 

12.8 

7.7 
5.3 

54.7 

61.3 

64,5 

67,1 

54,1 

41.5 

40,0 

37.2 

28,7 

15,1 

hoofdvariant 

2020 

abs. 

20926 

27896 

24560 

26609 

32654 

37991 

36744 

32511 

28351 

24996 

21182 

17371 

12757 

3959 

5280 

3076 

1660 

913 

16625 

1 7855 

23921 

25463 

43781 

37991 

69255 

53347 

51310 

19SS8 

40,6 359436 

% 

52,3 

61,2 

658 
67.7 

58.1 

49.8 

48,1 

47,6 

45,4 

41,6 

374 
346 
31,5 

28,1 

20.4 

19.0 

16.8 

11.0 

5.9 
59.4 

64.2 

67.7 

60.1 

49,8 
47,0 

43,5 

34,8 

21,6 

nederlanders en 

1999 

abs. 

18728 

14996 

12453 

12833 

29478 

53875 

53150 

44543 

36287 

33190 

34251 

24224 

20625 

20338 

20571 

18680 

13074 

11289 

15561 

12435 

13583 

11362 

35547 

53876 

97693 

69477 

79100 

83952 

45.3 472586 

% 

43.8 

39.3 

36.7 

38.4 

57.6 

66.5 

65.7 

64.3 

64.6 

68.9 

77.9 

77,1 

79.8 

86.9 

92.2 

94.6 

96.1 

96.5 

44.Ö 

39.9 

38.0 

35.3 

54.3 

56.5 

65.0 

66.6 

782 
92.5 

geïndustrialiseerde landen 

prognose 

2010 

abs. 

18753 

14780 

13159 

13570 

27462 

44759 

46537 

43744 

40984 

38070 

34186 

30120 

23725 

19633 

15333 

13157 

10409 

9769 

1548-

12351 

13875 

12402 

33612 

44759 

90281 

79054 

93031 

68312 

65.0 463160 

1998: 

% 

44.4 

37.4 

34,4 

34,3 

48,7 

58.4 

59,9 

60.2 

51,9 

63.9 

67,2 

70.4 

78.0 

78.7 

81.4 

87.2 

92.3 

94.7 

45.3 

38.7 

35.5 

32.9 

45.9 

58.4 

60.0 

62.8 

•'13 

84.9 

lioofdva riant 

2020 

abs. 

18690 

14527 

12755 

12715 

23533 • 

38244-

39512 

35722 

341 11 

35134 

35488 

:2839 

27689 

22936 

20569 

13096 

8231 

7391 

15428 

12215 

13366 

12124 

29088 

38244 

75334 

69245 

96016 

72223 

59.4 433283 

% 

472 
38.8 

34,2 

32.3 

41,9 

' 50,2 

51,9 

52,4 

54,6 

58,4 

62,6 

65,4 

68,5 

71,9 

79,6 

81,0 

83.2 

89.0 

48.1 

40.6 

35.3 

32.3 

39.9 

50,2 

52,1 

56,5 

65,2 

78,4 

54,7 

zr.sKSMK' aasssTK^.'isasr: asassK.'s: iïii;::^ 
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BEVOLKING 

3.7a Bevolking naar leeftijd en geslacht 1 januari 1989, 1999 en 2020 

leeftiid 

100 

95 

90 

85 

80 

75 

70 

65 

60 
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10 8 6 
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3.73 Bevolking naar etnische groepen en de prognoses hiervan, 1 januari 

einische groep 

1999 

abs. 

prognose 1 998; hoofdvariant 

2005 2010 2020 

% 

iurii"..ifncrs 
aniiliiL.nen 
lurken 
marokkanen 
zuideuropeanen 
met-gtindustnaliseerde landen 
geïndustrialiseerde landen 
nederlanders 
totaal 

7135/ 
11283 
33057 

53008 
10872 
68932 
68910 

403576 
727095 

9.8 
1.5 
4.5 
7.3 
2.3 
9.5 
9.5 

55.5 
100 

76069 
12681 
37346 
60593 
17850 
82770 
69617 

394860 
751787 

10.1 
1.7 

5.0 
8.1 
2.4 

11.0 
9,3 

52.5 
100 

80745 
14100 
40928 
67162 
1B762 
94923 
70799 

392361 
779780 

10.4 

1.8 
5.2 
8.6 
2.4 

12.2 
9.1 

50.3 
100 

86657 

15819 
45194 

76259 
19452 • 

116047 

70399 
362883 
792719 

10.9 
2.0 
5.7 

9.6 
2.5 

14.6 
S.9 

45.8 
100 

3.7.4 Bevolking naar stadsdelen, etnische groepen en de prognoses hiervan, 1 januari 

etnische minderheden 
nederlanders en 
geïndustrialiseerde landen 

prDgnose 1 998: 
hoofdvariant 

prognose 1 998: 
hoofdvariant 

1999 2010 

stadsdeel 

A 
B 

c: 
0 
G 
H 
J 
N 
P 
0 

H 
1 
11 

V 

vv 

binnenstad 
vv i'S t poort 
wL'Sterpark 
oud-west 
ze<ïburg 
bos en lommer 
dt- baarsjes 
anisterdam-noord 
gtfuzenveld/slotermeer 
o; dorp 
".iotervaart/overtoomse veld 
/u.doost 
oost/watergraafsmeer 
-H^Tsterdam oud-zuid 

iuifjernmstel 

abs. abs. 

13922 
39 

12270 
8123 

16907 

1692/ 
14212 
24945 
17730 
14671 
16269 
516/8 
20037 

19226 
7553 

254509 

17.5 
9.4 

36.3 
25.3 
49.9 
54.9 

40.8 
28 9 
46.0 
30.0 
37.7 

60.7 
35.2 
22.3 
16.3 
35.0 

1S371 
48 

14294 
8787 

30885 
20067 
15356 
32359 
23024 
22446 
20891 
54181 
23412 
21781 
10720 

316623 

22.2 
11.9 
40..'; 
2/.9 
46.3 
02.6 
44.6 
37.2 
50.5 
46.9 
47.3 
61.9 
39.9 
26.1 
'"'9 7 

40.6 

65710 
375 

21490 
24000 
15998 
13911 
20629 
61407 
20853 
26087 

26873 
33485 
36961 
65144 
33657 

472586 

82.5 
9C.6 
53.7 
74.7 

30.1 
45.1 
59.2 
71,1 
54.0 
64.0 
62.3 
39.3 
64.8 
77.2 
83.7 
65,0 

64292 
353 

2! 120 
22693 
35799 
11991 
19113 
54577 
17703 
25391 
23293 
33336 
35318 
61685 
36493 

463157 

77.8 
88.1 
59.6 
72.1 
53.7 
37.4 
55.4 
62.8 
43.5 
53.1 
52.7 
38.1 
60.1 
73.9 
77.3 
59.4 



^ 

VIL Gegevens ANF-filmtheaters 



Optimale benutting doeken-capaciteit 
Bandbreedte B-Sectie 5>000 - 30.000 bezoeken per jaar 

Filmtheater 
1 1 

Stoelen Bezoek 1999 Bezoek 1998 % 1998 

1 
Filmtheater Hilversum 

Haarlem/Filmschuur 

Den Bosch/Jeroen 

Amersfoort/Lieve Vrouw 

Leiden/Kijkhuis 

Alkmaar/Provadja 

Apeldoorn/Gigant 

Zwolle/Het Fraterhuis 

Het Ketelhuis/A'dam' 

Schuttershof Middelburg 

Filmhuis Helmond 

Dordrecht/Cinode 

Filmhuis Gouda 

Tilburg/Louis 

Zaandam/De Fabriek 

Zutphen/Luxor 

Totaal B-Sectie 

1/82 

1/93 

1/76 

1/74 

1/75 

1/55 

1/70 

1/75 

1/140 

1/105 

1/87 

1/80 

1/78 

1/77 

1/68 

1/80 

1405 

26.431 y \ 

25.230 / 

15.206 

15.048 

14.464 

13.834 

13.407 

12.875 

11.361 

10.985 

10.866 

10.807 

10.253 

8.441 

6.109 

6.282 \ 

28.086 

20.427 

16.285 

16.163 

94,11 

123,51 

93,37 

93,10 

16.746 86,37 

/ 
V 

211.599 

15.189 - 91,08 

14.371 

13.655 

— 

13.448 

10.382 

13.447 

11.966 

7.288 

7.848 

7.367 

212.668 

93.29 

94,29 

— 

81,69 

104,66 

80,37 

85,68 

115,82 

77,84 

85,27 

Cijfers onder voorbehoud en inclusief kleine festivals en speciale activiteiten. 

Vanaf de opening 25 mei 1999 



A.N.F. Cijfers 1999 Filmtlieaters A - Sectie 

Filmtheater 

A-Sectie 

Desmet/A'dam 

Rialto/A'dam ' 

Filmmuseum/A'dam 

Filmhuis Arnhem 

Chassé Cinema Breda 

Filmhuis Lumen Delft 

Haags Filmhuis 

De Keizer Deventer 

Plaza Futura Eindh. 

Concordia Enschede 

Filmhuis Leeuwarden^ 

Lumière Maastrich 

Cinemariënburg/Scala^ 

L/V Rotterdam" 

't Hoogt Utrecht 

Totaal 

Doeken/ 
stoelen 

2/319 

2/274 

3/196 

2/173 

2/187 

2/169 

3/227 

2/139 

2/139 

2/142 

2/102 

3/171 

5/411 

4/441 

3/212 

39/3302 

Bezoek 1999 

74.350 

66.368 

54.218 

38.950 

39.132 

22.934 

74.509 

35.231 

47.885 

10.719 

15.363 

51.810 

107.102 

89.451 

68.763 

796.785 

Bezoek 1998 

66.650 

71.547 

43.688 

41.623 

46.528 

25.542 

64.538 

33.410 

51.086 

11.354 

17.691 

50.150 

113.543 

78.142 

61.846 

777.338 

% 1998 

-

111,55 

92,76 

124,10 

93,58 

84,10, 

89,79 

115,45 

105,45 

93,73 

94,41 

86,84 

103,31 

94,33 

114,47 

111,18 

102,50 

' Vanwege verbouwing 12 weken 1 zaal gesloten Quni - augustus) 

^ Exclusief bezoekers Noordelijk Film Festival (9500) 

^ In 1999 uitbreiding naar 5doeken/411 stoelen (1998: 4/330) 

"* Cijfers exclusief bezoekers IFFR 



A.N.F. Fact Sheet Organisatie Kwaiiteitscinema 

ASSOCIATIE: 
m ISIEDERMNDSE PIIMTHEATEBS 

Organisatie-opzet 
De sinds 1 januari 1999 binnen de Nederlandse Vereniging van Bioscoop-exploitanten 
(N.V.B.) en de Associatie van Nederlandse Filmtheaters (A.N.F.) georganiseerde 
arthouses, filmtheaters en filmhuizen laten zich in een vijftal groepen indelen. 

Filmtlieater 
(A-A.N.F.) 

Filmtheater 
(B-A.N.F.) 

1 Filmtheater 
(C-A.N.F.) 

1 RImhuis 
1 JC-A.N.F.) 

Arthouse 
(N.V.B.) 

Doek 

2 of 
meer 

1 

1 

1 

lof 
meer 

Bezoeken 
1000 p/j 

-100 

-30 

-15 

-10 

-100 

Vertoningen 

Dagelijks 

Dagelijks 

2-3 p/w 
(Circuit) 

Inddenteel 
(Circuit) 

Dagelijks 

Aanbod 

Prolongatie 
en 
Maandelijks 

Maandelijks 

Maandelijks 

Maandelijks 

Prolongatie 

Aanbod 

Kwaliteüsfilms 
Cinematheek 

Kwaiiteitsfilms 
Cinematheek 

Kwaiiteitsfilms 
Cinematheek 

Kwaiiteitsfilms 

Kwaiiteitsfilms 

Formatie 

Profesiïl^als 
Melkert 
Vrijwiligers 

Professionals 
Melkert 
Vrfiwilfigens 

Melkert 
Vrqwilligers 

Vnjwilligers 

Professionals 

Organisatie 1 

Stichting 

Stichting i 

SNrhting 

Sb'chting/ 
Vereniging 

B.V.of 
Stichting 

De Branche-organisatie (N.F.C., N.V.B, en A.N.F.) 
De filmtheaters en filmhuizen zijn van 1984 tot 1999 alleen georganiseerd geweest 
binnen de Associatie van Nederlandse Filmtheaters (A.N.F.). Een korte periode (van 
*87-'92) heeft een infomieel overleg (Landelijk Overleg Filmhuizen) de belangen van de 
m.n. kleinere niet geprofessionaliseerde filmhuizen behartigd. Ook deze is als C-Sectie 
in '92 toegetreden tot de A.N.F.. Sinds 1992 zijn dus in principe alle non-profit vertoners 
georganiseerd in de A.N.F. Voorts kent de A.N.F, op regionaal niveau nog een 
organisatie-opzet van belangenbehartiging en ondersteuning (Circuits, Regio
organisaties). 

De branche-organisatie van het bioscoopbedrijf heeft op aandringen van de 
Rijksoverheid vanaf '84 handelsovereenkomsten gesloten met de A.N.F. (Associatie
verdrag) waardoor het mogelijk werd de groeiende hoeveelheid niet of nauwelijks in de 
bioscopen vertoonde kwaiiteitsfilms in de filmtheaters aan te bieden. Na een aantal 
bijstellingen ('88 en '92) is de overeenkomst tussen A.N.F, en het bioscoopbedrijf (als 
laatste met de Nederlandse Federatie voor de Cinematografie (N.F.C.)) vervangen door 
een Ingrijpend nieuwe regeling. 



Takenpakket 

Culturele Ondernemers in de kwaliteitscinema 

Taakstellingen 

Arthouse-
functie 
Prolongaties 
Main-stream 

Cinematheek-
functie 
Prolongaties 
Kunstzinnig aanbod 
Incidentele Festivals 
Educatie 
Kinderfilm 
Klassiekerreeksen 
Tliema's 

Arthouse 

Dagelijks 

Filmtheater (A) 

Dagelijks 

Dagelijks 

Maandelijks 
Wekelijks 
Wekelijks 
Wekelijks 
Maandelijks 

Filmtheater (B) 

Regelmatig 

Regelmatig 

4 p/j 
4 p/j 
Incidenteel 
Wekelijks 
Incidenteel 

Filmtheater (C) 

Incidenteel 

Incidenteel 

1 - 2 per jaar 
.-

*,' 

A.N.F./maart 2000/G.B./ 



VIII. Top tien filmtheaters anno 1998 



VI I I . Top tien fi lmtheaters anno 1 9 9 8 

Rialto, Amsterdam 

1. Die Salzmannër von Tibet 
ZHana-Bi 
3. Conté (fautomne 
4. Who the ileitis Juliette 
5. llfioredellelOOInotti 
6. Marie Baie des Anges 
7. Artemisia 
8. East palace west palace 
9. Die Siebtelbauem 

10. Ayneh - De spiegel 
11. The river 

Desmet, Amsterdam 
1. Hamam, II bagno turco 
2. De Poolse bniid 
3. Y aura-t-il de la neige é Noël? 
4. The hanging garden 
5. Like It is 
6. Knowledge of healing 
7. Marie Baie des Anges 
8. Jackie Brown 
9. The sweet hereafter 

10. High art 

Cinecenter^ Amsterdam 

1. L'appaitement 
2. De Poolse bniid 
3. LavSaèbella 
4. Kundun 
5. Love & death on Long Island 
6. The sweet hereafter 
7. Out of sight 
8. Wilde 
9. Mrs Dalloway 

10. Lagrimasnegras 

Lant.A^en5ter Rotterdam 

1. De Poolse bruid 
2. La vita è bella 
3. Die Saizmanner von Tibet 
4. Hamam, il bagno turco 
5. The idiots 
6. The sweet hereafter 
7. Wilde 
8. Western 
9. Karakter 

10. Hana-Bi 

Haags Filmhuis, Den Haag 

1. Die Saizmanner von Tibet 
2. Hamam, il bagno turco 
3. De Poolse bmid 
4. Western 
5. L'appartement 
6. Felice... Feltee... 
7. Contes d'automne 
8. Who the heli is Juliette? 
9. Het ondergronds orkest 

't Hoogt, Utrecht 
1. Die Saizmanner von Tibet 
2. Hamam, il bagno bmo 
3. L'appartement 
4. Western 
5. Who the heil is Juliette? 
6. Marius et Jeannette 
7. Y aura-t-il de la neige a Noël? 
8. Love & death on Long Island 
9. Felice... Felice... 

10. Broos 

Cinemariênburg, Nijmegen 

1. Left luggage 
2. De Poolse bniid 
3. Hamam, II bagno turco 
4. The big Lebowski 
5. Karakter 
6. Kleine Teun 
7. Elizabeth 
8. Die Saizmanner von Tibet 
9. Primary colors 

10. La vita è bella 

Plaza Futura, Eindhoven 
1. Karakter 
2. The big Lebowski 
3. De Poolse bniid 
4. The idiots 
5. The winter guest 
6. Gadjodilo 
7. Lock stock & 2 sm. Banels 
8. Boogie nights 
9. Artemisia 

10. Marius et Jeannette 

Chassé, Breda 
1. Karakter 
Z Left luggage 
3. Elizabeth 
4. De Podse bmid 
5. Die Saizmanner von Tibet 
6. Lagrimas negras 
7. Gadjo dik) 
8. Kleine Teun 
9. Wilde 

10. The english patient 

Liga 68, Groningen 

1. De Poolse bruid 
2. Kleine Teun 
3. Die Saizmanner von Tibet 
4. La vita è bella 
5. Het 14e kippetje 
6. Bizabeth 
7. The idiots 
8. The butcher boy 
9. The sweet hereafter 

10. Gadjodilo 



• 

IX. Relevante artikelen 



M ET kantoor van Co Art oogt als de broek 
van een hiphopper: zonder opsmuk en 
vele maten te groot, In eerste instantie 
vallen vooral de twee Warhol-posters van 

Marilyn Monroe op Maar de essentie zit in de de
tails: de hi-tech printer, de batterij afstandsbedienin
gen en de ontelbare verbindingssnoeren die als lianen 
uit computers hangen 

Vier twintigers, jongens die zo lijken te zijn wegge
plukt van het grafisch lyceum, scharrelen rond te 
midden van al die apparatuur KJik, dubbelklik. Ze 
kijken niet op of om van het bezoek. Klik, scroll. Die 
belangstelling van de buitenwereld went. Dubbelklik-
Zojuist liep nog een delegatie architecten over de 
gang, nieuwsgierig door de open glazen wand naar 
binnen loerend. 

'Kijk', zegt Arjen Weijers, de 27-jarige baas van 
Co.Art, 'dit doen wij.' Een computerscherm flitst aan. 
Wal volgt is een duizelingwekkende presentatie van 
driedimensionale animatiefilms, virtuele rondleidin
gen door gebouwen, jachten en winkelcentra. Op
drachtgevers met klinkende namen: Generale Bank. 
BMW, Maxxim Medical Europe, Hoog Catherijne, 
twee miljardairs wier identiteit geheim moet blijven. 
En niet te vergelen Daimler Benz 

De Duitse autogigant vroeg Co.Art mee te werken 
aan een virtuele presentatie van de nieuwe kantoren 
op de Berlijnse Polsdammer Platz 'Die animatie 
draait nu continu in Duitsland', zegt Weijers. De 
suggestie dat hij zich spoedig kan scharen bij het 
legertje jeugdige miljonairs, lacht hij weg 'Dit is mijn 
hobby. Ik werk vaak 's nachts, als ik niel kan slapen 
en er allemaal ideeën door mijn hoofd spoken. Ik ga 
Co.Art niet verkopen, ik blijf het hartstikke leuk 
vinden.' 

Co.Art, vier jaar oud, begon ooit in Zaltbommei 
Maar daar begreep niemand waar Weijers mee bezig 
was/ Driedimensionale computeranimaties? Huh? 
Toen kreeg hij die lucratieve 'klus van dat jacht' en 
verhuisde naar Rotterdam. De ruimte bij een bevrien
de architect werd snel te klein Via internet stuitte hij 
op de site van het OBR, Ontwikkelingsbedrijf Rotter
dam, de dienst die zich bezighoudt met de ruimtelijke 
en economische ontwikkeling. Hel OBR bood kleine 
ondernemers in de audiovisuele sector bedrijfsruimte 
te huur aan in 25kV, het voor 10 miljoen gulden 
omgebouwde accuhuis van de voormalige elektrici
teitscentrale bij de Si Jobshaven 

Een maand geleden werd het gebouw geopend Het 
ontwerp van de Rotterdammer Robert Winkel is een 
architectonisch waagstuk. Waar ooil een grauwe 
voorgevel zat, is nu een glazen pui, waardoor de vijf 
verdiepingen zich in al hun naaktheid aan het pu
bliek openbaren. Het uitzichl is fraai: aan de over
kant een reusachtig oud pakhuis, links café Neele 
man waar vroeger havenarbeiders om zes uur 's 
ochtends hun eerste bakkie deden, rechts de Maas. 

De 46 bedrijven en kunstenaars die in het 25kV-
gebouw een ruimte huren voelen zich pioniers - met 
recht- 'Bellen doen het nog niet, we hebben nog geen 
telefoon. Soms wordt de post niet bezorgd omdat de 
brievenbussen te klein zijn', zegt Emile Bode (32) van 
het IT-bedrijfje Netroduction, 'Het voordeel is dat dat 
een onderlinge band kweekt,' 

Bode, afgestudeerd aan de kunstacademie en nu 
onder meer ontwerper van websites, is een soort 
pater familias van 25kV Als de meiden van Digital 
Guerrilla aan het eind van de gang hun bezoek geen 
koffie kunnen serveren, gaan ze bij EmiJe langs en 
komen terug met een dampende espresso. Bode heeft 
ook een huurdersvereniging geïnitieerd, die zich 
sterk maakt alle 'kinderziekten' te verhelpen, 'Die 
romantiek van pionierschap is leuk, maar als het te 
lang duurt is het schadelijk voor je bedrijf, zegt Bode 

Maar vooralsnog ïs hij enthousiast- Niet zo lang 
geleden kreeg hij een aanlokkelijk aanbod voor een 
lokatieruil, 'Ik heb daar serieus over nagedacht. Maar 
we zitten hier om ons netwerk uil Ie breiden. De 
meerwaarde van 25kV is de reden geweest om te 
blijven' 

Illustratief voor die toegevoegde waarde is de op
dracht die Bode dankzij zijn deelname aan 25kV 
kreeg om een website te ontwerpen voor de Rotter
damse ICT-sector Dat werd www.i-portal.nl 'Daar 
rolden weer allerlei nieuwe opdrachten uit voort. De 
kracht van dit gebouw zit in het netwerken. In deze 
sector kun je het niet alleen. Bovendien, als mensen 
het gebouw binnenkomen, zijn ze meteen overtuigd 
van het potentieel' 

Die bezoekers zien een mengelmoes van stijlen en 
ambities. Geld stinict hier niet, maar is evenmin zalig
makend, In de gangen groeten jonge ondernemers in 
strakke pakken collega's in versleten spijkerbroeken. 
Wizzkids in skate-kiedij werken samen met arty veer
tigers in zwarte colberts- In sommige kantoren liggen 
honden te dutten Het gebouw ademt. Er is geen 
barrière van balie en receptioniste. De sfeer is on-
Nederlands, een minder jachtige versie van Londen, 
Berlijn of New 'Vork- Leeftijd lijkt onbelangrijk. 'Hel 
gebouw moet dynamiek uitstralen', zegt OBR-pro-
jectleider Aldo van Kleef. 

Door de gewaagde, open architectuur kan iedereen 
bij elkaar binnen kijken, en elkaar op de gang tegen
komen. Speciale zitruimten, in sommige staan al 
krakende leren fauteuils, moeten de contacten verge
makkelijken. 

Hel concept lijkt te werken. 

De deur van Co,Art gaal open 'Stoor ik''' klinkt 
het, terwijl Weijers nel aan het vertellen is dat hij 
birmenkort nog wat mensen wil aannemen, Weijers 

; kijkt op, 'Ik wilde even weten of dat klopte voor die 
proef, geheimpraat de bezoeker "Ja, ik kom zo', 
antwoordt Weijers. Dat was buurman Bob Visser van 

I Neon-Elms/tv, vertelt hij als de deur weer dicht is. 
Die wilde even overleggen over een animatie die 
Co,Art voor hem gaat maken 

De 50-jarige Visser is een van de senior onderne
mers in het gebouw, In de jaren tachtig baarde hij 
opzien met het tv-programma Neon Hij was een van 

! de eersten die de potentie van 25kV zag en heeft er 
inmiddels drie van zijn film-, video- en intemetbe-
drijfjes gehuisvest 'In hel begin had ik grote twijfels 
of het wal zou worden', bekent hij. Toen ik voor die 
elektriciteitscentrale stond, dacht ik: ze zijn van de 
ratten besnuffeld. En dal concept van een verzamel
gebouw stond me ook niet aan Je hebt hel idee dat je 
niel op jezelf kunt zitten Maar nu ben ik propagan
dist. Dit is een statement, een visitekaartje voor Rot
terdam, Afgezien van de mensen met veel poen, vind 

! je iedereen die je nodig hebt om de hoek. Het is een 
warenhuis waar je kunt shoppen.' 

De essentie van 25kV- het geheel is meer dan de 
som der delen. Het moet een magneet worden voor 
Rotterdam en omgeving- Bijna tweederde van de 

j huurders komt van buiten de stad. Ze zijn zo gekozen 
dat ze elkaar aanvtillen. Ze kunnen bij elkaar te rade 

! voor advies en samenwerking. 
'. 'Nieuwe economie in de oude haven', zegt projecl-
I leider Van Kleef in café Neeleman, dat dankzij 25kV 

een tweede jeugd doormaakt. 'Ik heb het concept niet 
gekopieerd- Ik heb aüeen twee ideeën over elkaar 
gelegd. Voor de gemeente was de audiovisuele sector 
een speerpimt. en het gebied moet herontwikkeld 
worden Nee, ik heb geen idee of zoiets ergens anders 

j ook gebeurt' 
Uniek is in elk geval de door het OBR beoogde 

[ combinatie van commercie en creativiteit De 22 
kunstenaars huizen op de vierde en vijfde verdieping 
van het pand Hun ateliers worden flink gesubsi-

; dieerd. Ze zijn voor de huur drie keer goedkoper uit 
dan de ondernemers, die tussen 175 en 200 gulden 
per vierkante meter betalen- 'En dat is heel schappe
lijk', zegt Van Kleef, refererend aan de prijzen in de 
binnenstad 'De huur mocht geen molensteen wor 
den ' 

I Om te mogen deelnemen aan 25kV moesten de 
] kunstenaars aan artistieke criteria voldoen Maar 

bovenal moesten ze voor 80 procent commercieel 
' werk maken 

< ^ ^ % \ NWENNIG liepen ze de eerste weken 

f ^ rond tussen die goedgebekte computer-
'^-^awrt^ en filmjongens. 'Op de kunstacademie 
"^^^^ kun je een jaar doorbrengen zonder ie

mand te zien', zegl de Italiaanse Maura Biava (29) 
'Hier was ik in het begin een beetje huiverig. Ik 
droomde er zelfs over. Het is een soort exhibitionis
me, [e bent gewend erg op jezelf te zijn. Alleen bij de 
opening van je tentoonstelling krijg je alle aandacht 
Hier besta je. Iedere dag. Dat verandert je mentalileil. 
Voor mij werkt dat. Je komt mensen tegen, maakt een 
praatje, legt contacten.' 

Dal de scheidslijn tussen kunst en commercie in de 
audiovisuele sector flinterdun is, blijkt in hel atelier/ 
kantoor van Digital Guerrilla, dat pas een jaar bestaat 
en voorheen vanuit de gang van een oude school 
opereerde. Amber (25) en Marijke (30) - nee, aan 
achternamen doen ze niet - zijn vj's. Ze vertonen hun 
video-kunsten met hetzelfde gemak op imderground-
feesten als tijdens modeshows of bedrijfsevenemen
ten. 

Zoals eind vorig jaar, toen ze waren gevTaagd 'iets 
te doen' voor een marketingdag van Volkswagen in 
het Chassé Theater in Breda, 'Die wilden weleens iets 
anders, een beetje met hun tijd meegaan. Ze hadden 
geen idee wat ze konden verwachten, maar ze had
den zoiets van "het komt allemaal wel goed" Het 
pakte goed uit.' 

Amber en Marijke zijn heel enthousiast over de 
omgeving van 25kV. Die combinatie van bniisend en 
desolaat werkt inspirerend In tegenstelhng tol de 
commerciële bedrijven hebben zij, afgezien van het 
ontbreken van een telefoon, niets te klagen. 'We 
beginnen net Alles is meegenomen. Het pand heeft 
een bijzondere uitstraling. Als kunstenaar zit je liever 
in zo'n omgeving dan in een nette woonwijk.' 

Maar als het aan hel OBR ligt, is er over een paar 
jaar van die vervreemdende romantiek weinig meer 
over. De plannen voor fase 3 en 4 van de ontwikke
ling van het St, Jobsgebied voorzien in luxe apparte
menten, een hotel, restaurants, nog meer audiovisue
le bedrijfsruimte, een virtueel pretpark, een open
luchtbioscoop, een orangerie, zelfs een bos bovenop 
dat oude pakhuis aan de overkant 'In 2008 moet het 
af zijn', zegt Van Kleef, 'Dan staan er 1750 woningen 
en is er ruim 60 duizend Werkante meter bedrijvig
heid.' 

De pioniers halen hun schouders op. 'Ais het maar 
niet truttig wordt', zegt Amber van Digital Guerrilla. 
Bob Visser van Neon: 'Het moet niel in de hypesfeer 
komen.' En Arjen Weijers van Co.Art 'Ze moeten 
eerst maar eens borden voor 25kV neerzetten. Ze 
blazen hoog van de toren, maar je rijdt er zo voorbij.' 
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Harley-sound 

Loet t l |d :9 l jaar. 

Gs lu ld : De sound van ds V-twin'moloi 
van de Harley-Davidson is uil duizendsn 
herkonboar. Een Harley-liefhebber om-
echroef hsi eens zo: 'Ik ben wel eens 
vooruilgoreden en op een visducl gaan 
staan. Van verre hoorde <k s) die roHel van 
v'j(entw[ntig Harleys. nel ol er zware bam-
meniiverpers overvlogen. Daar krijg jo de 
kriebels van.' 

En B)ap«nds handan Klopi. In oen be
paald toeren9ebied gaat hal motorblok 
Killen en krijg je slaap m je handen. Bij Ja
panse moioren heb je daar geen last van. 
rnaor Ha/leylans maler) daar om. Dat ge-
plol, dal geronk, die umeke vibraiia. daar 
doo jo hol graag voor. 

Tussen Jap tn en Harley Is het oor log. 
Ai|i|d gowcest. Deie week werd bekend 
dal Hai ley'Davidson iijn pogingen heeh 
opgegeven om hel geluid «an lijn zware 
V-twin-motor Ie deponeren als merk. De 
aanvraag waa al m 1994 ingedrend. maar 
Japanse concurrenten als Honda en Ya
maha gingen dwarsliggen. De slepende 
juridische procedure heeft Harley-David-
r.on 'nmiddele 20 veel ge'd gekost dat 
men de moed heafl opgegeven om de 
Harley-sound als merk (e laien registre-

Vroemmm-vroemmni Is gsen merk. 
Niet alleen kleur, vorm en verpakking zijn 
Ie beschermen. Als je mei succes pnii-
mongeur kan inschrijven als merk voor 
Don naaigaren, dan moei dat ook lukken 
mei geluiden. Rimmaalschappij MGM Hel 
hel gebrul van zijn leeuw registreren. Ds 
OAD-busloeter, de autodaions m de 
commercials van Overtoom, de gong van 
hel Journaal, hel zijn allemaal geluiden die 
anderen zich n̂ et zomaar mogen loeèige-

De were ld )s vol van hebzud t t Als ie
mand orgens Buccee mee heefi, staan er 
altijd bosjes febrikanien klaar om een 
graantje mee Ie pikken. Toen de Wokkels 
populair worden, kwam iemand mei hel 
mark Pokkols, en na de Yam Yam's en de 
Mama Mia's kwamen de Yak Yak's en de 
PapoPia'B. 

En dan grl|pt de re tMsr In. Niet alir^d. 
Hol Nederlandse parlumbedrijf Kecola 
zolte naasi hel parlummerk Joopl heel 
posto'ig hel merk John? neer. En in hal 
kielzog van hel merk GabneOa Sabatini 
kwamen ze met Set Poml. De rechter 
vond del de knipoog riaar de echte mer
kan vel genoeg was om de consument te 
laten iniien dal hij een nepper kocht. 
Johr^? werd bijvoorbeeld aangekondigd 
als 'Koop nu John?, de echte namaak-
Joop'' 

Nog meer ad i te namaak? Chaleau La-
filo Rolhschild toonde zich nogal ont-
Biemd loen een Californische wijnbouwer 
zijH s'obberwijnlje boHelde in (lessen 
voorzien van hel etikei Chaleau La Feet. 
Op hot fliikal stond geen chateau maar 
een door geplette druiven besmeurde blo-
1o voet. Oie Amerikaan heeft loen aan d« 
Fronsen voorgosreld om do naam Ie ver-
nr^deren m Chateau l u Toe. 

De Rotterdamse 
verleiding 
steeds meer Amsterdamse filmtiedrijven openen een kantoor 

f n Rotterdam. Ook worden daar steeds meer films 

geproduceerd. Moet Amsterdam bang worden voor de 

Rotterdamse ambftles? Rotterdamse filmbons Jacques van 

Heljningen: 'Laat Amsterdam maar lekker slapen.' 

JOS VAN DER B U R G 

O
VER DE ERASMUSBRUC raast de och-
tcndspiit. Op bet fietspad wachten 
Gerard Cox en filmmaakster 
Nouchka vaa BnJcel op hci majestu
euze cruiseschip MS Rotrerdam VI 

%'3n de Holland America Line. Cox speelt 
ccn Rotterdamse scharrelaar dic gnag naar 
schepen Idjin. Als het schip ii aaagemecrd 
ontmoet hij bij toeval passagier Vi/illem Njj-
holt. die oen oude Jeugdvriend blijkt te zijn. 
Ooit aanbaden ie hetzelfde meisje en de ge
schiedenis herhaalt zich als beiden voor 
Plcuni Touw vallen. 
De scène op de brug is nici de ingewikkeld
ste uit de speelfilm Dr vrimiichap, die - hel 
zal duidelijk zijn - geen vcifilining is van 
ConnJc Palmens tomao, maar een oor
spronkelijk scenario van Van Brakel Dat 
het toch een aantal uren duurt voordat de 
camera kan worden opgeborgen, komt 
doordat het schip vertraging heeft opgelo
pen. Terwijl Van Brakel wacht, scheen een 
helikopter laag over de Maas. Even later 
hangt hij stil boven de brug Vanuit de heli
kopter wordt gefilmd. Van BraM mttU Dick 
Maas? Het zit anders: de helikopter is niet 
ingehuurd voor Dr ^^nds^fiop. maar voor 
een promotielïtm over Rotterdam. Twee 
fïlmcrews tegelijk aan her werk op en boven 
de Erasmusbrug: met een beetje fantasie 
wanen wc ons op de Brooklyn Bridge in 
New York. waarop maar zelden een dag 
voorbijgaat zonder fümcrew 
De Ronerdamsc ftlmcommlssiooer Jacques 
van Hcijtiiiigen (52) kijkt tevreden toe. FUm-
commlssioner? Tot voor kort was de functie 
in Nederland onbekend, maar in het bui
tenland loopt in e)kc stad een man of 
vrouw rond die zo veel mogelijk fïlmactivi-
teiten tnoct genereren. De productie van 
films i) voor een stad niet alleen in directe 
zin economisch nuttig - het leven fllmba-
nen op en de boreca vaart er wel bij - maar 
leidt ook tot naamsbekendheid, die op lan
gere tennjjn ook geld opleven. Hoeveel toe
risten bcioeken jaarlijks de Brooklyn 
Bridge of de Golden Gate Bridge? 

ROTTERDAM is de eerste Nederlandse 
stad waarde overheid serieus heeft na
gedacht over de economische waarde 

van film. Wie tien jaar geleden in Rotter
dam een film wilde maken, moest een moe
dig mcDs zijn. want het ontbrak de stad aan 
vrijwel alles. Gebrek aan vakmensen, appa
ratuur, studio's en laboratoria zorgden er
voor dat Rotterdam zelden het decor vorm
de in een film. Halverwege de jaren negen
tig ontwikkelde het gemeentebestuur ccn 
actief filmbeleid. Naast loerisme en de ICT-
industrie werd de fümbranche en de audio
visuele industrie uitgeroepen tot 'een 
spccrpunivan het beleid'. 
De oprichting van het Rorterdams Fonds 
voor de Film in 1995 vloeide daaruit logisch 
voort Voor het aantrekken van filmactlvi-
iciten had het fonds tussen 199S en 1999 
jaarlijks rwee miljoen gulden te besteden 
Dat IS luel veel. maar het werd op een slim
me manier uitgegeven: producenten kon-

Kan Amfttia«in:ln«»tiI<IV«fttfrcta)-
•mtes«)itMiümeii Üjn a ) ^ tiohiJktBr 
bthouilen7WatmoqtttbiolUtft|]«-
tioudsrf bDfran eft unttnaJsVeMiviij-
Wh? Drèlfft eèn uttvértcoèp w n i»-

rUme, cbrnmericio, kÜpttül én drukte 
de overhand krijgen 7 DM vragen 
« tun centoMt op d« nwntfsstRlle 
SaletAmaierdami wumimpoltttek-
cultureel caittrum Dé Baütfóp Zp \wi, 
1 luii en 2 lull KetMtcoénifaluIt 
tn mamermmUJiB mal HetptroU Bi]-
len roeótpe^êivmbèh^s^ bt cte 
Weforafltttf Anw'N'ii&^wDnléQ be-
itéit'Hfetitt>btttK%fÜm,-t«W**n 

d^VflntlAcht voor A un Amsterdam 
VénhfUnéntfefllmliKfiiiMé^ tiet 
RettahUfRiA 04f|I éiiet ttanlsten lig
gen. VerderlhclalBmwhde^Mekln 
dujtknntsiAtfMfttVaor.itebiUwlen-
#JÖI*««oRftftïft^<fs:6RtwDUBe)lhsen 
blI'Aifix1^(ieriWeMli^.vtn<te<>p^ 
bêf hilmt* lA AMrtMtfm. 

den maximaal 200,000 gulden krijgen voor 
een speelfilm, als zij zich enoe verplichtten 
anderhalf keer dit bedrag in de stad uit te 
geven. 
De vaan kwam er pas goed tn na een be
stuurscrisis Ui 199S toen de gemeente het 
jaarlijkse budget voor 199S en 2000 verdub
belde tot vier miljoen gulden. Voor de nieu
we funcDe van fümcommJssioner trok men 
Jacques van Heijningen aan. die na tien jaar 
directeurschap van het Nederlands Film 
Festival toe was aan Iets andeis. 
Het Week een goede keuze, want Van Heij
ningen is een uitstekende promotor Op het 
festival van Cannes presenteerde hij dit 
vooijaar het fotoboekwerkje *3no Franirlng 
RottcTöam. dat de stad als filmlocatic ron
kend onder de internationale aandacht 
brengt: Ronerdam is a city with drive and 
guts' Arty foto's van de Rotterdamse sky
line, het havengebied, fabriekshallen en 
scheepskranen moeten buitenlandse film
producenten overhalen om in Rottctdam te 
komen fümen. Het lage prijsniveau en de 
grote diversiteit aan locaties {'Ronerdam is 
monuoicntal in its diversity') moeten hen 
over de streep trekken, In het boekje ont
breekt uiteraard niet Hongkongactiesicr 
Jackie Chan, dic twee jaar geleden in Rotter
dam ccn deel van W}io om l? draaide Chan 
had het - wc hadden niet anders verwacht 

- buitengewoon naar lijn zin in Ronerdam: 
"De film vriendelijke Rotterdammers maak
ten het mogelijk dal ik op een dynamische 
en creatieve manier kon werken." 

J E KUNT lacherig doen over het hosarma-
geroep. maar het is wel de taal die de 
internationale fUmgcmeenschap be

grijpt. Bovendien zijn ook filmproducenten 
kuddedieren, die afgaan op horen zeggen-
Dat de naam Rotterdam begint door te drin
gen, blijkt uit de anekdote die Van Heijnin
gen geamuseerd vertelt. "Een paar maan
den geleden werd Ut gebeld door de produ
centen van TTie matrix. Ze hadden Who om I? 
gezien en zochten voor de twee vervolgde
len van The matrix een brug en honderd me
ter snelweg, waar ze zes weken hun gang 
konden gaan Of Rccicrdam dat kon leve
ren ' 
Het lichtende voorbeeld voor Rotterdam is 
Keulen, waar het gemeentebestuur eenjaar 
of den geleden besloot fikse bedragen in de 
audiovisuele branche ie steken, met aJs re
sultaat dat er nu jaarlijks honderden mil
joenen marken in omgaan. "Wij hoeven 
geen Keulen te worden." zegt Van Heijnin
gen. "maar uit onderzoek blijkt dat als we 
in Rotterdam Jaarlijks tussen de tien en 
twintig miljoen gulden tn de sector steken, 
er een veelvoud van dit bedrag kan worden 
gegenereerd. Daarom wil ik meer geld, 
want vier miljoen per jaar is te weLoig. Ik 
heb de garantie dat wc voor de driejaar na 
2001 23 miljoen gulden krijgen. Dat is nog 
Ie weinig, maar het gaat de goede kant op. 
Het belangrijkste is dat de wil er Is'" 

H ET Ronerdamsc fiirabeleid omvat meer 
dan een filmfonds, want het ricbt zich 
ook op de opbouw van een infrasnuc-

tuuf. zodat nUns van A tot Z in Ronerdam 
kunnen worden gemaakt. Ook op dit punt 
pakt de gemeente de zaken voortvarend 
aan. De bouw van een rwcedc grote studio 
is in voorbereiding en een paar weken gele
den werd aan de oevers van de Maas het 
door de gemeente geëxploiteerde kantoren-
pand 25 KV - de naam verwijst naar de vroe
gere elektridteitsfuDCtie van het gebouw -
geopend Het pand is bedoeld voor bedrij
ven in de ftlm-en audiovisuele sector 
Van Heijningen. die als filmcomiuissioner 
betrokken Is bij het zoeken naar huurders, 
gaat ronselend door Nederland, waarbij hij 
buitengewoon gunstige huunarieven kan 
aanbieden Als extra lokmiddel verwijjE hij 
gefn teres see rden naaf de regeling bij bet 
Rotterdamse fonds dat lokaal gevestigde 
producenten maximaal 300.000 gulden 
subsidie krijgen voor een speelfilm, tegen 
maximaal 150.000 gulden voor producen
ten die hun kantoor buiten Ronerdam heb
ben 

De stroop en honing-benadering werkt, 
want inmiddels heeft een aantal voorname
lijk Amsterdamse producenten een kantoor 
geopend in Ronerdam. Zoals Cijs Versluys 
die in het verleden onder meer Frans Weisz' 
Utdvtrtnaak en Havinck produceerde en Paul 
Vcrhocveni FI«h and bloed. Waarom hij in 
Ronerdam wil werken' "Je vindt hier njeer 
openheid en enthousiasme dan in Amster
dam. Ik heb voor de NPS net een elfdclige 
documentaire-serie over de Ronerdamse 
wijk het Oude Westen afgerond en dat is 
mij prima bevallen. In Amsterdam zit icdei-
een op een kluitje en rijdt elkaar in do wie
len m Ronerdam heb je daarvan nog geen 
last." 

Ook Argus Film Productie, dat vorig jaar 
Miijatn Kruishoops volledig in Rotterdam 
gedraaide Untcr den Palmen produceerde, 
houdt sinds kort kantoor in Rotterdam. De 
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GersKJ Oar'Cfi <!• E-aamiirfjaigVoor de opnames van Nouchka van Brakals •VriendBchap" 

redcD? Producent Eric Schut: "In Rotter
dam itiM iets te gebeuren. De politiek 
werkt mcê en' iedereen is enthousiast. In 
AmsKtdam Er.;oet je fUmopDames weken 
van tévoiï^n rvgelcn.. maar in Rottexdam 
gaat ai;« veel sneüft. Ook aii vte niet in 
Rotterdam werken, maktn wc gebruik van 
Rotlenlajcse \'aklicde^. avals bij Erik de 
Drtiyiis Wilde mossels. ^̂ 30 «Jlt najaar in pre-
miu« iuC Of bet duur is om er twee kan-
torea op ca te houden? "We hoeven de eer
ste amlerha^f j j u Ui Rotterdam geen huur 
te betalen eó wc hebben lO.OOQ gulden In-
ricbtfn^tósten gekregen." Pardon? "Ja. het 
was « B ergaanttekkelIjk aanbod." 
Ook givater Films, dat Jfarim TiaSdiasDe 
Poolstirtiid pioduceerdc, ïson de Rotterdam
se «tïeJdJDf riiei H^cistaan. Produccnte 
Qana Ncïit; 'We zijn.gevraagd door Van 
HeiJtÜRgcn om ons hier te vestigen. Dat wc 
aodeiti^fjaargeejt buur hoeven te betalen, 
is niet delielangnjksté redenen. Er groeit in 
Rotteriisi W.i moois en daar willen we bij 
lijn." 

Ook M^uttn La gestee. die vanaf augustus de 
inteniiti3n)'e thrii;*/ Ci:H - >"«ncten.-.gi-

fraude met een gezonken schip - in Rotter
dam en Buenos Aires gaat draaien, is sinds 
kon in Rotterdam bereikbaar. Ook hij prijst 
het Rotterdamse beleid, "Ronerdam doet 
zijn best om het fUmmakcn naar de zin te 
maken, terwijl in Amsterdam het filmbe-
leid bestaat uit pappen en nathouden Am
sterdam moet oplonen dat het zijn film-
in frnstructuur niet verliest. Waarom zet 
Amsterdam niet ook een pand neer, waarin 
filmbedrijven zich kunnen vestigen? Als 
men wil. is er best een leeg pand te vin
den." Lagestee had nog een reden om naar 
Rotterdam te gaan, "In Amsterdam worden 
zo veel films gedraaid, dat bij bewoners de 
grens van de tolenntie is bereikt In Roner
dam is iedereen nog enthousiast " 

ANNET de Waan dic als ambtenaar het 
maken van filmopnames in de binnen
stad coördinecn (Iedereen die iets wil 

komt bij mij langs"|, noemt de kritiek over
dreven, "Ik sta iedere producent en filmma
ker zo veel mogelijk ten dienste. Als het eeri 
kleine producrie beticA. volnaafecn aan-
t7ngppiiade.vt3 een vnék. Als Ttét orn een 

F0T03 UinNQ eOEOMA^S 

grootschalige film gaat als Do not dlsnirb. 
moet de aanvraag drie weken van tevoren 
worden ingediend. Dic tijd is nodig omdat 
in ïo'h geval een werkgroep moet worden 
opgericht, waarin de bij de opnamen be
trokken diensten zinen. Je moet denken 
aan de politic, de parkeerwacht, binnenwa-
terbeheer cnzovoons. Verder moeten de 
makers de bewoners goed informeren. 
Daaraan ontbreekt hel nogal eens, want er 
lopen heel wat arrogante filmmakers 
rond " 

Zijn de spelregels in de binnenstad duide
lijk. De Waard geeft toe dat dat niet overal 
zo Is "Elk stadsdeel heeft eigen regels en 
soms zelfi helemaal geen regels. Ik heb de 
indruk dat toestemming om te filmen in de 
stadsdelen vaak afhangt van de vraag of de 
pet van de betrokken ambtenaar goed 
staat." 
In Ronerdam gaat het simpeler Van Heij
ningen: "Ik heb een brief van de burge
meester, waarin hij ambtelijke d; tai :cao^ 
draa^ om loycelxDogeUnttnedewcckliigtc 
nrflefieh bij fHmóphainen. Als ik wat wU. 
wapper ik daar even mee." 
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R«nl a friend • Eddy TersUlf 
Wild9 mossels • Erik de Bruyn 
Lek • Jesn ven de Voldo 
De omweg • Fmuka Fokkema 
Oe vriendschap' Nouchka van Brakel 
Enigma - Paul Ruven 
Claim - Martin Lagastoe 
Unler den Palmen • Mirjam Krulshoop 
Somberman's actie • CÓsper Verbrugae 
Total loss - Dana Neehustan 
Papa's aong • Sander Franckon 
Kfuimel'je • Marie Peters 
fVo trains no plains • Jos Stel l ing 
De trip "an Teatje • Paula van der Oast 
Jezus is een Palealijn • Uidawt ik CrIJns 
Ik oak van jou • Ruud van Hemort 

Amsterdamse f itmbedf i]ven 
in Rotterdam 
Legostee Film 
The Gl)s Versluys StudIV 
Phenia Vision 
IJswater Films 
Argus Film Productie 
Image Creation 
Odusaeta Film 
Fu-Works 
Spring P I m 
Added Rfm 
Da Productie 

OP OE Ronerdamsc ambities reageren de 
Amsterdamse beleidsmakers voorals
nog met stilte. Van Heijningens ge-

knaag aan de Amsterdamse filmlnfrastruc-
tuur lijkt nog nJct tot hen door te dringen 
Integendeel, want bet drama van het Film
museum - dar pas op het laatste nippertje 
ifzag van een verhuizing n.iar Ronerdam -
dreigt zich op kleine schaal te herhalen met 
bet postacademische 'center of excellence' 
Maurits Binger Film Institute. Werd het i 
FUmmuuumblJiunauV^ïtterdafflgeJaagd -
door ccn'vérdüblieling van de huur voor het 
Vondeiparkpaviljocn. 'hei Binger'. waar ra-
lenrvolie fïImprofejsion,iIs zich verder kun
nen bekwamen, wacht volgend jaar hetzelf
de loL Het pand moet geen IGO.OOO, maar 
320,000 gulden per gaan Jaar opbrengen. 
Directeur Jeanne Wikicr beeft al een tele
foontje van Van Heijnmgcn gehad dat zij 
hanelijk welkom is. WïWcr: "Rotterdam 
weet predes wat het wil. De aanpak is dyna
misch, gefocusten uitgedacht" Of ze al ver
huisdozen heeft besteld? "De heb de verho
ging begin dit Jaar aangekaart bij de wet
houder van Cultuur Saskla Bruines, maar ik 
heb daarna niets meer gehoord. Het sdiijnt 
dat er onderhandeld wordt tussen de ge
meente en het ministerie voa OCW over de 
manier waarop het probleem van de huur
verhoging moet worden opgelost Dit na
jaar krijgen we het resultaat te horen ' 
Het riekt niet naar doortastend optreden, 
vindt ook Wikler "Ja, de besluitvorming 
verloopt nu eenmaal traag in Amsterdam 
Er is weinig enthousiasme en geen houding 
van 'kom maar op met je plannen " Drei
gend', "tk wil heel graag in Amsterdam blij
ven, maar ik sluit niks uit " 
Dal Amsterdam niet reageert op de Rotter
damse ambities, is niet helemaal waar On
derzoekster Jamain Brigtth.1 kreeg na het 
Filmmuseum-drama opdracht van de ge
meente om de meningen "in het veld" over 
het Amsterdamse filmbelcid in kaart ie 
brrngen. Haar conceptrapport diende ze vo
rige weck in bij de gemeente Wat er in 
staat? 'Dat kan Ik niet zeggen, want het 
moet nog worden besproken Nee. ik weet 
niet wanneer het rappon openbaar wordt," 
Heeft dan de Amsterdamse Kunstraad wel
licht een mening over de Ronerdamsc con
currentie? Ja2cker. Vorig najaar werd het 
wijze denkwerk van de raad vastgelegd in 
het advies Ondersteuning van /llmkunst In Am
sterdam. De conclusie? "Het gemeentebe
stuur zou niet moeten schromen om in ge
val van leegloop naar de regio daarop een 
passend antwoord te geven " Leest u deze 
zin t\vcc keer In Rotterdam schuddebuiken 
ze van het lachen. Van Heijningen "LK 
we het erop houden dat /tmstt-rdam c 
pru^rigi ttiSti (r.<i fctel mooie grachten!" 

Maanio'Èléjunl-DthalCnitrum \-aar OcriiniUuur. 
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Megabioscopen leiden tot keiharde concurrentiestrijd 

De komst van luxe megabioscopen moet 

de Nederlander verleiden tot een extra 

film-uitje. Maar nu al dreigt het aantal 

'multiplexen' de pan uit te rijzen. En dus 

maakt de eens zo slaperige 

bioscoopwereld zich op voor een keiharde 

concurrentiestrijd. Het eerste slachtoffer 

is de pauze. 

ANDRÉ DE V O S 

• I I ederlanders houden niet van film. Per jaar gaan we één keer 
mjJk naar de bioscoop. Dat kan beter, denken de exploitanten, in 
het buitenland hebben megabioscopen gezorgd voor fors stijgende 
bezoekersaantallen. Zo moet het ook in Nederland gaan. 
"Op papier wordt half Nederland volgebouwd met megabiosco
pen," zegt Frank van der Putte, secretaris van de Nederlandse Fede
ratie voor de Cinematografie (NFC). "Daardoor ontstaat op een 
aantal locaties zware concurrentie. Er zullen ongetwijfeld kleine 
bioscopen dichtmoeten." 
Alleen al in Amsterdam verrijzen binnenkort drie nieuwe megabios
copen. Pathé opent volgend jaar bij de Arena een multiplex met 
veertien zalen en naast Tuschinski verrijst een bioscoop met dertien 
zalen. Concurrent Wolff opent samen met het Australische Greater 
Union op het Haarlemmerplein een complex van acht zalen. En 
dan komt er nog een kleintje van vier zalen van distributeur Cine-
mien voor de 'artistieke film'. 
De bouwwoede in Amsterdam staat niet op zich. Rotterdam, 
Utrecht, Diemen, Enschede, Den Haag, Lelystad, Hoofddorp, Den 
Bosch, Hilversum: elk centrum met een meer dan lokale uitstraling 
heeft plannen voor een groot bioscooptheater. In Groningen, Eind
hoven, Maastricht, Vlissingen en aan het Rotterdamse Schouw
burgplein zijn ze er al. 
Dat er behoefte is aan meer filmdoeken, daarover is iedereen het 
wel eens. Nederland heeft vergeleken met de rest van Europa rela
tief weinig schermen. Maar de inhaalslag die nu is ingezet, lijkt te 
gaan uitmonden in overcapaciteit. 

Films moeten in steeds kortere tijd hun geld verdienen. Die trend 
geldt als belangrijkste argument voor de komst van nieuwe scher
men. Blockbusters als Titanic en de Nederlandse jeugdfilm Abeltje 
worden in zoveel mogelijk bioscopen tegelijk uitgebracht om opti
maal rendement te halen uit de steeds kostbaardere reclamecam
pagnes. Titanic bezette op zijn hoogtepunt 117 van de 450 doeken 
in Nederland. De ruimte voor andere films wordt daarmee wel erg 
klein. Bovendien worden films sneller uit roulatie gehaald omdat 
nieuwe films meer recette opleveren. 
Voor de bioscoopexploitanten lijkt sprake van een ideale situatie. 
Door de schaarste aan schermen kunnen ze gunstige huurcontrac
ten bedingen bij de distributeurs, die de films aanbieden. De afge
lopen jaren, met licht stijgende bezoekersaantallen, enkele grote 
kassakrakers en een doekentekort werd er dan ook aardig verdiend 
door de bioscopen. 
Maar waar schaarste is, liggen kansen voor uitbreiding. Vooral 
omdat het bioscoopbezoek in Nederland laag is. Terwijl de rest van 
Europa gemiddeld twee keer per jaar naar de bios gaat, blijven wij 
steken op 1,28. Dat was in de jaren vijftig nog zo'n zes keer. Daarna 
volgde door de opkomst van de tv de vrije val. Veel bioscopen gin-
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gen dicht. Rond 1985 stabiliseerde het bezoek zich op één keer per 
jaar, om vanaf 1992 weer heel lichtjes te gaan stijgen. Het publiek is 
veranderd. Vormden voorheen lager opgeleiden het voornaamste 
publiek, nu is filmbezoek een zaak van hoger opgeleiden, zeker als 
het om de hogere leeftijdsgroepen gaat. Wie weinig heeft te verte
ren, haalt liever een videoband. 
"We hebben onze klanten weggejaagd," verklaart Lauge Nielsen de 
lage bezoekcijfers in Nederland. De Deen is directeur van Pathé 
Nederland. Met tachtig schermen, vorig jaar 6,9 miljoen bezoekers 
en een omzet van 100 miljoen gulden is het Franse bedrijf markt
leider in Nederland. "Als we de klanten weer terug willen krijgen, 
moeten we een beter product bieden," be.seft Nielsen. "En daar zijn 
we nu mee bezig." 

Pauze afgeschaft 
Dat betere product is het multiplex: een bioscoop met meer dan 
acht zalen die zich vooral richt op de mainstream-films uit Holly
wood. Nog groter kan ook. In Madrid werd vorig jaar de grootste 
bioscoop van de wereld geopend: 25 zalen en 9220 stoelen. Maar in 
Nederland lijkt voor dergelijke 'niegaplc.\en' geen markt of ruimte. 

Het multiplex is komen overwaaien uit de Verenigde Staten en heeft 
in Engeland, België, Frankrijk en Duitsland voor sterk groeiende 
bezoekersaantallen gezorgd. De eerste ervaringen in Nederland 
lopen uiteen. In Vlissingen en Maastricht nam het bioscoopbezoek 
door de bouw van een multiplex sterk toe, in Groningen en Eind
hoven was het effect beperkt. "Multiplexen bieden de klant meer 
flexibiliteit," vindt Nielsen. "Als je zoveel zalen hebt, begint er vanaf 
twaalf uur 's middags om het kwartier ergens een film. Dus kan de 
bezoeker komen wanneer het hem uitkomt. En met meer zalen 
krijg je ook meer flexibiliteit in je release-schema. Nu zijn er in 
Amsterdam maar vier zalen waar distributeurs een film in premiè
re willen laten gaan. Dat betekent dat andere films moeten wach
ten." 

Luxe en gemak moeten de multiplexen uitstralen. Veel beenruimte, 
leuningen waar je niet met je buurman om hoeft te vechten, up-to-
date projectietechniek, grote schermen, en - handig voor de steeds 
vaker komende oudere bezoeker - parkeerruimte. Niet voor niets 
verrijzen veel bioscoopcomple.xen net buiten de centra. Nielsen: 
"De belangrijkste groep bioscoopbezoekers is nu de groep tussen de 
15 en 25 jaar. Die groep moeten we vasthouden, ook als ze ouder 
worden. Maar we willen tegelijk de groep daarboven weer terugkrij
gen in de bioscoop. Die hebben andere wensen. Ze wonen vaak niet 
in het centrum van de stad, maar in omliggende gemeenten. Dus je 
moet goed bereikbaar zijn met de auto en goede parkeermogelijk-
heden hebben. En ook andere fitciliteiten. We denken bij de Arena 
aan kinderopvang. Niets nieuws overigens, want die was er in de 
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fen multiplex is absoluut veel efficiënter te exploiteren 

jaren dertig ook al in de kelder van Tuschinski." 
Belangrijk voordeel van het multiplex is uiteraard de kostenbespa
ring door de schaalvergroting. Nielsen: "Je moet altijd iemand heb
ben voor de kassa, voor het buffet, voor de projectieruimte en 
iemand als manager. Of je nou twee zalen hebt of acht. Een multi
plex is absoluut veel efficiënter te exploiteren." 
En dat is interessant voor een branche waar de marges laag zijn. 
Vaak zo laag dat veel exploitanten hun winst halen uit de buffetin

komsten. Reden ook dat Nederland als één van de twee landen in 
Europa (het ander is Italië) nog steeds een pauze heeft. Ooit nood
zakelijk om de filmspoelen te wisselen, maar nu alleen nog interes
sant voor de forse winst op het kopje koffie, het ijsje en de popcorn. 
Ook voor Pathé zijn de buffetopbrengsten belangrijk. De filmrecet-
te is goed voor 80 procent van de inkomsten van het bioscoopbe
drijf, het buffet levert 16 procent van de omzet. Maar met de komst 
van de multiplexen denkt de Franse bioscooponderneming minder 
afhankelijk te worden van die inkomsten. In het multiplex wordt de 
pauze afgeschaft. Nielsen: "Dat scheelt per film een kwartier. We 
lopen inkomsten van het buffet mis, maar we kunnen daardoor wel 
een extra voorstelling per dag draaien." 

Pathé heeft ook het aanvankelijke plan verlaten om bij de multi
plexen horecagelegenheden te openen. Nielsen: "Dat is niet onze 
core-business. Het staat zelfs haaks op de manier waarop wij met 
klanten omgaan. In een bioscoop is de doorstroming belangrijk, 
de klant moet snel weg. In de horeca wil je hem juist vasthouden. 
Bovendien wil de klant kunnen kiezen of hij een hamburger, Ita
liaans of Grieks gaat eten. Die verscheidenheid kunnen wij niet 
bieden. Maar we gaan wel op plekken zitten waar die variatie is." 
Nielsen is optimistisch over de effecten van het multiplex. De 
forse investeringen - de Arena-bioscoop alleen al kost vijftig mil
joen gulden - worden in 7 a 8 jaar terugverdiend, zo is de ver
wachting. "Wij willen de komende tien jaar jaarlijks twee nieuwe 
bioscopen openen. We zijn druk op zoek naar locaties, en dat is 
Nederland behoorlijk lastig. Zomaar een bioscoop in het weiland 
neerzetten, zoals in andere landen, mag niet. En waar je wel kunt 
bouwen, is het voortraject lang. Maar de markt is er. Als we in 
Nederland op het Europees gemiddelde komen praten we over 35 
miljoen bezoekers in plaats van 20 miljoen. Dat is absoluut haal
baar." 

Goud koorts 
Dat is niet alleen de mening van Pathé, dat na de opening van de 
twee theaters in Amsterdam een marktaandeel in Nederland van 45 
procent zal hebben. Ook de andere Nederlandse partijen zijn druk 
bezig. Jogchem's, de nummer twee in de markt met 46 doeken, heeft 
plannen in Hilversum, Amersfoort en Den Bosch. Wolff wil een 

TEVEgL 

^Mpibitatlë weinig op. Stelling: we niet; Daarvoor zijn wé te veel een volk van öndèrwijzers'en poïl-
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complex met 15 zalen in Utrecht. Buitenlandse partijen hebben ook 
interesse. De Belgische Kinepolis-groep, met 185 doeken een van de 
grootste bioscoopexploitanten van Europa, heeft al een joint ventu
re in Vlissingen en zoekt naar nieuwe locaties. 
Het Australische Greater Union (250 zalen in Australië) heeft in 
Nederland voor de multiplexen een joint venture met Wolff 
gezocht. "Zij hebben ons benaderd," zegt directeur Joachim Wolff 
van het gelijknamige bedrijf dat met 28 doeken nummer vier in de 
markt is. "Je ziet in heel Europa een sterke concentratietendens. 
Greater Union heeft in Duitsland ook een joint venture. Het is 
logisch dat de grote partijen lokale partners zoeken. Die kennen de 
markt. En voor ons is het niet onaantrekkelijk om met een kapitaal
krachtige partner in zee te gaan. Zo kunnen we meegaan in de ont
wikkelingen in de branche." 
Joachim Wolff, ook bezig met een multiplex aan het Haarlemmer
plein in Amsterdam en in Enschede, heeft zijn bedenkingen over de 
bezoekersgroei die de multiplexen tot gevolg zullen hebben. "Er is 
sprake van goudkoorts. Het bioscoopbezoek zal stijgen, maar niet 
zoveel als iedereen verwacht." Bij Wolff schaffen ze voorlopig de 
pauze in ieder geval niet af "Zo'n pauze is misschien irritant, maar 
mensen die gewoon in en uit de film lopen om even wat te halen, 
vind ik nog veel vervelender." 
Wolff voorziet een overschot aan doeken in Nederland als de huidi
ge ontwikkelingen doorzetten. Amsterdam zal zeker overscreened 
raken. Toch gaat Wolff daar aan het Haarlemmerplein bouwen. 
"Wij verwachten dat we in Amsterdam genoeg bezoekers zullen 
trekken." 

Buiten de boot 
De plannen van Wolff/Greater Union in Amsterdam geven aan dat 
er een aardverschuiving in de bioscoopwereld aan de gang is. Decen
nialang vviis de ongeschreven wet dat exploitanten niet in eikaars 
vaarwater gingen zitten. "Maar ja," zegt Wolff, "als de monopolist in 
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Amsterdam elders gaat bouwen, reageren de andere partijen." 
Het lijkt erop dat er een heuse concurrentiestrijd is ontbrand in 
Nederland. Zelfs prijsconcurrentie wordt niet helemaal uitgesloten. 
"Hoewel dat onvoorstelbaar onverstandig zou zijn," merkt Joachim 
Wolff op. 
"Het kon wel eens met de rust zijn gedaan," zegt Lauge Nielsen. 
Waar de eerste klappen vallen, is duidelijk. De grote ondernemin
gen sluiten kleine bioscopen op plekken waar ze multiplexen ope
nen. De zelfstandige ondernemingen zullen de concurrentie niet 
aankunnen. "Dat moeten ze ook niet willen," vindt Nielsen. "De 
klant kiest voor de kwaliteit van het multiplex. De kleinere biosco
pen kunnen daar niet tegenop. Die moeten zich richten op een 
ander soort film. Het totale filmaanbod zal daardoor gedifferen
tieerder worden." 

Dat is een mening die Frank van der Putte van de NFC niet deelt. 
"Er wordt een beetje uit het oog verloren dat meer doeken betekent 
dat er meer kopieën van de grote films tegelijk gaan draaien. Die 
leveren tenslotte het meeste geld op. De top 20 is nu al goed voor 80 
procent van de omzet. Die ontwikkeling komt de kleinere films 
helemaal niet ten goede. In Eindhoven zie je bijvoorbeeld dat in het 
multiplex amper nieuwe films worden gedraaid. Ik vrees dat de 
films die nu buiten de boot vallen, het ook in de toekomst moeilijk 
hebben." • 
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S-'^EN( FOUTE DIAGNOSE 
in Nederland heerst al jaren een mythe die moei
lijk te doorbreken is: het doekentekort. Tijd om 
af te rekenen met een gedachte die kan worden 
getypeerd als conventional wisdom. 

Door J. Brigitha 

Symptoombestrijding 
Ook tijdens het 20e Nederlands 
Filmfestival in Utrecht was het 
weer te merken: het doekente
kort wordt in Nederland te pas 
en te onpas gebruikt als hoofd
probleem voor de moeizame dis
tributie en vertoning van al die 
mooie, kwetsbare én 
Nederlandse films. Het recept 
voor verbetering van dit pro
bleem wordt simpelweg gezocht 
in een uitbreiding van het aan
tal doeken. Net als bij de ziekte 
anorexia nervosa getuigt deze 
diagnose van symptoombestrij
ding voor een eenvoudig te con
stateren fysiek probleem die de 
dieperliggende, psychische aan
doeningen niet (blijvend) zullen 
genezen. 
Door de patiënt alleen meer 
eten te geven, zal zij niet beter 
worden. In het onderzoek "Meer 

afstemming en coherentie voor de 
distributie en vertoning van de 
kwaliteitsfilm" is getracht aan te 
tonen dat er andere, van meer 
doorslaggevende knelpunten 
zijn. 

Wildgroei 
Een schaalvergroting is geen 
garantie voor een kwaliteitsver
betering. Uit diverse, andere 
onderzoeken en uit praktijkerva
ringen in het buitenland is 
gebleken dat meer doeken, vaak 
meer van hetzelfde betekent. 
Films die nu lastig aan de man 
te brengen zijn, zullen met meer 
doeken buiten de boot blijven 
vallen. Op dit moment is er 
(met name in de profit bios
coopsector) sprake van veel uit
breidingsplannen. Hierdoor kan 
er zelfs een bepaalde vorm van 
wildgroei of een doekenover-
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schot ontstaan wat een effectie
ve schaalvergroting in de weg 
staat. 

Meerwaarde 
Vertoners die behalve door 
schaalvergroting ook proberen 
te voldoen aan zaken als de 
beste service, comfort, de aller-

"DOOR DE PATIËNT ALLEEN 

MEER ETEN TE GEVEN, 

ZAL ZIJ NIET BETER WORDEN." 

laatste technieken en verto-
ningsmogelijkheden - zoals de 
multiplexen en de toekomstige 
artplexen - kunnen zorgen voor 
meer bezoekers binnen de eigen 
theaters. Artplexen en film
theaters kunnen door middel 
van een creatieve programme
ring en een bijzonder activitei
tenaanbod zorgen voor een gro
ter publieksbereik. De overige 
vertoners die niet voldoen aan 
de laatste kwaliteitseisen, geen 
meerwaarde toevoegen en feite
lijk 'alleen maar' films verto
nen, zullen het in de zogenoem
de Darwinian Marketplace, waar 
in hoge mate sprake is van een 
survival of the fittest, heel zwaar 
krijgen. 

Aanbod - Spreiding -
Afname 
Een belangrijk knelpunt vormt 
het Nederlands subsidiestelsel, 
waarbij de rijksoverheid zorgt 
voor het aanbod, de provincies 
voor de spreiding en de gemeen
ten voor de afname van films. 
Uit het onderzoek is gebleken 
dat de taakverdeling tussen de 
drie overheidslagen getuigt van 
onvoldoende samenhang en 



niet adequaat functioneert. Met 
name de gemeenten nemen hun 
taak ten aanzien van de subsi
diëring van filmtheaters zeer 
verschillend en te licht op. 
Mede hierdoor is er in 
Nederland een situatie ontstaan 
waarbij het (inter)nationale 
filmaanbod groter is dan de 
afnamemogelijkheden. De ver-

IN EEN TIJD WAARIN DE DIGI

TALE REVOLUTIE SNEL TER

REIN AAN HET WINNEN IS, 

WORDT HET HOOG TIJD OM DE 

OOGKLEPPEN AF TE DOEN. 

toning van kwetsbare films kan 
alleen gegarandeerd worden, 
wanneer daarvoor voldoende 
financiële ondersteuning voor
handen is in de vorm van een 
programmerings- en/of exploi
tatiesubsidie. 

Vooruitblikken 
Andere grote knelpunten liggen 
onder andere in de organisatie
structuren van de profit en non
profit ondernemingen zelf en 
een gebrek aan samenhang en 
structureel overleg in de sector. 
Veel ondernemingen richten zich 
alleen op hun eigen wrinkel en 
actuele of potentiële publiek, 
maar onvoldoende op de gehele 
markt waarin zij opereren. Zij 
hebben veelal geen lange termijn 
visie en lopen aanzienlijk achter 
op de laatste economische en 
technologische ontwikkelingen 
die zeker van invloed zullen zijn 

op de huidige, traditionele the
atrical release. 

Door eindeloos op het aantal 
(of het tekort aan) doeken te 
blijven staren, zal de achter
standspositie die Nederland op 
filmgebied heeft ten opzichte 
van het buitenland niet verbete
ren. Sterker nog: deze achter
stand zal alleen groter worden. 

Onderzoek "Meer afstemming en 
coherentie voor de distributie en 
vertoning van de kwaliteitsfilm" 
door drs. J.N.L. Brigitha in 
opdracht van de Stichting voor 
Onderzoek ten behoeve van de 
filmvertoning van de Nederlandse 
Federatie voor de Cinematografie 
(Amsterdam, juli 2000). 

Adverteerders 
Action Freight pagina 5 

Columbia TriStar 

(Holland) BV pagina 40 

Huizenga Group pagina 39 

Independent Films pagina 2 
Paradiso Entertainment 
Nederland BV cover 

Stichting Nationale 
Bioscoopbon pagina 6 

UIP 
(Netherlands) pagina's 20 en 21 

De volgende Holland Film 
Nieuws verschijnt op 
21 december - deadline 
29 november. 

OPROEP 
FILMTRANS-
PORT 
Dringende oproep aan 
cabinepersoneel/ bedrijfs
leiders namens de filmver
huurders en hun depots 

De laatste tijd komt er te wei
nig reclamemateriaal terug bij 
de depots, terwijl het verzen
den tegenwoordig veel een
voudiger is dan toen Van 
Gend & Loos het transport 
verzorgde. Alles wat u hoeft te 
doen is het materiaal dat niet 
(meer) gebruikt wordt in de 
zak van de Filmdienst bij de 
retouren te plaatsen (er hoe
ven dus geen retourstickers 
op): 
1) trailers goed verpakt (doos

je afsluiten!) in de origine
le verpakking; 

2) posterkokers; 
3) plastic ritsenveloppen voor 

fotosets e.d. 

Dit alles bij voorkeur gesor
teerd op depot (Nieuwegein, 
Katwijk, Rozenburg). De zak 
wordt dan woensdagnacht 
door de Filmdienst meegeno
men. 

N.B. De zakken waarin recla
memateriaal wordt geleverd 
zijn eigendom van de 
Filmdienst en dienen uitslui-
tend voor retourzending! 

..if 
10/10/00 - 21/10/00 Internationaal Filmfestival van Vlaanderen in Gent 
15/10/00 - 29/10/00 Cinekid op locatie 
22/10/00 - 29/10/00 Cinekid, film-, TV- en nieuwe mediafestival voor kinderen 

in Amsterdam 
28/10/00 - 29/10/00 Utopia 2000 sciencefiction Conventie in het Bilderberg 

Europa Hotel in Scheveningen 
29/10/00 11e Internationale filmbeurs in Corio Center in Heerlen in 

het teken van Halloween 
15/11/00-19/11/00 Holland Animation Film Festival 2000, Utrecht 
22/11/00 - 30/11/00 International Documentary Festival Amsterdam (IDFA) in 

Amsterdam 
21/12/00 Bekendmaking nominaties 58e Golden Globes 
21/01/01 Uitireiking 58e Golden Globes 
24/01/01 - 04/02/01 International Film Festival Rotterdam 
07/02/01 - 18/02/01 International Film Festival Berlijn 
13/02/01 Bekendmaking nominaties 73e Academy Awards 
06/03/01 - 09/03/01 ShoWest 2001 in Las Vegas, USA 
25/03/01 - Uitreiking 73e Academy Awards 
25/06/01 - 28/06/01 10e Cinema Expo in de RAI in Amsterdam 
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De groei van de hoeveelheid bioscoopzalen 
in Amsterdam is enorm. Begin april van dit 
jaar opende Pathé het grootste bioscoopcom
plex van ons land in Amsterdam-Zuidoost, 
met 3.250 stoelen en 14 zalen, dat meer dan 
1 miljoen bezoekers moet te gaan trekken. 
Ondertussen werkt Pathé hard aan de afron
ding van het nieuwe binnenstadsmultiplex 
in Amsterdam met 13 zalen. De Nederlands-
Duits-Australische combinatie Wolff-Kieft-
Greater Union heeft vergevorderde plannen 
voor een Cinestar bioscoop met acht zalen 
en 1.800 stoelen op het Haarlemmerplein en 
UCI heeft met de deelraad Amsterdam 
Noord plannen voor tien zalen en 3.000 stoe
len op het Buikslotermeerplein. Is hier al 
sprake van een overaanbod? 

werden de mega- en multiplexen bij tiental

len tegelijk gebouwd. 

Inmiddels is in het buitenland echter pijnlijk 

duidelijk geworden dat deze stelling alleen 

klopt bij de eerste golf van nieuwe theaters. 

In veel plaatsen is daarna teveel gebouwd en 

is sprake van 'overscreening'. Er zijn teveel 

stoelen en zalen in dezelfde regio. In de Vere

nigde Staten zijn de koersen van exploitanten 

in elkaar gestort en ook in Duitsland en het 

Verenigd Koninkrijk draaien exploitanten ver

lies of maken slechts een zeer karige winst. 

De polycentrische opbouw van Nederland 

zorgt er voor dat iedere kleine stad en 

gemeente graag zijn eigen multiplexbio-

tanten en Nederlandse gemeenten maakt 

echter duidelijk dat er op dit moment in 

Nederland plannen zijn voor nog eens vijfen

dertig multi- en megaplexen. De plannen 

zijn nog niet allemaal concreet en worden 

hopelijk tijdig bijgesteld, want wanneer ze 

allemaal daadwerkelijk gerealiseerd worden, 

zal ook in ons land in bepaalde regio's onher

roepelijk sprake zijn van overscreening. 

Deze overscreening zal veroorzaakt worden 

door meerdere factoren: 

- De exploitant maakt direct een te opti

mistische inschatting van de bezoekstijging 

veroorzaakt door de komst van zijn multi

plex. Dit was onder meer al het geval in Zoe-

termeer en Maastricht. 

Sinds Pathé Cinemas begin jaren '90 begon 

met de vervanging van haar binnenstads-

theaters door multiplexen is er veel veran

derd in de Nederlandse bioscoopwereld. 

Ingeslapen Nederlandse exploitanten zijn 

hardhandig wakker geschud. Het bezoek in 

hun theaters bleek te halveren na opening 

van een Pathé-multiplex in de omgeving. 

Zelfs een mooie zaal en een chique aankleding 

kunnen niet op tegen de vaak sober aangekle

de multiplexbioscoop. Bezoekers gaan liever 

en vaker naar een groot theater met veel 

keus, dan naar een conventionele bioscoop. 

Het multiplex, een bioscoop met meer dan 
zeven zalen en ideaal kijk- en zitcomfort, is 
de afgelopen jaren aan een sterke opmars in 
ons land begonnen. De multiplexbioscoop 
zorgt niet alleen voor meer bezoek, maar 
kent ook een hogere stoelbezetting, en kan 
met minder personeel per stoel toe. Veel 
oude binnenstadstheaters zullen daarom de 
komende jaren moeten sluiten en plaatsma
ken voor een multiplex. Deze multiplexen 
worden geopend door Nederlandse exploi
tanten met kapitaalkracht, buitenlandse 
multinationals en joint-ventures van ver
schillende partijen. Alle strijden om de gunst 
van gemeente en ontwikkelaar om een mul
tiplex te mogen bouwen. De Nederlandse 
markt zal door deze strijd de komende jaren 
flinke verschuivingen laten zien in het markt
aandeel van de verschillende exploitanten. 
Dat het multiplex werkt, was eerder al in het 
buitenland bewezen. De nieuwe theaters 
zorgden o.a. in Engeland, Duitsland, België 
en Frankrijk voor sterke bezoekersstijgin
gen. Met de stelling 'aanbod creëert vraag' 

scoop wil bouwen. Het liefst moet deze in de 

binnenstad of aan de binnenstadsrand verrij

zen. De ontwikkeling van een binnenstadst-

heater is echter een grote investering die kan 

oplopen tot meer dan 15.000,- per stoel. Om 

deze kosten te kunnen dekken en ook nog 

winst te draaien moet de exploitant dus 

zeker zijn van een hoge stoelbezetting, d.w.z. 

een bezetting van 300 tot 350 per stoel per 

jaar. Dat is veel meer dan de meeste oude 

theaters halen. 

De Nederlandse markt is op dit moment nog 

onderontwikkeld. Er staan pas vijf multi

plexbioscopen en enkele multiscreens (met 

6 of 7 zalen] en op twee uitzonderingen na 

halen al deze theaters hoge stoelbezettingen. 

Een inventarisatie bij ontwikkelaars, exploi-

- In Nederland, met name in de Randstad, 
liggen steden dicht bij eikaar en regio's zul
len elkaar al snel overlappen. De hoge bezet
ting die de multiplexbioscoop in een kleine
re stad in eerste instantie haalt, kunnen na 
verloop van tijd sterk worden getemperd 
doordat andere steden met een nieuw multi
plex eveneens veel mensen uit de omliggen
de regio trekken. Exploitanten en gemeenten 
dienen er rekening mee te houden dat de 
hoge stoelbezettingen ook de komende tien 
of twintig jaar gehaald moeten worden. 

- Een exploitant van een oud theater voelt 
zich door de komst van een multiplex 
genoodzaakt om binnen dezelfde stad met te 
weinig bezoekerspotentie ook een multiplex 
te openen. Lees verder op pagina 27 -» 

Tabel: nieuwe bioscopen mei 7 of meer doeken in Nederland 
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Reserveren van toegangskaarten 
via internet nog in de kinder
schoenen 

Verkoop en reservering van tickets via internet neemt een hoge vlucht in de culturele 

wereld. Steeds meer theaters en podia zijn of worden op korte termijn actief op de elektro

nische snelweg. Belbios BV heeft al ruim een half jaar ervaring met het reserveren van film-

kaartjes op het net. De resultaten zijn teleurstellend. 'Het aandeel no-show is zo hoog, dat 

we per film maar vier kaartjes beschikbaar stellen. Het worden er pas meer, als klant-

herkenning of veilig betalen via internet mogelijk wordt.' 

Belbios BV is al vijfeneenhalf jaar actief als 
collectieve reserveringscentrale voor bio
scoopkaartjes. Het bedrijf beschikt per film 
en bioscoopbedrijf over allotments, die van
uit een centrale server ter beschikking wor
den gesteld aan consumenten. Vijfentachtig 
procent van de bioscopen met een geautoma
tiseerd kaartverkoopsysteem participeren in 
het systeem. Op dit moment verzorgt Bel
bios naar eigen schatting ongeveer vijftien 
procent van alle kaartverkopen in de branche. 

Reservering van bioscoopkaartjes via de Bel-
bios-telefoonlijn domineert vooralsnog de 
resultaten. Volgens directeur Herman 
Dubach is internet als distributiekanaal wel 
explosief aan het groeien. 'In het eerste half 
jaar hebben al honderdduizend mensen onze 
site bezocht.' Het aantal reserveringen loopt 
daar sterk bij achter, omdat Belbios per voor
stelling maar vier kaartjes beschikbaar stelt. 
'We knijpen de zaak nog af, want het aandeel 
no-show op internet is dramatisch hoog.' 

Toch wil Belbios nog dit jaar de reserverin
gen via internet bevorderen. Daartoe zal het 
e-mailadres van de aanvrager worden gekop
peld aan een database, waarin kaartafhalers 
staan vermeld. Als de klant volgens het sys
teem 'betrouwbaar' is, kan deze uit een gro
ter allotment kiezen en reserveren dan niet-
genoemde personen. Een andere stimulans 
voor webreserveringen is de introductie van 
een kaartreserveringssysteem via mobiele 
telefoons volgens het wireless application 
protocol (wap). Bezitters van een GSM kun
nen op dit moment al op hun mobieltje naar 
een website van KPN surfen om een reserve
ring in te toetsen. De betaling vindt in beide 
gevallen nog gewoon bij de kassa plaats. 

De belangrijkste stap op internet zal uitein
delijk het introduceren van daadwerkelijke 
kaartverkoop en -betaling worden. Herman 

Dubach verwacht ook deze innovatie nog in 
2000 te kunnen realiseren. Belbios zal daar
bij gebruik maken van het gloednieuwe I-pay 
set betalingsprotocol van de gezamenlijke 
Nederlandse banken. Filmliefhebbers kun
nen daarbij hun ticket afrekenen met een 
credit card of PIN-pas in combinatie met een 
kaartleesapparaatje thuis. In het verlengde 
hiervan ligt de introductie van een 
thuisprintsysteem, waarbij de filmliefhebber 
zijn kaartje inclusief barcode zelf uitprint. 
Bij de kassa in de rij staan voor het afhalen of 
betalen van je kaartje is dan definitief verle
den tijd. 

Jaco Boer •• 

Vervolg van pagina 21 ^ 

Cultureel beleggen 

Laten we hopen dat een financiële instelling 
als de 'kunstbank' (specifiek voor musea, 
theaters, orkesten, etc] waaraan op het 
moment gedacht wordt, er met hulp van de 
overheid inderdaad gaat komen. 

Hoewel we het op het moment in de Ver
enigde Staten minder zien, hebben belas-
tingsmaatregelen van de Amerikaanse over
heid de groei en ontwikkeling van culturele 
instellingen enorm gestimuleerd en door de 
jaren heen het cultureel ondernemerschap 
flink aangemoedigd. Dat bevestigt de succes
volle rol van een faciliterende overheid. Met 
een ontwikkeling als cultureel beleggen -
een variant op groen beleggen - lijkt Neder
land op Amerika voor te lopen. Op het 
gebied van sponsoring ligt ons land echter 
nog ver achter. Zo vertoont Loews, Ameri-
ka's grootste bioscoopexploitant, in zijn 
commercieel georiënteerde theaters sinds 
kort ook onafhankelijke films, onder de noe
mer 'Gallery of Independent Film'. Dit soort 
sponsoring in natui^ is een voorbeeld van 
een andere vindingrijke manier om de natio
nale (onafhankelijke) filmindustrie te 
beschermen, waarbij niet wordt teruggeval
len op de overheid. 

Johan Idema *• 

Vervolg van pagina 6 •> 

Multiplexatie 

Gevolg: een harde concurrentie met te lage 
stoelbezetting voor beide exploitanten. 

Dat iedere stad graag zijn eigen theater wil, 
is logisch. Binnenstedelijke leisure is in en 
de multiplexbioscoop is de ultieme vorm 
daarvan. Ervaring in het buitenland leert 
echter dat gemeenten en exploitanten de 
situatie te rooskleurig inschatten. Er zal 
daarom door Provinciale Staten terdege reke
ning gehouden moeten worden met een eer
lijke verdeling van stoelen over de verschil
lende steden, terwijl exploitanten met elkaar 
moeten oppassen niet dezelfde fout te 
maken als in het buitenland gebeurd is. 

A r j e n Seckel is student Bouwmanagement S Vast-

goedbeheer aan de Technische Universiteit in Delft en stu

deert af op het onderwerp 'de ontwikkeling van multiplex

bioscopen in Nederlandse binnensteden' bij projectont

wikkelaar iWAB BV. MAB heeft op dit moment plannen 

voor multiplexbioscopen op 6 binnenstedelijke locaties in 

Nederland. Het voorlopige rapport is reeds te lezen op 

http://www.euronet.nl/u5ers/icul2455 <-

http://www.euronet.nl/u5ers/icul2455


ournaai 
'Het moet naar film ryiken niet naar popcorn' 
Multiplexen voor de kwaliteitsfilml 

Met de komst van multiplexen wordt een nieuwe norm voor vertoning gezet die zeker gevolgen zal 

hebben voor de 'kwalileitsfilm'. Wil de vertoning hiervan in filmhuizen nog een toekomst hebben, dan 

moet er wat gebeuren, en snel ook. De vraag is alleen waL Een gesprek met vertoners en distributeurs. 

MiEKE BERNINK 

Wie afgelopen januari het Film Festival 
Rotterdam heeft bezocht, weet hoe groot 
het genot is dat je als toeschouwer ten deel 
valt als je naar een artistieke film zit te kij
ken in een zaal met een doek van maxi
maal 24 meter bij 10 meter, met Dolby 
Digital Surround-geluid en met stoelen die 
ook alleszins comfortabel zijn. Met multi
plexen als die op het Schouwburgplein in 
Rotterdam heeft het Pathé-concem een 
nieuwe norm gezet voor de bioscoopwe
reld. Die norm betreft niet zozeer het type 
film als wel de aard van de vertoning. De 
vraag is hoeveel hinder de filmtheaters en 
onafhankelijke arthouses van de komst 
van al die multiplexen zullen gaan onder
vinden; en wat. indien nodig, het alterna
tief zou kunnen zijn voor de vertoners van 
hetgeen men wel in vage termen "de kwa-
liteitsrdm' noemt 

CUITIPIEX 

Volgens Henk Camping, directeur van 
Filmtheater 't Hoogt In Utrecht, is elke 
nieuwe multiplex een extra nagel aan de 
doodskist van de filmhuisvertoning zoals 
wij die kennea De cijfers lijken Campings 
analyse Ie onderschrijven. Zoals voorbeel
den, onder andere uit Engeland duidelijk 
makea neemt door de komst van muUi-
plexen het totale bioscoopbezoek altijd toe. 
In eerste instantie profiteren ook de klei
nere, 'gespecialiseerde' bioscopen van die 
winst, maar het duurt nooit lang of hun be
zoekersaantallen zakken definitief bene
den het aantal van voorheen. 
Dat er iets moet gebeuren, en snel ook wil 
de vertoning van artistieke films een toe
komst hebben, lijdt geen enkele twijfel. 
Camping: 'We hebben, ook in Nederland, 
een verouderd bioscooppark met veel te 
weinig doeken voor het aantal films dat 
wordt uitgebracht' Kwaliteitsverbetering 
en schaalvergroting zijn volgens hem dan 
ook de enige levensvatbare opties. In het 
centrum van elke grote en middelgrote 
stad dus naast de multiplex een 'cultiplex', 
een grote bioscoop met zes of zeven zalen 
waar kwaliteit geboden wordt Kwaliteits-
fllms (variërend van de kwetsbare gesubsi-

{skrien N° 2 



dieerde lot de betere arthousefilms van dis
tributeurs als RCV en PolyGram) en een 
kwaliteitsvertoning. 

Ook in de entourage zou wat Camping 
betreft naar kwaliteit gestreefd moeten 
worden. Camping: 'Er zweeft een publiek 
boven de markt dat best naar een film van 
Sharunas Bartas zou willen komen kijkea 
Maar dan moet je ook m de entourage 
kunnen concurreren met de opera en de 
schouwburg. Een goed grand café, een 
kleine tentoonstellingsruimte en een be
waakte garderobe zijn in dat geval niet 
misplaatst Popcorn wel. In mijn multiplex 
moet het naar Olm stinken, niet naar pop
corn.' 

BioscoapBOEfl 
Rieks Haddeis. directeur van NFM/IAF-dis-
tributie, hoort het voorstel met grote scep
sis aan. Hij ziet dat er iets moet gebeuren 
om bijvoorbeeld het gat op te vullen dat 
binnenkort in Amsterdam zal ontstaan op 
het moment dat Pathé alle theaters in de 
binnenstad sluit en zich terugtrekt in veer
tien Tuschinki-zalen en de megapiex in de 
Bijlmer. Toch is hij vooral bang voor een 
herhaling van wat hij al eerder heeft zien 
gebeurea De roep vanuit de filmhuizen 
om te investeren in stoelen, stenen en doe
ken is immers niet nieuw. Begin jaren 
tachtig werd er, eveneens met de behoeften 
van de bezoeker en de dreiging van de 
concurrentie in gedachten, door de ver
schillende filmhuizen in den lande In rap 
tempo geprofessionaliseerd. Medewerkers 
werden betaald zodat men niet langer 

, uitsluitend afhankelijk was van vrijwilli
gers, zalen werden verbouwd, er kwamen 
nieuwe projectoren en het eigen foldertje 
deed zijn intree. Dat filmhuizen zo nodig 
filmtheaters moesten worden, deed volgens 
Hadders de vertoning van minder pu
blieksvriendelijke films echter geen goed. 
Integendeel Investeringen moeten nu een
maal worden terugverdiend, en daarvoor is 
het vertonen van een film van Manoel de 
Ofiveira of van een Nederlandse regisseur 
heel wat minder geschikt dan een 

BREAKING THE WAVES. 

Multiplexen zoals Camping zich die voor
stelt, hebben in de ogen van Hadders al
leen maar een nog verdere marginalisering 
van de toch al wat marginalere film tot ge
volg: 'Op het moment dat er meer zalen 
komen, zal er ook anders worden gepro
grammeerd. Het aanbod zal niet worden 
uitgebreid met films zoals die van 
NFM/IAF, maar juist met grotere arthouse
films als TRAiNSPOTTiNC. Ik moet nog zien 
welke meultiplexdirecteur het lef heeft om 
zelfs als de exploitatie erom vraagt, zaal 

zeven vrij te houden voor de vertoning 
van een fibn als MABOROSI en deze niet te 
gebruiken om TKAINSPOTTING verder uit te 
melken.' 

Dat vertoners MABOROSI voor TRAINSPOT-

HNG zouden inniilea heeft overigens niet 
alleen met overmacht Ie maken, maar ook 
met smaak en luiheid. Hadders:'EtviOTdi, 
uitzonderingen daargelaten, in de film
theaters zelden of nooit meer avontuurlijk 
geprogrammeerd. Men is laf en speelt het 
liefst gewoon bioscoopboen met zo weinig 
mogelijk moeite zo veel mogelijk publiek 
in huis halea' 

ANCST 

Rob Langestraat, die niet alleen de scepter 
zwaait over Theater Desmet in Amster
dam maar ook over de Argus-distributie, 
onderschrijft de constatering van Hadders 
over het gebrek aan creativiteit in de fibn-
theaterprogrammering: 'Zelden kom je nu 
nog een programmeur tegen die pal ach
ter een cinematografisch bijzondere film 
gaat staan, ook al is er niet direct een 
groot publiek voor.' Schandelijk noemt 
Langestraat het dat programmeurs zo 
weinig hun best doen dat publiek te creë
ren. 'Hoe zwaarder ze gesubsidieerd wor
den des te angstiger en gemakzuchtiger 
hun programmering.' Zo draait zelfs het 
rijke Rotterdamse LantaanWenster HAUT, 
BAS, FRAGILE niet en wordt AMSTERDAM 

GLOBAi VIUAGE van Johan van der 
Keuken in Nijmegen in het allerkleinste 
zaaltje van filmtheater Cinemariënburg 
weggestopt 

Er zijn niet veel fllmtheaterdiredeuren 
meer als Camping van 't Hoogt die, vol
gens Haddeis en Langestraat het hart nog 
op de juiste plek hebben zitten en zich 
met verve van hun culturele taak kwijlen. 
Zij zijn de enigen aan vrie Hadders en 
Langestraat zo'n 'multiplex voor de kwali-
teitsfilm' eventueel zouden toevertrouwen, 
al tekent Langestraat erbij aan dat com
plexen met zes, zeven zalen niet het enige 
antwoord op het doekentekort hoeven 
zija Hij ziel wel brood in uitbreiding van 
bestaande theaters. Niet voor niets maakt 
hij zich al tijden hard voor een uitbreiding 
van Desmei met drie nieuwe zalen (van 
elk tachtig zitplaatsen, maar wel met 
wand-tot-wandprojectie, goede stoelen en 
prima geluid) - een plan dat voor vijfen
negentig procent in kaïmen en kruiken is 
en al op 1 januari 1998 in zou kunnen 
gaan. Geld voor de bouw (en de exploita
tie) komt louter uit private middelen: sub
sidie krijgt Langestraat niet Hoewel hij 
vast geen nee zou zeggen als de gemeente 
of het departement van OC&W hem steun 

zouden aanbieden, twijfelt hij een beetje 
aan de noodzaak van al die subsidie. 
Desmei redt het tenslotte nu ook. 

BEHEEBS-B.V. 

Henk Camping van 't Hoogt daarentegen, 
gelooft niet dal hij zijn nieuwe theater 
zonder overheidssteun kan realiseren. In 
ieder geval heeft hij een startkapitaal no
dig dat hij niet uit eigen zak kan halen. 
Steun in de vorm van een systeem van in
centives, een rentesubsidie, een kredietga
rantie of wat dan ook, zou wenselijk zija 
'Het eerste miljoen is het grootste pro
bleem: daarna wordt het alleen maar een
voudiger. Zijn de zalen er eenmaal, dan 
heb je voor de exploitatie ervan wellicht 
geen of tenminste heel wat minder subsi
die nodig. Dat beetje zou dan vooral be
stemd moeten zijn voor hel programme
ren van risicovolle films.' 
Het is voor Camping een principekwestie: 
de overheid kan de kunsten niet zo maar 
de markt opsturea Bovendien is op Euro
pees niveau besloten dal het de verant
woordelijkheid is van de nationale over
heden om de infrastructuur voor film en 
de filmindustrie Ie verbeterea Maar uit
eindelijk denkt ook Camping dal de tijd 
rijp is om te bewijzen dat de vertoning 
van de kwaliteitsfllm zich grotendeels zelf 
kan bedruipea Zeker als de culturele 
megaplexen in de verschillende steden de 
krachten bundelen en een gezamenlijke 
beheeis-B.V. in het leven roepen die con
tacten met de distributeurs kan onderhou
den, een duidelijk marketingbeleid kan 
voeren en sponsors kan wervea Camping 
heeft het idee van een dergelijk samen
werkingsverband in het verleden al eens 
aan een aantal collega's voorgelegd, maar 
die reageerden huiverig - bang, aldus 
Camping, dal er daarmee aan hun vrijheid 
en aan hun macht getornd wordt 'De 
ego's zijn nu eenmaal groot in de wereld 
van de fifantheaters.' 

VinCROTEN EN VEHKIEINEN 

Raymond Walravens van het Amster
damse filmtheater Rialto kan zich de aan
trekkelijkheid van een beheers-B.V. wel 
vooislellea alleen niet in de huidige situ
atie waarin fibnhuizen stichtmgen zijn die 
met overheidsgeld werkea Maar als de 
filmtheaters eenmaal meer op eigen kracht 
gaan drijvea is er volgens Walravens na
tuurlijk niets op zo'n B.V. tegea mits ze 
ook werkelijk economisch rendabel is. 
Nadat zijn plannen voor een gesubsidieerd 
Nationaal Fihnthealer in Amsterdam keer 
op keer stukliepen op de notoire onwel
willendheid van de lokale overheid is nu 

ook Walravens. bezig met een plan om 
zonder subsidie in hel centrum van de 
hoofdstad (op hel terrein waar op dit mo
ment Bellevue, Calypso en Cinerama zit
ten) een nieuw zalencomplex neer te zel-
lea In 1999 zou dat zijn deuren voor hel 
eerst moeten openea Laverend tussen de 
optimistische visie van Henk Camping en 
het pessimisme van Rieks Hadders ziet 
Walravens de schaalvergroting (naar ten 
minste duizend stoelen) als een noodzake
lijke maar allerminst van risico gevrij
waarde ontwikkeling. 'Ook al weet je dat 
als je aan die schaalvergroting niet mee
doet je als filmtheater volledig gemargina
liseerd wordt toch bergt het multiplexen-
plan wel degefijk het risico in zich dat er 
weinig of geen ruimte meer overblijft voor 
het vertonen en het maken van al dje 
mooie en kwetsbare films die na zij het 
mondjesmaat te zien zija' 
Het is daarom dat Walravens oppert dat je 
het lef zou moeten hebben om naast 
schaalvergroting een schaalverkleining te 
zetten. Naast de multiplexen van Pathé en 
de ctiltiplexen van de filmtheaters zou er 
volgens Walravens ook een plek moeten 
zijn voor een instelling als die van het ICA 
in Londea 'Dan kun je weer de diepte in 
en aansluiting zoeken bij de nieuwe ont-
wikkeUngen die zich vooral in de confron 
tatie lussen film. beeldende kunst en 
nieuwe media afspelea' 
Het mooist vindt Walravens echter de com
binatie van vergroten en verkleinen. In 
'zijn' multiplex in het hart van Amsterdam 
zal er dan ook nadrukkelijk ruimte ge
creëerd worden voor het experiment 'De 
schaalvergroting moet worden ingezet om 
de verkleining mogeUjk te makea' Of dat 
lukt is natuurlijk de vraag. Maar het is 
zonder twijfel een nobel streven « 
Mei dank aan Mare MÉjcr 

MULTIMEDIA MINDED 

10/4-11/4. Lanaken (België) 
Multimedia conferentie 
Info: 073-6921666 
SEMANA DE CINE EXPERIMENTAI DE MADRID 

15/4-22/4, Madrid 
Divers 
VlDEOFESTIVAL UTRECHT 

20/4, Utrecht 
Info: 030-2516846/2316824 
VISIONS DU fl(Et 

21/4-28/4, Nyon (Zwitseriand) 
Documentaire 
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(iiorme toename 

(Van onze kunstredactie) 
AMSTERDAM - Terwijl het 
bioscoopbezoek in Neder
land het afgelopen jaar met 
een miljoen bezoekers is te
ruggelopen tot negentien 
miljoen, staat Amsterdam 
aan de vooravond van een ex
plosieve toename in het aan
tal bioscoopstoelen. Pathé, 
het grootste bioscoopbedrijf, 
zal de komende twee jaar het 
aantal stoelen in Amsterdam 
verdubbelen: van 5300 naar 
bijna 11.000. 

De grote daling van het bioscoop
bezoek dit jaar wordt in het bio
scoopbedrijf toegeschreven aan 
het Titanic-effect', de film die 
vorig jaar een ongekend aantal 
van drieëneenhalf miljoen toe

schouwers trok. Dergelijke suc-
cesfilms ontbraken dit jaar. 

Ondanks de toename van het 
aantal stoelen en doeken groeit 
de angst voor een verschraling 
van het filmaanbod in Amster
dam. Theaters als Alfa en Alham-
bra zijn verdwenen en Desmet 
volgt waarschijnlijk ia februari. 
De arthouse-film komt ïn de ver
drukking, zo lijkt het. 

Phil van der Linden, directeur 
van de distributeur Cinemien: 
"Je kunt in Amsterdam nog 
steeds veel films zien. maar op 
een verre van ideale manier klei
ne zaaltjes, gebrekkige outillage 
en vaak lang nadat de film in 
andere landen te zien is geweest. 
Amsterdam loopt erg achter op 
vergelijkbare Europese steden." 

• Zie bijlage PS 
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Albert Einstein 
Leef t l ld : 44 jaar geleden in zijn slaap ge
storven op 76-iarige leeftijd. 

S t a t u s : Hel Onovertroffen Genie. Man 
van de Match. 

W e l k e m a t d i ? Do race om de titel Man 
van de Eeuw, georganiseerd door het 
weekblad Ttme. Die won hij. De race om 
de titel Denker van hal Millennium, geor
ganiseerd door de B B C , won hij niet. Hij 
werd tweede achter Kart Mant. Wie dat 
snapt is een onovertroffen genie. 

DOB eens e e n pog ing , ik vermoed dat 
het komt doordat Kari Manc in Engeland 
heeft gewerkt en begraven ligt op Hrghga-
le Cemetery, terwijl Einstein slechts korte 
tijd in Engeland heeft doorgebracht, nel 
ais in België en Nederland trouwens, en 
ten slotte Amerikaans staatsburger werd 
en proteraor aan da universiteit van Prin
ceton in de staat New York. 

H a d T i m e nfet eers t H l l le r? Ja, maar 
dat viel verkeerd, hoewel Hiller wel dege
lijk enige invloed heeft gehad de afgek>-
pen honderd jaar Zij het dat die invloed 
een duivels karakter had. De jood Elnslein 
verliet wegens Hitler Duitsland in IQ33. 
De bezoekers van de Time-website kozen 
van de weeromstuil de joodse martelaar 
Yitschak Rabin, nadat ook Qvis Presley 
nog op één had gestaan. Vervolgens was 
de Time-redactie de wijste door eigenhan
dig de niet-politicus Einstein te nemen. 

E Is e m c e e k w a d r a a t i Dat weel zelfs 
Ruud, al schijnt zijn-uitleg aan de medebe
woners van Big Brother niet helemaal 
overtuigend te zijn geweest. Maar fiel be
wees wel dat die formule is ingedaald in 
de hoofden van alle mensen. Ze kennen 
hem zonder dat ze Isf die Trëgbeil eines 
Körper van seinem Energieanhalt abhan-
gig 7 van Einstein zelf gelezen hebben. 

Tocii niet z o g e k dus : Einstein als 
m a n v a n de e e u w . Revolutionair weten
schapper: man met achtereenvolgens de 
Duitse, de Zwitserse, de Duitse en de 
Amerikaanse nationalileit: een ware cos-
mopoliel; in 1 9 4 0 schrijver van een briel 
aan president Rooseveil om hem aan te 
sporen een atoombom (e laten maken, 
omdat anderen op de wereld d a v ook 
mee bezig waren. 

M a a r hIJ w a s o o k erg voor de vrede. 
ia. maar niet lot elke pnjs. Wel werd hij na 
Hiroshima voorvechter van het uil de we
reld helpen van de atoombom. Hel enige 
positieve dal je over Hiller kunt zeggen (s 
dal hij dood is en dat waarschijnlijk zon
der hem Hel Parool niet had beslaan. 

Ik kr i jg d e Indruk d a l |e dfe Tlme-
verk lez lng niet e rg ser ieus n e e m t 
Welnee. Die is vooral goed voor de 
naamsbekendheid van TTme. En de keus 
rs nooit verrassend. Dat moet anders kun-

W l a Is voor |ou dan d e m a n van de 
e e u w ? De man die de Sarphalistraal de 
mooiste piek van Europa vond. 

Gejaagd door 
het doek 

Amsterdam telt nu bijna achtduizend bioscoopstoelen maar 

eind volgend Jaar zullen dat er vele duizenden meer zijn. De 

anomie uitbreiding stelt niet iedereen tevreden, want 

ondanks de vele nieuwe stoelen verschraalt het filmaanbod. 

Wordt Amsterdam het filmsufferdje van Europa? 

JOS VAN DER BURG 

T
USSEN Nederlanders en de bioscoop 
wil het maar niet boteren. Dit Jaar 
komt bet bioscoopbezoek waar
schijnlijk ui t op krap negentien mi l 
joen, wat een mi l joen minder Is dan 

de ru im twint ig mi l joen die vorig jaar werd 
gehaald. De btoscoopbranche noemt als ver
klar ing voor het dalende cijfer het succes 
van Titanic. Zorgde dit zinkende schip vorig 
jaar in zijn eentje voor 3.5 mil joen bezoe
kers, dit jaar ontbeerde de bioscoop zo'n 
megahit. 
Het is een plausibele verklaring, maar toch 
zal het bioscoopexploitanten niet lekker 
zi t ten dat Nederlanders ook na de bouw 
van megabioscopen slechte bioscoopbezoe
kers blijven. Vorig j a a r kwamen we met zijn 
al len gemiddeld 1.2B keer in de bioscoop. 
Dat cijfer is op dat van de Finnen na, die het 
met 1.24 nog net iets slechter doen. het 
laagste van alle landen in de Europese Unie. 
Zo komen de Belgen. Engelsen en Fransen 
twee keer zo vaak in de bioscoop. De Duit
sers, die ook niet bekend staan als fervente 
bioscoopbezoekers, weten de bioscoop toch 
nog anderhalf keer zo vaak te vinden als Ne
derlanders. 
Zoals in alle grote steden ligt in Amsterdam 
het bioscoopbezoek f l ink boven het lande 
l i jk gemiddelde. Vorig jaar gingen Amster
dammers gemiddeld 3.7 keer naar de bio
scoop, wat een bezoekersaantal van ru im 
tweeëneenhalf mil joen opleverde. Ook dat 
cijfer is in vergelijking met buitenlandse 
steden echter laag: in Antwerpen gaat men 
twee keer zo vaak naar de bioscoop. 
Dat Nederlanders naarde bioscoop moeten 
worden geknuppeld, weerhoudt Neder
lands grootste bioscoopexploitant Pathe Ci
nemas er niet van om honderden miljoe
nen te investeren in megabioscopen. Nadat 
de laatste jaren in onder meer Den Haag. 
Rotterdam. Groningen en Maastricht bio~ 
scoopcomplexen verrezen, is nu Amster
d a m aan de beurt. Komend voorjaar gaat de 
naast de Arena gelegen ArenA-bioscoop 
open. Het complex telt 32S0 stoelen, ver
deeld over veertien zalen. 
Daar blijft het niet bij . want in de zomer 
opent het naast Tuschinski gelegen De 
M u n t zijn deuren. Di t complex bevat der
t ien zalen, die samen 2350 stoelen tellen. 
Met de twee complexen verdubbelt Pathé in 
één klap zijn stoelenbezit in Amsterdam 
van S300 (het totale aantal stoelen in Tu
schinski. G t y en Calypso) naar bijna 11.000. 
Overigens verdwijnen ervoor korte tijd ook 
meteen weer 2000 stoelen, want na de ope
n ing van Oc Munt sluit Tuschinski voor een 
grondige renovatie die de bioscoop min
stens een jaar gesloten houdt. Alleen Tu
schinski 3. dat nu verbouwd wordt tot drie 
zaaltjes met elk r u i m honderd stoelen, gaal 
gelijktijdig met De Munt onder de naam 
Nögger.nth Tlïcatcr open. 

zien zal zi jn. Waar fi lms als janies Bonds 
The world Is not enough en Schwarzeneggers 
End of days het I n Amsterdam nu met een 
paar zalen moeten doen. daar krijgen dit 
soort fi lms na de opening van de nieuwe 
bioscoopcomplexen meer doeken tot hun 
beschiklcing. 
Dat is f i jn voor de veelal Amerikaanse dis
tributeurs van dergelijke commerciële 
f i lms, maar de distributeurs van artf l lms 
- het filmgebied dat loopt van Tliom.ns Viii-
terbergs Festen tot aan duistere Russische 
films als Alexei Balabanovs Of firaks and 
men - zien de vertoningsmogelijkheden 
voor hun films in Amsterdam steeds slech
ter worden. Waar Pathé zi jn stoelencapaci-
teit verdubbelt, daar is in het artf ï imcircuit 
sprake van achteruitgang. 
Deels is dat te wi j ten aan Pathc dat in de 
laatste jaren Alhambra en AJfa sloot, twee 
bioscopen die grote artfï lms - ook wel art-
housefilm genoemd - vertoonden. Met h u n 
sluiting verdwenen 1100 stoelen uit het art
f ï imcircuit. dat het sindsdien moet doen 
met ru im 2000 stoelen. Maar zelfs dat aan
tal staat onder druk . want mogelijk sluit 
over een maand f i lmtheater Desinet zi jn 
deuren, waarmee nog eens 300 stoelen ver
dwi jnen. 
Distributeurs van artf ï lms verdringen el
kaar op de stoep van de weinige f i lm
theaters die hun films vertonen. Veel films 
staan maandenlang in de file op een verto
ningsplekje te wachten, zodat het nlLing 

niet meer uitzonderli jk is dat een film in 
Amsterdam p.is een janr na zijn internatio
nale première is te zien. 
De frustratie bij distributeurs van nrtfihiis 
is groot. Directeur Phil van der Linden van 
distributeur Cineniieii {Festcn. Lu vie revcc des 
anges. A l m » and jnjE;im>1. verwijt Pal hé kort
zichtigheid. "Het was dom van ze om hun 
arthouses te stuiten, want alle ondeizoeks-
rapporten laten zien dat de belangstelling 
voor de ar ihousenim stijgt. Pathé had juist 
in nieuwe .trthouses moeten investeren." 
Pathé<lirecteur Lauge Nielsen is niet onder 
de indruk van de kritiek. "Wi j zijn een com
merciële exploitant en kijken slechts naar 
de commerciële potentie vnn films. Ik be
grijp de kritiek niet: wij zi i icn cx|iloii.-in(cn 
die artfilitcs wi l len verionen toch niet in de 
weg? In lUr Nöggeraih Tlicater ga.iii wc 
trouwens wel wat aan artfilnis doen, w.i,ir-
bij j e moet denken aan grote .irtfilms als lii 
vlta è beÜa. Ik besef ook wel dat wij <l.-i.iinicc 
het vertoningsprobleem van nrliilnis niet 
oplossen, maar dnl is onze taak ook niet. 
Laat icdeitr^rn doen wa.ir Iiij (•ciL-d in is." 
Kortom: op Pathc hoeven de tlisirtbtncitrt 
van artfilnis ook in de lüokonist niet ie te
kenen. 

VOOR de Nederlandse distribtrieurs v.in 
kleine arlf i l ins wordt het steeds moei 
lijker hun films aan de man te bren

gen, want door het verdwijnen van de art-
houses zijn de ( i lnuhcaiers die gespeciali
seerd waren in kleine .-irtlilms de laatste j . i 
ren sterk opgeschoven in de richting v.nn de 
grotere ar inims. Directeur Cerard Huisnuin 
van Contact Film (Mrl vijftle ïrizopn. f?fs(il,r"i-
pir. Of ftmks itnti nfcri) vindt d.it de film
theaters meer ruggengraat moeten tonen. 
"Ze zijn ooit opgericht voor de vertoning 
van de kleine, kwetsbare ar i f i ln i . ma.ir ze 
kiezen nu voor de makkelijke weg van de 
grote ar t f i lm. omdat ze daarmee coniincr 
cieel scoren. Ik vind dat getuigen v.in een 
bedenkelijke mentaliteit , wam in Mlm-
theaters moet nici de connnercie tn.i.ir de 
filmkunst do doorslag geven " Ricks ll.nl-

P ATIIÉS stoelenuitbreiding leidt niet 
overal tot gejuich, omdat in de nieuwe 
zalen vooral nicer van hetzelfde' te Dwarsdoorsnede van Cinnship 'nus(rMHF«;KrrïssEn«iirnFn<; AOC imn rniMnwi 
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Een impressie van het complex Pathé De Munt op de hoek \^jzelslraat/Munt mei daarachter Tuschinski. NXUSmATlE PATHE 

ders. hoofd van de distributie-afdeling van 
het Filmmuseum (The way through the bleak 
woods. Inquietude. After life) is het met hem 
eens. "Ik roep al jaren dat filmtheaters van 
hun oorsprong zijn vervreemd, maar het is 
tegen dovemansoren gericht. Soms voel ik 
me met onze films de laatste der mohika
nen." 
Zowel Huisman als Hadders maken een uit
zondering voor filmtheater Rialto. waar de 
kleine artfïlm nog welkom is. Director Ray
mond Walraven van Rjalto zegt bewust 
daarvoor te kiezen. "Een filmtheater als 
TTie Movies kiest voor grote artfiims. maar 
ik vind dat dom. Je scoort er op korte ter

mijn mee. maar op lange termijn ver
vreemd je het publiek van de filmkunst. 
Het is nu al zo dat atles wat niet Engelstalig 
is of hitpotentie heeft het moeilijk heeft. Ie
dereen staart zich blind op de tien a twintig 
succesvolle artfiims die er jaarlijks worden 
gemaakt." 

OVER hoe het verschralende aanbod ie 
lijf moet worden gegaan, bestaat in 
het artfilmcircuit een verrassend gro

te eensgezindheid: er moeten weer arthou-
ses komen voor de grotere artfiims. zodat 
er in de filmtheaters weer ruimte komt 
voor de kwetsbare artfilm. Cinemien trok 

Impressie van Cineship in de IJhaven bij winkelcentrum Brazilië. 

die conclusie al een aantal jaren geleden en 
gaat zelf een arthouse bouwen. Onder de 
naam Cineship zal in het IJ een drijvende 
bioscoop komen van vier zalen, die samen 
460 stoelen tellen. De projectoren zouden al 
ratelen als de bureaucratie niet telkens 
voor nieuwe hindernissen zorgt. Bij Cine
mien worden ze er af en toe 'helemaal gek* 
van. zegt Van der Linden. "In Amsterdam 
gaat alles moeizaam en bureacratisch. 
Onze bouwer, die gewond is om in Rotter
dam snel Ie opereren, vindt het een ver
schrikkelijke stad. Er zijn zoveel instellin
gen die zich met de bouwplannen bemoei
en. Er zijn alleen al drie weistandcommis-
sies die los van elkaar een oordeel geven. De 
een vindt de dakgoot niet mooi. de volgen
de de beglazing en de laatste begint over de 
deuren. Elke keer verzint men iets anders. ' 
Een extra complicerende factor blijkt de lo
catie. "Een drijvende bioscoop is iets 
nieuws waarvan men in Amsterdam in de 
war raakt." Als gevolg van alle bureaucrati
sche rompslomp waagt Van der Linden zich 
niet (meer) aan een stellige uitspraak over 
de opleveringsdatum van de bioscoop. "We 
willen in het voorjaar beginnen met de 
bouw. zodat we aan het einde van 2000 de 
deuren kunnen openen, maar pin me er 
niet op vast." 

Ook Walraven weet inmiddels dat in Am
sterdam alles tang duurt. Vier jaar geleden 
was hij een van de inittatiefinemers van het 
plan voor een Nationaal Filmtheater dat 
moet verrijzen in de Mamixstraat op de 
plek waar nu BeUcvue Cinerama staat. Wal
raven stond een filmculturele ontmoetings
plek voor ogen waar documentaires, waar
devolle televisieproducties, doelgroepen-
films en kleine artfiims zijn te zien. Vier 
jaar later is hij nog niet veel opgeschoten. 
"Het is hopeloos. Het afgelopen jaar is er 
weer voornamelijk heen en weer gepraat. 
De gemeente vindt het vervelend, schaamt 
zich zelfs, maar wat koopje daarvoor?" 
Terwijl men in Amsterdam praat, wordt in 
Rotterdam de voormalige Pathc-bioscoop 
Cinerama omgebouwd tot arthouse. Eind 
januari wordt hei vier zalen tellende com
plex geopend. 

Nieuwe bioscopen 
ArenA, 14 zalen, 3250 stoelen, 
opening april 2000 
Usgaplex Oe Munt, 13 zalen, 2350 stoeten, 
opening, augustus 2000 

Bestaande bioscopen 
Tust:hinski. 6 zaten. 2304 stoelen 
City, 7 zalen, 1696 stoelen 
Calypso, 4 zalen, 1474 stoelen 

Recente sluitingen 
Alhamfara, 2 zalen, 586 stoelen 
Alfa, 4 zalen, 599 stoelen 
Cinema, 2 zalen, 448 stoelen 

Nieuwe filmtheaters 
Cineship, 4 doeken, 465 stoeten, eind 
2000? 

Bestaande flimttieaters 
The Movres, 4 zalen. 389 stoeien 
Cinecenter, 4 zalen. 324 stoelen 
Rialto, 2 zaten, 296 stoelen 
Kriterion, 2 zalen, 291 stoelen 
RlmmuBoum, 2 zalen, 180 stoelen 
De Uitkijk, 1 zaal. 169 stoelen 
Het Ketelhuis, I zaal, 140 stoelen 

Sluiting 
Desmet, 2 zalen. 308 stoelen 
(De sluiting gaat niet door als de eigenaren 
voor 1 febman 2000 een kapitaalkrachtige 
exploitant vinden) 

Het PAROOL woensdag 29 december 1999 
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FILNrant 
Film/Documentaire Theater 

Bioscoop op een presenteerblaadje 
De plannen voor een groots FUm/DocumenUüre Theater aan hetAmsto'damse 
Ladsepldn hennen steeds vastere vormen aan te nemen. Be^ decanber 
presenteerden de initiatiefnemers hun voorstel aan de Amsterdamse weüiouder 
van Culümr, Ernst Bakker. Het aantal betrokken partyen begroeten, 
waardoor het uitemdet^k mogelyk zou moeten worden het gebouw zonder 
structurele subsidies te exploiteren. 

Ardtitectenbureau Verheijen/Vèrkoren/de Haem geeft een impressie van het interieur. 

Terwijl directeur Raymond Walravens en consorten van Fihntheater Rialto al jaren broedden op de 
ontvnldceling van een Nadonaat Filmtheater in Amsterdam, werd in Hilversum door de 
werkgjroepen Documentaire en Drama van de publieke ontroven gestudeerd op de mogelijldieid 
van een Omroepbioscoop. Deze twee plannen zijn inmiddels samengevoegd onder één noemer: het 
Film/Documentaire Theater Amsterdam. 
In dit theater zullen kwaliteitsfihns, documentaires, tv-dramaprodukties, Idassekers en films uit 
dajde wereldlanden broederlijk naast elkaar v^oond gaan worden. Nabij het Lddsqilein, op de 
plek waar nu de bioscopen Bellevue/Cinerama en Calypso huizen, moet een totaal nieuw complex 
verrijzen met zes zalen en circa 1250 stoelen. Een ambitieus project, dat ook nog eens zonder 
structurele jSnanciële steun van gemeente of oveAeid gerealiseerd moet worden. 
Het Utrechtse ad>nesbureau Andersson Elffers Felix kreeg de opdracht een en ander uit te werken. 
Dat leidde tot de volgende, ingenieuze constructie: het nieuwe gebouw wordt neergezet en 
beheerd door een vastgoed-belager, die het vervolgens verhuurt aan een culturele N.V. - met 
verschillende aandeelhouders - die zorgdraagt voor de exploitatie van de zalen en andere ruimten. 
De aandeelhouders leveren het startkapitaal en zijn tevens inhoudelijk betrokken bij het theater; zo 
vinden zij er de ruimte voor het oi]ganiseren van eigen activiteiten. 

Uitkomst 
Tot zover het abstracte verhaal, nu de namen: SFB Vastgoed treedt op als belegger in het 
gebouw. SFB Vastgoed is onderdeel van de SFB Groep (voorheen het Sociaal Fonds 
Bouwnijverheid), een van de grotere pensioenbeheerders in Nederland die veel belegt in onroerend 
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goed. Aandeelhouders worden de Stichting DOEN, NRC Handelsblad en de AVRO. Ook andere 
publieke omroepen als de NPS, NCRV, KRO en VPRO overwegen om te partidpeFen. En dan 
zijn er nog gesprddcen gevoerd met de distributeurs Cinemien, NFM Distributie, Contact Fihn 
Gnemathedc en het documraitairefestival IDFA. 
Vooral de laatste partij heeft veel belang 1^ és totstandkoming van het nieuwe gdxmw. De tirade 
aflevoii^ van IDF A was we^ een groot succes. Ieder jaar wordoi hogn% bezodci^fers 
g^iealiseod, maar IDF A zal nog maar ééa jaar op de huidige lokatie kunnoi doorgaan. Daarna 
gaat de bioscoop A1& didit ea moet er een meuwe pldc gevondra worden. Tusdun^ wil het 
IDFA niet in huis hdAai, en bioscoop Gty zou e&cst veibouwd moetra w(H-dra Mn het geschikt 
te makra als festivallokatie. Het nieuwe Film/Documentaire Theater kan uitkomst biedra. 
Helemaal omdat in het bmdagjs bouwplan van ardiitectenbureau Vetba^eo/Vetkoteo/ds Ham 
metera ook de bestaande theato^ Bellevue ra het Nirawe de la Mar wordra me^gracMn^i. 
Die theaters bevinden zich in het gdrauwrablok dat van het American Hotel tot de bodit m de 
Lddsdcade loopt. In opdradit van SFB Vas^oed is bekdcen hoe dat hde complex in één moeite 
door kan wordra aai^^ast. De maquette die architect Joost de Haan aan wethouder Ernst 
Baldeor aanbood, v(Htnde daarvan het resultaat. De aaqpasangra die zijn voorgestdd leverra 
voorddra op voor de bdde theat^s en het American Hotel. Zo wordt de foyer van het Nieuwe de 
la Mar vergroot ra komt er era vabin(hng binnradoor tussen het Bdlevue Theater en het Nirawe 
de la Ma£, net zoals dat in era grijs vlieden het geval was. Het American Hotel zou extra kamers 
ra een conferentiezaal kunnra latra toevoegen. Het ajn vooral deze onderddra van het bouwplan 
(fie het voor SFB Vastgoed aantrekkelijk maken om te investeren. 

Terugpraten 
De initiatiefiiemeFs van het Film/Documrataire Theater (missdiien kan er nog era iets pakkrader 
naam bedadit wordra?) willra era nieuw publiek aanboren; era publiek dat zich nu wdiswaar 
graag votoont in musea, schouwbuigzdra ra het Concolgebouw, maar de bioscoop 
merkwaardig graoeg schuwt. Het iets oudwe, cultuunninnrade deel van Nedöiand dus, dat zich 
graf^ wratelt in comfort ra luxe ra houdt van spraakmakraide kunst. Het theater zal inspelen op 
de behodie aan comfort door zalen, stoelen ra doeken af te straunen op de eisra van deze tijd. 
Naast de btoscoopzalra zuUra era grand café ra era grote galerie onderdak vindra in het nirawe 
complex. 
Het theater moet era cultured instituut worden, waar het publide zidi niet allera kan vergapra 
aan fifans en documentaires, maar dednerait aan discussies, tratoonstdlingra bezoekt ra 
kennismaakt met nieuwe media ra technologieën. "De tdevisidogker kan niet traigpratra", zo 
verldaart Card Kuyl van de NPS de EBlversumse bdioefte aan era dgra theater. "We willen dat 
eenrichtingsverkeer doorbreken, en de kijker in staat stdlen in discussie te tredra met de 
programmamakers." Bovradien, zo stelt Kuyl, verdienen veel documratüres en dramaseries meer 
dan een eenmalige uitzra^ng op tdevisie. Wethoud^ Ernst Bakker toonde ach ingra^omen met 
de overhandigde maquette. "De gemerate krijgt hier een prachtig plan op era presrateerblaadje 
aangereikt", aldus de binnenkort naar Hihersum vertrekkrade Bakker. "Wij gaan hier zeker 
positief naar Idjkra. Amsterdam heeft de laatste jarra eigenUjk te weinig aan film gedaan. Dat zou 
best eeu bee^e meer kunnen." 
Wanneer de gemeenteraad inderdaad ruim baan geeft aan het plan, volgt nog een - vermoedelijk -
lange weg van djferen en overleggen. De initiatiefiiemers hopen dat het complex er eind 1999 in 
volle glorie staat, zodat de twaalfiie aflevering van IDFA voor een feestelijke openiiig kan zorgen. 
Dat lijkt onwaarschijnlijk, want eerst zal de gemeente haar huurcontract met Pathé Cinemas voor 
de bioscopen Bellevue/Cinerama en Calypso op moeten zeggen. Volgens Frank van Beek van de 
Dienst Ruimtelijke Ordening kan dit gebeuren zodra Pathé klaar is met de geplande uitbreiding 
van Tuschinski. Dat zou halverwege 1999 het geval moeten zijn. 

PauUne Kleijer 



Rialto en omroepen azen 
op Mamixstraat 

door FRBNK DER NEDHRLANDEN 

AMSTERDAM -Joop van den Ende beeft er een geduchte concur
rent bijgekregen in zijn poging gteep te krijgen op het leidse-
plein. Ellodniis Rialto. dat evenals de met de gemeente tobbende 
theaterproducent grote plannen heeft voor de leegkomende 
biosa)pen aan de Mamixstraat, is een combine aangegaan met 
de publieke omroepen. De twee partners leggen de laatste hand 
aan een plan voor een film- en documentairetheater. __ 

Waar Van den Ende droomt van 
twee theaterzalen voor jong u-
lent en kleine, langlopende thea
terproducties, streven Rialto en 
de omroepen naar een filmcen
trum met zes zalen en 1250 stoe
len, een galerie en een café-reii:. 

raurant. Het theater moet speel
films, documentaires, dramapro
ducties, gatapremières, filmfesti
vals, persviewings, lezangen en 
debatten bieden. 

Volgens een nog vertrouwelijk 
rapport van het organisatiebu
reau Andersson Elffers en Felix 
moet het filmtheater 'qua entou
rage de concurrentie kunnen aan
gaan met Concertgebouw. Mu
ziektheater, Stadssdiouwburg, 
een (vernieuwd) Stedelijk Mu
seum en de nieuwe Pathe-mega-
complexen'. Het centrum, dat een 
investering van tien miyoen gul
den vergt, moet 230.000 tot 
300.000 bezoekers per jaar kun
nen trekken. 

De gemeente, eigenaar van het 
gebouw waarin Calypso en BeUe-
vue Cinerama zijn onderge
bracht, staat voor een luxe keuze. 
Beide entrepreneurs verlangen 
geen cent subsidie. Van den Ende 

heeft aangeboden 7S0.000 gulden 
per jaar in zijn off broadway-thea-
ter te stoppen. Rialto en de om
roepen zijn bereid een half mil
joen gulden aan huur te betalen, 
evenveel als Pathé. 

Aanvankelijk leek Van den 
Ende de beste papieren te heb
ben. Eind vorig jaar sprong wet
houder E. Bakker (cultuur) nog in 
de bres voor de theaterproducent 
uit Aalsmeer. Nu Van den Ende 
heeft laten weten af te zien van 
een musicaltheater in Amster
dam-Zuidoost, zijn de verhoudin
gen evenwel ernstig bekoeld. 

De plannen van Rialto leken 
lange djd geen enkele kans te ma

ken, vooral omdat de plannen 
van het filmhuis uitgingen van 
een exploitatietekort van 150.000 
tot 300.000 gulden per jaar. De 
gemeenteraad was echter gevoe
lig voor het argument dat Amster
dam nauwelijks investeert in 
fflmkunst en gaf het filmhuis een 
paar maanden de tijd medefinan
ciers te zoeken. 

Rialto denkt die te hebben ge
vonden in hét Sociaal Fonds 
Bouwnijverheid, dat interesse 
heelt getoond als belegger op te 
treden. Verder zoeken het film
huis en de omroepen samenwer
king met instellingen als de Novib 
en de Stichting Doen - voor de 

presenutie van films uit ontwik
kelingslanden - het CUnekidfesti-
val (kinderfilms), het Fihnmu-
seum (klassiekers), het Filmfonds, 
het International Documentary 
Filmfestival Amsterdam en onaf
hankelijke distributeurs. 

Rialto hoopt dertig tot veertig 
premièrefUms in het theater te 
kunnen uitbrengen. De galerie is 
bedoeld voor löingen. debatten 
en tentoonstellingen op het ge
bied van nieuwe media. De om
roepen willen het theater vooral 
gebruiken voor de vertoning van 
dramaproducües en documentai
res. Ook hopen ze dat de pers, die 
de vjewings van omroepproducties 

in Hilversum links laat liggen, wel 
naar Amsterdam komt. 

Het filmhuis en de omroepen 
hebben ook hoge verwad>tingen 
van samenwerking met het Nieu
we de la Mar- en het Bellevuethea-
ter. Een 'ruimtelijke verkenning' 
van het architectenbureau Ver-
heijen, Vericoren en De Haan 
voorziet in een inpandige verbou
wing van beide theaters en het 
naastgelegen Slmtheater. In een 
deel van Calypso kan bovendien 
een foyer voor het Nieuwe de la 
Mar-tbeater komen. 

De plannen voor het filmthea
ter zullen volgende maand aan de 
gemeente worden voorgelegd. 
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Het Ketelhuis, het eerste en vast ook laatste filmtheater dat 
uitsluitend Nederlandse films vertoont, vierde vrijdag 21 april 
zijn eenjarig bestaan. In het afgelopen jaar zijn zo'n negentig 
Nederlandse films vertoond. Het publiek puilt zelden uit het 
zaaltje met 140 stoelen, maar in vergelijking met theaters uit 
het tweede en derde circuit doet het Ketelhuis het aardig. 
'Onze bezoekcijfers zijn niet potsierlijk', zegt artistieK leider 

Alex de Ronde. Iherèse van warmerdam* 

n project dat met een mengeling van enthousias-
en scepsis wordt ontvangen', zo omschreef de 

kskrant in maart 1999 de teneur van de reacties 
de filmwereld op het Ketelhuis. Sympathiek, zo is 
oprichting van een theater voor Nederlandse 
is, een initiatief van Mare van Warmerdam en 
Schippers, ook te noemen. Maar de Nederlandse 
- doorgaans door media en publiek verguisd en 

imaad - wordt vooral gemeden en een podium 
r uitsluitend Nederlands product lijkt dus een 
loze onderneming. 
Wat geldschieters en sponsors wilden de gok toch 
wagen. Sympathisanten uit de buurt en met na-
de filmwereld - waaronder-^praktisch alle distri-
eurs en producenten ~ kochten een pasje voor 

gulden, waarmee ze een jaar lang gratis het 
Iter konden bezoeken. Daarmee werd bijna een 
binnengehaald. Van Warmerdam: 'Op een van de 
ptgiro's stond: "Dit is volgens mij een onhaalba-
aak. Maar voor ƒ250,- wil ik dat graag uitgezocht 
ben." Dat is de essentie van het Ketelhuis. Het 
van het theater kan nooit door een onderzoek 
den aangetoond, alleen door zijn bestaan.' 

itaansrecht 
lu, een jaar na de oprichting, is het bestaansrecht 
ezen volgens Alex de Ronde, programmeur van 
Ketelhuis. Zijn eigen cijfers tonen dit aan. 'Onze 
jekcijfers zijn niet potsierlijk. Het Ketelhuis 

heeft, vanaf de start op 31 maart 1999, met één doek 
25.105 bezoekers binnengehaald. Uitgaande van be
zoekcijfers over 1999, bijeengeraapt door de Asso
ciatie van Nederlandse Filmtheaters, werden de stoe
len van bijvoorbeeld het Filmmuseum 54.218 maal 
gebruikt en die van theater Gigant in Apeldoorn 
13.407. Alleen al het Filmmuseum, met twee zalen, 
kostte het enige jaren om dit bezoekcijfer te halen. 
En dan weet het publiek het Ketelhuis, gelegen 
buiten het centrum van Amsterdam op het terrein 

van de voormalige Westergasfabriek, niet eens me
teen te vinden.' 

Het bestaan van het Ketelhuis was De Ronde - en 
hij zal niet de enige zijn - tot voor kort overigens ont
gaan. Op een druilerige zondagmiddag werd hij ge
beld door Jacques van Heijningen, bestuurslid van 
het Ketelhuis. Die vertelde hem dat het Ketelhuis, na 
het vertrek van directeur Miranda Sloot op zoek was 
naar een programmeur 'Ik heb tegen het bestuur ge
zegd dat ik je zeven jaar geleden terecht heb ontsla-

RAAD VOOR CULTUUR NEGATIEF 
De Raad voor Cultuur schrijft in Van de schaarste ende 

overvloed, haar Advies Cultuurnota 2001-2004, waar

dering te hebben voor de daadkracht waarmee de initia

tiefnemers van het Ketelhuis het experiment zijn aange

gaan. Maar de Raad betwijfelt of het concept levens

vatbaar is. De resultaten tot nu toe zijn niet erg bemoe

digend. En of de kansen voor de toekomst zoveel gun

stiger zijn, is volgens de Raad zeer de vraag. Het ver

schil tussen de beoogde bezoekersaantallen en de 

resultaten tot nu toe Is groot (ondanks de stijging in het 

laatste kwartaal) en het publieksbereik is beperkt, zowel 

in geografisch opzicht als in termen van sociale en etni

sche diversiteit. Bovendien past het Ketelhuis-concept 

niet in het subsidiebeleid van de Rijksoverheid voor film

vertoning. De beoogde meerwaarde voor de imagover

betering van de Nederlandse film is te onzeker om dit 

vertoningshuis vier jaar te subsidiëren. Het advies luidt 

derhalve de gevraagde jaarlijkse ƒ156.750,- subsidie 

niet toe te kennen. Alex de Ronde reageert verbaasd: 

'We hadden ons neergelegd bij goede argumenten. Maar 

nu gaat er een brief naar Van der Ploeg en zoek ik soli

dariteit bij tilminstantles. In de nota Cu/tuur voor culturen 

1999 schreef de Raad vorig jaar nota bene zelf dat in

spanningen om het productieklimaat te verbeteren een 

beperkt bereik hebben als ze niet vergezeld gaan van 

maatregelen om de vertoning te stimuleren. En niet le

vensvatbaar? Inderdaad, zonder subsidie is de huidige 

doelstelling niet haalbaar' Het Ketelhuls heeft voorts nog 

subsidieverzoeken lopen bij de gemeente Amsterdam en 

het Nederlands Fonds voor de Film. 
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• de kwestie 

'Een Vlaamse of Franse film met een Nederlandse 
cameraman of met Nederlandse catering kan ook. 
Er zijn geen regels, als de smoes maar goed is' 

gen als programmeur bij het Nederlands Filmfesti

val', zei van Heijningen tegen De Ronde, 'maar je 

bent precies die doordrammerige, eigenwijze eikel 

die het theater nodig heeft. Slaap er eens een nachtje 

over.' 

Perzisch tapijt 
De zaak werd snel beklonken. Naast zijn werk

zaamheden als freelance-journalist bij NRC Han

delsblad werd De Ronde per i december 1999 pro

grammeur, met aan zijn zijde Rick Woertman ais 

zakelijk directeur, vier betaalde krachten en zo'n 35 

vrijwilligers. De Ronde: 'Organisatorisch is de twee

deling tussen een zakelijk en een artistiek leider be

ter werkbaar. Sloot deed alles alleen: ze ging over de 

programmering en over het wc-papier. Daarbij had 

ze de periode tegen. Het Ketelhuis stond aan het 

begin en het was geen periode waarin Nederlandse 

films met veel zuigkracht uitkwamen.' De Ronde 

had de wind in de zeilen. Ongeveer gelijk met zijn 

komst draaide in het Ketelhuis de voorpremière 

van )ohn Appels ANDRÉ HAZES - z i | GELOOFT IN 

Ml]. Die film is al goed geweest voor zo'n negendui

zend bezoekers. De Ronde: 'HAZES is dat dure Perzi

sche tapijt dat één keer in de week wordt verkocht 

in die doorgaans uitgestorven tapijtwinkel. Daar 

draait zo'n toko op. Het Ketelhuis stond ineens op 

de kaart. De vrijwilligers achter de bar hadden een 

tekort aan koffiekopjes, maar dat probleem is met 

plezier opgelost.' 

Volgens De Ronde zou het Ketelhuis het kunnen 

redden met één zo'n kassucces per jaar, aangevuld 

met enige sponsors, pasjeshouders en - de aanvra

gen zijn de deur al uit - subsidie. 'Een dorpskroeg 

voor het vaderlandse product, dat moet het Ketelhuis 

zijn', zegt De Ronde. 'Een informele ontmoetings

plek voor publiek, film- en televisiemakers.' Hij heeft 

plannen om vanaf augustus televisieproducties zoals 

OUD GELD te programmeren. Na de vertoning kan er 

met makers of met presentatoren worden gediscus-

Flop: 'Cross Fate' van Nestor Sanz 

sieerd. De toon is al gezet met Klein Onder)-

waarin actuele onderwerpen worden besprokei 

het Nederlandse filmwereldje bezighouden. Mei 

bezoekersaantal variërend van i tot 50 is Klein O) 

houd nog geen onverdeeld succes. Het Ketel 

heeft weinig budget voor publiciteit, maar ook 

meer geld blijft het lastig publiek warm te m; 

voor dit soort discussies. Ook is het Ketelhuis 

van de locaties voor de Backstage-activiteiten va 

VPRO en organiseert de Vereniging van Nie 

Film- en Televisiemakers er maandelijks druk 

zochte bijeenkomsten. 

Kassucces 

Zonder HAZES was het Ketelhuis waarschijnlijk 

stille dood gestorven. Is er werkelijk behoefte 

een theater voor de Nederlands Film.' Volgens ir 

tiefnemer Mate van Warmerdam - inmiddels 

stuursvoorzitter^- zijn er genoeg mogelijkheden: 

hele filmindustrie móet het hebben van een oft 

kassuccessen per jaar. Daar is het Ketelhuis geen 

zondering op. Niemand heeft ooit beweerd dat 

gemakkelijk is publiek te genereren. Dat is nou j 

spannend en ingewikkeld. Ondanks het sympat 

ke onthaal van het Ketelhuis, hebben we het ee 

half jaar moeten praten als Brugman om een i 

hier te krijgen. Na het succes van Hazes weet 

speciaal publiek ons te vinden en is het Ketel! 

voor distributeurs interessanter geworden. We 

len wel premièrefilms, maar met één kopie voor / 

sterdam moeten de meeste films om commerc 

redenen uitgaan in een reguliere bioscoop. Wij 

niet commercieel en trekken een ander publiek, 

film die voor een commerciële bioscoop niet n: 

interessant is, kan in het Ketelhuis uitdraaien, 

theater trekt in beide gevallen die extra bezoeket 

is daardoor een nuttige plek.' 

Slijten distributeurs nu films aan het Ketell; 

omdat andere bioscopen ervoor bedanken.' Paul ' 

ser, boofcer van RCV. geeft een politiek correct ; 

woord: 'Dat zou een slechte zaak zijn. Dan helpen 

een extra doek om zeep. Net als Bellevue/Cinera 

trekt het Ketelhuis een apart publiek. Op die m: 

spelen we in. De art-house theaters hebben ooit < 

een speciaal publiek getrokken, waar later de Anii 

kaanse distributeurs op inspeelden. We kunnen r 

het Ketelhuis weer iets nieuws uitproberen.' 
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ago 
achilleshiel van het Ketelhuis is negatieve publi-

rit. 'Het vertoningnest voor de Nederlandse film 

loont alles wat beweegt en geluid geeft', schreef 

er van Bueren in de Volkskrant naar aanleiding 

I de vertoning van Nestor Sanz' CROSS FATE. De 

nde laat zich door Van Bueren op de kast jagen: 

'n invloedrijke filmscribent ondermijnt het ima-

van het Ketelhuis. Daar maak ik me druk om. 

proberen een etalage te zijn van Nederlandse 

is waarbij de waardevolle producties bewust 

rin worden gezet. CROSS FATE stond niet voor-

. De film heeft bij ons in een week zes, let wel: 

voorstellingen gehad. Misschien balanceert 

>ss FATE op het randje van een mislukte film. 

ar ik vind, cynisch geformuleerd, dat wanneer 

Nederlandse Fonds voor de Film en het Rotter-

ns Filmfonds er belastinggeld in hebben ge

it, het op z'n minst door een publiek in projectie 

et kunnen worden gezien. Als wij al een culture-

lissie hebben, dan is het om - los van de kwali-

- films die op de plank komen te hggen of die 

mjournalist Jos van der Burg heeft met zijn stuk over de 

fluisterende bezoekersaantallen van de Nederlandse 

n in het Parool van 7 april heel wat losgemaakt. Vooral 

T droge constatering dat de ,fllm LIEFDE EN GELUK van 

nne Kavoulis slechts zeven betalende bezoekers trok, 

r̂d regelmatig met afgrijzen geciteerd. Wat is er eigen

aan de hand in Nederland? Enerzijds is gebleken dat de 

iatregelen ter stimulering van de Nederlandse film die 

kele jaren geleden zijn ingesteld, hun vruchten begin-

n af te werpen in die zin, dat er meer films worden ge

lakt. Aan de andere kant moet er, afgaande op de kri-

ken en de bezoekcijfers, geconstateerd worden dat de 

aliteit geen gelijke tred heeft gehouden met het 

jductievolume. 

de Nederiandse film gebaat bij vertoning van alle Ne-

rlandse films die gemaakt worden?', zo luidde de ietwat 

identieuze vraag tijdens Klein Onderhoud op 20 april in 

t Ketelhuis, op dezelfde avond waarop de overwegend 

end besproken speelfilm SOMBERMAN'S ACTIE er voor het 

rst draaide en slechts 17 bezoekers trok. 

ooit zijn vertoond op het Nederlands Film Festival 

tenminste een of twee keer te draaien.' 

Volgens Van Warmerdam zijn er twee opties. 'Het 

Ketelhuis is er voor de Nederlandse film - dus alles 

wat Nederlands is draait in het Ketelhuis - of het Ke

telhuis wil het Nederlandse publiek duidelijk maken 

dat ook een Nederlandse film goed, leuk of span

nend kan zijn. Dat laatste betekent dat we kritisch 

moeten programmeren. Dat is niet altijd gebeurd. 

Vorig jaar heeft NACHTVLINDER van Herman van 

Veen naar mijn smaak te veel voorstellingen gehad.' 

Maar is er wel kritisch te programmeren met al 

die tenenkrommende Nederlandse producties.' 'Het 

gaat minder slecht met de Nederlandse film dan ie

dereen denkt', zegt Dirk De ülle, directeur van RCV, 

tijdens een discussie over de Nederlandse film in 

Klein Onderhoud. 'Op de honderd Amerikaanse films 

zijn er negentig middelmatig, acht oké en twee wor

den echt groot. Op de tien Nederlandse films die per 

jaar worden gemaakt, floppen er negen en wordt er 

één groot. Dat vind ik wel aardig. Het is de mentali

teit van het Nederlandse publiek. Nederland heeft 

Het panel dat zich onder leiding van Mare van Warmer

dam over deze materie boog, bestond uit Raymond Wal-

ravens (directeur filmtheater Rialto Amsterdam), Ryclef 

Rienstra (directeur Nederlands Fonds voor de Film), Dirk 

de Lille (managing director RCV) en Pieter van Lierop 

(GPD-filmjournalist). Iedereen kon vanuit zijn perspectief 

een aantal redenen bedenken waarom het niet zo goed 

gaat met de Nederlandse film. De hlmkntiek werd verwe

ten dat zij de neiging heeft om de negatieve aspecten 

van Nederlandse films te overbelichten. Dan zijn er nog 

het doekentekort, de gebrekkige marketing en de erva

ring dat de fiscale maatregelen en FINE BV vooral de 

'grotere', veelal Engelstalige films ten goede komen. De 

crisis, aldus Van Lierop, zit hem echter vooral in het feit 

dat er bij het publiek een groot wantrouwen is gegroeid 

ten aanzien van de Nederlandse film. Tegenwoordig is 

zelfs een Oscar, 'de nieuwe Stelling' of 'de nieuwe Weisz' 

geen prikkel meer om naar de bioscoop te gaan. De 

films zijn ook matig, werd tegengeworpen door Walra-

vens, die stelde dat de makers beter zouden moeten in-

niet voor niets de meeste SMclubs per vierkante me

ter We drukken vooral onze eigen kwaliteiten naar 

beneden.' 

Blijft staan dat met één succes per jaar, moeilijk 

kritisch valt te programmeren. Van Warmerdam: 

'Het is nog steeds denkbaar om ook buitenlandse 

films te programmeren. Een Vlaamse of Franse film 

met een Nederlandse cameraman of met Nederland

se catering kan ook. Er zijn geen regels, als de smoes 

maar goed is.' 

Het Ketelhuis heeft in ieder geval nog twee jaar te 

gaan. In 2002 loopt het huurcontract af Projectont

wikkelaar MAB, sinds i januari 2000 eigenaar van 

het Westergasfabriekterrein, is al druk bezig de pan

den op het terrein te renoveren. De bestemming -

het creëren van betaalbare faciliteiten voor culturele 

instellingen - blijft. Volgens Liesbeth |anssen, direc

teur van Westergasfabriek BV, heeft het Ketelhuis 

zijn fiinche bewezen. Zij denkt dat het theater een 

goede rol kan blijven spelen op het terrein. • 

* Thérèse van Warmerdam IS géén familie van Mare van Warmerdam 

schatten voor wie ze hun film maken en daar het bud

get op afstellen. Maar of je je doelgroep nu wel of niet 

goed hebt ingeschat, de ervaring leert dat dit wantrou

wen doorwerkt naar de films van Eddy Terstall bijvoor

beeld, films die wel een groter publiek beogen en ver

dienen. Als alle Nederlandse films - dus ook de minder 

geslaagde - op een reguliere manier uitgebracht wor

den, zou het teleurgestelde publiek op den duur ook de 

goede films negeren. Toch moeten alle films ergens te 

zien zijn, vond Van Lierop, al was het maar om filmjour

nalisten de kans te geven ook slechte films te kunnen 

zien. Rienstra, die erkende dat er bij het Filmfonds be

oordelingsfouten gemaakt worden maar bestreed dat 

dit te vermijden is, stelde voor een 'nacht van de slech

te film' te organiseren. Hij refereerde daarbij aan het 

curieuze feit dat flops binnen een festivalambiance een 

redelijk omvangrijk publiek blijken te trekken. Of dit 

echter het imago ten goede zal komen, en of de be

treffende filmmakers hier van harte aan zullen meewer

ken, mag worden betwijfeld. (A.V.j 

DE NEDERLANDSE FILM GEBAAT BIJ VERTONING VAN ALLES? 
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CONCURRENTIEVERVALSING 

Het is merkwaardig dat iemand die zelf zegt, tot voor kort niét te 
hebben geweten wat er met een bepaald begrip wordt bedoeld, 
zich geroepen voelt, na een oppervlakkige oriëntatie daarover een 
artikel te schrijven. Merkwaardig is ook. dat de heer Ten Zijthoff in 
zijn artikel Concurrentievervalsing?' ageert als door een adder ge
beten, en wet op een moment waarop de tussen de Ned. 
Associatie van Filmtheaters en de NFC bestaande misverstanden 
zijn opgehelderd. (Over de nieuwe versie van het 
Associatieverdrag en de ondertekening daarvan is inmiddels over
eenstemming bereikt) Gezien laatstgenoemde omstandigheid, 
zou een reactie op zijn artikel wellicht achterwege kunnen worden 
gelaten, ware het niet dat er in dat artikel enige uitspraken voorico-
men. die ter vermijding van nieuwe misverstanden niet onweer
sproken kunnen bliWen. 

J ) 

Het verschijnsel 'concurrentievervalsing' komt in diverse vormen 
voor. Sommige daarvan hebben betrekking op onwettige of onbe-
hooriijke handelingen, maar bij andere gaat het alleen om de ge
volgen van op zich volstrekt legale maatregelen. Het laatstge
noemde is ook het geval bij de subsidiëring op het gebied van de 
film. Daariiij gaat het niet alleen om het kunsbnatig veroorzaken 
van ongelijke posities van aanbieders, resp. van vragers op de 
zelfde marict. dus om het ontstaan van een zekere onrechtvaardig
heid, maar ook om de mogelijkheid van een ondoelmatig gebruik 
van subsidiegeld, namelijk het subsidiëren van prestaties die zon
der subsidie ook zouden worden geleverd. 
Verwarringwekkend voor leken als de heer Ten Zijthoff is inder
daad het woord "vervalsing* in de term 'concurrentievervalsing'. 
Terwijl "vervalsing* in het algemene spraakgebruik duidt op laak
bare handelingen, hoeft de constatering van concurrentievervai-
sing geenszins te duiden op iets venwerpelijks. (Het zelfde doet 
zich voor bij de in de prijstheorie gebruikelijke term 'prijsdiscrimi-
natie', die eveneens een neutrale betekenis heeft.) Daardoor ont
staat de schijn, dat filmveriiuurders en bioscoopexploitanten een 
beschuldiging uiten als ze in het kader van bepaalde subsidies van 
concurrentievervalsing spreken. In feite gaat het echter helemaal 
niet om een afwijzing van fiimsubsidies. maar om het vermijden 
van ongewenste gevolgen daarvan: sommige subsidies weriten in
derdaad concurrentievervalsend, maar dat is niet erg als bepaalde 
consequenties daarvan door aanvullende marictreguleringen wor
den vooritomen 
Een andere misvatting van de heer Ten Zijthoff is, dat er alleen van 
concurrentievervalsing sprake kan zijn als de concurrenten in 
kwestie gelijke doelstellingen hebben. Enig nadenken had hem zelf 
tot de conclusie moeten brengen dat dit niet waar kan zijn. Waar 
het om gaat, is immers alleen de door externe omstandigheden 
veroorzaakte ongelijke positie op de zelfde markt. Een bekend 
voorbeeld is hier de veelbesproken concurrentievervalsing tussen 
snackbars e.d. en de cantines van sportverenigingen en instellin
gen. 

ke strekking zijn nooit van NBB-zijde geuit, en een dergelijke 
spraak zou ook niet in het beleid van de NBB (thans NFCi hebt] 
gepast.. 

In het artikel van Ten Zijthoff worden - terecht - de subsidies 
de inkoopmarkt en die van bioscoopexploitaties onderscheid 
Wat oe laatstgenoemde betreft, heeft hij de in 
Associatieverdrag geregelde situatie correct weergegeven: 
non-profit filmtheaters 'gaan pas over tot vertoning wanneer 
plaatselijke bioscopen c.q. arthouses (de CICAE-leden van 
Federatie) geen prioriteit geven aan die arthouse-films'. Die s 
atie zou echter heel anders zijn zonder het Associatieverdrag, 
noch gericht is tegen subsidies aan. noch tegen bepericing e r ' 
tot filmtheaters (filmhuizen), maar dat er is ter voorkoming van 
ongewenste gevolgen van subsidiëring, namelijk van concurr 
tievervalsing. 
Subsidiëring bij de aankoop van distributierechten kan ook 
concurrentievervalsing leiden. Over de mate waarin dat gebe 
zijn de beh-okkenen het oneens. Door een onafhankelijke, d< 
voor door het ministerie van WVC aangewezen waarnemer is e 
ter wel vastgesteld dat dit verschijnsel zich voordoet.' Enige ja 
geleden is geprobeerd, voor dit probleem een oplossing te vim 
door een aantal gedragsregels in een verdrag vast te leggen 
zg. spiegelbeeldconstructie). Dat die poging niet met succes is 
kroond, komt gedeeltelijk doordat deze materie uitermate moe 
in algemene regels is vast te leggen. Inmiddels is de situatie op 
gebied in zoverre veranderd, dat ook voor commerciële verhi 
ders gemeenschapsgeld beschikbaar is, namelijk via EFDO. M 
daarom, en in afwachting van een mogelijke nieuwe opzet van 
subsidiebeleid is een verwijzing naar de wenselijkheid van een 
spiegelbeeldregeling in de nieuwe versie van 
Associatieverdrag weggelaten. 

Tenslotte dient er nog stelling te worden genomen tegen twee 
dere misvattingen. De eerste daarvan is de opvatting dat sp 
soring in het kader van een beoordeling van de mededinging 
lijkgesteld dient te worden aan subsidiëring, waari)ij wordt gesl 
dat het in beide gevallen om de betaling van een tegenpresb 
gaat. Deze gedachte is onjuist, omdat overeenkomsten over sp 
soring tot stand komen door vrije onderiiandelingen met onder 
mingen die menen dat de sponsoring op zijn minst indirect tei 
zal worden verdiend, terwijl het bij subsidiëring in feite om inl 
mensoverdrachten gaat. 
Belangrijker nog is de misvatting, dat alleen concurrentieven 
sing een inbreuk kan maken op de wericing van de mededing 
zoals deze is bedoeld, inderdaad bestaan er op veie markten ( 
gelijke posities door verschillen in economische macht. Hiei 
gaat het om diverse vormen van monopoloTde marictposities. ( 
het effect daarvan enigszins te beteugelen, bestaat er in de mee 
landen een wetgeving over de economische mededinging. A 
name door de EG wordt er een stringent anti-kartelbeleid gevoe 
Van alle mogelijkheden, een marict op ongewenste wijze te be 
vloeden, is concurrentievervalsing door subsidiëring er slecl 
één. Dat is echter geen reden om niet te trachten, niet de subsii 
maar de daardoor veroorzaakte concurrentievervalsing te vem 
den. 

Deze reactie moge duidelijk hebben gemaakt dat het begrip "co 
currentievervalsing' niet 'een van de meest gecultiveerde misvc 
standen tussen NBB/NFC en de Associatie van Ned. Filmtheate 
c.q. de gesubsidieerde distributeurs is", maar een bij de heer T 
Zijthoff bestaand misverstand, dat een aanleiding lijkt te vormi 
voor het uiten van door hem gecultiveerde onlustgevoelens. 

drs.J.Ph.Wol 
Het zijn echter niet alleen misvattingen waartegen hier stelling 

I moet worden genomen. Erger vind ik. dat de vermeende tegen-
I stander ter ondersteuning van het eigen betoog uitspraken zijn .„ o, , r 
! toegeschreven die hij nooit heeft gedaan^ 'Of iedereen subsidie op «Vr̂ neî Sererr,̂ ^̂ ^̂ ^̂ ^̂ ^̂ ^̂  
I dezelfde voorwaarden of niemand suosidie of woorden van gelij- Meae'und .Amsterdam maan 19921 w: is "unsmnnige i in | 
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P R E S S R E L E A S E - M A R C H 2000 EUROPA CINEMAS / MEDIA II 

20 Million admissions for European films in 1999 

With support from MEDIA II, EUROPA CINEMAS network theatres 
make clearly progress for European films in terms of exhibition and admissions. 

EUROPA CINEMAS' Committee of Experts met in London on 11 March 2000 to review programming in network theatres for the 
second half of 1999. Trends during this period and exhibitors' results prove the success of the cinema support programme set up by 
MEDIAN. 

Founded in 1992 with 82 screens in 32 theatres, the EUROPA CINEMAS network in 1999 incorporates 755 screens in 302 
theatres in 183 cities located throughout the 17 countries from the MEDIA Programme. 

MEDIA support depends on the percentage of European screenings in theatres, with priority going to non-domestic productions. 

It is thus based on the two elements which directly concern the exhibitor: the choice of films and the length of time they are 
programmed in theatres. 
In 1999, EUROPA CINEMAS network exhibitors in European Union countries : 

programmed 64.14% European screenings (vs. 58.8% in 1998), 
attracted 19.8 million viewers for European films (vs. 15.5 million in 1998 ;.e.+28%j. 

Support for programming is mainly aimed at non-domestic European productions, and their figures progressed the most over the 
last year. From 1998 to 1999, the share of out-of-country European films screened in network theatres rose from 35% to 40.5%,with 
admissions for non-domestic European productions totalling 12.7 million (vs. 8.8 million in 1998), a 44% increase over the 1998 -
1999 period. 

Finally, 44% of the network's exhibitors received funding in 1999 for activities involving European films that were aimed at young 
audiences and schools. 

Highest non-domestic admissions at end 1999 
EUROPA CINEMAS / MEDIA network theatres 

« La Vita è bella», Roberto Benigni 
1 350 000 admissions out of Italy, 

« Festen », Thomas Vinterberg 
840 000 admissions out of Denmark, 

« Todo sobre mi madre», Pedro Almodovar 
685 000 admissions out of Spain. 

Market share of films by nationality (admissions) 

United 
Kingdom 

14% 

Admissions in 
EUROPA CINEMAS / MEDIA network theatres 

ID 1998 aiggg: 

European Domestic Euro, non-domestic Non-European 

EUROPA CINEMAS is the first cinema network supported by the European Union's MEDIA Programme and by : the European 
Commission (Brussels), CNC (Paris), Eurimages (Council of Europe - Strasbourg), the French Ministry of Foreign Affairs (Paris). 
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Film Investeerders Nederland BV 

Meer succesvolle films van Nederlandse bodem in de bioscopen. Gemaakt door 
professionele producenten en mede gefinancierd door particuliere investeerders. Dit is 
in een notendop het doel van Fine, Film Investeerders Nederland BV. 

Fine is sinds het voorjaar van 1999 operationeel. Fine brengt filmproducenten en 
financiers bij elkaar om veelbelovende filmprojecten te realiseren, die commercieel 
verantwoord zijn opgezet. Fine beschikt over werkkapitaal waarmee zij kan investeren in 
filmproducties, en over een uitgebreid netwerk van producenten, financiers, 
exploitanten, distributeurs, overheden en fondsen. Voorde financiering worden 
particuliere investeerders aangetrokken. Daar waar nodig werkt Fine samen met 
financiële intermediairs, zoals banken. Met het Nederlands Fonds voor de Film vindt 
afstemming plaats over de selectie van projecten. 

Fine is opgericht door de Stichting Investeringsfaciliteit voor de Film, een initiatief van 
het ministerie van Economische Zaken. Dit ministerie heeft aan Fine werkkapitaal ter 
beschikking gegeven en een subsidie om de activiteiten van het bureau te kunnen 
financieren. Het bureau maakt deel uit van een pakket stimuleringsmaatregelen ter 
versterking van de Nederlandse filmindustrie. Deze maatregelen zijn in samenspraak 
met de filmsector ontwikkeld door de ministeries van Economische Zaken, Financiën en 
Onderwijs, Cultuur en Wetenschappen. 

Het bestuur van de Stichting Investeringsfaciliteit houdt toezicht op de activiteiten van 
Fine en heeft een beslissende stem in de investeringsvoorstellen. Het bestaat uit zeven 
personen, met vertegenwoordigers uit de film- en financieringswereld. Voorzitter is Pitt 
Treumann, voormalig bankier en wethouder Kunstzaken van Amsterdam. Het bestuur 
heeft Gamila Ylstra als directeur aangesteld. Zij zet zich al jarenlang in voor het 
versterken van de filminfrastructuur in Nederland en was voor haar huidige functie 
achtereenvolgens Hoofd Film bij het ministerie van Onderwijs, Cultuur en 
Wetenschappen en Projectleider Film bij het ministerie van Economische Zaken. 

Per 1 mei 2000 is als Projectmanager Film Hugo Klaassen aangesteld. Hiervoor was hij 
werkzaam als bedrijfsjurist bij IDTV Amsterdam. Binnen Fine BV is hij het eerste 
aanspreekpunt voor producenten en ad hoc adviseurs. 

Vanaf 1 juli 2000 zal Kees Koot de functie van Financieel Controller Film gaan vervullen. 
Zijn vorige functies waren o.a. als 'European Controller' bij Multicopy Nederland BV, als 
controller bij Buena Vista International BV en als projectadministrateur bij een reclame-
en marketingsbureau. Binnen Fine BV zal hij zich o.a. bezighouden met de 
investeringsvoorstellen en financiële adviezen. 

Staf 

Gamila Ylstra - Directeur 
Hugo Klaassen - Projectmanager Film 
Kees Koot - Financieel Controller Film 
Isabel Arrate - Office Manager 

http -.//www. fine .nl/home. htm 11-07-2000 
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Fine BV in bedrijf 

Fine staat open voor filmproducenten met plannen voor bioscoopfilms. Fine richt zich op 
projecten die een versterking kunnen betekenen van de Nederlandse filmindustrie en 
waarin dus het Nederlandse aandeel substantieel is. Voordat Fine een opdracht 
aanvaardt wordt dit aspect geverifieerd. 

Fine specialiseert zich in diverse aspecten van filmfinanciering: 

• bemiddeling bij het plaatsen van filmprojecten in commanditaire vennootschappen 
(CV's) bij banken en vermogensbeheerders; 

• advisering bij het structureren van CV's; 
• structurering van CV's; 
• het geven van informatie en advies over de belastingregels voor filminvesteringen; 
• investering van risicodragend kapitaal in film-CV's. 

Na een oriënterend gesprek brengt Fine voor de bestudering en beoordeling van 
projectgegevens en voor het geven van advies een tarief in rekening, op basis van een 
overeenkomst met de producent. 

Fine vraagt aan producenten die van haar diensten gebruik willen maken: 

• de Nederlandse participatie in het project duidelijk aan te geven; 
• een korte beschrijving te geven van de diensten waan/oor zij Fine willen 

inschakelen; 
• projectinformatie te verstrekken. 

Werkwijze 

Voordat Fine besluit mee te werken aan het totstandkomen van een CV, of om deze te 
structureren, worden eerst de vitale gegevens van het project bestudeerd. Daarvoor is 
het nodig dat Fine de beschikking krijgt over bovengenoemde informatie. De 
projectinformatie dient tenminste te bestaan uit: 

• het scenario; 
• de begroting; 
• het financieringsplan; 
• het marketing- en distributieplan; 
• het tijdschema van de productie; 
• de bedrijfsgegevens en curricula vitae van de belangrijkste betrokkenen. 

Op basis van deze gegevens zal Fine met de betrokkenen een overeenkomst afsluiten 
over de diensten die Fine zal verienen. 

ïpysstaringen 

Bij een investeringvoorstel aan Fine moet de producent naast alle relevante informatie 
ook een recoupmentvoorstel voorieggen. De checl<list Projectinformatie kan behulpzaam 
zijn bij het opstellen van de informatie die Fine nodig heeft voor de beoordeling van een 

http ://www. fme.nl/inbedrij f htm 11-07-2000 
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investeringsvoorstei. 

Work in progress 

A!s adviseur 

• THE DISCOVERY OF HEAVEN, een romantisch drama geregisseerd door Jeroen 
Krabbé (LEFT LUGGAGE, 1998); gebaseerd op het boek 'De ontdekking van de 
Hemel' van Harry Mulish. Producent: Mulholland Pictures BV. Totaal budget: 21 
miljoen NLG. 

• FOGBOUND, een drama geregisseerd door Ate de Jong. Producent: Mulholland 
Pictures BV. Totaal budget 6,5 miljoen NLG. 

• Telefilm: samenwerkingsverband tussen de Publieke omroep en het Nederlands 
Fonds voor de Film met 3 projecten. 
DE GROT, gebaseerd op het boek van Tim Krabbé. Producent: Get Reel 
Productions BV. Totaal budget: 8 miljoen NLG. 
NYNKE, een historisch drama geregisseerd door Pieter Verhoeff, met Monic 
Hendrickx (hoofdrolspeelster uit DE POOLSE BRUID, 1998, kreeg o.a. een nominatie 
voor een Golden Globe). Producent: Egmond Film en Televisie BV (ANTONIA, 1995, 
Oscar voor Beste Buitenlandse film in 1996). Totaal budget: 6,5 miljoen NLG. 
MINOES, een familie film geregisseerd door Vincent Bal (MAN VAN STAAL. Prijs 
Kinderjury Filmfestival Berlijn 2000). Producent: Bos Bros. Film en TV Productions 
BV. Totaal budget: 12,5 miljoen NLG. 

A ls init iator van een CV 

• THE SALAMI MAN, een zwarte komedie geregisseerd door J.K. Amalou. Producent: 
Fu Works BV. Totaal budget 7,4 miljoen NLG. 

• EXHIBITION; AN AMSTERDAM GHOST STORY, een horror film geregisseerd door de 
specialist Brian Yuzna. Producent: Fu Works BV, Stichting Film Events. Totaal 
budget: 8,3 miljoen NLG. 

• ZWARTE ZWANEN, een romantische komedie geregisseerd door Colette Bothof. 
Producent: Phanta Vision BV. Totaal budget: 3,4 miljoen NLG. 

• MINOES, een familie film geregisseerd door Vincent Bal en gebaseerd op één van 
de populairste boeken van Annie M.G. Schmidt. Producent: Bos Bros Film en TV 
Productions BV (kassucces ABELTJE, 1998). Totaal budget: 12,5 miljoen. 

• JA ZUSTER, NEE ZUSTER, een familie film gebaseerd op de succesvolle serie uit de 
jaren 70 geschreven door Annie M.G. Schmidt, met vele Nederlandse sterren als 
Loes Luca, Paul de Leeuw, Kees Prins, Dick van den Toon. Producent: Bos Bros 
Film en TV Productions BV. Totaal budget: 5,5 miljoen NLG. 

A ls investeerder 

• RENT-A-FRIEND, een romantische komedie geschreven en geregisseerd door Eddy 
Terstall. Producent: Jordaan Film BV. Totaal budget: 2 miljoen NLG. 

• BABS, een muzikale komedie geregisseerd door Irma Achten met in de hoofdrol 
Brigitte Kaandorp. Producent: Kasander Film Company. Totaal budget: 4,5 miljoen 
NLG. 

Under considerat ion 

• NO MORE HEROES, serie van vijf speelfilms (vervolg op Route 2000). AMNESIA, 
geregisseerd door Martin Koolhoven; MET GROTE BLIJDSCHAP, geregisseerd door 
Lodewijk Grijns; ILES FLOTTANTES, Nanouk Leopold; TIGNABRAUCH, Michiel van 
Jaarsveld en MONTE CARLO, geregisseerd door Norbert ter Hall. De cast bestaat 
o.a. uit Renée Soutendijk, Kim van Kooten, Kittty Courbois, Monic Hendrickx, Jack 
Wouterse, Jaap Spijkers, Fedja de Huet. Producent: Motel Films (DE POOLSE 
BRUID, 1998; JACKY, 2000) Totaal budget: 9,3 miljoen NLG. 

http ://www.fine.niyinbedrij f.htm 11-07-2000 
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• HALIMA'S PARADISE, geschreven en geregisseerd door Fatima Jebli Ouazzani (IN 
HET HUIS VAN MIJN VADER, 1997; genoemd in de 10 screenwriters to watch lijst van 
Variety). Producent: Pieter van Huystee Film & TV producties. Totaal budget: 7 
miljoen NLG. 

Fine BV Telefoon: 020 530 4700 
Sarphatikade 12 Fax: 020 530 4701 
1017 WV Amsterdam E-mail: info(a)fjne.nl 

Web: www.flne.nl 
Home I English | Actueel | Fine BV in bedrijf | Tarieven | Links | Contact 
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Fine BV Telefoon: 020 530 4700 
Sarphatikade 12 Fax: 020 530 4701 
1017 WV Amsterdam E-mail: info(q)fjne.nl 

Web: www.fine.nl 
Home I English | Actueel | Fine BV in bedrijf | Tarieven | Links | Contact 
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FILIWFlNflNCIEfllNG 

Investeren in de 
BanMers willen de filmindustrie commerciëler maken. Particulieren kunnen via 
drie investeringsfondsen met ruim 120 miljoen gulden profiteren van een nieuwe 
belastingregeling. Producent Pleswin Entertainment van medeoprichter Leon de 
Winter is hetrecentste voorbeeld van een filmmaatschappij die daar wel bq vaart 
Maar het is onzeker hoe lang Nederland een fiscaal luilekkerland blijft. 

Een beetje eigenaardig is het weL BanJkien 
stak in het pak. stiopiUs om de nek, enigs-
zins geafEécteerd te boien praten over funk. 
Uiteiaaid spreken ze in bun eigen taal: w)0^ 
den als assets, railmontyspentea tax dealvioT-
den gebruikt. Termen waar filmmakers zich 
niet snel van bedienen. Deze cultuurdash 
leidt soms tot onbegrip. Alexander'Piertot. 
direaor corporateflnaruc van MeesFieison: "De 
filmwereld is een aparte wereld, een vierêld 
van mooie plaatjes. Ik heb er echt leren 
onderhandelerL Eilnmialaers t"»!?»'" fictie, 
geloven daar zelf heel sterk in en willen dat 
aan nüj verkopen zodat ik investeerders 
zoek Maar dan is de film er nog niet eens. Je 
praat over een idee. een droom.' 
Sinds kon nodigen ABN Amto en investe
ringsbank InnoCap, samenwokend met 
beleggingsadviseut Bakkenist & Emmens. 
particuliere Investeerden uit die de droom 
gestalte geven. MeesPierson is nogniec zo vet, 
jnaar maakt plannen. Eind vorig jaar werd 
een regeling van kracht die investeringen in 

films fiscaal aftretöaar maakt. ledere parti
culier kan deelnemen in een conunanditalic 
vennootschap (cv). Daardoor metlct de fiscus 
de particulier niet meer aan als gewone 
belager, maar als ondernemer. Het interes
sante is dat ooderoemeR hun investeringen 
mogen aftrekken van hun belastbaar inko
men. Hier geldt uiteraard dat het vt>oral aan
trekkelijk is voor de xijkeren der aarde. Wie 
nier veel belasting betaalt kan ook niet veel 
aftrèkkeiL 
Dit voorjaar heeft ABN Atnto op deze manier 
meer dan twintig mOJoen gulden opgehaald 
TOor een speelfilm en ItmoCap 54 miljoen 
voor drie. 
OokvoorlfondeWinterkomtdengelingals 
geroepen. De schrijveriiditie onlangs samen 
metLeo Stumpel en deAmeiütaanse filmpro
ducent Eric Pleskow filmmaattchappg Ples
win op. De Duitse distributeur Senator FQm 
is met de twee een joint vrnture aangpgaan 
Pleswin gaat Engelstalige fikns produceren 
die het beste van Hollyvraod en Europa moe

ten verenigen. Het ambitieuze streven is acht 
films per jaar te maken die moeten worden 
gefinancierd doorparticuliere investeerders. 
Sinds begin voiige week bieden Joost 
Scholten van InnoCap en Jan Emmens van 
Baldoenist fr Einmens met de cv Multi Film 
2700 paiddpaties aan. Iedere partidpatle is 
20.000 gulden waard en duurt-vijfden maan
den. Mttltifiilm gaat zo de 54 miljoen gulden 
vDor drie films van Pleswin Entertainment 
opbrengen. Voor de producent is het een uit
komst. Schaken: "Omdat de particulieren 
het geld bijeenbrengen en de fiscus een 
stulge van het risico neemt, komen filmfi-
nanderingen nu makkelijker rond.' 
Er zit wel een klein addertje onder het gras. 
De produtxnt moet garanderen dat hij de 
filmrechten na vijftien maanden terugkoopt 
voor vijftien miljoen gulden. Mocht de film 
floppen, dan gaan de investeerders niet mee 
hetsdiipin. 
Alle finanderingsprojecticn voor films, even
als die voor het exploiteren van zeeschepen, 

Hoe werkt een particuliere filminvestering 
j l iüpanien in Mul l i r i l in n i i ingcn hun 

invesieiin;; van 20.00n ̂ I J e n |n( f en vcf )• 
Vülld (laaA'dnl van hun bf lüs lb j j i inl;n> 
incn afuel^](fn ;il,s î jj ÓM mllen Ide \wllr-
I te i i r i j t afic'hrijnnj:). llilfijande van een 
bclasiingidriff v jn -^t'^U'A p io i fn i leven 
dat 12,000 tu l r i t ' i «an sItieK üp, K'a \'i}!-
tien Ti)na»(iin Masla ric o' oii lioopi Oi-
prnduccn! 7.ijn tilmiechicn icru;, us l pej 

cïfifl i i^ldpnnplpi'cn.DcKatiO 
naif invesitriJigsbanlv hrcli ri.it jcsainn 
iltLTiJ mei een buil;°üianbt-. Hei rende 
m u u ÜM Jt beley,t;ei nü wjl'lien maanden 
ovcrliPMdi, is inii'isieiis 3,2 p io i t i i i en üj\ 

is hngei clan iJe buidige b.ililuviile Dan 
hepinl hel evennieli' veiriiciicii, Eij een 
bu'ülieveDbiliidüe i.", hel nciinioiiriciliéiil 
vnnr de belegjjej 33.1 pinreni, bosiaaiitie 
uil de a/liel:. viiisielJinj.^en en ccu flailriocl 
in de v.iiibl Op de veikoup van de iciilICIl 
bij hel .MaUcn vsii de cv. Ah de li lni een 
SiiCCé.'; ivnidi, delen rie pjiticipanien 
daarin mee, jruai in bcpeilcie male. Hij 
oen nphieni;.si huj^ei dan 1 j ( i pituenl vjn 
de pinduilieKusien loi jgi rii deelnemti 
5,5 pipienl van di' \ ' . ini l. Dij iuefl dan al 
een lenüeiilfni fin'Kli.>-tcifi \\\i\ l iua 
veeilis pioccni. 

Nettorentiement 
(bü low scenario. Mn paitldpatii EO pmositiB-tarieQ. 

netto-opbrengst 

wilielceufigeéitthrjjnng fiOMO f 12.000 
investeringsaftrelc J 4.866 ƒ 2J20 

besparing vemii^iensbel. ƒ 140 
expl.-Zveik. opbrengst / 12.48B 
- — — . — — H 

totaal / 27.548 
minus deelname ƒ .20.000 

netmtinilsniem ƒ 7.548 
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itichEüiitwcrpEn voor ile eciüte rtrie lilms van Pleswin Enteitniimienl, üe nieuv/e prodiiclieondememiny van iinüer anderen leen üe Winler 

:jjn voor paiüculieie mvcstecrdeis bedoeld. 
•mmens: "Voor banlom weegt de vergoeding 
liet op tEgen het risico dat ze lopen. Danlczij 
Ie afccck en de banlî garantie is dat bij pard-
rulieren wel het geiraL En invssteetdeis vin-
len het heerlijk iets te doen met turn belas-
ingcapaciteit.'' Eilmpioducent Matthijs van 
Heyningen, directeur van Sigma Pictures, 
det weliets in het initiacie£ "Het plan van De 
iVinter kan zeker slagen. Zelf financier ik ook 
rüms met. InnoCap. Fleswin kan gebruik 
maken V3h de fiscale ËidlitdtEn, waarvan Uc 
zeker een flinke gtoeiverwacht" 
MeesPierson Conununicatians houdt zich al 
jaren bezigmethecmanagenen veriiandelen 
van' filmrechten en -opbrengsten. Managing 
dfrcctor Robbert Aarts: "Doordat wij ervoor 
zotgeix'dat partidpaaten. in. een speelfilm-
project hun afgesproken, aandelen van de 
opbrengst kiijgen zoals het geld vsn recettes 
en televisierechten, weten we veel o«<5r dê 
financiering van speelfiltns. Wij zijn betrote-
ken bij vqftig tot honderd filmprojectea per 
jaar." Tben de fiscale maatregelen v/erdea 
ingevoerd, besloot de banlc haar kennis van 
filmland te gebnuken. Binnen MeesBierstm 
wordt nu gepraatmet producenten'en.zi)n er 
planiien filmprojectea te beginnerL. , ' 

Muiti Film biedt vooral een-fiscaal instru

ment voor beleggen die geen of een heel 
bepedct risico nastreven. "Huu inleg is gega
randeerd, maar als de film een kassucces 
vrordt, is de winstdeling boven een rende
ment van veertig wr vijtüg procent per jaar 
a%etöpt', zegt Scholten. 
De aanpak van Multi FUm verschilt steik met 
de planneD van MeesPierson- In de opzet van 
MeesKerson koopt de producsent defilmrech-
ten niet voor een van tevoren afgesproken 
bedrag. Daardoor kan de iavesteerder een git>-
Ger deel van de wiost c^strijksn als de film een 
succes wordt Bij MeesPierson is de invEStees>-
der veel meer een ondernemer, die eengroter 
startrisico looptmaarwel rechthoudtpp een 
jmrshuTt van de eventuele winst 

"EIM ma smiese tss tal Is s ^ B,xf, zegt 
Pierrot. Maar hij voegt er roeteea aan t»e dat 
zoiets voor een echte fillrdcSnaader beneden 
ajn waardigheid is. "Van een bankmet onz€ 
Jaennis en ervaring wordt meer verwacht 
Mior ons is het alle moeite niet waard als de 
opbtengst niet maximaal kan Z^B. "WJ kun
nen het ons niet veroorlovaa tegen onze 
investeerders is moeten zeggen: deze film 
heeft tweehonderd miljoen opgebrachtmaar 
daar ziet u niets van terug." 
De criteria die mnnalcea weUte scripts ia aan-

merkiiig komen, verschillen per bank. De 
bankieis van. Multi Film zeggen niet de pre
tentie te hebben dat zij de inhoud van de 
scripts kuimen beoordelen. """"<>" <=• 
"Daarom zrjn we zo blij dat een ervaren rot 
als Eric Pleskow daC doet De'inifesteeiders 
Tijn primair fiscaal gedreven en niet zozeer 
door de inhoud van de films. De meesten zul
len het scenario niet lezen." 
"Voor een fiscale investeerder maakt het niet 
uit waar de film over gaatmaarvoorons wei 
degelijk", stelt Aarts. Niet alleen de inhoud 
van het script telt, belansnjksr is de poten
tiële maiknraaide. "Sen producent komt 
soms met tranen ia, ója ogen vercellen hoe 
mooi zijn script is. Maar w^ willen vootal 
wetsai hoe die film het in de markt gaat 
doSB"i aldus Pierrot "Er moet een zeer grote 
lans zijn op een positief rendementvoorwe 
eraan beginnen. We gaan uit van het ada-
glusQ: money worfti best. We zorgen dus voor 
vetlcDopcontracten voora£ wat inhoudt dat 
we een overeenkomst sluiten, met een distrt-
buteuE. We zorgen datmii>stens de helft van 
de film is verkochtvoor we eraan beginnen." 
Dankzij de contracten vooraf blijft volgens 
Pierrothet risico van een flop voor de partici-
pant beperkt mi twaalf procent Hoevsrel een 
producent de rechten niet hoeft terug te • 
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kopen, moet hij flioic aan deel agom de iav&s-
teerder zo min mogelijk risico te la ten lopen. 
"Wij zenen de st tuctuur zo in d k a a r da t de 
producent eik de soles agent hun longen uit 
h u n lijf hollen om e e i goed rendement te 
halen", zegt Aarts. 
De b^mkieis pioheien de mentali teic i n be t 
huidige filmMimaat langzaam t e veran
deren. Aarts: "De traditionele Nederlandse 
benadering was: ik m a a k eerst 'een film en 
Idjk dan pas of mensen erop zit ten t s vrach
ten. Wij -wriJlen p redas het omgdceeide," 

eommeidêler, maar de overheid steont daar
mee s i e t uitsluitend puur Nederlandse fihn-
projecten. Er zy n versdiiUende producenCen 
die wel profiteren van de fiscale aftrek, maar 
filnts maken die meer een Iniitenlandsc dan 
een Nederlandse s igaaruni hebbeiL De 
Nederlaodse regeling is aanireldselük omdat 
weinig eisen aan de piojectea -worden 
gesteld. "Dat zie je wel aan de r u o op de rege
l ing van buitenlandse ptoductid>edriJTen. 
DeNederlaadseregeliBgiserg flexibel", zegt 

Pierrot. Hij denkt da t s r projecten zijn die 
zich alleen in Nederland vestigen om de fis
cale douceurtjes op te strijken. "Datgebeurt" 
Net als tnnoCap zegt ook MeesPierson alleen 
m willen werken a a s projecten me t een hoog 
Nedeiiandigehalte zoals deelname van 
acteurs, cameramensen en technici. Dat is 
heel etliisch, maar is he t o ok zakelgk verstan
dig^ °De zakelijke kant blqft voorop staan, 
maar wjj bebben e r zeker b$lang b^ om de 
TBgpKng te gebruiken zoals ts overheid die 
voor ogen heeft, want 'o blijven ze in Den 

Haag gemotiveerd om de regeling 
voort te zetten", zegt Aarts. 
En over die woorGetting maken de 
banken zich een beetje zorgen. £r is 
oodnidel^kheid ontstaan over he t 
woortbestaan vaa de fiscale regeling 
die vorig jaar voor vijf jaar is inge
steld. In Vermeends belastingplan 
voor de 21ste eeuw zou geen plaats 
zgn^TOOr de fiscale aftrek voor cv-deel-
nemers. ABN Amjo laat ze l6 weten 
voorlopig ' terughoudend t e zijn met 
nieuwe f>roject«n'. MeesPierson 
wacht met concrete plannen tot er 
raeerhekend is over het belastingplan 
van de 21ste geuw van Willem Va?' 
meend. "Wij vnerken me t variabele 
looptijden, dus we kunnen niet zeg
gen da l we Idaar zijn in december 
2000, zoals Mulo Fïhn. Wij wachten 
dus tot WE p tedes weten h o e d e & c a -
le regeling eruit gaat zien." 
Het ministerie van Financiën erkent 
de onduidelijkheid, maar kan die niet 
helemaal wegnemen. Wel benadrukt 
een wooïdvoerder °De fiscale we^ 
kingvan deze succesvolle regeling zal 
intact blijven. De overheid vindt sn-
muler ing van de film e a scheepvaart 
belangrijk en zal deze sectoren dus 
b l i fen ondersteunen," 

.m WOS SCHUffltEIB B! JflM SCHOEHIWflISEBS 

FOO© 
H3d[0 dn 

0T8gi290STC TVd gO:CT 6S. 80/90 



F E D E R A T I E F I L M B E L A N G E N 

* Persinformatie * 

Inleiding 
De filmsector is van oudsher een bedrijfstak met veel enthousiaste maar ook eigenwijze 
mensen, met soms ook heel verschillende belangen. Dit heeft in het verleden nogal 
eens tot sterk verschillende inzichten en pittige meningsverschillen geleid. Niet voor 
niets is de sector - een duidelijke scheidslijn tussen film en (andere) audiovisuele media 
is al lang niet meer scherp te trekken - zo'n 20 beroepsverenigingen rijk. 
Maar het kan ook anders. Het verleden heeft bewezen dat wanneer de koppen bij 
elkaar gestoken worden er vruchtbare initiatieven van de grond komen. Voorbeelden 
hiervan zijn de VEVAM/SEKAM, en recentelijk de fiscale maatregelen en FINE BV. die 
mede door een sterke lobby van de sector zijn gerealiseerd. 
Nu, aan hef begin van de eeuw, lijkt het tijd geworden om daar een les uit te trekken. 
Misschien maakt eendracht toch echt macht. Daarom wordt een gezamenlijke, 
overkoepelende branche-organisatie opgericht, waarin t>eroepsverenigingen gaan 
samenwerken om zo naar buiten toe eensgezind en krachtig van zich te kunnen laten 
horen. 

Knelpunten 
Samenwerking is noodzakelijk om een aantal knelpunten aan te pakken. In de zomer 
van 1999 is een enquête gehouden onder alle beroepsverenigingen in de sector. Hieruit 
is gebleken dat deze knelpunten liggen op de volgende terreinen: 

• relatie met publieke omroepen 
• financiering van films 
• distributie en vertoning (doekenprobleem) 
• export van Nederlandse films 
• rechten, met name m.b.t. internet en nieuwe media in het algemeen 
• arbeidsvoorwaarden 

Oprichting federatie 
Uit de enquête is naar voren gekomen dat het besef om deze knelpunten gezamenlijk 
aan te willen pakkan, In de sector aanwezig is. Bovendien staat vast dat de behoefte 
aan professionalisering van de belangenisehartiging in de filmsector groot is. Bundeling 
van krachten en kennis moet leiden tot meer structuur in het steeds groter wordende 
medialandschap. 
Een aantal vooraanstaande filmmakers die betrokken waren bij het onderzoek en de 
enquête (Wim Verstappen, Digna Sinke en Martin Lagestee) heeft vervolgens het 
initiatief genomen om een voorlopige federatie op te zetten: de Federatie Filmbelangen. 
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FEDERATIE F I L M B E L A N G E N 
Doel Federatie Filmbelangen 
Het doel van de Federatie ie: 

• het behartigen van de .gezamenlijke belangen in de filnisector bij externe partijen 
als fondsen en overheden 

• het bladen van een platform om oplossingen aan te dragen bij onderlinge 
tegenstellingen 

• het bieden van services aan aangesloten verenigingen en leden door 
samenwerking met het servicebureau NBF 

Plan Federatie Filmbelangen 
De Federatie Filmbelangen wordt in 2000 gefinancierd door incidentele subsidies, 
donaties en sponsors uit de sector. De aangeslotenen zullen vanaf 1 janauri 2001 de 
financiering van de Federatie (indusief een professioneel bureau met een dkecteur) 
door middel van contributie-afdracht voor hun rekening nemen. Tijdens dit pilotjaar 
staan de volgende plannen op de agenda: 

• kennisuitwisseling en standpuntbepaling m.b.t. beleidsontwikkelingen 
• opstellen nieuwe raamovereenkomst met de NOS 
• lobby voor meer en andersoortige doeken in Nederland 
• bieden van platform aan producenten, regisseurs, scenarioschrijvers en 

crewleden voor overleg over arbeidsvoorwaarden 
• opzetten van een structurele financiering 
• betrekken van zoveel mogelijk organisaties bij de Federatie 

Oprichters 
De oprichters van de Federatie treft u Neronder aan; in da loop van het jaar zal de 
Federatie met zoveel mogelijk andere beroepsverenigingen in gesprek treden om deze 
erbij te betrakken. 

ACT 
ACT is het gilde van film- en televisieacteurs. De vereniging is onlangs opgericht op initiatief 
van acteuren NBF-bestuurslid Roef Rages. ACT heeft ten doel het behartigen van de belangen 
van Nederlandse acteurs, die optraden in film en op tv, waaronder economische, morale en 
maatschappelijke belangen. Oe vereniging tracht deze doaistellingan onder meer na te streven 
door overleg met opdrachtgevers, het organiseren van bijeenkomsten en het samenwerken mat 
andere organisaties. 

Dutch Directors Guild 
Oe DOG is opgericht op 1 januari 1998. Naast het bieden van een platform voor gezelligheid 
bleek al snel da behoefte aan belangenbehartiging binnen de vereniging groot. Binnen de DDG 
zijn verechiilande werkgroepen actief op het terrain van contracten, honoraria, auteursrechten 
en een erecode voor rsgisseurs. De vereniging organiseert eens per maand een bijeenkomst 
en geaft ieder drie maanden een niauvtrsbrief uit. 

Dutch Documentary and Independant Film Association 
Da DIFA is een stichting, en heeft daardoor geen leden, maar donateurs. Opgericht op 9 
november 1990, heeft de DIFA zich sindsdien vooral ingezet voor de onafhankelijke 
documentairefilm, niet alleen waar het productie betreft, maar ook distributie en vertoning. 
Directe aanleiding voor ds oprichting was de start van het eerste MEDIA-programma. Sinds die 
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F E D E R A T I E F I U M B E L A N G E N 
tijd onderhoudt de DIPA contacten met verschillende buitenlandse organisaties op het terrein 
van documentairebeleid. 

IMedertandse Beroepsvereniging van Film> en televisiemakers NBF 
De NBF is opgericht in 1952 en heeft ruim 700 leden. 2ij organiseert evenementen (fbrums, 
workshops. Informatiedagen, nieuwjaarsnacaptie), Infonneert {lv|BF-gids, driewekelijkse 
nieuwsbrief, website), is actief op sodaai-economisch vlak en biedt een telefonisch 
aanspreekpunt voor zowel NBF-laden als instanties binnen en buiten da AV-sector. Daarnaast 
krijgen laden via de NBF kortingen op verzekeringen. Juridische bijstand en andere diensten, 
l-iet bureau van de NBF zal stapsgewijs integreren in het werkapparaat van de Federatie en ais 
san/icebureau de aangesloten verenigingen (en de Federatie zelf) administratief, secretarieel 
en organisatorisch gaan ondersteunen. Voor meer infomiatie, zie www.nbf.ni. 

Netwerk Scenarioschrtlvere VvL 
i-let Netwertc Scenarioschrijvers is in 1990 opgericht als een op zichzelf staande organisatie 
gericht op de specifieke beroepsgroep van fitmscenaristen. In de loop van de tijd is er meer 
behoefte ontstaan aan een sterke vakbond op een zo breed mogelijke t>asis. Daarom is het 
Netwerî  van Scenarioschrijvers in 1994 oen afdeling geworden van de Vereniging van 
Letteri(undlgen en is de naam gewijzigd. De organisatie wil één vuist maken bij 
onderhandelingen over punten als autaursnachten en juridische en contractuele zaken. 
Daarnaast staat de ontwikkeling van het vakgebied hoog in het vaandel. 

Vereniging van Nieuwe Film- en Televisiemakers 
De NFTVi^ is in de zomer van 1996 opgericht door snkela jonge film- en talavisiemakers. Het 
doel van de vereniging is om nieuwe makers met elkaar en met de zogenaamde gevestigde 
orde in contact te laten komen, ledere eerste maandag van de maand organiseert de NFTVM 
een thema-avond in 't Ketelhuis in Amsterdam. iHierin komen actuele items, discussies, 
workshops, casestudies of sneak-previews aan t}Od Verder communiceert het grote aantal 
actieve leden via een nieuwsbrief en de website. Voor meer Info: www.nftvm.nl. 

Nederlandse Vereniging van SpeeHfimproducanten 
De NVS is de belangenvereniging van Nederiandse speelfilmproducenten. Zowel grote als 
kleinere productiemaatschappijen zijn bij de vereniging aangesloten en zijn vertegenwoordigd in 
het verenigingsbestuur. De NVS is tevens aangesloten bij de NFC (Nederiandse Federatie voor 
de Cinematografie) waarin ook de bioscoopexploitanten en distributeurs zijn vertegenwoordigd 

Stichting Samenwerkende Kleinere Onafhanka|(fke film en televisie Producenten 
SKOP is opgericht in april 1996 als branche-organisatie van onafhankelijke film- en 
televisieproducenten, hiet centrale doel is productiebedrijven te verenigen en gezamenlijk beleid 
te ontwikkelen tan einde de productie van audiovisuele producties varder te professionaliseren 
en waar mogelijk grotere samenwerking te initiëren. Door meer samenwari<ing onderiing, maar 
ook door overiag en samanweridng met aanvenvante organisaties wil het SKOP-bastuur de 
positie van producenten in de branche verstertten. Voor meer informatie: www.skOP.nl. 

Vereniging van Facilitaire Filmbedrijven 
De VFF is een vereniging van 20 bedrijven op het terrein van postproductie voor film en 
audiovisuele media. De organisatie is opgericht op 9 novamkter 1998. IHet belangrijkste doel is 
het behariügen van de belangen van de aangesloten bedrijven. In de tweeda plaats streeft de 
VFF ernaar de postproductie in Nederiand te professionaliseren. Dit wordt bereikt door 
producenten te infomieren over de beste postproducüetoepassingen en de nieuwste 
technieken. Van de VFF zijn niet alleen alle onafhankelijke montagebedrijven in Nederiand lid, 
maar ook freelance editors, gaiuidsafwari<ingst>edrijven en SFX-bedrijven. 
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FEDERATIE FILMBELANGEN 

Nieuwsbrief 
No. 1 zomer 2000 
Adres: Jan Luykenstraat 2 1071 CM Amsterdam, tel: 020-4004306 fax: 020-6643707, email: martiinmewe@Jibf.nl 

Oprichting 
Op 17 april jongstleden is in Sociëteit 
de Kring in Amsterdam de Federatie 
Filmbelangen opgericht. Het karakter 
van de oprichting was vrij informeel. 
De leden van de aangesloten 
organisaties waren uitgenodigd voor 
een hapje en een drankje. Digna Sinke 
van het oprichtingsbestuur hield een 
krachtige speech waarin ze aangaf dat 
samenwerking broodnodig is. 
Staatssecretaris Rick van der Ploeg 
was aanwezig om te reageren op de 
speech van Sinke. Hij legde in zijn 
verhaal de nadruk op het 
publieksbereik van de Nederlandse 
film, die helaas op enkele 
uitzonderingen na nog steeds niet 
florissant is. Een van de problemen 
waarvoor de Federatie zich hard zal 
gaan maken. Aan het einde van zijn 
betoog deelde Van der Ploeg nog een 
klein cadeautje uit: een startsubsidie 
voor de organisatie van de Federatie 
Filmbelangen. 

Doel 
De organisatie heeft als doel het 
behartigen van de gezamenlijke 
belangen van alle filmmakers in 
Nederland. De bedoeling is dat we één 
vuist kunnen maken naar externe 
relaties als omroepen en overheden. 
Verder zal de Federatie een 
bemiddelende rol kunnen spelen bij 

onderlinge tegenstellingen, een 
platformfunctie dus. 

Aangeslotenen 
Sinds de oprichting op 17 april zijn de 
volgende organisaties lid van de 
Federatie Filmbelangen: ACT, DDG, 
DIFA, NBF, Netwerk 
Scenarioschrijvers, NF7VM, NVS, 
SKOP, VFF. Sinds kort is ook de 
Vereniging Holland Animation (HA) 
aan de vergadertafel aangeschoven. 

Organisatie 
Een federatie is een vereniging van 
organisaties. De aangesloten leden 
van de Federatie Filmbelangen zijn 
rechtspersonen (verenigingen en 
stichtingen) die een specifiek 
deelbelang in de filmsector 
vertegenwoordigen. Verder zal de 
Federatie (in beperkte mate) 
openstaan voor buitengewone en 
geassocieerde leden: organisaties of 
natuurlijke personen die zich op de een 
of andere manier willen verbinden met 
de Federatie. 
Het hoogste orgaan van de Federatie 
is de Federatieraad. Alle aangesloten 
lidorganisaties worden door twee 
personen vertegenwoordigd in dit 
orgaan. De Federatieraad controleert 
het Federatiebestuur dat uit 5 tot 9 
personen bestaat. Het bestuur wordt 
aangevoerd door een onafhankelijk 
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voorzitter, de meerderheid bestaat uit 
makers uit het veld. Het bestuur is 
verantwoordelijk voor het beleid en 
stuurt het werkapparaat aan. Het 
werkapparaat bestaat uit een directeur, 
die verantwoordelijk is voor de lobby bij 
externe partijen, en een beleids
medewerker. De beleidsmedewerker 
van de Federatie Filmbelangen is 
Martijn Mewe (voormalig secretaris van 
de SFO, Samenwerkende Film 
Organisaties). 
De procedure voor het aantrekken van 
een directeur wordt binnenkort gestart. 

Bestuur 
Het oprichtingsbestuur, onder 
aanvoering van Otto van Diepen, heeft 
in de afgelopen maanden een nieuw 
bestuur voor het komende jaar 
geformeerd. Het nieuwe bestuur zal 
begin juli aan de Federatieraad 
gepresenteerd worden en vanaf dat 
moment actief zijn. 

Financiën 
Het aanloopjaar 2000 wordt 
grotendeels gefinancierd uit subsidies 
en giften uit de sector. Alle individuele 
leden van de aangesloten organisaties 
hebben begin april een brief 
toegestuurd gekregen met het verzoek 
een vrijwillige bijdrage te leveren voor 
de oprichting van de Federatie 
Filmbelangen. 
Velen van u hebben inmiddels aan dit 
verzoek gehoor gegeven, maar nog 
niet iedereen. Wellicht dat u nog eens 
in de stapel 'nog te beantwoorden post' 
zou willen kijken om de acceptgirokaart 
tevoorschijn te halen om alsnog een 
bijdrage te storten. Acceptgirokaart 
kwijt? Geen probleem, u kunt het 
bedrag ook gewoon overmaken op 
girorekening 8316466 t.n.v. Federatie 
Filmbelangen te Amsterdam. 
De financiering vanaf 2001 is nog niet 
tot in de finesses geregeld. Het staat in 
ieder geval als een paal boven water 
dat de aangesloten organisaties een 

substantieel deel van de kosten voor 
hun rekening moeten nemen. In het 
najaar hoopt het bestuur hierover meer 
informatie te verschaffen. 

Beleid 
De Federatie werkt op dit moment aan 
een concept-beleidsplan, dat in de 
komende maand door de aangesloten 
verenigingen besproken zal worden. 
Het is een handreiking voor de nieuwe 
directeur die hopelijk na de zomer aan 
de slag kan gaan. 
De belangrijkste punten die de 
Federatie op korte termijn in gang zal 
zetten: 
• het faciliteren van overleg over 

arbeidsvoorwaarden tussen-
verschillende partijen in de film- en 
av-sector. 

• het aanpakken van de 
ondoorzichtige financiering voor 
niet-commerciële speelfilms en 
documentaires door verschillende 
fondsen en de publieke omroep. 
Het uiteindelijke doel is de vorming 
van een Omroepfilmfonds. 

• het afsluiten van een 
samenwerkingsovereenkomst over 
rechten met de NOS. 

• lobby voeren voor betere 
distributie- en vertonings-
mogelijkheden voor 
Nederlandstalige speelfilms en 
documentaires 

Activiteiten 
De komende maanden zal de 
Federatie een aantal activiteiten op 
poten zetten om de onderlinge 
communicatie tussen de aangesloten 
organisaties en hun individuele leden 
te bevorderen. Een van de acties is het 
opzetten van een duidelijke en 
overzichtelijke website. Veder zal op 
het Nederlands Film Festival in Utrecht 
i.s.m. de NBF (en wellicht andere 
organisaties) een forum of 
themamiddag georganiseerd worden. 
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"De ontdekking van 
de hemel" 
Jeroen Krabbé is voornemens 
Mick Jagger te vragen een gast
rol te spelen in zijn film "De 
ontdekking van de hemel", 
gebaseerd op de bestseller van 
Harry Mulisch (zie HFN num
mer 29). Hoofdfinancier Mees 
en Pierson gaf onlangs zijn fiat 
voor dit ook door Nederlandse 
investeerders gefinancierde 
project. 
De opnames van de film, die 
zal worden uitgebracht door 
RCV Film Distribution, begin
nen in augustus 2000. 

Jean van de Velde 
nieuwe intendant 
Jean van de Velde zal met 
ingang van 1 juli als intendant 
in dienst treden bij het 
Nederlands Fonds voor de 
Film. Hij volgt daarmee 
Richard Woolley op die zijn 
taak om persoonlijke redenen 
moet neerleggen. Als speciaal 
adviseur heeft de intendant de 
taak om marktgerichte film
projecten te helpen ontwikke
len en productierijp te maken. 

"Kruimeltje" ver
overt de wereld 
Maria Peter's prachtige fami
liefilm "Kruimeltje" wordt ook 
in het buitenland in het hart 
gesloten. Op twee toonaange
vende filmfestivals werd de 
film bekroond met de eerste 
prijs. Op het derde Kristian-
sand Children's Film Festival 
in Noorwegen won "Kruimeltje" 
de 'Ludi-Award' en op het 33e 
Annual Worldfest Houston 
International Film Festival in 
Texas is "Kruimeltje" onder
scheiden met de 'Special Jury 
Award'. 

Echte cinematografen mogelijk uit de NFC 
FEDERATIE FILMBELANGEN OPGERICHT 
door: L. Alleman 

De Nederlandse filmbranche is opnieuw 
een belangenvereniging rijker. Op 18 

april werd de Federatie Filmbelangen ten 
doop gehouden, in de Amsterdamse kunste
naarssociëteit De Kring. Volgens Martin 
Lagestee, een van de initiatiefnemers van 
de federatie zou het heel goed kunnen dat 
de speelfilmproducenten uit de NFC treden. 

D E F I L M 

S T E R D A T 

De Federatie Filmbelangen wil 
de belangen behartigen van een 
ieder die betrokken is bij het 
creatieve proces. De organisatie 
zit voorlopig op hetzelfde adres 
als de NFC en het Filmfonds 
aan de Jan Luykenstraat. Het 
kantoor zal bestaan 
uit een directeur • • ^ ~ ~ ~ ' 
en enkele deskun
digen, die de leden 
van de Federatie 
adviseren op het 
gebied van auteurs- ^ ^ ^ ^ ^ 
rechten, arbeids
omstandigheden 
en dergelijke. Martin Lagestee, 
sinds 1998 penningmeester van 
de Nederlandse Vereniging van 
Speelfilmproducenten, is een 
van de initiatiefnemers van de 
nieuwe federatie. Hij vindt niet 
dat de filmwereld nog ondoor
zichtiger wordt met weer een 
nieuw overlegorgaan. "Wij pro
beren juist meer helderheid en 
duidelijkheid te brengen in het 
woud van organisaties. De film

wereld is nu een veelkoppig 
monster dat soms met duizend 
tongen praat. Wij willen daar 
eenheid in brengen en ik kan 
mij voorstellen dat de Federatie 
een sanerende werking heeft. 
Het wordt tijd dat wij ons pro-
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fessioneel en eenduidig gaan 
opstellen tegenover onze 
gesprekspartners, de overheid, 
de omroepen, de fondsen." 

Maar zijn de belangen van 
producenten niet tegenge
steld aan die van acteurs en 
crewleden? 
"Je zou inderdaad kunnen den
ken in traditionele verhoudin
gen tussen werknemers en 

werkgevers. Maar wij hebben 
allemaal belang bij een redelijke 
salariëring. De overheid en de 
omroepen beroepen zich altijd 
op hun maatschappelijke ver
antwoordelijkheid, dus dat is 
geen strijdpunt. Kijk, het is best 

leuk hoor, als 
" • ~ ~ ~ ~ ~ ^ mensen voor een 

habbekrats een 
film mee helpen 
te maken. Maar 
dat soort hobby-

_ „ _ _ ^ ^ ^ ^ isme moet nu 
toch afgelopen 
zijn. 

Met de nieuwe financierings
regeling en de grote belang
stelling voor Nederlands 
drama bij de publieke omroe
pen heeft u een uitstekende 
onderhandelingspositie. 
"Televisiedrama is voor de 
meeste speelfilmproducenten 
niet zo interessant. Je bent 
eigenlijk niet meer dan een 
soort onderaannemer en nadat 
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de rum op tv is geweest kun )e 
hem niet meer exploiteren. Je 
kunt er geen boek van uitgeven, 
geen video 's etc. Maar voor 
technici is de situatie zeker gun
stig. Je merkt nu al dat er een 
tekort aan is. Maar dat de tarie
ven omhoog schieten, zoals 

V 

laatst in De Volkrant stond, is 
echt overdreven." 

Wat bedoeld u met sanerende 
werking, zouden er organisa
ties moeten verdwijnen? 
Daar hebben wij helemaal geen 
zeggenschap over. Als mensen 
bij elkaar willen komen, moeten 
ze dat vooral doen, al is het 
maar voor de gezelligheid. 

" A L S I K K I J K N A A R H E T 

S U C C E S V A N D E 

N E D E R L A N D S T A L I G E 

P O P M U Z I E K E N M U S I C A L S 

G E L O O F I K A B S O L U U T 

D A T E R E E N P U B L I E K I S 

VOOR N E D E R L A N D S E 

F I L M S . " 

Maar worden de NVS en de 
Samenwerkende Film 
Organisaties (SFO) niet over
bodig? 
Het is inderdaad de bedoeling 
dat de SFO opgaat in de 

i Federatie Filmbelangen. Maar de 
K NVS is nu juist een organisatie 
B die niet opgeheven kan worden. 

r Als lid van de NFC kan de 
NVS anders geen potten bre
ken. 
Dat is zo, ja. De NVS zit nu al 
sinds mensenheugenis bij de 
NFC en we moeten nu toch con
cluderen dat dat niet werkt. Het 
is ons door de NFC zelfs verbo
den om NFC-briefpapier te 
gebruiken om ons standpunt 
kenbaar te maken als dat tegen
gesteld is aan dat van de filmdis
tributeurs en bioscoopexploitan
ten. F êt zou heel goed kunnen 
dat wij de NVS uit de NFC 
terugtrekken en dat de Federatie 
voortaan de belangen tegenover * 
die partijen gaat uitdragen. ff 

Heeft u een machtsmiddel S-
om hen ertoe te brengen ~ 
meer Nederlandse films in de ° 

1 bioscopen te vertonen? ° 
Dat zal moeilijk gaan, distribu- ö; 
teurs en exploitanten kiezen 3 
toch voor het erote eeld. Ik 3 

1 

denk dat we het via de overheid 
moeten spelen. De regering wil 
culturele films, maar als die af 
zijn, zijn ze alleen te zien in het 
Ketelhuis. Er wordt niets gedaan 
aan het uitbrengen van de film. 
Voor theater en popmuziek 
bestaan gesubsidieerde podia; 
voor films niet. En vervolgens 
zegt Rick van der Ploeg dat wij 
betere films moeten maken. 
Nee, het ligt niet aan de films 
maar aan de vertoningsinfra
structuur. Ik pleit voor een sub
sidie de eerste weken dat een 
film in een bioscoop draait. Als 
ik kijk naar het succes van de 
Nederlandstalige popmuziek en 
musicals geloof ik absoluut dat 
er een publiek is voor 
Nederlandse films." 

Jan van Dommelen, voorzitter 
van de NFC, reageert laconiek op 
de suggestie van Lagestee om de 
NVS terug te trekken uit de NFC; 
"Mij is daar niets van bekend. Ik 
voer in het federatiebestuur het 
overleg met de NVS-voorzitter, 
René Scholten, en die heeft nooit 
iets dergelijks gesuggereerd. Ik 
zou het zeer onverstandig vinden 
de NVS uit de NFC te halen. De 
NVS draagt financieel niet bij en 
wij organiseren toch allerlei pro
motionele acties voor de 
Nederlandse speelfilm. Het 
Holland Film House in Cannes 
is zo'n voorbeeld." 

i 
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" D E N V S Z I T NU A L 

S I N D S M E N S E N G E H E U G E -

N I S B I J DE N F C E N W E 

M O E T E N NU T O C H C O N 

C L U D E R E N D A T D A T N I E T 

W E R K T . " 

iVlaar er zijn bar weinig 
Nederlandse films in de bios
coop te zien. 
Dat ligt aan het soort films dat 
gemaakt wordt. "Lek" is in de 
bioscopen groot uitgebracht." 
Van Dommelen ziet de functie 
van de NFC ook op Europees 
niveau. 
"In de NFC zijn producenten 
verenigd met distributeurs en 
bioscoopondernemers. Dat is in 
Europa een unieke combinatie. 
Er doen zich allerlei nieuwe ont
wikkelingen voor: digitalisering. 
het Internet, de grensoverschrij
dende-, financierings- en afzet
mogelijkheden. Wij moeten 
gezamenlijk optrekken om op 
die ontwikkelingen in te kun
nen inspelen." 

Vlnr: Digna Sinke, staatssecretaris Rick van der 
Ploeg. Martin Lagestee en Wim Verstappen 
tijdens de oprichtingsmanifestatie van de 
Federatie Filmbelangen. 

f 
>- . . 

^^' i ^ ^0V 
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JONG GELEERD OUD GEDAAN 
Of het nu een toevallige samenloop van 

omstandigheden is geweest of een goed 
doordachte zet van de festivalorganisatie, 
tijdens Film by the Sea werd er uitgebreid 
gesproken over twee sterk uiteenlopende 
doelgroepen die van groot belang zijn voor 
de toekomst van het Nederlandse film- en 
bioscoopbedrijf: senioren en kinderen. 

tekst: L. Kleisen en J. Huijsdens 
foto's: L. de Meester 

"Ze maken veel herrie en ze 
zien er raar uit enzo ..." 
Dat is een van de opmerkingen 
die gemaakt werd over jongeren 
in het debat 'De bioscoop voor 
alle leeftijden'. Panellid Matthijs 
van Heijningen komt met deze 
observatie en hij stelt dat oude
ren zich daardoor bedreigd kun
nen voelen. Maar is dat de reden 
dat ouderen niet meer naar de 
film gaan? Tijdens het anderhalf 
uur durende debat onder leiding 
van Hedy d'Ancona komen er 
nog heel wat andere oorzaken op 
tafel. 

Oud is IN Beeld 
De derde aflevering van de film
festivalreeks Oud is IN Beeld is 
ingepast in Film by the Sea. Het 
festival richt zich nadrukkelijk op 
een publiek van alle leeftijden. 
Dit is in de geest van 1999, het 
VN-jaar voor de Ouderen, dat als 
motto heeft 'Naar een samenle

ving voor alle leeftijden'. In het 
kader van Oud is IN Beeld is een 
debat georganiseerd met de NFC 
over de vraag of senioren een ver
waarloosde groep is in de bios
coop. Hennie Klein Hesselink 
(vertegenwoordigster Ouderen 
uit Zeeland), Matthijs van 
Heijningen (SIGMA), Esther 
Kollman (marketing Cinemien), 
Huub Roeving, Anne Marie Steen 
(LEL), Gerard Bunnik (ANP), 
GerTielen (NPOL) en Luud 
Berings (NFC Marketing) vorm
den het panel. Samen met zo'n 
50 bezoekers hebben zij op 15 
september verschillende antwoor
den gegeven op deze vraag. 
Bovendien zijn er diverse waarde
volle suggesties gedaan waarmee 
de bioscoop inderdaad weer iets 
voor alle leeftijden kan worden. 

Zonder leesbril 
In Nederland hebben wij te 
maken met een sterke jeugdcul

tuur, zeker vergeleken met de ons 
omringende landen. Jongeren 
zijn prominent aanwezig in onze 
samenleving. Ouderen worden 
hierdoor vaak op het verkeerde 
been gezet. Zij denken dat alle 
bioscoopbezoekers 'zo jong' zijn, 
terwii! in werkelijkheid meer dan 
de helft van de filmgangers 
boven de dertig is, stelt Luud 
Beririgs. Het kan dus geen kwaad 
eens iets aan die beeldvorming te 
veranderen. Dat valt echter niet 
mee, vindt Esther Kollman: 
"Ouderen zijn marketingtech
nisch gezien een moeilijk te 
bereiken doelgroep. Wij moeten 
de informatie op een andere 
manier gaan brengen." Dat kan 
al door kleine verbeteringen, bij
voorbeeld door het lettertype van 
de filmladder te vergroten tot 
leesbaar-zonder-leesbril. 
Daarnaast moeten mogelijk vol
komen nieuwe informatiekana
len benut gaan worden, zoals 
gebruikmaken van ouderenver-
enigingen. Deze weten doorgaans 
hun leden prima te mobiliseren 
voor activiteiten. Om de infor
matievoorziening te verbeteren, 
zal de groep 40+ bovendien in 
meer groepen onderscheiden 
moeten worden, meent Ger 
Tielen. Pas dan kun je mensen 
heel specifiek benaderen met een 
voor hen geschikt aanbod. 
Hennie Klein Hesselink bevestigt 
de belangrijke rol die informatie 
heeft: "Wij ouderen zijn de film 
eigenlijk vergeten als uitje, terwijl 
we de schouwburg wel bezoeken. 
Nu ik de laatste tijd veel bezig 
ben met film, krijg ik vanzelf 
weer zin om te gaan." 

Drempels verlagen 
Naast een verkeerde beeldvor
ming (film is voor jongeren). 

i 



spelen andere zaken een rol. 
Volgens Matthijs van Heijningen 
en Esther Kollman is het huidige 
filmaanbod op zich interessant 
genoeg voor ouderen. Wat nodig 
is zijn drempelverlagende activi
teiten zoals een langere draaitijd 
van films, betere bereikbaarheid 
van bioscopen en aangepaste 
openingstijden. Volgens Gerard 
Bunnik van de Associatie van 
Nederlandse Filmtheaters (ANF) 
zijn de filmtheaters wat dat 
betreft op de goede weg: "Wij 
proberen voortdu
rend om grenzen « i ^ i ^ — « 
op te heffen. Wij 
draaien zoveel 
mogelijk verschil
lende films en we 
zijn als organisatie 
heel flexibel door
dat we lokaal 
gericht zijn. Als — — ^ - i — 

ouderen wensen 
hebben op het vlak van de pro
grammering of de aanvangstij
den, kunnen ze daar gewoon mee 
komen." Hennie Klein Hesselink 
denkt dat afstand een grote 
drempel is, vooral in Zeeland. 
Ook zijn veel ouderen alleen
staand en vinden ze het ongezel
lig om alleen naar de film te 
gaan. De 'Kunstbus' was een ini
tiatief om beide problemen op te 
lossen, maar dat is helaas niet 
echt van de grond gekomen. 

Prioriteiten 
Het debat wordt afgesloten met 
het stellen van prioriteiten door 
de panelleden. Voor Huub 
Roeving is dat het bereiken van 
de ouderenorganisaties. Hij vindt 
het leggen van deze contacten 
met name een taak voor de dis
tributeurs. Hennie Klein 
Hesselink pleit voor het verstrek
ken van goede informatie en voor 
verdraagzaamheid: "Wij moeten 
respect voor elkaar hebben in 
plaats van steeds met dat vinger
tje te wijzen." Gerard Bunnik zal 
een ledenlijst van de filmtheaters 
verstrekken, zodat de ouderen 
hen kunnen benaderen. Matthijs 
van Heijningen neemt zich voor 
de komende jaren maar eens een 
paar films voor ouderen te 
maken. Ger Tielen vindt het 
belangrijk dat het gesprek wordt 
voortgezet. Marketingmensen, 
filmmensen en ouderen moeten 
bij elkaar worden gebracht. Anne 
Marie Steen stelt zich beschikbaar 

voor een verdere dialoog. De LBL 
gaat ondertussen verder met de 
beeldvorming. Luud Berings gaat 
aan de slag met de opzet van een 
landelijk abonnementensysteem 
met de naam Cinema Club 
Nederland. Ook speciale aan
dacht voor ouderen tijdens de 
nationale bioscoopdagen lijkt 
hem goed. Esther Kollman ten
slotte: "Wij zullen ons aanbod 
continueren en ik laat me graag 
vertellen hoe wij moeten com
municeren." 

H E N N I E K L E I N H E S S E L I N K : 

" W I J O U D E R E N Z I J N D E F I L M E I G E N L I J K 

V E R G E T E N A L S U I T J E , T E R W I J L W E D E 

S C H O U W B U R G W E L B E Z O E K E N . N U I K D E 

L A A T S T E T U D V E E L B E Z I G B E N M E T F I L M 

K R I J G I K V A N Z E L F W E E R Z I N O M T E G A A N 

Filmeducatie in Zeeland 
Twee dagen na de aandacht voor 
ouderen zaten de bioscoopzalen 
van het achter de Zeeuwse boule
vard gelegen CineCity 's morgens 
vol met leerlingen die vol bewon
dering keken naar de avonturen 
van "Babe", 's Middag? werden 
de zalen bevolkt door scholieren 
die opgingen in de vertelling van 
Jeroen Krabbé's "Left Luggage". 
Elders in het bioscoopcomplex 
werd er druk gediscussieerd over 
filmeducatie in Nederland. 

Platform wordt netwerk 
Lange tijd stond al vast dat er tij
dens Film by the Sea gesproken 
zou gaan worden over filmeduca

tie. Het was een direct uitvloeisel 
van overleg dat aan het begin van 
het jaar plaatsvond tussen verte
genwoordigers van tal van filme-
ducatieve programma's en amb
tenaren van het Ministerie van 
OCenW. De organisatoren van 
de projecten FilmFan en 
Moviezone kregen de opdracht te 
kijken of er een platform van 
filmeducatie aanbieders kon wor
den opgericht. Reden daarvoor 
was dat niet alleen het onderwijs, 
maar ook het ministerie zelf te 

vaak werd gecon-
_ _ _ _ _ _ fronteerd met ver

snipperde filmedu-
I j 1̂  catieprojecten. 

Vooral bij de aan
vragen voor subsidie 
werd duidelijk dat 
het in de praktijk 
gaat om los van 

• " " " " " " " • elkaar werkende 
projecten. 

Samenwerking moet wel leiden 
tot enige efficiëntie, zo dacht" 
men bij OCenW. De organisafo-
ren van FilmFan en Moviezone 
gingen onder leiding van de tijde
lijk aangestelde Tonny Holtrust 
aan de slag om de uitwerking van 
de plannen tijdens Film by the 
Sea aan alle betrokkenen voor te 
kunnen leggen. 

De kern van het gepresenteerde 
plan is dat er een bureau opge
richt moet worden dat kan gaan 
zorgen voor het gecoördineerd 
aanbieden van filmeducatiepro-
pramma's aan het onderwijs. 
Volgens dit plan behoort dat 
bureau tevens een rol toebedeeld 
te krijgen bij het regelmatige over-
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"De ontdekking van 
de hemel" 
Jeroen Krabbé is voornemens 
Mick Jagger te vragen een gast
rol te spelen in zijn film "De 
ontdekking van de hemel", 
gebaseerd op de bestseller van 
Harry Mulisch (zie HFN num
mer 29). Hoofdfinancier Mees 
en Pierson gaf onlangs zijn fiat 
voor dit ook door Nederlandse 
investeerders gefinancierde 
project. 
De opnames van de film, die 
zal worden uitgebracht door 
RCV Film Distribution, begin
nen in augustus 2000. 

Jean van de Velde 
nieuwe intendant 
Jean van de Velde zal met 
ingang van 1 juli als intendant 
in dienst treden bij het 
Nederlands Fonds voor de 
Film. Hij volgt daarmee 
Richard Woolley op die zijn 
taak om persoonlijke redenen 
moet neerleggen. Als speciaal 
adviseur heeft de intendant de 
taak om marktgerichte film
projecten te helpen ontwikke
len en productierijp te maken. 

"Kruimeltje" ver
overt de wereld 
Maria Peter's prachtige fami
liefilm "Kruimeltje" wordt ook 
in het buitenland in het hart 
gesloten. Op twee toonaange
vende filmfestivals werd de 
film bekroond met de eerste 
prijs. Op het derde Kristian-
sand Children's Film Festival 
in Noorwegen won "Kruimeltje" 
de 'Ludi-Award' en op het 33e 
Annual Worldfest Houston 
International Film Festival in 
Texas is "Kruimeltje" onder
scheiden met de 'Special Jury 
Award'. 

Echte cinematografen mogelijk uit de NFC 
FEDERATIE FILMBELANGEN OPGERICHT 
door: L. Alleman 

De Nederlandse filmbranche is opnieuw 
een belangenvereniging rijker. Op 18 

april werd de Federatie Filmbeiangen ten 
doop gehouden, in de Amsterdamse kunste
naarssociëteit De Kring. Volgens Martin 
Lagestee, een van de initiatiefnemers van 
de federatie zou het heel goed kunnen dat 
de speelfilmproducenten uit de NFC treden. 

De Federatie Filmbeiangen wil 
de belangen behartigen van een 
ieder die betrokken is bij het 
creatieve proces. De organisatie 
zit voorlopig op hetzelfde adres 
als de NFC en het Filmfonds 
aan de Jan Luykenstraat. Het 
kantoor zal bestaan 
uit een directeur """—•" 
en enkele deskun
digen, die de leden „IJ 
van de Federatie 
adviseren op het 
gebied van auteurs- ^ _ ^ _ _ _ 
rechten, arbeids
omstandigheden 
en dergelijke. Martin Lagestee, 
sinds 1998 penningmeester van 
de Nederlandse Vereniging van 
Speelfilmproducenten, is een 
van de initiatiefnemers van de 
nieuwe federatie. Hij vindt niet 
dat de filmwereld nog ondoor
zichtiger wordt met weer een 
nieuw overlegorgaan. "Wij pro
beren juist meer helderheid en 
duidelijkheid te brengen in het 
woud van organisaties. De film

wereld is nu een veelkoppig 
monster dat soms met duizend 
tongen praat. Wij willen daar 
eenheid in brengen en ik kan 
mij voorstellen dat de Federatie 
een sanerende werking heeft. 
Het wordt tijd dat wij ons pro-

M A R T I N L A G E S T E E : 

I L M W E R E I . D IS N U E E N V E E L K O P P 

D A T S O M S M E T D U I Z E N D T O N G E N 

I G M O N -
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fessioneel en eenduidig gaan 
opstellen tegenover onze 
gesprekspartners, de overheid, 
de omroepen, de fondsen." 

Maar zijn de belangen van 
producenten niet tegenge
steld aan die van acteurs en 
ere wieden? 
"Je zou inderdaad kunnen den
ken in traditionele verhoudin
gen tussen werknemers en 

werkgevers. Maar wrij hebben 
allemaal belang bij een redelijke 
salariëring. De overheid en de 
omroepen beroepen zich altijd 
op hun maatschappelijke ver
antwoordelijkheid, dus dat is 
geen strijdpunt. Kijk, het is best 

leuk hoor, als 
^ " " • " • " " ^ mensen voor een 

habbekrats een 
film mee helpen 
te maken. Maar 
dat soort hobby-

^ ^ ^ ^ ^ ^ isme moet nu 
toch afgelopen 
zijn. 

Met de nieuwe financierings
regeling en de grote belang
stelling voor Nederlands 
drama bij de publieke omroe
pen heeft u een uitstekende 
onderhandelingspositie. 
"Televisiedrama is voor de 
meeste speelfilmproducenten 
niet zo interessant. Je bent 
eigenlijk niet meer dan een 
soort onderaannemer en nadat 



de film op tv is geweest kun je 
hem niet meer exploiteren. Je 
kunt er geen boek van uitgeven, 
geen video's etc. Maar voor 
technici is de situatie zeker gun
stig. Je merkt nu al dat er een 
tekort aan is. Maar dat de tarie
ven omhoog schieten, zoals 
laatst in De Volkrant stond, is 
echt overdreven." 

Wat bedoeld u met sanerende 
werking, zouden er organisa
ties moeten verdwijnen? 
Daar hebben wij helemaal geen 
zeggenschap over. Als mensen 
bij elkaar willen komen, moeten 
ze dat vooral doen, al is het 
maar voor de gezelligheid. 

" A L S I K K I J K N A A R H E T 

S U C C E S V A N D E 

N E D E R U A N D S T A L I G E 

P O P M U Z I E K E N M U S I C A L S 

G E L O O F I K A B S O L U U T 

D A T E R E E N P U B L I E K I S 

V O O R N E D E R L A N D S E 

F I L M S . " 

Maar worden de NVS en de 
Samenwerkende Film 
Organisaties (SFO) niet over
bodig? 
Het is inderdaad de bedoeling 
dat de SFO opgaat in de 
Federatie Filmbelangen. Maar de 
NVS is nu juist een organisatie 
die niet opgeheven kan worden. 

Als lid van de NFC kan de 
NVS anders geen potten bre
ken. 
Dat is zo, ja. De NVS zit nu al 
sinds mensenheugenis bij de 
NFC en we moeten nu toch con
cluderen dat dat niet werkt. Het 
is ons door de NFC zelfs verbo
den om NFC-briefpapier te 
gebruiken om ons standpunt 
kenbaar te maken als dat tegen
gesteld is aan dat van de filmdis
tributeurs en bioscoopexploitan
ten. Het zou heel goed kunnen 
dat wij de NVS uit de NFC 
terugtrekken en dat de Federatie 
voortaan de belangen tegenover 
die partijen gaat uitdragen. 

Heeft u een machtsmiddel 
om hen ertoe te brengen 
meer Nederlandse films in de 
bioscopen te vertonen? 
Dat zal moeilijk gaan, distribu
teurs en exploitanten kiezen 
toch voor het grote geld. Ik 

denk dat we het via de overheid 
moeten spelen. De regering wil 
culturele films, maar als die af 
zijn, zijn ze alleen te zien in het 
Ketelhuis. Er wordt niets gedaan 
aan het uitbrengen van de film. 
Voor theater en popmuziek 
bestaan gesubsidieerde podia; 
voor films niet. En vervolgens 
zegt Rick van der Ploeg dat wij 
betere films moeten maken. 
Nee, het ligt niet aan de films 
maar aan de vertoningsinfra
structuur. Ik pleit voor een sub
sidie de eerste weken dat een 
film in een bioscoop draait. Als 
ik kijk naar het succes van de 
Nederlandstalige popmuziek en 
musicals geloof ik absoluut dat 
er een publiek is voor 
Nederlandse films." 

Jan van Dommelen, voorzitter 
van de NFC, reageert laconiek op 
de suggestie van Lagestee om de 
NVS terug te trekken uit de NFC: 
"Mij is daar niets van bekend. Ik 
voer in het federatiebestuur het 
overleg met de NVS-voorzitter, 
René Scholten, en die heeft nooit 
iets dergelijks gesuggereerd. Ik 
zou het zeer onverstandig vinden 
de NVS uit de NFC te halen. De 
NVS draagt financieel niet bij en 
wij organiseren toch allerlei pro
motionele acties voor de 
Nederlandse speelfilm. Het 
Holland Film House in Cannes 
is zo'n voorbeeld." 

" D E N V S Z I T N U A L 

S I N D S M E N S E N G E H E U G E -

N I S B I J D E N F C E N W E 

M O E T E N N U T O C H C O N 

C L U D E R E N D A T D A T N I E T 

W E R K T . " 

Maar er zijn bar weinig 
Nederlandse films in de bios
coop te zien. 
Dat ligt aan het soort films dat 
gemaakt wordt. "Lek" is in de 
bioscopen groot uitgebracht." 
Van Dommelen ziet de functie 
van de NFC ook op Europees 
niveau. 
"In de NFC zijn producenten 
verenigd met distributeurs en 
bioscoopondernemers. Dat is in 
Europa een unieke combinatie. 
Er doen zich allerlei nieuwe ont
wikkelingen voor: digitalisering, 
het Internet, de grensoverscl>rij-
dende-, financierings- en afzet
mogelijkheden. Wij moeten 
gezamenlijk optrekken om op 
die ontwikkelingen in te kun
nen inspelen." 

VInr: Digna Sinke, staatssecretaris Rick van der 
Ploeg, Martin Lagestee en Wim Verstappen 
tijdens de oprichtingsmanifestatie van de 
Federatie Filmbelangen. 
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N I E U W S B R I E F V A N D E D U T C H D O C U M E N T A R Y A N D I N D E P E N D E N T F I L M A S S O C I A T I O N 

Federatie Filmbelangen 
opgericht 
Op 17 april werd in sociëteit Oe Kring in Amsterdam de Stichting 
Federatie Filmbelangen opgerichL Digna Sinice hield de 
openingstoespraak, waarna staatssecretaris Rick van der Ploeg het 
woord voenie namens het ministerie van onderwijs, cultuur en 
wetenschappen. 

Digna Sinke hield de 
toegestroomde filmliefhebbers 
allereerst voor, dat wie 'content' 
kan leveren in deze tijd van 
revolutionaire veranderingen bij 
film, celevisie en alle andere 
audiovisuele media, niet bang 
hoeft te zijn om niets te doen te 
hebben. Maar die nieuwe 
ontwikkelingen brengen ook 
nieuwe vragen met zich mee: 
over de financiering van film 
(fiscale maatregelen), nieuwe 
distributiesystemen (internet), de 
herstructurering bij de omroepen 
(concessiewet) enzovoon. 

Daardoor is een platform nodig 
om keimis uit te wisselen en 
krachten te bundelen. Digna 
legde uit dat een duidelijk 
aanspreekpunt belangrijk is voor 

de politiek, de overheid en de 
omroepen. En da: een 
professionele Federatie 
onmisbaar is waar zaken verder 
gaan dan de belangen van. één 
organisatie, waar het bepalen van 
een strategie belangrijk is en 
waar sundpunten financieel of 
juridisch gewikt en gewogen 
moeten worden. 

Staatssecretaris Rick van dor 
Ploeg n'ilde de inhoud vin de 
Culrauriur,:a nog nic'f vsrl.'iappen, 
maar bevestigde wel dstdc \i.-;calc 
maaucgelen - flink aangepast -
overeind zullen blijven, waardoor 
investeren in film aantrekkelijk 
kan zijn. En dat er nog één keer 
directe financiële deelname van 
de overheid komt i.T het 

Telefilmproject. Tegelijkertijd 
waarschuwde hij dat de 
Nederlandse film ondanks het 
extra geid te weinig publiek 
bereikt. Hij vond dit in elk geval 
een ondenverp voor de nieuwe 
Federatie. Hij had zich alvast over 
het probleem gebogen en 
gelezen dat ook in andere landen 
'publieksbereik' een probleem, is. 
Hij wist dat in Engeland de 
oplossing wordt gezocht in de 
bundeling van krachten in één 
organifaue en hield als voorbeeld 
The Biitish Film Council voor, 
die productie, distributie en 
venoning in zich verenigL Hij 
sloot zijn speech af met de 
mededeling dat hij de bundeling 
va;; kraciiten in de federatie zeer 
noodzakelijk vindt en dat hij 
daarom de gevraagde subsidie zal 
vertrekken. IB 

AntaooTÓen op de tien metst gesteUe 
vraqen iwer de Federatie FilmMangsii 
(ip pagina 2 

Aanwezigen bij de opricht van de Federatie Filmbelangen v.Ln.r. D. Sinke, R. v/d Ploeg, M. Cagestee en 
W. Verstappen 

Canadese prijs twor IDFA 
De vier vrouwen van IDFA, Ally 
Derks, Willemien van Aalst, Adriek 
van Nieuwenhuyzen en Jolanda 
Klarenbeek, krijgen op donderdag 8 
juni door de Canadese ambassadeur 
mevrouw Marie Bernard Meunier de 
Cultural Merit Award uitgereikt. De 
plechtigheid vindt plaats op de 
Canadese ambassade, nog net op rijd 
voor Willemien van Aalst, die per 1 
september ophoudt voor IDFA te 
werken. Zie het aftcheidsinteiview 
oppa^ira j . 

Cultuurnota 
Het advies van de lUad voor de 
Kunst voor de-"î '-ilruur nota 2001-
2004oogt :-?iiMi'. ,0.'?i kwaliteit, 
fesnva!.*; en dlsfribuüeop (.«.-iginaj. 

£tty over De Nieuwe. Omroep 
Wat betekent de komsv van De 
Nieuwe Omroep voor len DIFA-lid? 
Waiter 2tty is voorzitter van de raad 
van faesrjur. 'De ruinre voor 
documentaires is beperkt.' P.Tgina .̂ 

AfsAeid. van Wolj 
Monique Wolf vercrok onlangs bij 
het Nederlands Fon.is vcor de Film. 
Jarenlang was zij hei aa.nspreekpunc 
voor documentaire en animatiefilm. 
'Dit kan het begin worden v̂ n een 
heel nieuvv docuiT-^niairerijdpeik.' 
Pagina S. 

Subsidies docunu»tfiires 
De cijfers voor 1999 voor de 
aanvragen en toekenninjjen van 
documcncairesubs'd;ei van he; 
Sbmuleriügsfónds en iiet Filmfonds. 
Pagina II. 
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De tien meest gestelde vragen over de Federatie 
Filmbelangen 
1 Waarom nog een organisatie opgericht? 
De overlap met de oude koepel, de 
Samenwerkende Film Organisaties (SFO), is 
slechts tijdelijk. Wanneer uit inhoudelijke en 
vooral financiële ondersteuning blijkt dat de 
Federatie Filmbelangen (FF) bestaansrecht 
heeft, kan de SFO worden opgeheven. De 
SFO vond het, in de woorden van Digna 
Sinke, tijd voor een 'uitgebreider, steviger, 
professioneler en minder vrijblijvend 
samenwerkingsverband'. In opdracht van de 
SFO hield het adviesbureau Andersson 
Elffers Felix een enquête onder alle 
beroepsorganisaties, die leidde tot een 
voorstel vooreen federatie. 

2 Wat is het verschil met de SFO? 
De SFO is vooral een voorzitiersoverleg van 
vertegenwoordigers van de verschillende 
belangenbehartigingsorganisaties. Omdat 
het allemaal vrijwilligerswerk is, hangt het 
aankaarten en afhandelen van voor de 
filmwereld belangrijke zaken te vaak af van 
de üjd en het enthousiasme van enkele 
individuen. Het is hoog tijd voor een bureau 
met een directeur/lobbyist en enkele 
bekwame medewerkers, die zich volledig 
voor de zaak kunnen inzetten. 

3 Wat gebeurt er met de SFO? 
De SFO blijft een jaanje slapend, totdat de 
komst van de Federatie zeker is. Dan kan de 
SFO worden opgeheven - maar niet voor i 
januari 2001. 

4 Hoe zit de bestuucsstnictuur in elkaar? 
De Federatie krijgt een Federaneraad en een 
Federatiebestuur. Dit laatste stuun, 
controleert en beoordeelt de 
werkorganisatie. Diens inhoudelijke taken 
zijn: belangenbehartiging en netwerken; 
beleid vormgeven; organisatie van de lobby; 
gespreksparmer voor politiek, ministeries, 
omroepen en subsidieverstrekkende 
instellingen en andere organen in de 
filmsector; services (vormgevend beleid, 
toezien op afeluiten contracten en 
uitvoering). Het bestuur bestaat uit een 
voorzitter, een penningmeester, een 
secretaris en twee tot vier leden. De 
Federatieraad bestaat uit twee 
(gemachtigde) a%evaardigden (bijvoorbeeld 
de voorzitter en een bestuurslid) van de 

aangesloten verenigingen (nu DDG, DIFA, 
NBF, Netwerk scenarioschrijvers, NVFTM, 
NVS, SKOP, VFF en VEVAM). NBF 
(Nederlandse Beroepsvereniging van Film 
en tv-makers) is bezig zich om te vormen tot 
een Servicebureau voor alle verenigingen en 
stichtingen in de audiovisuele sector, als 
deel van de Federatie (hierover in de 
volgende Nieuwsbrief meer). 

5 Wie wordt de directeur? 
Dat is op dit moment nog niet bekend. 
Gezocht wordt naar een bestuurlijk 
zwaargewicht van buiten de filmsector met 
een uitgebreid - ook politiek - netwerk en 
echte belangstelling voor fïlm en av-media. 

6 Wat gaat die Federatie precies doen? 
Het is van belang dat de verschillende 
organisaties blijven doen waar ze goed in 
zijn: opkomen voor de belangen van hun 
eigen groep. De Federatie moet de motor 
worden om onderlinge discussies zakelijk 
en goed beargumenteerd te voeren, en waar 
nodig kennis van buiten te zoeken. 
Mogelijke onderwerpen zijn: de fiscale 
maatregelen voor zowel speelfilm als 
documentaire; zorgen voor substantiële 
bijdragen van Filmfonds of publieke 
omroep; samenwerking met de omroep 
(verbetering relatie met onafhankelijke 
producenten) en vertoning bij de omroep (de 
lange documentaire bijvoorbeeld); 
kunstvakonderwijs voor film en audiovisuele 
media; goede educatie op de scholen. Of 
problemen als het gebrek aan 
vertoningsmogelijkheden in de bioscoop; de 
Blmcommissioner, die zoveel zou kunnen 
doen voor Nederland als coproductieland; 
een goede infrastructuur voor de 
documentairedistributie; meer kennis en 
geld voor marketing; meer onderzoek om op 
basis van feiten effectiever te produceren, te 
verkopen en te distribueren. Ook met 
ondenkbaar nieuwe methodes en 
strategieën. En een bureau waar 
beleidsstukken en nota's gelezen en bewerkt 
kunnen worden, waar de verenigingen nooit 
aan toe komen. 

7 Wat gaat het kosten? 
Allereerst is aan iedereen die film een warm 
hart toedraagt gevraagd de Federatie te 

helpen oprichten (als je vergeten bent die 
200 gulden, of zoveel je kunt missen, te 
storten: het gironummer is 8314666). Na dit 
piloqaar is het de bedoeling dat er twee 
bedragen worden vastgesteld voor 
personenlidmaatschap van de Federatie 
(waarschijnlijk via de verenigingen): een 
bedrag voor het directe Federatie-
lidmaatschap, waaruit de professionele 
bestuurders en werknemers worden betaald, 
of een bedrag voor het Servicebureau. 
Aangeboden worden: facilitaire diensten 
(administratief en secretarieel), 
informatievoorziening (adressengids), 
evenementenorganisatie en telefonische 
dienstverlening of ook nog: juridische 
dienstverlening, services, collectieve 
verzekeringen en andere kortingen. In onze 
volgende Nieuwsbrief hopelijk meer nieuws 
over de kosten. 

8 Wat doe ik dan met mijn andere 
lidmaatschappen? r 
Leden van de verscffiUende verenigingen zijn 
goedkoper uit, omdat zij straks maar één 
keer het Federadelidmaatschap hoeven 
beulen. Wat blijft is - naast het 
lidmaatschap van de Federatie - het 
ondersteunen van de eigen vereniging. Elke 
vereniging zal daarom haar achterban 
opnieuw moeten uideggen wat zij - naast de 
Federatie - zullen doen, voor hoeveel geld. 
Ook DIFA. 

9 Wat blifft er over van DIFA? 
DIFA blijft, voor die 100 gulden donatie, 
zorgen voor de documentaire zoals we de 
afgelopen tien jaar hebben gedaan. Daarvoor 
hebben we jullie steun nog steeds nodig. 
DIFA is inmiddels een erkende 
gespreksparmer bij de ministeries, de 
fondsen en de omroepen, maar we hebben 
gemerkt dat als we even niet opletten, de 
belangstelling voor het genre zakt. Er blijven 
enthousiastelingen nodig met specifieke 
ervaring met het maken en produceren van 
documentaires, om de kwaUteit van de 
productie, de distributie en de vertoning van 
documentaires uit te bouwen. 

unuHg pty nu j linksboven 

DIFA is Mn niet.fesubsidieerde stichting 

met een besniurvan uitsluttentl (collega-) 

filmmalteTS. Dl FA behaitigi de belangen van 

onafhankelijke filmmakers bij deomioepen, 

fondsen en de twerheid. Daanoe heeft DIFA 

venegenwootdigeis in een aanul narionale en 

inletnationaleoiganisaties, loals het Audio

visueel Platfbtin,de Samenwerkende Film 

Organisaties, Eutopean Documentaty 

NetwtKk en het Nederlands Film Fesnval. 

DIFA verzamelt infbmude die tclevant is voor 

de beroepsgroep: over ontwifckelingen in de 

(intettiationate) filmwereld,over fondsen, 

subsidies, markten, beurzen, festivals, de 

activiteiten van collega-filmers en veel meer. 

Deze informatie wordt verspreid middels de 

DIFA Nieuwsbrief, die iedeiedonateurgnds 

ontvangt. 

DIFA-BESTUUR EN VERTEGENWOORDIGERS 

Ike Beitels (SFO), lan Heijs (SFO), Ben 

Hogenkamp, Grietje Keiler, KaieKlaassen, 

lolanda lOaienbeek (IDFA/SDchting Forum), 

Niek Koppen (NFF), Hill ie lh1olenaar(E0N), 

Oigiu Sinke (enem adviseur). 

SECRETARIAAT 

Postbus 17408, tooi IK A'dam, ttllhx oio-

6161395, e-mail diEi@}xs4all.nl 

ItEOACTiE NIEUWSBRIEF 

IkeBettxls, Kees Diiessen, Ingetwig lansen, 

Grietje Kdler, Leenden Pot, Annemiek 

van der Zanden. 

De volgende Nieuwsbrief veischiinr eind juli 

2000. 

Deadline kopij i juli aooo. 

Donateurworden? Maak ƒ too,-overopgifo 
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10 Hoe kan de Federatie die tegenstrijdige 
belangen behartigen? 
Niemand zegt dat het gemakkelijk is, maar 
als iedereen het grote gezamenlijke belang 
ziet, moeten verschillen kunnen worden 
opgelost door praten, en passen en meten. 
Een zakelijk gesprek op grond van 
argumenten, die gebaseerd zijn op kennis of 
onderzoek, eventueel met een 
onafhankelijke gespreksleider. De Federatie 
moet zorgen dat aan deze voorwaarden 
wordt voldaan. IB 

Prikbord 
Bureaumedewerker gezocht 
Het DIFA-bestuur zoekt een enthousiaste 
bureaumedewerker (M/V), om agenda's op 
te stellen, de bestuursvergaderingen te 
notuleren, in- en uitgaande post en e-mail af 
te handelen en telefonische vragen en faxen 
te beantwoorden. Het is handig als de 
vrijwillig(st)er enige computerervaring heeft 
met tekstverwerken, adressen uitprinten en 
contact houden via het web. 
Het is niet veel werk, met maximaal tien 
vergaderingen en vier nieuwsbrieven per 
jaar. Het leuke is dat men een goed inzicht 
krijgt in het reilen en zeilen van 
documentairebeleid. Helaas kan er geen 
financiële vergoeding tegenover staan - net 
zo min als voorde bestuursleden zelf 
Inlichtingen: Ike Bertels (voorzitter), 020-
6249073 ibf$)nbf nl 

Medehuurder gezocht voor werkruimte 
Op de Oude Schans 83-85, heel mooi 
gelegen, huur ik 30 mi van een grote ruimte 
met een goede sfeer, om te schrijven, te 
draaien en te monteren. Ik zoek een 
medehuurder voor de helft, voor 375 gulden 
per maand. Het is een open ruimte, dus het 
moet iemand zijn die dat leuk vindt en met 
wie ervaringen zijn uit te wisselen. 
Informatie: Ditteke Mensink, 020-3205950 
dedit$)planet.nl 

Nieuwsbriefredacteur gezocht 
Enthousiast, flexibel, enfin, u kent het 
allemaal wel. Welk DlFA-lid wil de redactie 
van de steeds beter wordende nieuwsbrief 
komen versterken? Vier keer per jaar 
vergaderen en een stukje schrijven. Echt erg 
leuk werk. 

Inlichtingen: Ike Bertels, 020-6249073 
e-mail: i b ^ n b f nl 

Op het Prikbord saan nia-comwerciële 
berichten van vraag en aanbod, die voor 
DIFA-leden interessant zijn. Berichten naar: 
DIFA, postbus 17408, tooi JK Amsterdam, 
difa&xs4all.nl 

Advies cultuurnota 
Maandag 15 mei werd het advies van de Raad 
voor Cultuur openbaar met alle aanvragen 
voor de nieuwe Kunstenplanperiode. Alleen 
al aan film zijn 23 pagina's gewijd in een 
onooglijk klein lettertype - althans voor wie 
het van internet haalt - naast de 19 pagina's 
over de Fondsen, waaronder het Filmfonds. 
Er is dus veel werk verricht. En dat werk oogt 
zeer serieus. 

Opvallend is dat de Raad nadrukkelijk pleit 
voor kwaliteit als tegenwicht tegen te 
populaire vervlakking. Gelukkig is dus niet 
gebeurd wat sommigen vreesden: dat de 
honderden miljoenen voor (speel)film uit de 
markt een argument zouden vormen om film 
niet langer als culraur te steunen. 
Tegelijkertijd wil de Raad ook niet terug naar 
een tweedeling tussen kunstzinnige film en 
commerciële film. Graag zouden ze de 
'onzichtbaarheidsproblematiek' oplossen. 
Een ftisie van vier filmeducatieve instellingen 
is een van de dingen die kunnen helpen. 
Er wordt geconstateerd dat de grote festivals 
Rotterdam, Utrecht en IDFA heel succesvol 
zijn vergeleken met andere 
vertoningsmogelijkheden. Dat wordt 
beloond. Er wordt drie ton extra geadviseerd 
voor IDFA, en nog eens fl. 61.000 uit het 
Actieplan Culmurbereik voor hun educatieve 
en doelgroepgerichte activiteiten. Het Beeld 
voor Beeld festival zou fl. 40.000 uit dit 
speciale Van der Ploeg-potje mogen krijgen 
voor het stimuleren van de discussie over 
interculturele beeldvorming. Ook voor 

Cinekid wordt een forse verhoging bepleit. 
De vergaandste voorstellen tot verandering 
betreffen distributie. Cinemien wordt sterk 
genoeg geacht om op eigen benen te staan, en 
verliest zijn structurele subsidie. Contactfilm 
krijgt daarentegen een ton extra, als het aan de 
Raad ligt. Tevreden is de Raad ook over de 
plannen van de distributieafdeling van het 
Filmmuseum om een 'satellietachtige vorm 
van samenwerking' aan te gaan met kleinere 
distributeurs. 
Wat het Filmfonds betreft, zou de Raad graag 
zes miljoen extra zien, maar helaas kan dat 
alleen als er voor de Cultuurnota geld bijkomt. 
Twee miljoen zou dan naar de ondersteuning 
van productiehuizen moeten - en niet alleen 
beginnende zoals het Fonds bepleit — 
tweeënhalf miljoen naar speelfilm en 
anderhalf naar documentaire, animatie en 
jeugdfilm. Maar ja, het Is dus nog maar 
afwachten wat de politiek verder beslist. 
Het Nederlands scenario, Skrien en de 
Filmkrant mogen doorgaan. Meer plaatselijke 
initiatieven als FilmStad, Worm, het 
Noordelijk Film Festival, het 
Vrouwenfilmfestival en het Ketelhuis worden 
naar elders verwezen. 
Een niet onbelangrijk punt is de 
'samenhangende filmpromotiestrategie' voor 
het 'imagoprobleem' van Nederlandse films 
in eigen land. Ook in het advies over Holland 
Film duikt dit onderwerp weer op, terwijl bij 
het Filmfonds de term 'integraal 
promoüebeleid' valt. Een concretisering 
ontbreekt nog, maar dat hier de komende 
jaren verder aan moet worden gewerkt is 
duidelijk. D S 

Alleen nog dure blow-up 
De vorige DIFA Nieuwsbrief besteedde kort 
aandacht aan de problemen rond de Cineco 
blow-up van 16 naar 35 mm, maar de 
misverstanden bleken daarmee niet de wereld 
uit. Daarom nog een keer alles op een rijtje. 
Tot voor kort maakte Cineco directe blow-ups 
voor de vertoning van documentaires in 
fihntheaters - door de risico's af te taden bij 
meerdere kopieën, maar financieel 
aantrekkelijk voor een enkele kopie. Deze 
mogelijkheid heeft Cineco helaas af moeten 
schaffen, omdat niet langer een behoorlijk 
resultaat kon worden gegarandeerd. De 
oorzaak is de wisselende kwaliteit van het 
zwartfUm-materiaal voor de A en B 
negatiefmontage, met een te grote kans op een 
slechte beeldstand en springende lassen. 
Cineco maakt nog steeds wel blow-ups, maar 
alleen nog via het duurdere, maar veiligere 
systeem van een intermediate positief en 
negatief (zie http://www.cineco.nl). Cineco 
leverde het onderstaande rekenvoorbeeld, 
gebaseerd op een blow-up van S16 naar 35 mm, 
uitgaande van een film van 90 minuten. 
* negatiefmontage in i band met overlengte, 

circa 160 uur x fl. 70,00 = fl. n.200,00 

van 16 naar 35 
(lerugmonteren vanaf werkkopie of EDL met 
een exacte database circa 600 lassen) 

* montage materialen = circa fl. 600,00 
* 35 mm intermediate positief, circa 3.085 m x 

0.8 ,74 = 0.26.962,90 
* toeslag blow-up 3.085 mxfl. 2,53 = 

fl.7.805,05 
* toeslag kader 3.085 mxfl. 0,57 = fl. 1.758,45 
* 35 mm intermediate negatief, circa 2.660 mx 

fl. 8,74 = fl. 23.248,40 
* 35 mm geluidsnegatief stereo Dolby SRD 

2.660 mxf l . 4,05 = fl. 10.773,00 
* sarten beeld/geluid, circa 4 uur x fl. 70,00 = 

fl. 280,00 
* 35mm answerprint2.66o mxfl. 4,44 = fl. 

11.810,40 

* 35mm correctie print2.66o mxfl . 3,70 = fl. 
9.842,00 

Totaal: fl. 104.280,20 

Het probleem is duidelijk, maar leuk is anders. 
Er zal nog wat meer gewikt en gewogen worden 
of een documentaire het wei waard is om op 35 
mm in een theater te vertonen of uit te zenden 
naar (internationale) festivals. Hopelijk leidt het 
niet tot de definitieve verbanning van de 
documentaire naar het televisiescherm. Q^ 

-'^•^^fftt^^^antia^r'j: \ 

http://www.cineco.nl


spelen andere zaken een rol. 
Volgens Matthijs van Heijningen 
en Esther Keilman is het huidige 
filmaanbod op zich interessant 
genoeg voor ouderen. Wat nodig 
is zijn drempelverlagende activi
teiten zoals een langere draaitijd 
van films, betere bereikbaarheid 
van bioscopen en aangepaste 
openingstijden. Volgens Gerard 
Bunnik van de Associatie van 
Nederlandse Filmtheaters (ANF) 
zijn de filmtheaters wat dat 
betreft op de goede weg: "Wij 
proberen voortdu
rend om grenzen _ _ ^ _ _ ^ 
op te heffen. Wij 
draaien zoveel 
mogelijk verschil
lende films en we 
zijn als organisatie 
heel flexibel door
dat we lokaal 
gericht zijn. Als ' ' ' 

ouderen wensen 
hebben op het vlak van de pro
grammering of de aanvangstij
den, kunnen ze daar gewoon mee 
komen." Hennie Klein Hesselink 
denkt dat afstand een grote 
drempel is, vooral in Zeeland. 
Ook zijn veel ouderen alleen
staand en vinden ze het ongezel
lig om alleen naar de film te 
gaan. De 'Kunstbus' was een ini
tiatief om beide problemen op te 
lossen, maar dat is helaas niet 
echt van de grond gekomen. 

Prioriteiten 
Het debat wordt afgesloten met 
het stellen van prioriteiten door 
de panelleden. Voor Huub 
Roeving is dat het bereiken van 
de ouderenorganisaties. Hij vindt 
het leggen van deze contacten 
met name een taak voor de dis
tributeurs. Hennie Klein 
Hesselink pleit voor het verstrek
ken van goede informatie en voor 
verdraagzaamheid: "Wij moeten 
respect voor elkaar hebben in 
plaats van steeds met dat vinger
tje te wijzen." Gerard Bunnik zal 
een ledenlijst van de filmtheaters 
verstrekken, zodat de ouderen 
hen kunnen benaderen. Matthijs 
van Heijningen neemt zich voor 
de komende jaren maar eens een 
paar films voor ouderen te 
maken. Ger Tielen vindt het 
belangrijk dat het gesprek wordt 
voortgezet. Marketingmensen, 
filmmensen en ouderen moeten 
bij elkaar worden gebracht. Anne 
Marie Steen stelt zich beschikbaar 

voor een verdere dialoog. De LBL 
gaat ondertussen verder met de 
beeldvorming. Luud Berings gaat 
aan de slag met de opzet van een 
landelijk abonnementensysteem 
met de naam Cinema Club 
Nederland. Ook speciale aan
dacht voor ouderen tijdens de 
nationale bioscoopdagen lijkt 
hem goed. Esther Kollman ten
slotte: "Wij zullen ons aanbod 
continueren en ik laat me graag 
vertellen hoe wij moeten com
municeren." 
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Fiimeducatie in Zeeland 
Twee dagen na de aandacht voor 
ouderen zaten de bioscoopzalen 
van het achter de Zeeuwse boule
vard gelegen CineCity 's morgens 
vol met leerlingen die vol bewon
dering keken naar de avonturen 
van "Babe", 's Middag? werden 
de zalen bevolkt door scholieren 
die opgingen in de vertelling van 
Jeroen Krabbé's "Left Luggage". 
Elders in het bioscoopcomplex 
werd er druk gediscussieerd over 
fiimeducatie in Nederland. 

Platform wordt netwerk 
Lange tijd stond al vast dat er tij
dens Film by the Sea gesproken 
zou gaan worden over fiimeduca

tie. Het was een direct uitvloeisel 
van overleg dat aan het begin van 
het jaar plaatsvond tussen verte
genwoordigers van tal van filme-
ducatieve programma's en amb
tenaren van het Ministerie van 
OCenW. De organisatoren van 
de projecten FilmFan en 
Moviezone kregen de opdracht te 
kijken of er een platform van 
fiimeducatie aanbieders kon wor
den opgericht. Reden daarvoor 
was dat niet alleen het onderwijs, 
maar ook het ministerie zelf te 

vaak werd gecon-
____^^_ fronteerd met ver

snipperde filmedu-
catieprojecten. 
Vooral bij de aan
vragen voor subsidie 
werd duidelijk dat 
het in de praktijk 
gaat om los van 
elkaar werkende 
projecten. 

Samenwerking moet wel leiden 
tot enige efficiëntie, zo dacht-
men bij OCenW. De organisato
ren van FilmFan en Moviezone 
gingen onder leiding van de tijde
lijk aangestelde Tonny Holtrust 
aan de slag om de uitwerking van 
de plannen tijdens Film by the 
Sea aan alle betrokkenen voor te 
kunnen leggen. 

De kern van het gepresenteerde 
plan is dat er een bureau opge
richt moet worden dat kan gaan 
zorgen voor het gecoördineerd 
aanbieden van filmeducatiepro-
gramma's aan het onderwijs. 
Volgens dit plan behoort dat 
bureau tevens een rol toebedeeld 
te krijgen bij het regelmatige over-
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JONG GELEERD OUD GEDAAN 
Of het nu een toevallige samenloop van 

omstandigheden is geweest of een goed 
doordachte zet van de festivalorganisatie, 
tijdens Film by the Sea werd er uitgebreid 
gesproken over twee sterk uiteenlopende 
doelgroepen die van groot belang zijn voor 
de toekomst van het Nederlandse f i lm- en 
bioscoopbedrijf: senioren en kinderen. 

tekst: L. Kleisen en J. Huijsdens 
foto's: L. de Meester 

"Ze maken veel herrie en ze 
zien er raar uit enzo ..." 
Dat is een van de opmerkingen 
die gemaakt werd over jongeren 
in het debat 'De bioscoop voor 
alle leeftijden'. Panellid Matthijs 
van Heijningen komt met deze 
observatie en hij stelt dat oude
ren zich daardoor bedreigd kun
nen voelen. IVlaar is dat de reden 
dat ouderen niet meer naar de 
film gaan.' Tijdens het anderhalf 
uur durende debat onder leiding 
van Hedy d'Ancona komen er 
nog heel wat andere oorzaken op 
tafel. 

Oud is IN Beeld 
De derde aflevering van de film
festivalreeks Oud is IN Beeld is 
ingepast in Film by the Sea. Het 
festival richt zich nadrukkelijk op 
een publiek van alle leeftijden. 
Dit is in de geest van 1999, het 
VN-jaar voor de Ouderen, dat als 
motto heeft 'Naar een samenle

ving voor alle leeftijden'. In het 
kader van Oud is IN Beeld is een 
debat georganiseerd met de NFC 
over de vraag of senioren een ver
waarloosde groep is in de bios
coop. Hennie Klein Hesselink 
(vertegenwoordigster Ouderen 
uit Zeeland), Matthijs van 
Heijningen (SIGMA), Esther 
KoUman (marketing Cinemien), 
Huub Roeving, Anne Marie Steen 
(LEL), Gerard Bunnik (ANF), 
GerTielen (NPOL) en Luud 
Berings (NFC Marketing) vorm
den het panel. Samen met zo'n 
50 bezoekers hebben zij op 15 
september verschillende antwoor
den gegeven op deze vraag. 
Bovendien zijn er diverse waarde
volle suggesties gedaan waarmee 
de bioscoop inderdaad weer iets 
voor alle leeftijden kan worden. 

Zonder leesbril 
In Nederland hebben wij te 
maken met een sterke jeugdcul

tuur, zeker vergeleken met de ons 
omringende landen. Jongeren 
zijn prominent aanwezig in onze 
samenleving. Ouderen worden 
hierdoor vaak op het verkeerde 
been gezet. Zij denken dat alle 
bioscoopbezoekers 'zo jong' zijn, 
terwijl in werkelijkheid meer dan 
de helft van de filmgangers 
boven de dertig is, stelt Luud 
Beririgs. Het kan dus geen kwaad 
eens iets aan die beeldvorming te 
veranderen. Dat valt echter niet 
mee, vindt Esther Kollman: 
"Ouderen zijn marketingtech
nisch gezien een moeilijk te 
bereiken doelgroep. Wij moeten 
de informatie op een andere 
manier gaan brengen." Dat kan 
al door kleine verbeteringen, bij
voorbeeld door het lettertype van 
de filmladder te vergroten tot 
leesbaar-zonder-leesbril. 
Daarnaast moeten mogelijk vol
komen nieuwe informatiekana
len benut gaan worden, zoals 
gebruikmaken van ouderenver-
cnigingen. Deze weten doorgaans 
hun leden prima te mobiliseren 
voor activiteiten. Om de infor
matievoorziening te verbeteren, 
zal de groep 40-i- bovendien in 
meer groepen onderscheiden 
moeten worden, meent Ger 
Tielen. Pas dan kun je mensen 
heel specifiek benaderen met een 
voor hen geschikt aanbod. 
Hennie Klein Hesselink bevestigt 
de belangrijke rol die informatie 
heeft; "Wij ouderen zijn de film 
eigenlijk vergeten als uitje, tenvijl 
wc de schouwburg wel bezoeken. 
Nu ik de laatste tijd veel bezig 
ben met film, krijg ik vanzelf 
weer zin om te gaan." 

Drempels ver lagen 
Naast een verkeerde beeldvor
ming (film is voor jongeren), 
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filmbeleid amsterdam krijgt stevige impuls 

Het filmbeleid in Amsterdam heeft een stevige impuls nodig. Meer samenhang, een 
betere ondersteuning van de kwaliteitsfilm en een verbetering van de 
vestigingsmogelijkheden voor instellingen, filmproducenten en commerciële partners 
zijn enkele van de aanbevelingen uit het rapport 'Filmvisie Amsterdam'. Het rapport, 
opgesteld in opdracht van de wethouder Cultuur, Saskia Bruines, geeft een brede visie 
op de kansen van de stad Amsterdam en de filmsector en is door het college van B&W 
aangenomen. Het college onderschrijft hiermee het belang van de filmsector voor de 
stad en van de stad voor de filmsector. Bruines: "Ik ben blij dat het rapport er ligt in 
deze vorm. Het geeft voor het eerst een totaalvisie voor de filmsector en het geeft een 
goed inzicht in de verbeteringen die mogelijk zijn. Niet alleen mogelijk, maar ook 
noodzakelijk als we willen dat Amsterdam zich als filmstad kan handhaven en 
versterken. De film is een belangrijke en vernieuwende kunstvorm die gerichte 
ondersteuning verdient." 

'Filmvisie Amsterdam' geeft op basis van gesprekken met sleutelfiguren in de filmsector 
een beeld van de sterke en zwakke punten van Amsterdam als filmstad. Als sterke 
punten komen onder meer naar voren de grote concentratie en diversiteit aan 
bedrijven, organisaties en personen op filmgebied, gekoppeld aan een hoog niveau van 
bestedingen en investeringen, de concentratie van ïilm/televisieopleidingen en de stad 
als internationaal aantrekkelijke locatie voor filmopnamen. Als zwakke punten worden 
genoemd gebrek aan vestigingsmogelijkheden, een achterblijvende vertoning van de 
kwaliteitsfilm en een gebrekkige communicafie en coördinatie, zowel tussen de 
filmsector en de gemeente als binnen de gemeente en de filmsector zelf. De 
Amsterdamse filmsector heeft een enorme potentie en de nodige inspanningen en 
investeringen van zowel de gemeente als de filmsector, kunnen het filmklimaat in 
Amsterdam substantieel versterken. 

Saskia Bruines komt in het eerste kwartaal van 2001 met een plan van aanpak om de 
gesignaleerde knelpunten te verbeteren. Een aantal aanbevelingen zijn al betrokken bij 
de opstelling van het Kunstenplan 2001-2004. Dit betreft onder andere een verhoging 
van de budgetten van het Amsterdams Fonds voor de Kunst met betrekking tot 
filmvertoning en filmproducties, extra subsidies voor Filmtheater Rialto, de filmfestivals 
IDFA en Cinekid en een bijdrage in de huisvesfingslasten van het Filmmuseum. De 
Raadscommissie Cultuur bespreekt het concept-Kunstenplan op woensdag 15 
november. 'Filmvisie Amsterdam' wordt afzondertijk in een volgende 
commissievergadering behandeld. 

Marleen Nieuwenhuis 5523412. 
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